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Αθήνα, σήµερα στις 18 Οκτωβρίου 2016, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.11’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟY ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟY. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας και άλλες
διατάξεις». 

Στη συνεδρίαση της 17ης Οκτωβρίου συζητήθηκε και ψηφί-
στηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση
θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου
ως µία ενότητα.

Η διαδικασία θα έχει ως εξής: Θα µιλήσουν πρώτα οι εισηγη-
τές και οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και των τροπολογιών,
κατόπιν οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, οι οποίοι θα
µιλήσουν και επί των άρθρων και των τροπολογιών και στη συνέ-
χεια θα πάρουν τον λόγο όσοι εγγραφούν στον κατάλογο των
οµιλητών επί των άρθρων και των τροπολογιών σήµερα.

Κατά συνέπεια, τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Γα-
βρόγλου.

Παρακαλώ, κύριε Γαβρόγλου, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι ευκαιρία στην κατ’ άρθρον συζήτηση να θί-

ξουµε και ορισµένες παρανοήσεις που έχουν γίνει από ορισµέ-
νους συναδέλφους, κυρίως γιατί συζητήσαµε τα άρθρα ανα-
λυτικά και εξαντλητικά στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
και έχουν υπάρξει αρκετές βελτιώσεις µετά από προτάσεις Βου-
λευτών της Αντιπολίτευσης.

Θα ήθελα, λοιπόν, και µε αφορµή τα συγκεκριµένα άρθρα, να
ξεκαθαρίσουµε ορισµένες µάλλον παρεξηγήσεις που έχουν γίνει,
διότι επανήλθαν αρκετοί συνάδελφοι στα ίδια ακριβώς θέµατα,
παρ’ όλο που νόµιζα πως είχαν ξεκαθαριστεί στη συζήτηση της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων.

Πρώτα απ’ όλα, υπάρχει µια επιχειρηµατολογία που λέει το
εξής: «Γιατί όλα αυτά τα πράγµατα δεν µπορεί να τα κάνει η
ΓΓΕΤ;». Είναι λάθος ερώτηµα. Είναι λάθος έµφαση. Η ΓΓΕΤ δια-
χειρίζεται τα ΕΣΠΑ και µε την τεχνογνωσία και την υποδοµή της
θα είναι το βασικό στήριγµα των δραστηριοτήτων του νέου ιδρύ-
µατος. 

Το νέο, όµως, ίδρυµα έχει να υλοποιήσει µια πολλαπλότητα

πολιτικών. Έχει να υλοποιήσει πολιτικές που έχουν σχέση µε τη
διαµόρφωση ερευνητικών κατευθύνσεων και την εξεύρεση πό-
ρων από άλλα µέρη. Άρα, το ίδρυµα έχει έναν διακριτό ρόλο. Γι’
αυτό, το είπαµε και το ξαναλέµε ότι το µοντέλο προσβλέπει σε
συµπληρωµατικές λειτουργίες θεσµών και όχι σε ένα συγκεντρω-
τικό µοντέλο, όπου θα υπάρχει ένας θεσµός ο οποίος θα αποφα-
σίζει τα πάντα και αυτά θα διαχέονται προς τα κάτω.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, να απαντηθεί αυτό το ερώτηµα, αν
δηλαδή υπάρχει συµφωνία ως προς τη συµπληρωµατικότητα και
τους διακριτούς ρόλους ή αν η πρόταση είναι ένα απίστευτα συγ-
κεντρωτικό µοντέλο.

Ένα άλλο θέµα για το οποίο υπήρξε πάλι, νοµίζω, µια παρα-
νόηση, αν θέλετε, είναι -και το λέω µε έναν ευγενικό τρόπο- η
υποτίµηση της χρηµατοδότησης που έχουµε λάβει από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Με άλλα λόγια, λέτε το εξής: «Τι
ασχολείστε µε τα 180 εκατοµµύρια, όταν έχετε πάνω από 1 δι-
σεκατοµµύριο και δεν το έχετε αξιοποιήσει;».

Νοµίζω ότι εδώ πάλι υπάρχει µια παραπληροφόρηση. Δεν
ισχύει αυτό. Δηλαδή, έχουν ήδη αρχίσει οι διαδικασίες, διότι για
να ενεργοποιηθεί το 1 δισεκατοµµύριο έπρεπε να γίνουν πολλά
πράγµατα. Αρκετοί συνάδελφοι είστε πολύ πεπειραµένοι και ξέ-
ρετε ότι δεν είναι τόσο απλό να αρχίσουν οι προκηρύξεις γύρω
από αυτά τα προγράµµατα. Τώρα, όµως, έχουν ήδη αρχίσει. 

Τα 180 εκατοµµύρια πρέπει κάποιος να τα δει συν τα 60 εκα-
τοµµύρια που η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί να εγγράψει στον
κρατικό προϋπολογισµό. Άρα, µε αυτό τον τρόπο εκφράζει και
τη βούληση να εµπλακεί στη χρηµατοδότηση –στην αρχική του-
λάχιστον- αυτού του θεσµού.

Υπάρχει κάτι το οποίο κάποιοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης
το επισήµαναν και µάλιστα, θετικά. Κάποιοι λίγο τσιγκουνευτή-
κατε να το επισηµάνετε. Και τσιγκουνευτήκατε, γιατί νοµίζω ότι
δεν καταλαβαίνετε την τεράστια σηµασία.

Η τεράστια σηµασία είναι ότι για πρώτη φορά µπαίνουν σαν
διακριτές επιστηµονικές ενότητες οι κοινωνικές και οι ανθρωπι-
στικές επιστήµες. Δεν µπαίνουν µαζί, αλλά µπαίνουν ξεχωριστά,
γιατί είναι ξεχωριστά πεδία γνώσης, δεν είναι πεδία γνώσης που
ταυτίζονται. Βεβαίως διεπιστηµονικά, βεβαίως πάρα πολλά πράγ-
µατα είναι κοινά κ.λπ., κ.λπ., αλλά πρέπει να δούµε ότι είναι και
διακριτά πεδία. 

Αυτό το βλέπουµε µε πολύ µεγάλη έµφαση και στην αιτιολο-
γική έκθεση, αλλά και σε συγκεκριµένα άρθρα και αυτό νοµίζω
ότι πρέπει να το χαιρετίσουµε όλοι, ανεξάρτητα αν θα ψηφίσου-
µε τα συγκεκριµένα άρθρα ή όχι.

Άλλα δύο θέµατα τα οποία ήρθαν και επανήλθαν -τα οποία κα-
ταλαβαίνω ότι έρχονται, γιατί η περιρρέουσα ατµόσφαιρα στην
κοινωνία δυστυχώς τα σηκώνει- είναι τα εξής. Τι εννοώ; Να ενι-
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σχυθεί η διαφάνεια, να µην είναι ένα «κόλπο» για να τα πάρουν
οι δικοί σας κ.λπ., κ.λπ.. Το λέω προφανώς µε οριακά απαράδε-
κτο τρόπο, για να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε.

Όσοι νόµοι και να ψηφιστούν, όσοι κανόνες και να µπουν, αν
δεν υπάρχει ένα ακαδηµαϊκό ήθος σε τέτοιου είδους θεσµούς,
δεν πρόκειται να γίνει τίποτε. Τόσον καιρό, αν διαβάσετε τους
νόµους και τις εγκυκλίους κ.λπ., είναι γεµάτες από αυστηρούς
κανόνες.

Άρα, το συγκεκριµένο ίδρυµα, όπως ο Υπουργός δεν κουρά-
ζεται να το λέει, έχει και αυτή τη διάσταση του «από κάτω», δη-
λαδή τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ επιλέγουν τα άτοµα που θα τους
εκπροσωπήσουν στη γενική συνέλευση κ.λπ., κ.λπ.. Αυτό εγγυά-
ται δηµοκρατικούς κανόνες, αλλά εγγυάται και κάτι άλλο, ότι θέ-
τουµε µονίµως αυτό το θέµα του ακαδηµαϊκού ήθους. 

Επειδή είναι ένα όργανο του οποίου η δηµοκρατική λειτουργία
είναι θεσµικά κατοχυρωµένη, νοµίζω ότι αυτό το πράγµα έχει ση-
µασία ως προς την έµπνευση των ακαδηµαϊκών να επαναδρα-
στηριοποιηθούν. Διότι το ξέρουµε πολύ καλά, όσοι ασχολού-
µαστε µε τέτοια πράγµατα, ότι υπάρχει µια απογοήτευση αυτών
των ανθρώπων- ανεξαρτήτως ιδεολογικού και πολιτικού προσα-
νατολισµού- και αυτοί οι άνθρωποι δεν θέλουν να ανακατωθούν
µε τα κοινά. Εδώ, λοιπόν, νοµίζω ότι γίνεται µια προσπάθεια να
µπορέσει να επαναπροσδιοριστεί αυτός ο ρόλος.

Τέθηκε το θέµα της ανταποδοτικότητας. Το θέµα της ανταπο-
δοτικότητας είναι τεράστιο λάθος να το δούµε τόσο µηχανιστικά,
«επενδύουµε 200 εκατοµµύρια, να δούµε πότε θα τα πάρουµε
πίσω». Δεν είναι αυτός ο τρόπος να µιλάει κανείς για την αντα-
ποδοτικότητα τέτοιων εγχειρηµάτων.

Η ανταποδοτικότητα είναι µακροπρόθεσµη και ενδεχοµένως
να µην µπορεί να ποσοτικοποιηθεί. Η ανταποδοτικότητα, όταν έ-
χεις να κάνεις µε διαδικασίες που ενισχύουν τα κοινωνικά αγαθά,
το δηµόσιο αγαθό, δεν είναι µετρήσιµη υποχρεωτικά. Βεβαίως,
αν µπουν υγιείς επιχειρήσεις και χρησιµοποιήσουν τα αποτελέ-
σµατα κ.λπ., εκεί µπορεί κάποιος να δει την ανταποδοτικότητα
πιο ποσοτικοποιηµένα.

Όµως, ας δούµε την κοινωνική διάσταση, ας δούµε την πολι-
τική διάσταση, κυρίως δε να δούµε το γεγονός ότι προσφέρονται
πια νέες δυνατότητες για τους νέους επιστήµονες. Διότι µιλάµε
για brain drain και νοµίζω ότι πολλοί -δεν λέω όλοι- δεν γνωρί-
ζουµε περί τίνος πρόκειται. Το γεγονός ότι πάνε Έλληνες επι-
στήµονες στο εξωτερικό και έχουν µεγάλη ζήτηση σηµαίνει ότι
από κάπου έχουν µάθει ορισµένα πράγµατα. 

Το θέµα είναι ότι δεν πρέπει να φεύγουν κυνηγηµένοι. Το θέµα
είναι να πηγαίνουν ως επιλογή, να έχουν επιλογές εδώ, να έχουν
επιλογές στο εξωτερικό, σε µια ενωµένη Ευρώπη και να κατοχυ-
ρωθεί αυτή η κινητικότητα και, όπως λέει πάλι ο Υπουργός, «όχι
µόνο από εδώ εκεί, αλλά και από την Ευρώπη σε εµάς».

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι όλοι αυτοί οι λόγοι δηµιουργούν ένα
θεσµικό πλαίσιο που υποκρύπτει µια ιδιαίτερα προωθητική κουλ-
τούρα έρευνας, µια κουλτούρα παραγωγής γνώσης για το κοι-
νωνικό σύνολο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με αυτή την έννοια, καλώ τους συναδέλφους –προφανώς, µε

βάση τη συνείδησή τους και τις πολιτικές τους προτεραιότητες
θα δουν αν θα το ψηφίσουν ή όχι- τουλάχιστον να αναδείξουν
προβλήµατα τα οποία θα µπορούν να τα βελτιώσουν και όχι να
«κονταροχτυπιόµαστε» για πράγµατα που είτε τα έχει λύσει το
παρελθόν είτε τα λύνει το ίδιο το νοµοσχέδιο, το οποίο -κατά τη
γνώµη µας- αποτελεί ένα πρώτο και εξαιρετικά τολµηρό και στέ-
ρεο βήµα για τη συγκρότηση του ενιαίου χώρου έρευνας και εκ-
παίδευσης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Γαβρόγλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για

την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 27ο και το 30ο Δηµοτικό Σχολείο
Αχαρνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Κοινωνική και αλληλέγγυα οικο-
νοµία και ανάπτυξη των φορέων της και άλλες διατάξεις». 

Συνεχίζουµε µε την εισηγήτρια από πλευράς της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Μαρία Αντωνίου. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, αν και οκτώ

λεπτά για τα άρθρα και για τις τροπολογίες είναι λίγος χρόνος.
Αγαπητοί συνάδελφοι, από τη χθεσινή συζήτηση του νοµοσχε-

δίου στην Ολοµέλεια δεν υπήρξε συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ –και
οφείλω να το πω- που να µην ασχολήθηκε µε εµένα, µε την ειση-
γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας. Μέχρι και µε το ταπεραµέντο µου
ασχοληθήκατε, αλλά απαντήσεις στα ερωτήµατα που σας έθεσα,
αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µου δώσατε. Και αυτό ξέρετε γιατί;
Διότι σας φανέρωσα ποιο είναι το σχέδιό σας. Σας φανέρωσα
την αλήθεια και η αλήθεια πονάει, όταν έχετε, µάλιστα, εθιστεί
στο ψέµα. 

Αφήστε που πολλοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ ανέβηκαν στο
Βήµα της Βουλής θεωρώντας ότι είναι σε σχολή, σε πανεπιστή-
µιο και µας έκαναν µάθηµα για το τι είναι η έρευνα! Εδώ, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, είναι Βουλή. Είµαστε στον ναό της δηµοκρατίας
και θα ακούτε –είτε το θέλετε είτε όχι- την αλήθεια. 

Ακούγοντας ακόµη µια φορά τον Υπουργό στην τοποθέτησή
του χθες στην Ολοµέλεια, διαπίστωσα ότι δεν άλλαξε κάτι σε
σχέση µε αυτά που έλεγε στην επιτροπή. Προσπάθησε να µας
πείσει ότι µε τα 180 εκατοµµύρια ευρώ της δανειοδότησης της
ΕΤΕ θα δώσει λύση στο brain drain. Για να µας πείσει, χρησιµο-
ποίησε στοιχεία της περιόδου 2009-2014. Από αυτά τα στοιχεία
τι διαπιστώσαµε; 

Διαπιστώσαµε ότι οι νέοι επιστήµονες είτε έχοντας µεταπτυ-
χιακό είτε έχοντας διδακτορικό, κύριε Υπουργέ, µεταναστεύουν
γιατί δεν βρίσκουν δουλειά, όχι γιατί δεν µπορούν να κάνουν ένα
µεταδιδακτορικό. Άλλωστε, στην τρέχουσα µόνο περίοδο, κύριε
Υπουργέ, από το ΕΣΠΑ –το ξέρετε πάρα πολύ καλά- υπάρχει κον-
δύλιο 142 εκατοµµυρίων ευρώ για διδακτορικά, µεταδιδακτο-
ρικά, ανάλογα µε αυτά που θα κάνετε από το ΕΛΙΔΕΚ.

Επίσης, αναφέρατε χθες τι θα πει η Αντιπολίτευση στους τέσ-
σερις χιλιάδες ευνοούµενους από το ΕΛΙΔΕΚ. Άρα, δηλαδή, από
τη µια µεριά, ουσιαστικά αυτό µας λέτε, ότι έχετε κανονίσει πού
θα πάει η χρηµατοδότηση. Αυτό δεν λέτε; Άρα, τι θέλουµε µετά
τις γενικές συνελεύσεις και τα νοµικά πρόσωπα; Τα έχετε προ-
καθορίσει. 

Από την άλλη, όµως, δεν µας λέτε, κύριε Υπουργέ, µετά την
τριετία τι θα γίνουν αυτές οι τέσσερις χιλιάδες άτοµα που θα ευ-
νοηθούν από τα προγράµµατα, εκτός του ότι θα είναι δικοί σας
όµηροι µε την προοπτική του «ξέρετε, µην ανησυχείτε, θα πά-
ρουµε και άλλο δάνειο». 

Κύριε Υπουργέ, διαιωνίζετε το παλιό, τη νοοτροπία που σας
διακατέχει.

Θα αναφερθώ τώρα σε αυτά που είπε ο κ. Χαρίτσης, που τον
φέρατε εδώ να σας υπερασπιστεί, όσον αφορά το ζήτηµα που
σας έθεσα ότι δεν κάνατε απορρόφηση ούτε 1 ευρώ από τη νέα
προγραµµατική περίοδο και για αυτά που σας έχω καταθέσει ως
ερώτηση για την απορρόφηση του ΕΣΠΑ που είναι µόλις 69%.
Μας είπε, λοιπόν, ο κ. Χαρίστης ότι η απορρόφηση το 2015 στο
κοµµάτι της έρευνας ήταν 50% και τώρα έχει φτάσει στο 90%.
Πού το είδε γραµµένο; Υπάρχουν κάπου γραµµένα αυτά που µας
είπε;

Εγώ θα σας καταθέσω τα επίσηµα στοιχεία της ΓΓΕΤ, της
ΕΥΔΕ-ΕΤΑΚ που δείχνουν ότι η απορρόφηση του ΕΣΠΑ, του προ-
ηγούµενου προγράµµατος, φτάνει στο 69%. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρίσκον-
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ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, το πιο σηµαντικό, που δεν σας ενδιαφέρει και δεν εί-
πατε κουβέντα, είναι ότι από τη νέα τρέχουσα προγραµµατική
περίοδο δεν έχετε απορροφήσει 1 ευρώ από τα 1.200.000.000
ευρώ περίπου. 

Πάµε τώρα στα άρθρα. Στο άρθρο 1, συγκεκριµένα στην πα-
ράγραφο 2, αναφέρεται ότι το ίδρυµα που συστήνεται, ανήκει
στον ευρύτερο -λέτε- δηµόσιο τοµέα, χωρίς όµως πουθενά να
αναφέρεται το θεσµικό πλαίσιο και συγκεκριµένα το άρθρο 51
του ν.1892/90, το οποίο προσδιορίζει τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα. Δεν το αναφέρετε.

Επίσης, απορίες δηµιουργεί και η αναφορά της ίδιας παρα-
γράφου ότι το ίδρυµα θα λειτουργεί –λέτε- σύµφωνα µε τους κα-
νόνες ιδιωτικής οικονοµίας. Ξέρετε τι δηµιουργείτε; Το αντιλαµ-
βάνεστε; 

Θα υπάρχουν κάποιες παρεκκλίσεις από τα νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου, κύριε Υπουργέ; Δεν µας απαντήσατε ούτε στις
επιτροπές. Ήδη τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου έχουν κά-
ποιο θεσµικό πλαίσιο και ειδικά όταν διαχειρίζονται δηµόσιο
χρήµα έχουν και περιορισµούς, κύριε Υπουργέ και µάλιστα αρ-
κετά σηµαντικούς.

Επίσης, δεν µας απαντήσατε γιατί αφαιρέσατε από την ίδια
παράγραφο ότι το ίδρυµα θα διαθέτει διοικητική και οικονοµική
αυτοτέλεια. Το είχατε και στο σχέδιο νόµου στη διαβούλευση και
στην αιτιολογική, το αφαιρέσατε όµως. Δεν µας απαντήσατε
γιατί το αφαιρέσατε. Το κάνατε µάλλον γιατί δεν θέλετε να έχει
διοικητική ή οικονοµική αυτοτέλεια.

Στο άρθρο 2, όπως ανέφερα και στην επί της αρχής τοποθέ-
τησή µου, οι σκοποί του ιδρύµατος ταυτίζονται απόλυτα µε τους
σκοπούς της ΓΓΕΤ. Στη ίδια ακριβώς κατεύθυνση έρχεται και η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, η οποία σας αναφέρει ότι
χρήζει διευκρίνισης, καθώς και ότι θα πρέπει να τεθεί σαφέστερα
το πλαίσιο της ταυτόχρονης λειτουργίας και συνεργασίας του
ΕΛΙΔΕΚ µε τη ΓΓΕΤ.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα, αγαπητοί συνάδελφοι, αλληλο-
κάλυψης αρµοδιοτήτων είναι η αγορά ερευνητικού εξοπλισµού,
που υπήρξε στο παρελθόν πρόγραµµα από τη ΓΓΕΤ. 

Στο άρθρο 3 αναφέρετε τους πόρους του ιδρύµατος. Πέρα
από τη δανειακή σύµβαση µε την ΕΤΕ δεν υπάρχει στην πραγ-
µατικότητα καµµία πρόβλεψη για το πώς θα διασφαλιστεί η µελ-
λοντική χρηµατοδότηση του ιδρύµατος.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, δεν αναγράφετε τον κωδικό προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Παιδείας που θα εγγραφεί το ποσό
του δανείου. Θα υπάρξει κάποια τροποποίηση, αναµόρφωση του
προϋπολογισµού; Σας το ξαναρώτησα στις επιτροπές. Δεν µας
απαντήσατε.

Στο άρθρο 4 παράγραφος 6, όπως και στο άρθρο 5 παράγρα-
φος 1, διαπιστώνουµε ορισµένες υπερεξουσίες σας. Τα είπε και
η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος. Με δική σας απόφαση ορί-
ζετε τους ορκωτούς ελεγκτές που διενεργούν τον έλεγχο της οι-
κονοµικής διαχείρισης του ιδρύµατος. Όµως, και εσείς θα κατα-
νέµετε µε δικιά σας απόφαση κάθε έτος τη χρηµατοδότηση, τις
4.000 ευρώ. Το είπατε, ούτως ή άλλως φανερωθήκατε. 

Στο σηµείο αυτό επιχειρήσατε να χρυσώσετε το χάπι, κάνο-
ντας νοµοτεχνική βελτίωση µε την οποία θα αποφασίζει –λέει-
µετά από πρόταση, όχι από εισήγηση.

Όµως, ακόµα δεν µας απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, στο ερώ-
τηµα: Χρειάζεται υπουργική απόφαση για την κατανοµή των
πόρων του ιδρύµατος; Γιατί δεν κατανέµει τους πόρους το επι-
στηµονικό συµβούλιο που είναι επιφορτισµένο µε τη διοίκηση; 

Στο άρθρο 7 η εισαγωγή της γενικής συνέλευσης ως οργάνου
ιδρύµατος αποτελεί πρώτα από όλα νεολογισµό. Το καταγγεί-
λαµε. Φέρατε νοµοτεχνική. Βάλατε τα «Χ», αλλά φέρατε νέα νο-
µοτεχνική που αλλάζετε επίσης αν έχει αριστεία, αν έχει το τάδε
πρόγραµµα. Τα φτιάχνετε, τα κόβετε, τα ράβετε ανάλογα µε το
πως σας βολεύει να είναι η γενική συνέλευση.

Στο άρθρο 8, που είναι στην πραγµατικότητα το διοικητικό
συµβούλιο του ιδρύµατος, έχουµε και άλλο νεολογισµό που µπο-
ρεί να προκαλέσει σε τρίτους ως προς την αρµοδιότητα και την
εξουσία διαχείρισης εκπροσώπησης του συγκεκριµένου οργά-

νου.
Όσον αφορά στο άρθρο 9 που αναφέρεται στον διευθυντή του

ιδρύµατος, δεν ξέρουµε την αµοιβή του, ενώ λέτε ότι θα προβλέ-
πεται µε ΚΥΑ. Είναι τόσα πολλά αυτά που έχω  να πω και είναι
τόσος λίγος ο χρόνος. 

Επίσης, η έλλειψη ανεξαρτησίας των µελών του ιδρύµατος,
καθώς και ο υπουργοκεντρικός χαρακτήρας φαίνεται και από τα
άρθρα 11 και 13. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Φαντάζοµαι, κύριε Πρόεδρε, ότι θα µου δώσετε ένα λεπτό
ακόµα. 

Στο άρθρο 12 προβλέπεται µε ΚΥΑ, όπως λέτε, η έκδοση του
εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας. Και έρχεται η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής και σας λέει ότι δεν γίνεται Οργανισµός µε
ΚΥΑ και ότι µάλλον θέλει προεδρικό διάταγµα. Αυτό είναι ένα
άλλο κακό παράδειγµα κακής νοµοθέτησης. 

Όσον αφορά τώρα την ενσωµάτωση της τροπολογίας του κ.
Βερναρδάκη, έχουµε πει ξανά ότι δεν είναι δυνατόν να µην ξέ-
ρουµε πόσο κοστίζει η καθαριότητα όλου του δηµοσίου. Δεν
υπάρχει καµµία πρόβλεψη από το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους. 

Είµαστε θετικοί στην τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας,
όσον αφορά τους διακριθέντες αθλητές. 

Τέλος, θα ήθελα να µιλήσω κυρίως για την τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 710 και ειδικό 88 που αφορά την «DEUTSCHE TE-
LEKOM». Φαντάζοµαι, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι θα δια-
βάσετε τι πάτε να ψηφίσετε. Ορίζεται ότι καµµιά τροποποίηση,
διαφοροποίηση ή παραίτηση –αν διαβάσετε το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους- από την παρούσα συµφωνία δεν θα απαιτεί περαι-
τέρω ενέργειες για την ισχύ της. Δεν θα περνάει δηλαδή από τη
Βουλή. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στη δική µας τροπολογία,
αγαπητοί συνάδελφοι, την τροπολογία που καταθέσαµε ως Νέα
Δηµοκρατία και µε την οποία ουσιαστικά επιδιώκεται η αναστολή
πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας ως το τέλος του 2017 για
οφειλές προς το δηµόσιο. 

Πρόκειται για µια τροπολογία που έρχεται να δώσει λύση στην
αδυναµία της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει το πρόβληµα που η
ίδια δηµιούργησε. Πρόκειται για µια τροπολογία που θα δώσει
ανάσα σε χιλιάδες συµπολίτες µας, τη στιγµή που τα ληξιπρόθε-
σµα χρέη προς το δηµόσιο ξεπερνούν τα 90 δισεκατοµµύρια
ευρώ και τα αντίστοιχα προς τα ασφαλιστικά ταµεία τα 16 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να αφουγκραστεί την ανάγκη των συµ-
πολιτών µας. Ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα! Το υποσχέθηκε,
το έταξε ο κύριος Πρωθυπουργός πριν από το Συνέδριο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τώρα µένει να δούµε αν θα το εφαρµόσει. Περιµένουµε να
κάνετε αποδεκτή την τροπολογία µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αντωνίου. 

Τον λόγο τώρα έχει για οκτώ λεπτά ο ειδικός αγορητής της
Χρυσής Αυγής κ. Γρέγος. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να εκφράσω τα συλλυπητήριά µας και

τη στήριξή µας στην οικογένεια του πιλότου που έχασε τόσο
άδικα τη ζωή του, αλλά και για κάθε Έλληνα πιλότο που χάνει τη
ζωή του. 

Στη σκιά όσων συµβαίνουν στην πατρίδα µας, και µιλάω για τις
κατασχέσεις, για την ανεργία, για την υπερφορολόγηση, για την
εγκληµατικότητα, κυρίως λόγω των λαθροµεταναστών, όπως
αναφέρει και η σχετική τροπολογία που καταθέσατε, για την οι-
κονοµική καταστροφή που οδηγεί τους Έλληνες σε αυτοκτονίες
και κυρίως για την σκιά των προκλήσεων του ισλαµοφασίστα
Ερντογάν -τον οποίο στηρίζει και η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση-, συζητάµε πάλι ένα νοµοσχέδιο µε τον γνωστό
τίτλο «και άλλες διατάξεις». 

Και για να καταλαβαίνει και αυτός που µας ακούει, όταν η Κυ-
βέρνηση φέρνει ένα νοµοσχέδιο, βάζει έναν τίτλο και δίπλα βάζει
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«και άλλες διατάξεις», προκειµένου να περάσει κάποιες τροπο-
λογίες που βολεύουν κάποιους Υπουργούς. 

Όσον αφορά τώρα τις τροπολογίες, κάποιες είναι κοστολογη-
µένες, όπως αυτή για την προµήθεια ταινιών φορολογίας και κά-
ποιες άλλες όχι. Χαρακτηριστική είναι αυτή µε την καθαριότητα
των δηµοσίων κτηρίων, αλλά και των υπολοίπων, όπως σηµειώνε-
ται στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

Όσον αφορά στην τροπολογία για τα Ελληνικά Ναυπηγεία και
για τα υποβρύχια, υπάρχει κοστολόγηση, αλλά υπάρχει περί-
πτωση υπέρβασης του ποσού των 15 εκατοµµυρίων για την ολο-
κλήρωση της κατασκευής των υποβρυχίων. 

Κοστολογηµένη είναι και η τροπολογία που εµπεριέχει ρυθµί-
σεις θεµάτων του ΚΕΣΕΝ και της Σχολής Σωστικών Πυροσβεστι-
κών Μέσων, στην οποία θα αναφερθεί ο συνάδελφος κ. Κούζη-
λος. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να πω για άλλη µια φορά ότι οι πα-
ρατηρήσεις που αναπτύχθηκαν από τους κατ’ εξοχήν αρµόδιους
φορείς –και µιλάω για την Ένωση Ελλήνων Ερευνητών- είναι µια
καλή αρχή για την τροποποίηση διατάξεων του νοµοσχεδίου, για
το οποίο εµείς ήδη δηλώσαµε στη χθεσινή συζήτηση ότι δεν πρό-
κειται να ψηφίσουµε για τους λόγους που αναφέραµε αναλυτικά. 

Επίσης, από την χθεσινή ανάπτυξη των οµιλιών στη Βουλή κα-
τέστη φανερό ότι η οποιαδήποτε θεσµοθέτηση ενός φορέα,
έστω σαν αυτού και µε αυτές τις προϋποθέσεις που εσείς νοµο-
θετείτε, για δανεισµό που επιβαρύνει τον προϋπολογισµό, για
όργανο που όχι µόνο εποπτεύει αλλά και διορίζει ο Υπουργός,
για κονδύλια που διανέµει ο ίδιος αντί για τα όργανα του ιδρύ-
µατος, θα µπορούσε να έχει µια κάποια χρησιµότητα εάν στό-
χευε στην ανάπτυξη µιας υγιούς σχέσης µε την αγορά, δηλαδή
µε τις επιχειρήσεις και τους οργανισµούς που υποδέχονται τους
ερευνητές και την τεχνολογία στην Ελλάδα. Ούτε και αυτό είναι
κατορθωτό µε τις δοµές που έχει υιοθετήσει.

Και για να γίνω πιο συγκεκριµένος. Μια απλή ανάγνωση των
άρθρων της διάρθρωσης του υπό ψήφιση ιδρύµατος είναι σε
θέση να πείσει ακόµα και τον πιο καλοπροαίρετο για την πραγ-
µατική πρόθεση της Κυβέρνησης. 

Ακόµα και στις όποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που υποτίθε-
ται ότι θα προχωρούσαν σε αναθεώρηση των διατάξεων, µε βάση
τα σχόλια στην επιτροπή, η συγκρότηση της γενικής συνέλευσης
συνεχίζει να γίνεται µε απόφαση του Υπουργού, άρθρο 7 παρά-
γραφος 3.

Ποια εχέγγυα αντικειµενικότητας µπορεί να παρέχει ο ορισµός
των µελών από τον Υπουργό, µε ποια κριτήρια ο Υπουργός θα
επιλέγει, σύµφωνα µε την υποτιθέµενη βελτιωµένη διατύπωση
του άρθρου 7 στην παράγραφο 1, τις καταξιωµένες προσωπικό-
τητες που έχουν διακριθεί για το έργο και την εµπειρία τους στον
χώρο της έρευνας, όταν δεν υπάρχει ένα αντικειµενικό κριτήριο
για την επιλογή αυτή; 

Γιατί επίσης η γενική συνέλευση, που όπως είδαµε επιλέγεται
από τον Υπουργό, να επιλέγει µε τη σειρά της τα µέλη του επι-
στηµονικού συµβουλίου, όπως ορίζει η παράγραφος 10 στο εδά-
φιο α’ του ίδιου άρθρου; Με τον τρόπο αυτό επιτυγχάνεται ένας
πλήρως ελεγχόµενος οργανισµός, ο οποίος δεν έχει καµµία απο-
λύτως σχέση µε τους αντίστοιχους του εξωτερικού, όπου το κρά-
τος διατηρεί απλά µια εποπτική σχέση, χωρίς να καθορίζει τα
µέλη και χωρίς να απονέµει αρµοδιότητες. 

Δεν είναι τυχαίο, λοιπόν, ότι τους αξιολογητές, για την αξιολό-
γηση των προτάσεων και των υποψηφίων δικαιούχων για χρηµα-
τοδότηση, τους ορίζει το επιστηµονικό συµβούλιο, τα µέλη του
οποίου ορίζει η γενική συνέλευση, άρθρο 7 παράγραφος 10. Η
δε γενική συνέλευση, που υποτίθεται ότι εγγυάται την ανεξαρ-
τησία του ιδρύµατος και την εκπλήρωση της αποστολής του, δέ-
χεται ευθέως τις παρεµβάσεις του Υπουργού που επιβάλλονται
στη γενική συνέλευση, άρθρο 7 παράγραφος 3β. 

Μάλιστα, κατά την πρώτη συγκρότησή της τα µέλη της γενικής
συνέλευσης διορίζονται για διετή θητεία, µε βάση το αποτέλεσµα
κλήρωσης που διενεργείται κατά την πρώτη συνεδρίαση του ορ-
γάνου, άρθρο 7 παράγραφος 5. 

Μπορεί εύκολα να πιστέψει κάποιος ότι αυτές οι διαδικασίες
θα γίνουν µε τρόπο αµερόληπτο και µε εχέγγυα νοµιµότητας,
κάτω από την ηγεσία ενός ιδεοληπτικού Υπουργού; Σαφώς και

όχι. Εγώ θα έλεγα «του οποιουδήποτε Υπουργού». 
Η µοναδική υποχώρηση της Κυβέρνησης, σε σχέση µε το

πρώτο σχέδιο που έφερε στην επιτροπή, που ασφαλώς ούτε ση-
µαντική είναι –όπως είπαµε και εχθές- ούτε αλλάζει τον τρόπο µε
τον οποίο σκέφτεται να επιβάλει τον κοµµατικό στρατό της στο
πεδίο της έρευνας, ήταν η εξής: Το προσωπικό το ιδρύµατος δεν
αποσπάται απευθείας µε απόφαση του Υπουργού, αλλά κατόπιν
πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος που δηµοσιεύεται στην
ιστοσελίδα του ιδρύµατος, σύµφωνα µε το άρθρο 10 παράγρα-
φος 3. Είναι προφανές ότι αυτή η πρόσκληση εκδήλωσης ενδια-
φέροντος δεν έχει καµµία απολύτως σηµασία στους σχεδιασ-
µούς µιας ιδεοληπτικής Κυβέρνησης. Θα είναι απλώς το άλλοθι,
προκειµένου οι προσλήψεις και οι αποσπάσεις των ηµετέρων να
γίνουν µε νοµιµοφάνεια, χωρίς να αλλάζει τίποτα στην ουσία. 

Όπως, λοιπόν, προκύπτει ήδη από το πρώτο άρθρο του νοµο-
σχεδίου, το ίδρυµα θα ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, ενώ
θα λειτουργεί µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Αφ’
ενός, λοιπόν, θα υπάγεται διοικητικά απευθείας στον Υπουργό
Παιδείας, ο οποίος µάλιστα, όχι µόνο θα εποπτεύει, αλλά θα έχει
και δικαίωµα ένστασης στις αποφάσεις των οργάνων του και
αφετέρου θα έχει το δικαίωµα να διανέµει χρηµατοδότηση, την
οποία θα διαχειρίζεται µε τρόπο αδιαφανή, τόσο ως προς τις επι-
διώξεις του όσο και προς το αποτέλεσµα. 

Μάλιστα, από την πλήρη θεώρηση των διατάξεων του νοµο-
σχεδίου δεν φαίνεται να σας ενδιαφέρει η αποτίµηση των ερευ-
νητικών προγραµµάτων που υλοποιήθηκαν, αφού λείπει κάθε
είδους σχετική αξιολόγηση, προφανώς, επειδή η Κυβέρνησή σας
είναι αντίθετη στην αριστεία, όπως έχει ήδη πει και ο Υπουργός
Μπαλτάς. 

Όµως, είναι προφανές ότι στις υπόλοιπες χώρες, τις οποίες
δήθεν φιλοδοξείτε να ανταγωνιστείτε στην έρευνα, αυτά τα θέ-
µατα τα έχουν λύσει πριν από αιώνες εισάγοντας τον θεσµό της
αξιολόγησης σε όλα τα επίπεδα εκπαίδευσης και ειδικά στο επί-
πεδο των ερευνών. Αυτός είναι µεταξύ άλλων και ο λόγος που η
συνεχιζόµενη ροή επιστηµονικού προσωπικού προς το εξωτερικό
δεν έχει ανακοπεί, αλλά αντίθετα εντάθηκε. Ποιος επιστήµονας
ή ερευνητής καριέρας µπορεί ή έχει τη διάθεση να τα βάλει µε
τους κοµµατικούς εγκάθετους ή τους κρατικοδίαιτους συνδικα-
λιστές και τη γραφειοκρατία σας, τη στιγµή που θα σπαταλά
ώρες έρευνας προάγοντας την επιστήµη του; 

Τι νόηµα ακριβώς έχει η δυνατότητα να γίνονται συνδικαιούχοι
χρηµατοδότησης επιχειρήσεις και ερευνητικά ιδρύµατα του ιδιω-
τικού τοµέα και µάλιστα ακόµα και από ξένες χώρες, άρθρο 1
παράγραφος 2; Τι σχέση έχει η δυνατότητα χρηµατοδότησης
υποτροφιών φυσικών προσώπων, ανεξαρτήτως ιθαγένειας και
σύνδεσής τους µε συγκεκριµένο εκπαιδευτικό ίδρυµα ή ερευνη-
τικό κέντρο; 

Αυτές οι φράσεις αποδεικνύουν δίχως άλλο, κατά την εκτίµησή
µας, ότι αφήνετε επίτηδες µέσω των γενικών και αόριστων δια-
τυπώσεων, ένα ευρύ φάσµα για άσκηση µικροπολιτικής µε κον-
δύλια που επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό σε πρόσωπα
ή ιδρύµατα της αρεσκείας σας, χωρίς καµµία ουσιαστική δυνα-
τότητα ελέγχου στη διαχείριση των ποσών αυτών. 

Στο άρθρο 2 αναφέρετε ότι τα επιστηµονικά πεδία που αναφέ-
ρονται ως σκοπός του ιδρύµατος δεν εναρµονίζονται, όπως ση-
µείωσε η Ένωση Ελλήνων Ερευνητών, µε την εθνική στρατηγική
της έρευνας. 

Το κυρίαρχο όργανο του ιδρύµατος, σύµφωνα µε το άρθρο 7,
που είναι η γενική συνέλευση, εκτός των υπολοίπων αρµοδιοτή-
των εγκρίνει συµπράξεις και συνεργασίες µε άλλους φορείς του
δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα της ηµεδαπής και της αλλο-
δαπής που προτείνονται. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα τα διορι-
σµένα µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο µέλη της από την εκτελεστική
εξουσία να χρηµατοδοτούν όποιες από τις συµπράξεις ή πρό-
σωπα ακόµα και αλλοδαπούς επιθυµούν. 

Με το άλλοθι των κριτηρίων της ειδικής οικονοµίας και µε το
επίχρισµα της επιστηµονικής αυθεντίας η Κυβέρνηση επιχειρεί
να χειραγωγήσει και το πεδίο της έρευνας και της τεχνολογίας
και µάλιστα µε τρόπο απολύτως άκοµψο και περιττό, αφού η ίδια
µπορεί να καταφέρει τα ίδια που µπορεί να καταφέρει και η ΓΓΕΤ,
η οποία όµως στερείται πόρων. 
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Στο άρθρο 8 γίνεται επανάληψη της παραγράφου 2 του δευ-
τέρου άρθρου. Μιλάµε για την επιλογή των µελών του επιστηµο-
νικού συµβουλίου από προσωπικότητες που έχουν διακριθεί για
το διεθνές έργο και την εµπειρία τους στον αντίστοιχο τοµέα,
χωρίς να αναφέρονται συγκεκριµένες σταθερές, πάνω στις ο-
ποίες θα βασιστεί αυτή η συµµετοχή. 

Τι δουλειά έχει ο Υπουργός να συγκροτεί το επιστηµονικό συµ-
βούλιο µε σχετική απόφαση που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως; Γιατί αναθέτετε στην πολιτική ηγεσία αρµο-
διότητες που είναι εκτός της διοικητής ευχέρειας, αντί να αφή-
νετε ελεύθερο το ίδρυµα να αποφασίσει µέσω του εσωτερικού
του κανονισµού για τα του οίκου του; Τι θέλετε να πετύχετε µε
την τόσο ασφυκτική παρέµβαση στο έργο του ιδρύµατος, αν όχι
να το µετατρέψετε σε ένα ακόµα πολιτικό παράρτηµα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αντίστοιχα στο άρθρο 9, ο διευθυντής του ιδρύµατος διορίζε-

ται και µάλιστα µε τετραετή θητεία, ενώ θα µπορούσε εύκολα,
αν πράγµατι η Κυβέρνηση στόχευε στην αµεροληψία του ιδρύ-
µατος, να θεσµοθετήσει ολιγόµηνη θητεία και στη συνέχεια
αυτός να εκλεγεί µε διαδικασίες που θα ορίζονται από τον εσω-
τερικό κανονισµό. 

Εξάλλου, το προσωπικό του ιδρύµατος προσλαµβάνεται και
απασχολείται µε συµβάσεις αορίστου χρόνου, όπως είπατε είτε
µίσθωση έργου ή εργασίας ιδιωτικού δικαίου είτε κατόπιν από-
σπασης από άλλη υπηρεσία του δηµοσίου ή από άλλο νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε απόφαση του εποπτεύοντος Υ-
πουργού, όπως είπατε χθες. 

Με τις ανωτέρω επισηµάνσεις νοµίζω αποδείξαµε αναλυτικά
τις πραγµατικές προθέσεις της Κυβέρνησης, καθώς και την αν-
τίρρησή µας στην υλοποίηση και θεσµοθέτηση ενός ακόµα κοµ-
µατικού παραρτήµατος στον ευαίσθητο χώρο της έρευνας και
της καινοτοµίας. Αν πράγµατι είχατε πρόθεση να βοηθήσετε
τους Έλληνες επιστήµονες, θα πράττατε κάποια εντελώς διαφο-
ρετικά πράγµατα, για τα οποία η Χρυσή Αυγή έχει καταθέσει συγ-
κεκριµένες προτάσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Γρέγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής πενήντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Κορωπίου (Β’ Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο για µισό λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Μια διευκρίνιση θα ήθελα
να κάνω για να αποφευχθεί η περαιτέρω, ηθεληµένη η αθέλητη,
σύγχυση για τα µέλη της γενικής συνέλευσης.

Τα µέλη της γενικής συνέλευσης προτείνονται, ορίζονται από
τους «ιδιοκτήτες» του ΕΛΙΔΕΚ. Και οι «ιδιοκτήτες» του ΕΛΙΔΕΚ
είναι πανεπιστήµια, ΤΕΙ, ερευνητικά κέντρα που µετέχουν σε
αυτό, σύµφωνα µε τις ερευνητικές τους επιδόσεις. Τελεία και
παύλα. Αυτοί τα προτείνουν, ο Υπουργός βγάζει τυπικά την από-
φαση. Αυτό το λέω ξεκάθαρα. Όταν λέµε ότι ο Υπουργός βγάζει
τυπικά την απόφαση, δεν σηµαίνει ότι αυτός αποφασίζει και επι-
λέγει. Υπάρχουν και πολλά άλλα που θα τα αναφέρω αργότερα
λεπτοµερώς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος

για οκτώ λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να εκφράσω τη
συµπαράστασή µου στους κατοίκους των Ιωαννίνων και της Κέρ-
κυρας για τις δυσκολίες που βιώνουν λόγω των σεισµικών δονή-
σεων. Ευχή όλων µας είναι να επιστρέψουν οι κάτοικοι στα σπίτια
τους και τα παιδιά στα σχολεία. Η πολιτεία δε οφείλει άµεσα να
προσφέρει αµέριστη τη βοήθειά της σε όλα τα επίπεδα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ελληνικό
Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας θα διαχειριστεί 240 εκατοµµύ-
ρια ευρώ -τα 180 εκατοµµύρια ευρώ από την Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων και 60 εκατοµµύρια από το ελληνικό δηµόσιο-,
τα οποία θα διατεθούν τη διετία 2016-2018. Πρόκειται ουσιαστικά
για έναν ενδιάµεσο φορέα διαχείρισης κονδυλίων έρευνας.

Παράλληλα, η χώρα µας έχει δεσµευτεί στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ
2014-2020 ότι οι διαδικασίες, όπως είναι οι προκηρύξεις, οι δια-
δικασίες αξιολόγησης και παρακολούθησης των προγραµµάτων,
θα πρέπει να µεταφερθούν σε τρίτους φορείς, µη εξαρτούµε-
νους φυσικά από την Κυβέρνηση.

Αυτοί οι φορείς θα πρέπει από τον τρόπο συγκρότησή τους,
µε τη συµµετοχή του δηµοσίου και επιχειρηµατικών φορέων, να
διασφαλίζουν τη διαφάνεια και την αξιοκρατία. Ήδη τέτοιοι φο-
ρείς υπάρχουν και λειτουργούν πολύ ικανοποιητικά, θα έλεγα.

Η ίδρυση, όµως, του ΕΛΙΔΕΚ, ως φορέα διαχείρισης, θα µπο-
ρούσε να συµβάλει στην αντιµετώπιση του κατακερµατισµού και
της αναποτελεσµατικότητας καθώς και στη χάραξη ερευνητικής
πολιτικής και στη διαχείριση των διαθέσιµων πόρων, µε αναδιάρ-
θρωση και όχι απαξίωση των υπαρχόντων θεσµών, θεσµών µε
αρµοδιότητα στην έρευνα και στην καινοτοµία, όπως είναι η
ΓΓΕΤ και το ΕΣΕΚ, τα Περιφερειακά Συµβούλια Έρευνας κ.λπ..

Ωστόσο, υπάρχουν δύο ζητήµατα που θέλω να θέσω εξαρχής,
τα οποία είναι:

Πρώτον, ο ρόλος της ΓΓΕΤ, η συνέχειά της, η πολύχρονη εµ-
πειρία της, τα ικανά στελέχη της και ιδιαίτερα το σηµαντικό έργο
που έχει προσφέρει στην έρευνα. Όλα αυτά θα πρέπει να στη-
ριχθούν και να διασφαλιστούν.

Δεύτερον, τι γίνεται µετά τη διετία 2016-2018. Και µιλώ για το
ΕΛΙΔΕΚ, καθώς η χρηµατοδότηση πέραν της διετίας δεν έχει
αναφορά. Αυτό για όλους µας, κύριε Υπουργέ, αποτελεί ζητού-
µενο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, όπως διαµορφώ-
θηκε κατά την επεξεργασία του στις επιτροπές, αποτελείται από
δεκαεπτά άρθρα, τα οποία συνοπτικά ορίζουν:

Ίδρυση, επωνυµία, έδρα, εποπτεία και νοµική φύση του ιδρύ-
µατος.

Προσδιορίζονται οι σκοποί υποστήριξης της έρευνας, τα µέσα
χρηµατοδότησης και ορίζονται οι δικαιούχοι και συνδικαιούχοι.

Επίσης, ορίζονται οι πόροι και περιγράφεται ως µείγµα χρη-
µατοδότησης, οροθετείται η οικονοµική διαχείριση του ιδρύµα-
τος, η σύνταξη ετήσιας έκθεσης απολογισµού, περιγράφεται η
διαδικασία προκήρυξης, αξιολόγησης και χρηµατοδότησης προ-
τάσεων.

Εξειδικεύονται τα επιστηµονικά πεδία, στα οποία κατά κύριο
λόγο θα δραστηριοποιείται το ίδρυµα και ορίζεται ο τρόπος κα-
τάρτισης των προκηρύξεων. Ορίζονται τα όργανα του ιδρύµατος,
προσδιορίζεται ο ρόλος της γενικής συνέλευσης και του επιστη-
µονικού συµβουλίου. Καταγράφεται ο ρόλος του επιστηµονικού
συµβουλίου, το ποιοι θα συµµετέχουν δηλαδή, όπως είναι τα
προαπαιτούµενα για την επιλογή και η διάρκεια της θητείας των
µελών του.

Ορίζεται η θητεία του διευθυντή του ιδρύµατος, καθώς ο τρό-
πος επιλογής του διευθυντή και ο ορισµός των αναπληρωτών δι-
ευθυντών. Περιγράφονται οι δυνατότητες του ιδρύµατος για τη
στελέχωσή του µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, συµβάσεις έργου και αποσπάσεις. Ρυθµίζονται θέµατα εσω-
τερικού κανονισµού λειτουργίας του ιδρύµατος. Έχουµε µετα-
βατικές διατάξεις και ζητήµατα πρώτης λειτουργίας του ιδρύµα-
τος. Εδώ, ιδιαίτερα στο άρθρο 13, θα ήθελα την προσοχή σας.

Επίσης, σχετικά µε τους οργανισµούς και τους εσωτερικούς
κανονισµούς λειτουργίας των ερευνητικών φορέων –αφορά την
ανάθεση προµήθειας ταινιών φορολογίας καπνού στην Τράπεζα
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της Ελλάδος- είπαµε «ναι» στον κ. Αλεξιάδη.
Παρατείνονται αυτοδίκαια µέχρι 31-12-2017 οι συµβάσεις για

την καθαριότητα των κτηρίων δηµόσιων υπηρεσιών και ανεξάρ-
τητων αρχών, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου και ΟΤΑ. 

Σχετικά µε την εισαγωγή των αθλητών στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, συµφωνήσαµε και συναινέσαµε.

Έχουµε δώδεκα νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Εµείς µε τις προτάσεις µας συµβάλλαµε ουσιαστικά στην ενί-

σχυση του νοµοσχεδίου ως προς τη διαφάνεια, την αξιοκρατία,
τη λογοδοσία και την αξιολόγηση. Προσπαθήσαµε να διασφαλί-
σουµε ότι θα πρέπει να προσλαµβάνονται µέσω ΑΣΕΠ όλοι οι ερ-
γαζόµενοι. Στις αποσπάσεις να έχουµε ανοικτή πρόσκληση. Να
έχουµε τη σύνθεση της γενικής συνέλευσης µε τη συµµετοχή
των ΤΕΙ, την ισότιµη συµµετοχή των ΤΕΙ, καθώς πέραν της γενι-
κής συνέλευσης και στο επιστηµονικό συµβούλιο, καθώς και τον
αναβαθµισµένο ρόλο του επιστηµονικού συµβουλίου και τη δια-
φάνεια στην επιλογή του διευθυντή.

Κύριε Υπουργέ, στο αρχικό σχέδιο και συγκεκριµένα στις µε-
ταβατικές διατάξεις υπήρχαν σηµεία, τα οποία δικαίως δηµιουρ-
γούσαν ανησυχίες. Διαπιστώναµε για µια ακόµη φορά την προ-
σπάθεια του Υπουργείου να δηµιουργήσει έναν φορέα ελεγχό-
µενο, µε φωτογραφικές παρεµβάσεις. Μέχρι τώρα το έχουµε δει
και στις τοποθετήσεις των προέδρων και συµβουλίων διαφόρων
οργανισµών που εποπτεύετε. Το κράτος των «ηµετέρων» δεν
είναι καλύτερο όταν στελεχώνεται µε παιδιά της Αριστεράς. Είναι
το ίδιο φαύλο και αναποτελεσµατικό, γιατί έτσι δηµιουργείται
κοµµατικό κράτος.

Χθες έγινε µια αναφορά για τα οικονοµικά των κοµµάτων. Απο-
δόθηκαν χαρακτηρισµοί, τους οποίους ο Προεδρεύων µε την πα-
ρέµβασή του αποσαφήνισε πλήρως και τους επέστρεψε στον
οµιλούντα από το Βήµα. Διότι είναι πολύ νωπή η τελευταία δια-
δροµή του δανείου στους «κουµπάρους» της Κυβέρνησης για το
«ΣΥΡΙΖΑ CHANNEL» και εποµένως, είναι καλό να είµαστε προσε-
κτικοί σε αυτήν την Αίθουσα. Η λάσπη στον ανεµιστήρα δεν ευ-
νοεί κανέναν, δεν σταµατά τον αέρα της απογοήτευσης, που
καθηµερινά αναπνέει ο εργαζόµενος, ο επαγγελµατίας, ο µισθω-
τός, ο συνταξιούχος, ο αγρότης, ο φοιτητής.

Είπε κάποια στιγµή ο Πρωθυπουργός «δεν αρέσετε». Επι-
τρέψτε µου να συµφωνήσω µαζί του.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είχα πει και στην επιτροπή ότι η συζή-
τηση για το σχέδιο νόµου του ΕΛΙΔΕΚ µπορεί να βρει τόπο ευ-
ρύτερης συνάντησης και συναίνεσης, αρκεί ο Υπουργός κατά την
προσφιλή του τακτική να µην φέρει τροπολογίες της τελευταίας
στιγµής. 

Το «Κούγκι», βέβαια, το αποφύγαµε µε την απόσυρση της τρο-
πολογίας για το µαύρο στα κανάλια. Φαίνεται ότι ο Υπουργός κ.
Παππάς, θέλει γρήγορα τα χρήµατα από τις άδειες, για να στη-
ρίξει την ανάσχεση του brain drain. Το µπουρλότο, όµως, µπαίνει
πάλι µε τις τροπολογίες του Υπουργείου Παιδείας, µε άσχετες
τροπολογίες στο σχέδιο νόµου για την έρευνα. Για µια ακόµη
φορά γινόµαστε µάρτυρες, θα έλεγα, της σοβαρότητας, µε την
οποία ο Υπουργός κυρίως δεν αντιµετωπίζει τον διάλογο, όπως
πρέπει, ιδιαίτερα όταν αφορά θέµατα µεταγραφών κι όταν
αφορά τις σχέσεις και τις ρυθµίσεις για τους ΕΔΙΠ.

Είναι δυνατόν, άλλο να ψηφίζετε µε αυτό το νοµοσχέδιο για
την ελληνόγλωσση εκπαίδευση και άλλο να «ξε-ψηφίζετε» στο
επόµενο και άλλα να υποστηρίζετε σήµερα, να ανοίγετε ζητή-
µατα µεταγραφών, τη στιγµή που σε λίγες µέρες λήγει ήδη η
προθεσµία των αιτήσεων µετά την παράταση που δώσατε, να
ακυρώνετε τις προτάσεις του Προέδρου της Επιτροπής Διαλό-
γου µε τα γνωστά «παπαγαλάκια» της τέως συνδικαλιστικής επα-
νάστασης, αναφέροντας µάλιστα χαρακτηριστικά ότι «οι προ-
τάσεις του κ. Λιάκου εάν εφαρµόζονταν, θα οδηγούσαν στο ξε-
θεµελίωµα όσων θετικών αλλαγών έγιναν τα τελευταία δύο χρό-
νια»;

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να συµµετέχουµε σε µια διαδικασία ξε-
κάθαρη, µε διαφανή και διαύγεια κι όχι σε µια διαδικασία προ-
χειρότητας και σκοπιµότητας, µε τροπολογίες «του ποδαριού».
Έχουν κατακλυστεί τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης από µια τρο-
πολογία που κατέθεσε ο κ. Παπαχριστόπουλος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω λίγο χρόνο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας δώσω τον

χρόνο από τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, το ζήτηµα της µετεκπαίδευσης των εκ-

παιδευτικών είναι µείζονος, θα έλεγα, σηµασίας για την ποιότητα
της εκπαίδευσης, για την ακαδηµαϊκή, επαγγελµατική και επιστη-
µονική εξέλιξη του δασκάλου.

Η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είναι υπερήφανη για τον ν.2327/
1995, που ψήφισε για τη µετεκπαίδευση έδωσε τη δυνατότητα
σε όλους τους δασκάλους, τους νηπιαγωγούς και τους καθηγη-
τές να µετεκπαιδεύονται, να γίνονται καλύτεροι. Είµαστε εµείς
που θέσαµε πρώτοι στην Επιτροπή Διαλόγου το θέµα της µετεκ-
παίδευσης και της επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών, µε ένα πλαί-
σιο σύγχρονο, προσαρµοσµένο στις ανάγκες των νέων προγραµ-
µάτων, της διαπολιτισµικής εκπαίδευσης και ιδιαίτερα της ειδικής
αγωγής.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θεωρούµε ότι θα πρέπει να ξεκινήσει ένας ου-
σιαστικός διάλογος για όλα αυτά και εκεί να δούµε ξανά το θέµα
της µετεκπαίδευσης, το αντικείµενο της λειτουργίας της και τη
µοριοδότησή της.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, την τροπολογία που κατατέθηκε –δεν
γνωρίζω βέβαια, αν θα την κάνει δεκτή ο Υπουργός- αλλά θα
ήθελα να δω µε ποιον σκοπό έρχεται πριν τις επιλογές των σχο-
λικών συµβούλων. Αυτό που εµείς θα περιµέναµε σήµερα µε µια
τροπολογία είναι να αποκαταστήσετε την αδικία του ν.4327/2015,
όπου αφαιρέσατε ουσιαστικά τη διδακτική υπηρεσία από τους
πτυχιούχους της µετεκπαίδευσης, όπως αφαιρέσατε και τη δι-
δακτική υπηρεσία από τους ασκούντες διοίκηση µε έναν τρόπο
προκλητικό και απολύτως φωτογραφικό.

Τιµωρήσατε χιλιάδες δασκάλους και νηπιαγωγούς, που φοίτη-
σαν στα διδασκαλεία και τους στερήσατε ουσιαστικά το δικαίωµα
της επιλογής και µιλάτε σήµερα για αναβάθµιση του τίτλου σπου-
δών τους. Η υποκρισία νοµίζω ότι βρίσκει εδώ την ετυµολογία
της.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο, για µια διευκρίνιση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση, για να µην υπάρξει
συνέχεια στις παρανοήσεις. 

Το θέµα των αλλοδαπών συνδικαιούχων δηµιουργεί, από ό,τι
καταλαβαίνω, ένα ζήτηµα. Η πρόθεση ήταν εκεί να υπάρχουν συ-
νεργασίες, να είναι ανοιχτό το σύστηµα. Επειδή, όµως, υπάρχει
το ζήτηµα παρανοήσεων, από ό,τι κατάλαβα από τους αγορητές,
εκείνο που θα γίνει είναι να αφαιρεθούν οι λέξεις «της αλλοδα-
πής». Γίνονται ήδη οι σχετικές ενέργειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Προχωρούµε µε τον επόµενο ειδικό αγορητή, τον κ. Τάσσο

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
Κύριε Τάσσο, έχετε οκτώ λεπτά κι εσείς.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από τη συζήτηση που µέχρι τώρα έχει γίνει, έχει καταβληθεί

µια προσπάθεια από την πλευρά της Κυβέρνησης να πείσει ότι η
έρευνα ως κοινωνικό αγαθό και η έρευνα ως εµπόρευµα είναι έν-
νοιες συµβατές, ότι το ένα δεν αποκλείει το άλλο. Ειπώθηκε και
από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας κ. Γαβρόγλου, ότι η όποια
ενίσχυση της έρευνας σαν κοινωνικό αγαθό δεν αντιστρατεύεται
την έρευνα που γίνεται για τις επιχειρήσεις, που βέβαια είναι
γνωστό ότι έχουν σκοπό το κέρδος. 

Εµείς λέµε ότι είναι ξεκάθαρο ότι αυτές οι δύο έννοιες δεν
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είναι συµβατές. Δεν είναι δυνατόν η έρευνα ως κοινωνικό αγαθό
να είναι συµβατή µε την έρευνα ως εµπόρευµα. Δεν είναι συµβα-
τές, γιατί η δεύτερη, η έρευνα-εµπόρευµα στηρίζεται πάνω στο
καπιταλιστικό σύστηµα και τις εκµεταλλευτικές σχέσεις που αυτό
εµπεριέχει. Η έρευνα, ως επιταχυντής της κερδοφορίας των µο-
νοπωλίων και των επιχειρηµατικών οµίλων, δεν είναι ίδια µε την
έρευνα ως καταλύτης για την κάλυψη των κοινωνικών αναγκών.
Άρα, δεν είναι συµβατά αυτά τα δύο.

Το δεύτερο, που είναι εξίσου σηµαντικό, είναι ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο υπηρετεί αποκλειστικά την έρευνα ως εµπόρευµα.
Διότι, έχει ειπωθεί, λέγεται ξεκάθαρα από το πρώτο άρθρο, ότι
το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας λειτουργεί σύµ-
φωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Και κανόνες
ιδιωτικής οικονοµίας σηµαίνει κερδοφορία του κεφαλαίου και τί-
ποτα άλλο.

Εποµένως, αυτό θέλει να κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Θέλει να
βάλει την έρευνα στην υπηρεσία της κερδοφορίας των επιχειρη-
µατικών οµίλων και θέλει να το κάνει µε νέους και ορεξάτους επι-
στήµονες, που µε τις υποτροφίες και µε τα κονδύλια που εξα-
σφαλίζει γι’ αυτούς, θα µπορούν πραγµατικά να επικεντρωθούν,
αλλά όχι στο να κάνουν τη βασική έρευνα και να ικανοποιήσουν
την περιέργειά τους. Δεν είναι συµβατά αυτά. Το κεφάλαιο δεν
δίνει σήµερα χρήµατα µόνο και µόνο για να κάνει ο άλλος την
έρευνα, χωρίς κανέναν άλλο στόχο. Και όταν λέµε στόχο, εννο-
ούµε να µπει αυτή η έρευνα γρήγορα στην καπιταλιστική, βέβαια,
παραγωγή. 

Αυτό, λοιπόν, τον στόχο υπηρετούν τα άρθρα του νοµοσχε-
δίου αυτού. Το άρθρο 1, όπως είπαµε, καθορίζει το θεσµικό πλαί-
σιο, εντός του οποίου κινείται. Το πιο σηµαντικό από αυτά είναι
ότι το ίδρυµα αυτό, το ΕΛΙΔΕΚ λειτουργεί µε τους κανόνες της
ιδιωτικής οικονοµίας. 

Το άρθρο 2 περιγράφει τον τρόπο, µε τον οποίο θα στηρίζει
την επιχειρηµατική δραστηριότητα, η οποία επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα ονοµάζεται εθνική στρατηγική για την έρευνα και την
καινοτοµία. Δηλαδή, οι τοµείς, που οι επιχειρηµατικοί όµιλοι και
το µεγάλο κεφάλαιο επιλέγουν ως τοµείς ενδιαφέροντος γι’ αυ-
τούς, γίνονται και εθνική στρατηγική, κατά τη λογική πως ό,τι
συµφέρει την «GENERAL MOTORS” συµφέρει και την Αµερική
και στην προκειµένη περίπτωση, την Ελλάδα.

Το άρθρο 3 αναφέρεται στους πόρους του ιδρύµατος: δάνεια,
ιδιωτικές χρηµατοδοτήσεις κ.λπ. και είναι γνωστό βέβαια, ότι το
ίδρυµα αυτό ξεκινάει µε δανεικά.

Πράγµατι, δεν υπάρχει άµεση πρόβλεψη για το τι θα γίνει όταν
λήξει αυτή η τρίχρονη περίοδος του δανείου. Τι θα γίνει; Θα βρει
ανάλογους πόρους; Πού θα τους βρει; Πόσοι θα είναι αυτοί;

Το άρθρο 4 αναφέρεται στην οικονοµική διαχείριση. Πράγµατι,
αυτό που περιγράφει σαν οικονοµική διαχείριση είναι θετικό, µε
την έννοια ότι έτσι πρέπει να είναι. Αλλά ποιους σκοπούς υπηρε-
τεί αυτή η «χρηστή» οικονοµική διαχείριση; Το κεφάλαιο θέλει να
το κάνει αυτό, όσο πιο οικονοµικά γίνεται, µε το µικρότερο δυ-
νατό κόστος. Και προϋπόθεση γι’ αυτό, βέβαια, είναι να υπάρχει
µια χρηστή διαχείριση, ώστε να µην φεύγουν χρήµατα, που δεν
είναι υποχρεωτικό να φεύγουν.

Το άρθρο 5 περιγράφει τον τρόπο προκήρυξης των έργων και
αξιολόγησης των προτάσεων και εδώ οι σκοποί είναι αυτοί που
µετράνε και όχι η διαδικασία, που είναι εύλογη.

Πάντως, το άρθρο 5 παράγραφος 1 µιλάει για ετήσια κατα-
νοµή πόρων ανά κατηγορία δράσης και πεδίο, κάτι που αναιρεί
τη δυνατότητα σχεδιασµού προοπτικής. Γιατί πράγµατι, ο σχε-
διασµός δεν γίνεται σε έναν µακροχρόνιο ορίζοντα. Γίνεται ανά-
λογα µε τους πόρους, που κάθε φορά υπάρχουν και γίνεται µια
κατανοµή των πόρων, γιατί πραγµατικός σχεδιασµός, που να γί-
νεται µε στόχο την κάλυψη των αναγκών της κοινωνίας, στα πλαί-
σια του καπιταλισµού, δεν µπορεί να γίνει. Επειδή οι επιχειρήσεις
επιλέγουν κάθε φορά τα πεδία, ανάλογα µε το πού εκτιµούν ότι
θα έχουν υψηλή κερδοφορία, ο σχεδιασµός αυτός δεν έχει και
µακρύ ορίζοντα. Προσαρµόζεται, βλέποντας και κάνοντας. Το
ίδιο βέβαια, κάνει και το νοµοσχέδιο. 

Το άρθρο 7 θέλει να καλύψει µε προπέτασµα ανεξαρτησίας τη
λειτουργία του ιδρύµατος και να διακρίνει τις λειτουργίες του
επιστηµονικού συµβουλίου και της γενικής συνέλευσης. Και

αυτό, βέβαια, είναι δόκιµο, αλλά δεν µπορεί να ξεφύγει ούτε από
το τι υπηρετούν τα όργανα ούτε από το ποιοι στελεχώνουν και
µε τι σκοπό τα αντίστοιχα όργανα πανεπιστηµίων και ερευνητι-
κών φορέων, ούτε και από τη δυνατότητα που δίνει στον Υπουρ-
γό να παρεµβαίνει άµεσα. 

Επίσης, το άρθρο 6 παράγραφος 10 β’ κανονίζει συµπράξεις
µε άλλους ιδιωτικούς και δηµόσιους φορείς. Αυτή είναι και πάλι
–ας το πούµε έτσι- µια εύλογη λειτουργία, που υπηρετεί, όµως,
αυτόν τον συγκεκριµένο σκοπό. 

Με το άρθρο 8 εκχωρείται ο κοµβικός ρόλος στην προώθηση
της επιχειρηµατικής λειτουργίας. Ουσιαστικά, δηλαδή, το όλο
νοµοσχέδιο διαπνέεται απ’ αυτήν τη λογική, το πώς θα υπηρετη-
θεί η επιχειρηµατική λειτουργία. 

Σ’ αυτήν τη λογική, ένα άλλο σηµαντικό στοιχείο είναι οι ελα-
στικές σχέσεις εργασίας, που τις διατηρεί. Και αυτό ακριβώς
είναι ενδεικτικό του στοιχείου αυτού, που έχουµε πει εµείς από
την αρχή ότι το κεφάλαιο θέλει να κάνει την έρευνα αυτή, όσο
το δυνατόν πιο γρήγορα και αποτελεσµατικά και όσο το δυνατόν
πιο φτηνά, ώστε οι ερευνητές που θα κάνουν την έρευνα να είναι
χειραγωγήσιµοι. Και σαν µέσο τέτοιο χρησιµοποιούνται οι ελα-
στικές σχέσεις και ο εσωτερικός κανονισµός, που κανονίζει τη
λειτουργία σ’ αυτό το πλαίσιο.

Έρχοµαι τώρα σε κάποιες τροπολογίες. Είναι η τροπολογία
που έχει ενσωµατωθεί σαν άρθρο 15 και αφορά τις ταινίες κα-
πνού. Αυτή είναι µια τροπολογία στη λογική των έµµεσων φόρων. 

Μια σηµαντική τροπολογία είναι η τροπολογία που έχει γίνει
τώρα άρθρο 16 και αναφέρεται στην παράταση των συµβάσεων
των καθαριστριών. Όπως είναι γνωστό, εµείς έχουµε καταθέσει
µια δική µας τροπολογία και επιµένουµε σ’ αυτή. Θέλουµε να πα-
ραταθούν οι συµβάσεις όλων, συµπεριλαµβανοµένων των διµη-
νιτών, και οι συµβάσεις τους να µετατραπούν σε αορίστου χρό-
νου. 

Τέλος, υπάρχει η τροπολογία που έχει ενσωµατωθεί ως άρθρο
17 και αφορά στην εισαγωγή αθλητών που παίρνουν κάποια επι-
πλέον µόρια.

Εµείς καταψηφίσαµε βέβαια, επί της αρχής το νοµοσχέδιο και
θα καταψηφίσουµε επίσης τα περισσότερα άρθρα, εκτός από
ορισµένα που έχουν ένα θετικό πρόσηµο και στα οποία θα ψηφί-
σουµε «παρών».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και ε-

γώ, κύριε Τάσσο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Το Ποτάµι, κ.

Μαυρωτάς, για οκτώ λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλήσαµε χθες για τα επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Σήµερα

θα µπω κατευθείαν στα άρθρα και τις τροπολογίες, ξεκινώντας
από το άρθρο 2, που αφορά τον σκοπό. Στην παράγραφο 1γ’ ου-
σιαστικά λέει ότι χρηµατοδοτεί αγορά ερευνητικού εξοπλισµού
βάσει στρατηγικού σχεδιασµού. Πιστεύουµε ότι η συγκεκριµένη
πρόταση είναι ελλιπής, γιατί δεν λέει ποιανού στρατηγικού σχε-
διασµού: του πανεπιστηµίου, του ερευνητικού κέντρου, του ιδρύ-
µατος ή της ΕΣΕΤΑΚ, της Εθνικής Στρατηγικής Έρευνας Τεχνο-
λογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας, όπως λέει η σύµβαση, την
οποία έχουµε υπογράψει, στη σελίδα 36 παράγραφο 2;

Κάτι που είπαµε επίσης στην επιτροπή είναι ότι στους σκοπούς
θα πρέπει να περιλάβουµε µάλλον και την προώθηση συνεργειών
µεταξύ ιδρυµάτων, στοχεύοντας έτσι στον ενιαίο χώρο τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης και έρευνας. 

Πάµε στο άρθρο 3 για τους πόρους. Εδώ είχαµε κάνει και στις
επιτροπές µια συγκεκριµένη πρόταση. Στην περίπτωση που
έρευνα χρηµατοδοτήθηκε από το δρυµα και καταλήγει στην πα-
ραγωγή καινοτοµικού προϊόντος, θα πρέπει να προβλεφθεί τρό-
πος επιστροφής ενός ποσοστού που θα προέρχεται από την
εκµετάλλευση του προϊόντος αυτού είτε µε πατέντες, µε royalties
κ.λπ.. Το ποσό αυτό θα αποτελεί πόρο του ιδρύµατος και θα χρη-
σιµοποιείται σε νέες προκηρύξεις. 

Επίσης, στο άρθρο 3 αναφέρεται ότι ο ιδιωτικός τοµέας µπο-
ρεί να συµµετάσχει στους πόρους µε διάφορες δωρεές, χορη-
γίες, επιχορηγήσεις κ.λπ.. Ίσως θα ήταν σκόπιµο να µπορεί να
συµµετέχει στη χρηµατοδότηση στοχευµένων προκηρύξεων,
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που θα καλύπτουν πολύ συγκεκριµένες ανάγκες του, όπως µε-
λέτη για κάποια παραγωγή προϊόντος ή για οτιδήποτε άλλο. Το
αίτηµα αυτό θα µπορεί να απευθύνεται στο επιστηµονικό συµ-
βούλιο, το οποίο και θα αποφασίζει τους όρους της σχετικής
προκήρυξης, ενώ η χρηµατοδότηση θα µεταφέρεται στους πό-
ρους του ιδρύµατος και από εκεί και πέρα, µετά τη διαδικασία
αξιολόγησης, στους δικαιούχους ερευνητές. 

Στο άρθρο 5 για τις προκηρύξεις, κατά τη γνώµη µας πρέπει
να επιδιωχθεί µια κανονικότητα –το ανέφερε άλλωστε και ο
Υπουργός χθες- ένας στάνταρ µήνας προκηρύξεων ανά είδος
προκήρυξης, ώστε να ξέρουν οι ερευνητές πότε να περιµένουν
τι, κάτι το οποίο µπορεί να ενσωµατωθεί στον εσωτερικό κανονι-
σµό. 

Στο άρθρο 10, που αφορά το προσωπικό, στην αιτιολογική έκ-
θεση αναφέρεται ότι η τριµελής επιτροπή αξιολόγησης ορίζεται
από το επιστηµονικό συµβούλιο. Στο νοµοσχέδιο λέει ότι ορίζεται
από τον διευθυντή. Φαντάζοµαι ότι θα ισχύει το τελευταίο. Επί-
σης, στη σύµβαση αναφέρονται δεκαπέντε µόνιµες θέσεις προ-
σωπικού. Το ερώτηµα είναι εάν αυτός θα είναι τελικά ο αριθµός
του µόνιµου προσωπικού για το ίδρυµα. 

Στο άρθρο 12, που αναφέρεται στον εσωτερικό κανονισµό λέει
ότι αυτός θα εκδίδεται µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουρ-
γείων Εσωτερικών, Οικονοµικών και Παιδείας. Εδώ υπάρχει ένας
προβληµατισµός στην έκθεση Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής εάν ο εσωτερικός κανονισµός θα πρέπει να εκδίδεται µε
κοινή υπουργική απόφαση ή µε προεδρικό διάταγµα, όπως ανα-
φέρεται στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής.
Το ερώτηµα είναι εάν θα έχει τελικά λόγο και το ΕΛΙΔΕΚ στην κα-
τάρτιση του εσωτερικού κανονισµού. 

Το άρθρο 17 –ήταν µια τροπολογία στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων που προστέθηκε µετά και έγινε άρθρο- αφορά
τα θέµατα εισαγωγής αθλητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Εί-
µαστε θετικοί στην αύξηση του ποσοστού από 3% σε 4,5%. Μπο-
ρεί σε κάποιους να φαίνεται ασήµαντη αυτή η διαφορά του 1,5%,
αλλά η δυνατότητα να έχουν περισσότερες θέσεις να διεκδική-
σουν στα ΑΕΙ συµβάλλει θετικά στην προώθηση της ενασχόλη-
σης των παιδιών µε τον αθλητισµό.

Πριν από λίγες µέρες άλλωστε υποδεχθήκαµε τους Ολυµπιο-
νίκες και τους Παραολυµπιονίκες στη Βουλή και αυτό που ακού-
σαµε να λένε είναι ότι χρειάζεται να δώσουµε περισσότερα
κίνητρα στα παιδιά, για να ασχοληθούν µε τον αθλητισµό.

Ως Ποτάµι, όταν έρθει το αθλητικό νοµοσχέδιο θα έχουµε και
συγκεκριµένη πρόταση για τον τρόπο µοριοδότησης και µαθη-
τών, ώστε να µην γίνεται κακή χρήση, κατάχρηση των προνοµίων,
που έχουµε δει να γίνεται στο παρελθόν. Να επωφελούνται αυτοί
που πραγµατικά αξίζουν και όχι διάφοροι περαστικοί, όψιµοι
αθλητές, που έχουν όµως τις κατάλληλες «άκρες».

Όσον αφορά τις τροπολογίες, καταθέσαµε την υπ’αριθµό
694/78, η οποία αφορά τους οµότιµους καθηγητές, δηλαδή τους
συνταξιούχους και έχει να κάνει µε το άρθρο 69 του πρόσφατου
νόµου για την έρευνα. Με την τροπολογία, ουσιαστικά ζητάµε να
δοθεί η δυνατότητα να είναι οι οµότιµοι καθηγητές και επιστηµο-
νικοί υπεύθυνοι σε ερευνητικά προγράµµατα, όταν µάλιστα µε
βάση τον ίδιο νόµο, τον ν.4386/2016 που ψηφίστηκε τον Μάιο,
ακόµα και εξωτερικοί συνεργάτες µε διδακτορικό µπορούν να
είναι επιστηµονικοί υπεύθυνοι προγραµµάτων.

Πιστεύουµε ότι µε τον τρόπο αυτόν δεν θα χάσουµε ένα έµ-
πειρο επιστηµονικό δυναµικό, που µετράει πολύ στην αξιολό-
γηση των προτάσεων. Με τη συµµετοχή τους στις προτάσεις
µεγιστοποιούν τις πιθανότητες να κερδηθεί ένα ερευνητικό πρό-
γραµµα, καθ’ότι είναι ερευνητές, είναι επιστήµονες µε πλούσια
βιογραφικά και σχετική ερευνητική δουλειά και εµπειρία.

Όπως βλέπουµε κι από το εξωτερικό ένας επιστήµονας εξήντα
επτά ετών είναι στο πικ ουσιαστικά της καριέρας του. Και γι’
αυτό, στο εξωτερικό πολύ σπάνια συνταξιοδοτούνται. Πηγαί-
νουµε στα συνέδρια και τους βλέπουµε εκεί. Εµείς µε τη διάταξη
του άρθρου 69, που υπήρχε, ουσιαστικά τους παροπλίζουµε. 

Είναι και λίγο υποκρισία, γιατί λέµε ότι µπορούν οι οµότιµοι κα-
θηγητές να συµµετέχουν στα προπτυχιακά µαθήµατα, όπως ψη-
φίστηκε πρόσφατα –συµµετείχαν ήδη στα µεταπτυχιακά- αλλά
δεν µπορούν να είναι κύριοι ερευνητές σε ερευνητικά προγράµ-

µατα. Τους θέλουµε δηλαδή ενεργούς εκπαιδευτικά, αλλά όχι
επιστηµονικά;

Καταλήγουµε έτσι σε καταστάσεις να είναι ο οµότιµος καθη-
γητής ουσιαστικά ο επιστηµονικός υπεύθυνος και να βάζει κά-
ποιον άλλον να παίξει τυπικά τον ρόλο του επιστηµονικού υπεύ-
θυνου, ώστε να ξεπερνιούνται τα διάφορα γραφειοκρατικά κω-
λύµατα. Ελπίζουµε να γίνει δεκτή η συγκεκριµένη τροπολογία
από τον ή την Υπουργό. 

Τελειώνω µε µια τελευταία τροπολογία. Είναι η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 700 και ειδικό 83 του Υπουργείου Παιδείας, µε την
οποία καταργείται η δυνατότητα των µελών ΕΔΙΠ, εργαστηρια-
κού και διδακτικού προσωπικού των πανεπιστηµίων δηλαδή, να
εξελιχθούν σε λέκτορες, σε προσωποπαγείς θέσεις, µε κλειστές
διαδικασίες. Αυτή ήταν η περίφηµη νοµοτεχνική βελτίωση των εί-
κοσι ενός γραµµών, που είχε µπει σε µια εκπρόθεσµη τροπολο-
γία και πέρασε ουσιαστικά λάθρα ο κ. Φίλης πριν από ένα µήνα
περίπου στο νοµοσχέδιο για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, µια
άσχετη µε την τροπολογία διάταξη, που µάλλον του σφύριξε κά-
ποιος σύµβουλός του, χωρίς καν να αναπτυχθεί, όχι µόνο στις
επιτροπές, αλλά ούτε στην Ολοµέλεια.

Δεν θα σταθώ, λοιπόν, τόσο πολύ στην ουσία της τροπολο-
γίας, αλλά στη διαδικασία µε αυτόν τον τραγικό τρόπο νοµοθέ-
τησης και τα αποτελέσµατά της. Όταν κάτι δεν συζητείται για να
εξεταστεί απ’ όλες τις πλευρές, αλλά παίζουµε κρυφτό στη Βου-
λή για το πώς θα περάσει πιο απαρατήρητο, καταλήγουµε σε
αυτό το θλιβερό και εξευτελιστικό, κατά τη γνώµη µου, φαινό-
µενο για το Κοινοβούλιο, να ψηφίζουµε και να ξεψηφίζουµε δια-
τάξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
της οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα ήθελα ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Ή όπως είδαµε πρόσφατα, να µπαίνουν και να αποσύρονται

τροπολογίες. Μπρος-πίσω, δηλαδή. 
Παρεµπιπτόντως, µιας και µιλήσαµε για µπρος-πίσω, επειδή

είχαµε χθες το ντέρµπι Ολυµπιακού-Παναθηναϊκού στο µπάσκετ,
λιγότερα µπρος-πίσω έγιναν χθες στο παιχνίδι απ’ όσα έχει κάνει
η Κυβέρνηση στο νοµοθετικό της έργο. Κατά σύµπτωση, υπάρχει
παίκτης Νίκος Παππάς στον Παναθηναϊκό, ο οποίος όµως δεν
έχει κάνει καθόλου µπρος-πίσω. 

Αυτός, λοιπόν, ο κουτοπόνηρος τρόπος νοµοθέτησης πρέπει
κάποια στιγµή να σταµατήσει. Ειδικά στις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες ο σκοπός δεν πρέπει ν’ αγιάζει τα µέσα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι
τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 6ο

Δηµοτικό Σχολείο Κερατσινίου και είκοσι δυο µαθητές και µαθή-
τριες και ένας συνοδός από το Μαράσλειο Δηµοτικό Σχολείο. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος, ειδικός αγορητής των
ΑΝΕΛ, για οκτώ λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εγώ λέω να ξεφύγουµε λίγο. Θέλω να θυµίσω ότι, πριν πολλά
χρόνια που ήµουν φοιτητής, ένας συµφοιτητής µου, µού είπε ότι
υπάρχει µια διάλεξη στο Πολυτεχνείο για την Πληροφορική. Δεν
σας κρύβω ότι τον αδίκησα. Δεν πήγα σε αυτήν τη διάλεξη. Μί-
λαγε τότε ένας µεγάλος επιστήµονας, ο Βιντ Σερφ. Δεν ξέραµε
τότε ποιος είναι. Είναι ο άνθρωπος, ο οποίος είχε ενώσει στη
στρατιωτική βάση του Μέριλαντ οκτώ ογκώδεις υπολογιστές. Ξε-
κίναγε από αυτόν τον άνθρωπο η φοβερή πληροφορική επανά-
σταση.

Λίγα χρόνια αργότερα, δύο Έλληνες, ο Νικ Νεγρεπόντε µαζί
µε τον αείµνηστο Μιχάλη Δερτούζο κάνανε µια επανάσταση στο
MIT µε το διαδίκτυο, τους υπολογιστές. Και θέλω εδώ να θυµίσω
σε όσους έχουν ασθενική µνήµη ότι ο δηµόσιος χαρακτήρας του
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διαδικτύου καθιερώθηκε από αυτούς τους δύο Έλληνες. Ο Μπιλ
Γκέιτς τον πρόλογο που κάνει σε ένα βιβλίο, τον αφιερώνει ολό-
κληρο στον αείµνηστο Μιχάλη Δερτούζο. Και ακόµα είναι οι άν-
θρωποι που, όταν ο Τιµ Μπέρνερς Λι έκανε φοβερή, επαναστα-
τική ανακάλυψη για το web κι έκανε το διαδίκτυο προσιτό σε
όλον τον πλανήτη, απλόχερα τον φιλοξένησαν στο MIT κι έτσι
βρισκόµαστε σήµερα στην εποχή της πληροφορικής. 

Τα λέω όλα αυτά γιατί οι λέξεις καινοτοµία και έρευνα είναι
ταυτισµένες, ακριβώς, µε αυτά που συνέβησαν τότε. Ξεκίναγε
µια καινούρια εποχή. Και για να το φέρουµε στα σηµερινά, ση-
µερινή είδηση –µπορεί να µην είναι πρώτη, αλλά είναι σηµερινή
είδηση- είναι ότι άνοιξε µια «πύλη» στην Αστυνοµία, όπου πραγ-
µατικά, αν διαβάσει κανείς τι µπορεί να κάνει και τι µπορεί να
αποφύγει, να πάει να πάρει ένα πιστοποιητικό από την Αστυνοµία
ή κάτι που τον αφορά, δεν χρειάζεται καν να πηγαίνει εκεί και να
τρώει χρόνο στις ουρές.

Τα λέω αυτά, γιατί δεν θέλω να µπλέξω στις λεπτοµέρειες των
άρθρων. Θέλω να πιστεύω και να ευχηθώ ότι δεν θα εξελιχθεί
αυτό το βήµα σε µια γραφειοκρατική διαδικασία, που είναι για
να βολευτούν µερικοί –γιατί τα άκουσα και αυτά εδώ µέσα- ή δεν
ξέρω τι άλλο.

Ανήκω σε αυτούς που πιστεύουν ότι πρέπει να αγκαλιαστεί
αυτό το βήµα. Είναι ένα επαναστατικό βήµα, που άργησε να γίνει.
Αρκεί να σας πω ότι το 0,96% του ΑΕΠ, που λίγο µεγάλωσε, είναι
ακόµα λίγο. Το ότι τέσσερις χιλιάδες καινούριοι ερευνητές θα
βρουν δουλειά είναι το τελευταίο. Νοµίζω ότι ξεκινάει µια καινού-
ρια εποχή και πρέπει να την αγκαλιάσουµε όλοι µε πολλή αγάπη
και πολύ σεβασµό.

Θέλω µε την ευκαιρία, να πω ότι ηλεκτρονική ψηφοφορία –τι
θα πει καινοτοµία και έρευνα;- ξέρετε ότι γίνεται στις περισσό-
τερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θα κάνω µια παρένθεση
δυσάρεστη, να θυµίσω ότι κάποιοι δυνατοί πολιτικοί, που δεν
έβγαιναν στην πρώτη ψηφοφορία, µε τις αλχηµείες που γίνονταν
στο Πρωτοδικείο, γίνονταν Βουλευτές. Υπήρχε µια σιωπηρή συµ-
φωνία κοµµάτων όπου, χωρίς να επηρεάζεται η δύναµη των κοµ-
µάτων, οι κενοί σταυροί ενός ψηφοδελτίου, του όποιου µεγάλου
κόµµατος, συµπληρώνονταν αργά το βράδυ, µε τις ώρες, για να
µπει ο ευνοούµενος στη Βουλή. Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι και µια
ευκαιρία, την καινοτοµία και την έρευνα να τις αποδείξουµε στην
πράξη και όχι µόνο στα λόγια. Να µην µπλέξουµε, δηλαδή, µόνο
στα διαδικαστικά. 

Θέλω να επαναλάβω, πάντως, ότι µια χώρα που –θα το ξα-
ναπώ- ήταν µια επαρχία της Σοβιετικής Ένωσης τότε –δεν έχω
τίποτα, ούτε το λέω µε κριτική διάθεση- είναι σήµερα ίσως η πιο
αναπτυγµένη σε επίπεδο καινοτοµίας µετά από έρευνα χώρα. Και
είναι η Εσθονία. Το τι γίνεται σε αυτήν την µικρή χώρα, που πριν
από είκοσι πέντε χρόνια ξεκίνησε και αυτήν τη στιγµή είναι πρό-
τυπο, δείχνει τι θα πει στην πράξη καινοτοµία. 

Ξαναλέω, για όσους έτυχε να απουσιάζουν από αυτήν την Αί-
θουσα, ότι δεν χρειάζεται καν να υπάρχει ο επιχειρηµατίας ή να
έχει ένα σπίτι σε κάποια συγκεκριµένη χώρα, για να επενδύει.
Στο e-residency υπάρχει το σπίτι του ηλεκτρονικά και µπορεί κάλ-
λιστα να διαπραγµατεύεται και να κάνει τα πάντα. Το πιο σηµαν-
τικό είναι ότι ΦΠΑ, φοροδιαφυγή, πλαστά τιµολόγια, δικαστικές
αποφάσεις φαίνονται εκεί. Και όσον αφορά αυτό που έγινε σή-
µερα, το είδα και µου έκανε φοβερή εντύπωση που άνοιξε η ηλε-
κτρονική πύλη στην Αστυνοµία και θέλω να πω και ένα µπράβο
σε αυτούς που το σκέφτηκαν. Να λέµε και τα καλά. 

Αυτή η χώρα, λοιπόν, έδειξε ποιος είναι ο δρόµος. Δεν έχουµε
παρά να σκύψουµε µε πολύ σεβασµό και πολλή αγάπη. Δεν ξέρω
γιατί, ενώ τα περισσότερα κόµµατα, ανεξάρτητα από το αν είναι
Συµπολίτευσης ή Αντιπολίτευσης, αγκάλιασαν αυτήν την πρωτο-
βουλία, υπήρξε µια επιφύλαξη στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν ξέρω
πώς εξηγείται. Το να έχεις ενστάσεις σε κάποια συγκεκριµένα
άρθρα, το καταλαβαίνω, αλλά νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο είναι ένα
βήµα µπροστά και θα πρέπει να το δούµε µε σεβασµό. 

Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, καταθέσαµε µια τροπολογία.
Δεν θέλω να µπω σε λεπτοµέρειες. Πιστεύω πάντως, ότι είναι
άδικο για κάποιους που πράγµατι έχουν µεταπτυχιακό τίτλο
σπουδών και δεν τους αναγνωρίζεται σχεδόν ακαδηµαϊκά. Γιατί
δεν είναι οικονοµικό το θέµα. Ξέρω ότι πολλές φορές δεν θέ-

λουµε να βλέπουµε τους από κάτω να µας φτάνουν και υπάρχουν
µερικές αντιδράσεις. Θα ήθελα µε σεβασµό να παρακαλέσω το
Υπουργείο Παιδείας να δει αυτήν την τροπολογία και αν είναι δί-
καιη, πραγµατικά να την υιοθετήσει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ.
Θα ήθελα, όµως, να ρωτήσω, κύριε Παπαχριστόπουλε, όσον

αφορά αυτό που είπατε σχετικά µε την ψηφοφορία για την εκ-
λογή Βουλευτών, αν υπάρχει...

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Την ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση την έχει προτείνει και το κόµµα σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Άλλο θέλω να πω:
Αν είναι απλώς µια φήµη ή αν υπάρχουν καταγγελίες, αποφάσεις
δικαστηρίων πάνω σε αυτό το θέµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, καλώς
κάνετε αυτή την διευκρίνιση. Όχι, δεν υπάρχει καταγγελία. Σας
λέω πάντως, ότι στις εκλογές -να µην πω τώρα σε ποιες, γιατί θα
«φωτογραφηθεί» η περίπτωση και δεν θέλω, πολύ παλιές πάν-
τως, δεν αφορά τουλάχιστον τα τελευταία δέκα χρόνια- υπήρξε
µια έτσι… Όχι, δεν υπάρχει καταγγελία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το σχολίασα αυτό,
γιατί πάντα υπάρχουν φήµες για όλα αυτά και άλλοτε είναι σω-
στές και άλλοτε όχι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όσοι πολιτεύονται πάν-
τως σε µεγάλες εκλογικές περιφέρειες πιστεύω ότι µε καταλα-
βαίνουν πάρα πολύ καλά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δηµοσιεύµατα υπήρχαν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, πάρα πολλά δηµο-

σιεύµατα.
Εγώ πιστεύω ότι τελειώνουν όλα µε την ηλεκτρονική ψηφοφο-

ρία που, αν θυµάµαι καλά, το κόµµα στο οποίο ανήκετε την έχει
προτείνει. Εγώ δεν έχω καµµία αντίρρηση κάποια στιγµή να το
δούµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είναι µοµφή

κατά της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας αυτό που θα πω, αλλά και
αυτή θέλει διασφάλιση διότι, όπως ξέρετε, και η ηλεκτρονική ψη-
φοφορία µπορεί να καταργήσει το απόρρητο της ψηφοφορίας,
υπό ορισµένες προϋποθέσεις.

Η ηλεκτρονική ψηφοφορία οπωσδήποτε είναι η ψηφοφορία
του µέλλοντος, αλλά και αυτή θέλει διασφάλιση, για να εξασφα-
λίζεται το απόρρητο της ψηφοφορίας.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ένωση Κεντρώων
κ. Σαρίδης, για οκτώ λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιµείνω και

σήµερα και θα τονίσω εκ νέου πως αυτό που ψηφίζουµε είναι το
ποιοι και το πώς θα διαχειριστούν στο όνοµα του ελληνικού λαού
τα 240 εκατοµµύρια, εκ των οποίων τα 180 δανεικά λεφτά, για να
ενισχύσουν το ερευνητικό έργο των νέων επιστηµόνων µας, σε
µια προσπάθεια να αναχαιτίσουµε το τραγικό φαινόµενο του
brain drain.

Το πλέον προβληµατικό σηµείο του σηµερινού νοµοσχεδίου
δεν είναι το γεγονός πως πάλι παίρνουµε δανεικά, αλλά το ότι
πάλι δεν ξέρουµε πώς θα τα αποπληρώσουµε. Είναι µισό το βή-
µα, αυτό το οποίο κάνουµε σήµερα. 

Μετά την ψήφιση τού υπό συζήτηση νόµου, θα βρεθούµε σε
µετέωρη κατάσταση, περιµένοντας να ολοκληρωθεί το σηµερινό
πρώτο βήµα, µε την άµεση έναρξη των κοινοβουλευτικών διαδι-
κασιών, ώστε να νοµοθετήσουµε ένα πλαίσιο διασύνδεσης των
αποτελεσµάτων της έρευνας µε τον παραγωγικό κλάδο.

Σήµερα, αποφασίζουµε να δώσουµε λεφτά που δεν έχουµε,
λεφτά που τα δανειζόµαστε, για να συνεχίσουν οι επιστήµονές
µας ανεµπόδιστα το ερευνητικό τους έργο στην πατρίδα τους
και χωρίς να αναγκάζονται να ξενιτεύονται. Αυτός είναι και ο
λόγος που εµείς, στην Ένωση Κεντρώων, αν και νιώθουµε πολύ
µεγάλη ευθύνη, γιατί µιλάµε για δανεικά, που δεν ξέρουµε πώς
θα τα επιστρέψουµε πίσω, εχθές υπερψηφίσαµε επί της αρχής
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 
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Η οργανωµένη πολιτεία πρέπει να στείλει το µήνυµα στους δι-
δάκτορες και στους µεταδιδάκτορές µας, που σκέπτονται να ξε-
νιτευτούν, πως δεν τους έχουµε εγκαταλείψει. Είναι αναγκαίο να
τους δώσουµε από κάπου να πιαστούν, να πιστέψουν πάλι στους
θεσµούς και στο οργανωµένο ελληνικό κράτος. 

Είναι απαίτηση, λοιπόν, κάθε ελληνικής οικογένειας και πρό-
κειται για ένα ισχυρό κοινωνικό αίτηµα το να κάνουµε κάτι να
σταµατήσει αυτή η αιµορραγία, να κρατήσουµε εδώ τα παιδιά
µας και να γυρίσουν πίσω όσα παιδιά έχουν φύγει από την πα-
τρίδα µας.

Πιστεύω πως σήµερα αυτό κάνουµε. Αν µη τι άλλο, καταφέ-
ραµε να συµφωνήσουµε πως είναι υποχρέωση όλων µας, ανε-
ξαρτήτως κοµµατικής και ιδεολογικής προέλευσης, να εξασφαλί-
σουµε στο επιστηµονικό δυναµικό της χώρας την επιλογή να
µπορούν να µείνουν στην Ελλάδα µας και να συνεχίσουν εδώ
απρόσκοπτα, µε πολύ µεγάλη επιτυχία το σηµαντικό έργο τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν
είναι ένα στέρεο βήµα, όπως το χαρακτήρισε ο εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ, ο σεβαστός συνάδελφος κ. Γαβρόγλου. Είναι µισό. Δεν
είναι ένα στέρεο ολόκληρο βήµα. Θα έχει ολοκληρωθεί µόνον
όταν θα µπορέσουµε µε νέο νοµοσχέδιο να εγγυηθούµε στους
Έλληνες επιστήµονες το τι θα γίνει µε τα αποτελέσµατα της δου-
λειάς τους και τις καινοτόµες εφαρµογές, που θα προκύψουν.

Μέχρι τότε, κανείς δεν µπορεί να εφησυχάζει. Σας προειδο-
ποιούµε πως δεν θα δεχτούµε ως βιώσιµο το σχέδιο να ξαναπά-
ρουµε δάνειο σε τρία χρόνια από τώρα. Δεν είναι τρόπος αυτός,
να πορευόµαστε µε δανεικά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυστυχώς και το σηµερινό νοµο-
σχέδιο είναι γεµάτο µε άσχετες τροπολογίες, για τις οποίες οφεί-
λουµε παρ’ όλα αυτά να τοποθετηθούµε µε υπευθυνότητα.

Όσον αφορά την τροπολογία υπ’αριθµό 688/75, η οποία έχει
ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο, περί της ανάθεσης προµηθειών
ταινιών φορολογίας καπνού στην Τράπεζα της Ελλάδος, είναι µια
πολύ σωστή απόφαση, η οποία θα δώσει µια ισχυρή δυναµική
στη σηµαντική προσπάθεια των αρµοδίων ελεγκτικών µηχανισ-
µών για την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου καπνικών προϊόν-
των.

Η τροπολογία υπ’αριθµό 689/76, που αφορά την τροποποίηση
των ατοµικών συµβάσεων για την καθαριότητα των κτηρίων των
δηµοσίων υπηρεσιών, των ανεξαρτήτων αρχών, µας κρατάει επι-
φυλακτικούς. 

Η τροπολογία υπ’αριθµό 696/80 «Ρύθµιση θεµάτων εισαγωγής
αθλητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση», που αφορά στην πα-
γίωση του ποσοστού 4,5% των διακριθέντων αθλητών µας, µας
βρίσκει σύµφωνους. Θα δούµε πώς θα τους φτιάξουµε και χώ-
ρους όπου θα προπονούνται κάποια στιγµή, γιατί χωρίς προπο-
νητικούς χώρους δεν θα έχουν καν την ευκαιρία εκ νέου να δια-
κριθούν.

Η τροπολογία υπ’αριθµό 697/81 ενισχύει τα Κέντρα Επιµόρ-
φωσης Στελεχών του Εµπορικού Ναυτικού και της Σχολής Σω-
στικών Πυροσβεστικών Μέσων. Θα τη στηρίξουµε.

Η τροπολογία υπ’αριθµό 698/82 προβλέπει την αύξηση κατά
τριάντα, του αριθµού των θέσεων των δικαστικών λειτουργών της
διοικητικής και ποινικής δικαιοσύνης. Επί της συγκεκριµένης τρο-
πολογίας θα τοποθετηθεί ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος,
ο σεβαστός, ο αγαπητός κ. Καρράς. Σε µια προσπάθεια εκεί, που
η ελληνική δικαιοσύνη βάλλεται, εκεί θα πρέπει να είµαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί στο τι νοµοθετούµε µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα.

Η τροπολογία υπ’αριθµό 700/83 για τα θέµατα µετεγγραφών
φοιτητών ΑΕΙ, για το ΕΔΙΠ και για τα ΤΕΙ αποτελεί ξεκάθαρη από-
δειξη προχειρότητας. Ψηφίζουµε και «ξεψηφίζουµε», επειδή κά-
ποιοι δεν ξέρουν να κάνουν σωστά τη δουλειά τους. Αυτό ακρι-
βώς συµβαίνει εδώ µε τη συγκεκριµένη τροπολογία. Σας τα έλε-
γαν οι συνάδελφοι Βουλευτές του Ποταµιού στις επιτροπές και
τους κοροϊδεύατε όταν σας έλεγαν ότι δεν ξέρετε τι κάνετε. 

Να, που σήµερα, αυτή την αιφνιδιαστική τροπολογία νύχτας
που είχατε φέρει πριν από δύο µήνες, προσπαθείτε να τη διορ-
θώσετε µε µια νέα τροπολογία εξίσου κακογραµµένη. Δεν θα τη
στηρίξουµε. Την καταψηφίζουµε.

Η τροπολογία υπ’αριθµό 701/84 του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-

νας είναι άκρως απαραίτητη και την υπερψηφίζουµε. Και για
όποιον αναρωτιέται, σας λέω πως αυτό είναι το κόστος τού να
έχουµε γείτονα την Τουρκία, που συχνά πυκνά ξεχνάει πού αρχί-
ζουν και πού τελειώνουν τα σύνορά της. Πρέπει, λοιπόν, να πλη-
ρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος το φάρµακο γι’ αυτή την
αµνησία που παθαίνουν πού και πού οι Τούρκοι. Γιατί πολλές
φορές ξεχνούν σε τέτοιο βαθµό που απλώνουν και χέρι.

Με την τροπολογία υπ’αριθµό 709/87 παρέχεται η εξουσιοδό-
τηση στους Υπουργούς Οικονοµικών και Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων να καθορίσουν τη διαδικασία συµµετοχής του ελλη-
νικού δηµοσίου στην ικανοποίηση των πιστωτών. Ποιων πιστω-
τών; Πού αναφέρει η τροπολογία ποιους πιστωτές; Μας φέρνετε
σε δύσκολη θέση. Δεν θα την ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία. 

Για την τροπολογία υπ’αριθµό 710/88 της συµφωνίας µετόχων
του ελληνικού δηµοσίου και της «DEUTSCHE TELEKOM», µία
είναι η ερώτηση: Πού θα πάνε αυτά τα λεφτά; Θα πάνε για το
χρέος ή θα κόβουν βόλτες, όπως τα χρήµατα που πήραµε από
τις τηλεοπτικές άδειες και τα βλέπουµε να χρηµατοδοτούν τα
κοινωνικά προγράµµατα, µέχρι τα ασθενοφόρα και το ίδιο το ΕΛΙ-
ΔΕΚ; Αναφέροµαι σε δηλώσεις των στελεχών της Κυβέρνησης. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω ότι εδώ συ-
ζητάµε και ψηφίζουµε µια συµφωνία για το µέλλον, µε την πλάτη
στον τοίχο. Έχουν υπογραφεί από τις ελληνικές κυβερνήσεις
πολλές τέτοιες συµφωνίες στο παρελθόν. Οι περισσότερες οδή-
γησαν σε πλήρη αποτυχία και απογοήτευση τους Έλληνες. Οι
ελληνικές κυβερνήσεις ξεχνούσαν πως το χρέος γεννάει χρέος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Μόνο που σήµερα, κύριε Υπουργέ, εδώ σε αυτή τη Βουλή, ψη-

φίζει και η Ένωση Κεντρώων. Και η Ένωση Κεντρώων θα παρα-
κολουθήσει στενά το αποτέλεσµα της συγκεκριµένης ψηφοφο-
ρίας. Φέρτε άµεσα ό,τι χρειάζεται για να ισχυροποιηθεί, να ολο-
κληρωθεί και να γεννήσει αποτελέσµατα. 

Αν υπάρχει ειλικρινής πολιτική αντιστήριξη του εγχειρήµατος,
η αξιοποίηση των ερευνητικών προγραµµάτων θα αποτελέσει
ένα φράγµα ανάσχεσης για όσους ενδιαφέρονται να φύγουν και
έναν πόλο έλξης για όσους θέλουν να επιστρέψουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Σαρίδη.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω επί της
διαδικασίας µια ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Θέλω να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό πότε
θα µας ανακοινώσει ποιες βουλευτικές τροπολογίες κάνει δε-
κτές, προκειµένου κι εµείς να τοποθετηθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι προς υπογραφή. Θα
ανακοινωθούν σύντοµα, µόλις έρθουν. Τις περιµένω κι εγώ αυτή
τη στιγµή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αµυρά, ζη-

τάτε τον λόγο για ποιο θέµα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θέλω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος να ζητήσω κάποιες διευκρινίσεις από τον Υπουργό για µια
τροπολογία που έχει γίνει ήδη δεκτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά δεν είναι
η ώρα για τις τροπολογίες ακόµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τότε γιατί τις παρουσιάζει το δελτίο;
Μπορεί να έρθουν οι διευκρινίσεις, κύριε Πρόεδρε, µετά από
πέντε ώρες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά δεν µπή-
καµε στις τροπολογίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, θέλω να θέσω µια
ερώτηση.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν θέλετε να ρω-
τήσετε κάτι τον κύριο Υπουργό, όπως προηγουµένως η κ. Κερα-
µέως, έχετε τον λόγο, αλλά όχι για να αναπτύξετε την τροπο-
λογία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι, διευκρινιστικά θέλω να ρωτήσω.
Μπορώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μπορείτε να θέ-
σετε ένα ερώτηµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα ήθελα να ρωτήσω σχετικά µε την
τροπολογία µε τον γενικό αριθµό 710 και ειδικό 88, δηλαδή για
τη µεταβίβαση του 5% των µετοχών που κατέχει το ελληνικό δη-
µόσιο στον ΟΤΕ στο ΤΑΙΠΕΔ. Δεν είστε ο αρµόδιος, κύριε Υπουρ-
γέ, αλλά εδώ θέλω να σας θέσω δύο διευκρινιστικές ερωτήσεις
για να τις µεταφέρετε στους αρµόδιους Υπουργούς. Τρεις την
έχουν συνυπογράψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, εντάξει, αλ-
λά…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είναι πολύ σηµαντικό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά δεν είναι

ο αρµόδιος Υπουργός τώρα εδώ. Τι να µεταφέρει ο Υπουργός; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, αλλά τι να κάνουµε; Εδώ έχουµε τα

κείµενα και δεν µπορούµε να περιµένουµε. Θα έρθει ο κ. Τσακα-
λώτος και τι ώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα έρθει ο κ. Τσα-
καλώτος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα έρθει σε λίγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, αφήστε µε διευκρι-

νιστικά να…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µεταφέρει

τώρα ο κ. Φωτάκης στον κ. Τσακαλώτο δεν είναι σωστό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Η Κυβέρνηση είναι εκεί και η γραµµα-

τεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μα, δεν είναι σω-

στό αυτό που ζητάτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι σηµαντικό. Θέλω

να ακούσει ο Υπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά δεν είναι

ο αρµόδιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Διότι αυτά τα ερωτήµατα µπορεί τελικά

να έχουν µια βαρύτητα για το αν θα γίνει αποδεκτή ή όχι. Κατα-
λάβατε; Θα είχα τελειώσει τώρα. Είναι πολύ σύντοµα τα ερωτή-
µατα και διευκρινιστικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εν πάση περιπτώ-
σει, ένα λεπτό θα σας δώσω, όχι παραπάνω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ, όπως είπαµε, µεταβιβάζεται στο ΤΑΙΠΕΔ το 5% των µε-

τοχών που κατέχει το ελληνικό δηµόσιο στον ΟΤΕ.
Εδώ ανακύπτουν τα εξής διευκρινιστικά ερωτήµατα, κύριοι

Υπουργοί. Πρώτον, εδώ βλέπουµε ότι η τροπολογία λέει ότι από
εδώ και πέρα, καµµία τροποποίηση, διαφοροποίηση ή παραίτηση
από τη συµφωνία των µετόχων δεν θα απαιτεί στο εξής να κυρώ-
νεται µε νόµο από τη Βουλή. Θέλω να πω, δηλαδή, ότι, αν αυτή
η τροπολογία γίνει δεκτή, τότε σηµαίνει ότι οι µέτοχοι στον ΟΤΕ
θα µπορούν να αποφασίζουν οτιδήποτε για χίλια δυο διαφορε-
τικά θέµατα, χωρίς να φέρνουν εδώ στο Κοινοβούλιο για έλεγχο
την οποιαδήποτε νέα συµφωνία. Άρα χτίζεται µια νέα συµφωνία
ελληνικού δηµοσίου µε Γερµανούς ερήµην του Κοινοβουλίου.
Αυτό είναι το ένα διευκρινιστικό ερώτηµα.

Το δεύτερο είναι ότι από τη στιγµή που το 5% από το 6%, που
κατέχει το ελληνικό δηµόσιο στον ΟΤΕ, θα µεταβιβαστεί στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ, βάσει του ν.3676/2008 σηµαίνει ότι το ελληνικό δηµόσιο
χάνει το δικαίωµα βέτο έναντι θεµάτων εθνικής ασφάλειας, απορ-
ρήτου των τηλεπικοινωνιών, συγχωνεύσεις, εξαγορές και έκτα-
κτα µερίσµατα.

Άρα κύριοι Υπουργοί, µε αυτή την τροπολογία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Αµυρά. Λυπούµαι, αλλά δεν µπορείτε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι λέει αυτή η τροπολογία; Ότι απογυµνώνει το ελληνικό δη-

µόσιο από το βέτο, από τα όπλα του έναντι αυτής της συµφω-
νίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Αµυρά. Σας παρακαλώ! Δεν είναι δυνατόν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά δεύτερον, βάζει στην άκρη το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είπαµε ένα λεπτό.
Δεν συνεχίζετε. Παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …που πλέον δεν θα µπορεί να ελέγχει
τις κυρώσεις αυτών των συµφωνιών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
Κυρία Βάκη, ζητήσατε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα τον έχετε.
Πριν, όµως, σας δώσω τον λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, εικοσιπέντε µαθήτριες
και µαθητές, καθώς και ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το 7ο

Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φωτεινή Βάκη

έχει τον λόγο.
Για οκτώ λεπτά, κυρία Βάκη;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για δεκαπέντε λεπτά έχουµε συµφωνήσει,

κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν πήρα τον λόγο χθες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε υπόλοιπο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έχει συµφωνηθεί και έχει γραφτεί στα Πρα-

κτικά, όταν προήδρευε ο κ. Κακλαµάνης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οπότε θα µιλή-

σετε συνολικά δεκαπέντε λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεκαπέντε λεπτά συνολικά. Δεν πήρα τον

λόγο χθες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. Σας ακού-

µε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν εισέλθω στο αντικείµενο της

σηµερινής µας συζήτησης, οφείλω κάποιες απαντήσεις στους
συναδέλφους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των άλλων κοµ-
µάτων που πήραν τον λόγο χθες στη συνήθη παραφιλολογία και
στις συνωµοσιολογικές θεωρίες που ακούστηκαν και που εµφα-
νίζονται στο προσκήνιο κάθε φορά που η Κυβέρνηση είναι κοντά
στην επιτυχή ολοκλήρωση κάποιας διαπραγµάτευσης και ισχυ-
ροποιείται.

Άκουσα, λοιπόν, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και άλλα κόµ-
µατα χθες να εγκαλούν την Κυβέρνηση για µια τροπολογία η
οποία κατατέθηκε την Παρασκευή το βράδυ, αλλά τελικά απο-
σύρθηκε.

Τι έλεγε, λοιπόν, αυτή η περίφηµη τροπολογία; Ρύθµιζε τις δια-
δικασίες για τα πρόστιµα σε κανάλια που, ενδεχοµένως, να επι-
χειρήσουν να εκπέµπουν χωρίς άδεια, περιλάµβανε τον τερµα-
τισµό της λειτουργίας καναλιών χωρίς άδεια, προβλέποντας αυ-
στηροποίηση των ποινών φυλάκισης ακόµα και για τους ίδιους
τους καναλάρχες για τυχόν παραβάσεις.

Η τροπολογία, ωστόσο, αποσύρθηκε. Ο λόγος; Προκειµένου
να επιχειρηθεί για νιοστή φορά η συγκρότηση του ΕΣΡ, εξαντλώ-
ντας κάθε δυνατό περιθώριο συναίνεσης.

Θέλει θράσος, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, να επικαλείστε το ΕΣΡ, όταν τορπιλίσατε τη συγκρό-
τησή του τρεις φορές. Θέλει, επίσης, θράσος, να αποκαλείτε τον
διαγωνισµό φιάσκο. Το φιάσκο ή η θεσµική εκτροπή -γιατί ακού-
σαµε και αυτό- ήταν τα είκοσι επτά χρόνια πειρατείας ενός δη-
µόσιου συνταγµατικά θεµελιωµένου αγαθού, όπως αυτό της
ενηµέρωσης.

Ρητορικό το ερώτηµα: Πρέπει ή δεν πρέπει να αδειοδοτείται η
χρήση συχνοτήτων, όταν ακόµα και για ένα περίπτερο χρειάζεται
άδεια λειτουργίας; Όµως, το µεγαλύτερο θράσος σας είναι η επί-
κληση του µαύρου, όταν το µαύρο στην ΕΡΤ που άφησε δύο χι-
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λιάδες οκτακόσιους ανθρώπους στον δρόµο φέρει τη δική σας
υπογραφή.

Γιατί έκλεισε, άραγε, η ΕΡΤ; Μας το δηλώσατε ανερυθρίαστα:
Για να σιωπήσουν τα φερέφωνα του ΣΥΡΙΖΑ που εργάζονταν
εκεί, αλλά και για να παραχωρηθεί το φάσµα συχνοτήτων σε έναν
µόνο ανάδοχο, που ήταν η «DIGEA», δηλαδή η κοινοπραξία των
καναλαρχών, έναντι 18 εκατοµµυρίων ευρώ, µε καταβολή διάρ-
κειας δεκαπέντε ετών. Δηλαδή, είχαµε τη θλιβερή πρωτιά ο πά-
ροχος συχνοτήτων και ο πελάτης να είναι το ίδιο πρόσωπο.

Θρηνείτε και ολοφύρεστε για τις θέσεις εργασίας. Ήταν βιώ-
σιµες όλες αυτές οι επιχειρήσεις που επιβίωναν µε θαλασσοδά-
νεια; Και πού άραγε αποτυπωνόταν η βιωσιµότητά τους; Στις
απολύσεις, στα µπλοκάκια, στην καταστρατήγηση του ωραρίου
εργασίας; Διότι τα ιλιγγιώδη ποσά δανεισµού και οι διαφηµιστι-
κές ενέσεις δεν έφθαναν ποτέ στους εργαζόµενους. Και είχαµε
µια φάµπρικα εκβιαστικών ατοµικών συµβάσεων εργασίας µε µει-
ώσεις αποδοχών και µε απολύσεις όσων αρνούνταν να συναινέ-
σουν. 

Ούτε φωνή για τους δύο χιλιάδες οκτακόσιους της ΕΡΤ, για
τους οκτακόσιους της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ», για τους επτακόσι-
ους του «ALTER»! Για θύλακες αδιαφάνειας µιλούσατε τότε! Και
αυτοί που σήµερα είναι εξοργισµένοι, τότε µιλούσαν για λουφα-
δόρους συνδικαλιστές. Ασπίδα τώρα οι απλήρωτοι εργαζόµενοι
στον πόλεµο κατά των αδειών, αλλά το καλοκαίρι του 2013 οι
ίδιοι οι καναλάρχες ζητούσαν να απαγορευτεί η απεργία συµπα-
ράστασης στους εργαζόµενους της Δηµόσιας Τηλεόρασης και
ζητούσαν και την κεφαλή των απεργών επί πίνακι. 

Εσείς, όµως, οι «σταυροφόροι της ελεύθερης αγοράς», θα
έπρεπε να γνωρίζετε ότι ελεύθερη αγορά δεν σηµαίνει ασύδοτη
και παράνοµη αγορά. Επιπλέον, όχι ελεύθερη αγορά όπου µας
συµφέρει, αλά καρτ! Ελεύθερη όπου µας συµφέρει, αλλά όχι
ελεύθερη και όχι άµοιρη κραυγαλέων πολιτικών στηριγµάτων
στους «ηµετέρους». Τίνι τρόπω; Με πλουσιοπάροχα δάνεια έ-
ναντι αέρα κοπανιστού ή όπως µε περισσό θράσος, ανερυθρία-
στα, οµολογήθηκε στην εξεταστική επιτροπή, δάνεια τα οποία
εξασφαλίζονταν από πολιτικούς φίλους έναντι επικοινωνιακών
ανταλλαγµάτων που κάθε άλλο παρά διασφάλιζαν τον πλουρα-
λισµό της ενηµέρωσης. 

Εκτός και αν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θεωρούµε
δηµοσιογραφία τη δηµοσιογραφία της περούκας ή την ταύτιση
της δηµοσιογραφίας µε την εργοδοσία, εκτός αν θεωρούµε δη-
µοσιογραφία να εµφανίζεται υπόδικος καναλάρχης σε πρωινή
εκποµπή για να κάνει διάγγελµα. 

Εσείς οι υπέρµαχοι της ελεύθερης αγοράς, που βλέπετε ακό-
µα και τον µαθητή ως πελάτη, αξιώνετε να πληρώνει ο πολίτης
για όλα τα δηµόσια αγαθά, αλλά ο επιχειρηµατίας όχι και να κερ-
δοσκοπεί εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος. 

Ιδού η Ρόδος, λοιπόν, συνάδελφοι, στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων για το ΕΣΡ µε πολιτική βούληση συναίνεσης, για να δούµε
ποιοι τελικά θα αποφασίσουν να πράξουν µε γνώµονα το δηµό-
σιο αγαθό. 

Τελειώνω µε αυτό το θέµα. Προχωρώ στα θέµατα της παι-
δείας. 

Στις συζητήσεις που διεξήχθησαν στη Βουλή για την παιδεία
από την προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο φαίνεται ότι οι
µάχες στο πεδίο των ιδεών, µολονότι αναίµακτες, αποβαίνουν
ενίοτε σκληρότερες από αυτές που διεξάγονται στα πεδία των
µαχών. 

Ένας όρος που κατέκλυσε από πέρυσι το λεξιλόγιό µας και
έγινε και όρος οξύτατης αντιπαράθεσης, καταδεικνύοντας δυο
διαφορετικά οράµατα περί παιδείας, ήταν αυτός της αριστείας
που κράδαινε σύσσωµη η Αντιπολίτευση, εγκαλώντας την Κυβέρ-
νηση για τα σχολεία της ήσσονος προσπάθειας και τον «Μπαλτά»
στην παιδεία. 

Θα ήταν µια καλή ευκαιρία οι ολοµέλειες για θέµατα παιδείας
να γίνουν η ευκαιρία ανανοηµατοδότησης του όρου αριστεία. 

Για εµάς, λοιπόν, η αριστεία είναι η αντίσταση στον αγοραίο
ευτελισµό της παιδείας, είναι ένα σχολείο ποιότητας και ισότητας
για όλους -ακόµα και για όσους πιστεύουν σε άλλον Θεό, έχουν
άλλο χρώµα δέρµατος και µιλούν άλλη γλώσσα- για όσα παιδιά
έχασαν σπίτια και πατρίδα, για τα οποία οι συνδαιτυµόνες σας

ρατσιστές δήµαρχοι αξίωναν να µαθαίνουν γράµµατα στους κα-
ταυλισµούς, για να µη µολύνουν τα δικά µας παιδιά και τα κολ-
λήσουν ελονοσία. 

Δεν σας είδα, συνάδελφοι, να ψηφίζετε την ένταξη των προ-
σφυγόπουλων στα ελληνικά σχολεία. Έλληνες εισίν οι µετέχον-
τες της ελληνικής παιδείας! 

Αριστεία είναι να ανοίγουν τα σχολεία στην ώρα τους, χωρίς
κενά και να πηγαίνει καθηγητής ακόµα και στο πιο αποµακρυ-
σµένο χωριό. Αριστεία, όµως, είναι και η αξιοπρέπεια του εκπαι-
δευτικού που δεν εκβιάζεται από τον σχολάρχη και δεν αισθά-
νεται αναλώσιµος και θυσιαστέος. 

Όµως εσείς εκπροσωπείτε, όχι µόνο τους καναλάρχες -στους
οποίους µας λέτε ότι θα επιστρέψετε και τα λεφτά από τις ά-
δειες, παίρνοντάς τα από την υγεία και την παιδεία όπου τα δώ-
σαµε εµείς-, αλλά και τους σχολάρχες που καθηµερινά κηλίδω-
ναν και ευτέλιζαν την αξιοπρέπεια του εκπαιδευτικού. Άφεση
αµαρτιών σε όσους ενέχονταν σε παρανοµίες και παράτυπους
τίτλους σπουδών, στους «πειρατές» που λειτουργούσαν εις
βάρος των καλών ιδιωτικών σχολείων. Ο καθείς συντάσσεται µε
αυτούς που εκπροσωπεί, τι να κάνουµε!

Αυτή η Κυβέρνηση αιµοδότησε πανεπιστήµια µε προγράµµατα
σπουδών υπό κατάρρευση, µε πεντακόσιες προσλήψεις µελών
ΔΕΠ στα πανεπιστήµια, έδωσε εκατοντάδες υποτροφίες για
πρώτη φορά µετά το 2013, µέσω του ΙΚΥ, ενίσχυσε υποψήφιους
διδάκτορες και µεταδιδάκτορες µέσω ΕΣΠΑ, όταν η δική σας
στρατηγική για την επιστήµη και την έρευνα ήταν ο Αρµαγεδδών
του σχεδίου «ΑΘΗΝΑ» και τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
πορεύονταν σιωπηρά στο σκοτάδι της δική σας αριστεία -κυριο-
λεξία!-, αφού ρήµαζαν χωρίς φύλαξη, χωρίς διοικητικούς υπαλ-
λήλους, χωρίς καθαριότητα, µε πλήρη αδυναµία κάλυψης των
λειτουργικών τους εξόδων. Είχε φροντίσει ο τότε Υπουργός και
νυν Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μητσοτά-
κης, να τους απολύσει όλους, µε πόνο ψυχής και χάνοντας τον
ύπνο του!

Η δική σας εθνική στρατηγική για την έρευνα, που τώρα επαί-
ρεστε, ήταν ανύπαρκτη. Όλο το ΕΣΠΑ πού πήγαινε; Πήγαινε στα
φαραωνικά έργα και στις µεγάλες υποδοµές που έµεναν γιαπιά
των εθνικών εργολάβων, φίλων σας, που αποβιοµηχάνισαν µια
χώρα και ξέπλεναν χρήµα σε φορολογικούς παραδείσους.

Ας υπογραµµίσουµε, λοιπόν, ότι είναι η πρώτη φορά που η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων χρηµατοδοτεί στην Ελλάδα την
ερευνητική δραστηριότητα. Τα 240 εκατοµµύρια ευρώ βάζουν τα
θεµέλια µιας εθνικής στρατηγικής για την έρευνα, κατά τα πρό-
τυπα του DFG της Γερµανίας ή του NSE της Αµερικής.

Το θεσµικό και νοµικό πλαίσιο λειτουργίας του ΕΛΙΔΕΚ διέπε-
ται από κανόνες απλούς, ευέλικτους και διαφανείς που διευκο-
λύνουν και δεν παρακωλύουν, σύµφωνα µε κάποιες αιτιάσεις που
διατυπώθηκαν και διατυπώνονται, τη λειτουργία της υπάρχουσας
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας, η οποία εξειδικεύει και
διαχειρίζεται πόρους του ΕΣΠΑ, που για την έρευνα και την και-
νοτοµία ανέρχονται για το διάστηµα 2014-2020 στο διόλου ευ-
καταφρόνητο ποσό των 1,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Είναι, όµως, σηµαντικό να υπογραµµιστεί ότι το ΕΛΙΔΕΚ υπο-
στηρίζει τις ανθρωπιστικές και τις κοινωνικές επιστήµες που ήταν
ηχηρά απούσες από τις υπάρχουσες δοµές χρηµατοδότησης,
διότι η γνώση δεν αποτιµάται µόνο ως παραγωγική δύναµη ή µε
βάση το αντίκρισµά της στην αγορά. Είναι απόλυτο και όχι σχε-
τικό αγαθό, είναι αυταξία. Μια κοινωνία χωρίς ανθρωπιστικές και
κοινωνικές σπουδές είναι µια κοινωνία χωρίς αξίες, χωρίς µνήµη,
χωρίς φαντασία, χωρίς κριτική.

Οι σκληρές πολιτικές λιτότητας και η φτωχοποίηση της ελλη-
νικής κοινωνίας έδωσαν τη χαριστική βολή σε µια ήδη υποτιµη-
µένη, απαξιωµένη και υποχρηµατοδοτούµενη έρευνα, για την
οποία ουδέποτε µεριµνήσατε. Κατά τη διάρκεια της περασµένης
πενταετίας κάθε ερευνητής ήρθε αντιµέτωπος µε µια διττή εξο-
ρία. Οι πιο τολµηροί και προικισµένοι πήραν τον δρόµο της ξενι-
τιάς. 

Τα στοιχεία είναι αποκαλυπτικά. Εκτός από το ένα τέταρτο του
εθνικού της πλούτου, η Ελλάδα έχασε στο διάστηµα µεταξύ
2010-2013 εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες νέους επιστήµονες
στην ακµή της παραγωγικής τους ηλικίας. Το 70% εξ αυτών διέ-
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θεταν µεταπτυχιακούς και διδακτορικούς τίτλους, τουτέστιν υψη-
λότατη εξειδίκευση. 

Αν η µετεµφυλιακή Ελλάδα γέννησε τον µετανάστη-ανειδί-
κευτο εργάτη ή αγρότη της ρηµαγµένης ελληνικής υπαίθρου, η
προηγούµενη πενταετία γέννησε τον ανθρωπότυπο ενός νέου
µετανάστη, αυτόν του υπερεξειδικευµένου επιστήµονα-ερευ-
νητή.

Μίλησα για διττή εξορία, διότι όσοι επέλεξαν να µείνουν εδώ
και να φυλάττουν Θερµοπύλες, αυτοακυρώθηκαν, µέσω της ερ-
γασιακής περιπλάνησης, µέσω του επιστηµονικού ακρωτηρια-
σµού τους από το άχθος της επιβίωσης και της ανασφάλειας της
παρατεταµένης ανεργίας. 

Ουδέποτε µπόρεσε να ανθίσει ερευνητής εξόριστος και απο-
κλεισµένος από ένα στέρεο και ασφαλές θεσµικό ακαδηµαϊκό
περιβάλλον. Η ερευνητική δραστηριότητα απαιτεί ένα θεσµικό
κέλυφος και µια κοινότητα.

Οι πτωχοί πλην µεγαλοφυείς ερευνητές που δηµιουργούν εις
πείσµα των αντιξοοτήτων και της ειρκτής, της γυµνής επιβίωσης,
είναι ένα γοητευτικό µοτίβο της λογοτεχνίας, που διαψεύδει
όµως η πραγµατικότητα. 

Η έρευνα δεν συντελείται εν κενώ, αλλά µέσα σε θεσµούς µα-
κράς πνοής, σε θύλακες συζήτησης και διάδρασης, σε επιστη-
µονικά συνέδρια. Η έρευνα είναι ταυτόσηµη µε την ερευνητική
πρακτική ή, για να το διατυπώσουµε διαφορετικά, έρευνα χωρίς
κοινότητα είναι οξύµωρο. 

Και τελειώνω µε το εξής. Η εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης στη χθεσινή της τοποθέτηση υπαινίχθηκε κάποια –
ας µου επιτραπεί η έκφραση- παραθυράκια που αφήνει το νοµο-
θετικό πλαίσιο για διασπάθιση χρήµατος. 

Δεν θα σας υπενθυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η πολιτική
εµφορείται από αξίες και είναι ηθική χωρίς να ηθικολογεί. Θα σας
πω µόνο να αναζητήσετε τη διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος
στους δικούς σας κόλπους, σε λίστες λιστών, σε Panama Papers
και σε εξωχώριους παραδείσους, σε µίζες, σε «SIEMENS», που
έκαναν έναν λαό junkie να ζει µε δόσεις και δανεικά. Σε εµάς µην
προσπαθείτε να τα βρείτε! 

Και όσον αφορά τις διαρκείς επικρίσεις και τα υπονοούµενά
σας για τις ακαδηµαϊκές και ερευνητικές θέσεις και τα αξιώµατα
του Αναπληρωτή Υπουργού, δεν θα µιλήσω εξ ονόµατος του
Υπουργού, αλλά εξ ονόµατος όλης της ακαδηµαϊκής κοινότητας,
µέλος της οποίας είµαι και εγώ. 

Θα µιλήσω εξ ονόµατος της ακαδηµαϊκής κοινότητας που λοι-
δορούσατε και ευτελίζατε, που τα προηγούµενα χρόνια αποκα-
λούσατε τεµπέληδες και διεφθαρµένους, µιας κοινότητας που
µε µισθούς πείνας αγωνιζόταν νυχθηµερόν να κρατήσει όρθιο
και ζωντανό το δηµόσιο πανεπιστήµιο υπηρετώντας µε ζήλο το
ακαδηµαϊκό της λειτούργηµα. 

Ξέρετε, είµαστε ο µόνος κλάδος που υπόκειται σε τόσες πολ-
λές αξιολογήσεις. Σε αξιολογήσεις µε ανοικτή, δηµόσια διαβού-
λευση και µε βάση το παραγόµενο ακαδηµαϊκό µας έργο. Διότι
scripta manent, αγαπητοί συνάδελφοι, τα γραπτά µένουν! 

Και τούτους τους ερευνητικούς και ακαδηµαϊκούς θεσµούς θέ-
λουµε να ανατάξουµε. Αυτούς που θα πορεύονται µε γνώµονα
το δηµόσιο συµφέρον, τη διαφάνεια, την αξιοκρατία και την κοι-
νωνική λογοδοσία, µε γνώµονα το Σύνταγµα της Επιδαύρου.
«Δοτήρ δε τούτων µόνη η αξιότης εκάστου». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κυρία Βάκη.
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων κ. Αναγνωστοπούλου, για να υποστηρίξει την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 700 και ειδικό 83: «Συµπληρωµατι-
κές ρυθµίσεις για θέµατα µετεγγραφών ΑΕΙ», «Ρύθµιση θεµάτων
του Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού των ΑΕΙ», «Ρύθµιση
θεµάτων Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων».

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Με αυτήν την τροπολογία προσπαθούµε να ρυθµίσουµε κατ’

αρχάς θέµατα µετεγγραφών. Με την προτεινόµενη ρύθµιση συµ-
πληρώνονται οι ισχύουσες για τις µετεγγραφές φοιτητών των ΑΕΙ
διατάξεις, για να καταστεί δυνατή η άµεση και αποτελεσµατική
εφαρµογή της διαδικασίας των µετεγγραφών.

Ειδικότερα, µε την προτεινόµενη διάταξη καθορίζεται σε 10%
το ποσοστό των δικαιούµενων µετεγγραφής Ελλήνων πολιτών
της µουσουλµανικής µειονότητας της Θράκης. 

Με την ίδια διάταξη χορηγείται εξουσιοδότηση στον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων να ρυθµίσει µε την έκ-
δοση σχετικής απόφασης τα θέµατα µετεγγραφών των ειδικών
κατηγοριών των δικαιούµενων µετεγγραφής φοιτητών. 

Πρώτον, των τέκνων θυµάτων της τροµοκρατίας. Δεύτερον,
των φοιτητών που έχουν αναπηρία σωµατική, διανοητική ή ψυ-
χική 67% και άνω πιστοποιούµενη από το Κέντρο Πιστοποίησης
Αναπηρίας. Τρίτον, των φοιτητών που κρατούνται σε σωφρονι-
στικά καταστήµατα της χώρας και, τέταρτον, των φοιτητών κυ-
πριακής καταγωγής και των Ελλήνων πολιτών της µουσουλµα-
νικής µειονότητας. 

Με το δεύτερο άρθρο ρυθµίζονται θέµατα του εργαστηριακού
διδακτικού προσωπικού και του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπι-
κού των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Αποσύρεται η διάταξη του ν.4415/2016, τα εδάφια από γ’ έως
και ζ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 61. Αποσύρεται για λόγους
µη υλοποίησης της διάταξης του άρθρου. 

Και θέλω να πω εδώ, επειδή ακούστηκαν πολλά και κάποιοι
επέµειναν σε αυτό, είναι καλύτερα ένα άρθρο να αποσύρεται
όταν διαπιστώνει η πολιτική ηγεσία ότι είναι µη υλοποιήσιµο, µη
εφαρµόσιµο, παρά να µένει έτσι και να δηµιουργούνται άλλα
προβλήµατα. 

Με το συγκεκριµένο άρθρο θα επανέλθουµε, όταν θα εξετά-
σουµε όλες τις προϋποθέσεις που θα συµφωνούν και τα Ανώ-
τατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και οι ίδιοι οι άνθρωποι τους ο-
ποίους αφορά.

Και να συµπληρώσω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε. Διαπίστω-
σα στο µικρό διάστηµα, που είµαι σε αυτή τη θέση, ότι υπάρχουν
πάρα πολύ καλοί νόµοι, που δεν εφαρµόζονται, δεν εφαρµόστη-
καν ποτέ. Καλύτερο είναι, λοιπόν, όταν βλέπουµε ότι ένας νόµος
δεν µπορεί να εφαρµοστεί ή δηµιουργεί πρόβληµα, να επανεξε-
τάζεται. Και δεν είναι κακό αυτό. Οι άνθρωποι µπορούν να κά-
νουν και λάθη, να έχουν το θάρρος να τα παραδέχονται.

Με το επόµενο άρθρο έχουµε ρύθµιση θεµάτων των Τεχνολο-
γικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, µε βουλευτική τροπολογία που
είχε κατατεθεί στον ν.4386/2016, παραλήφθηκαν οι παράγραφοι
2, 3 και 4 του άρθρου 77 του ν.4310/2014 και αντικαθίστανται
αυτές οι παράγραφοι. 

Εάν θέλετε να τις αναπτύξω, τις αναπτύσσω. Θα πω πολύ γρή-
γορα ότι είναι αυτά που ίσχυαν µε το νόµο του 2014, παραλή-
φθηκαν και επανέρχονται στη θέση τους έτσι όπως ήταν. Αφορά
τους αναπληρωτές καθηγητές των ΤΕΙ των οποίων η θέση µετα-
τρέπεται σε προσωποπαγή θέση καθηγητή ΤΕΙ, όταν ο εκπαιδευ-
τικός που την κατέχει συµπληρώνει το 65ο έτος της ηλικίας του
και διαφορετικά, σε ένα µήνα πριν από τη συνταξιοδότησή του. 

Με την παράγραφο 3 δίνεται η δυνατότητα µέχρι την 31η Δε-
κεµβρίου 2016, τα µέλη των ΤΕΙ, τα µέλη Επιστηµονικού Προσω-
πικού που κατέχουν προσωποπαγείς θέσεις επίκουρου καθηγητή
και καθηγητή εφαρµογών να λαµβάνουν τις αποδοχές της επό-
µενης βαθµίδας ένα µήνα πριν από τη συνταξιοδότησή τους.

Με την παράγραφο 4 δίνεται η δυνατότητα σε µόνιµους επί-
κουρους καθηγητές ΤΕΙ που εξελίχθηκαν µετά τις 6 Σεπτεµβρίου
2011 σε αυτή τη βαθµίδα, δηλαδή από καθηγητές εφαρµογών
έγιναν επίκουροι, να έχουν κατ’ εξαίρεση το δικαίωµα να ζητή-
σουν µετά από τρία έτη από το διορισµό τους την εξέλιξή τους
από επίκουροι σε αναπληρωτές.

Με τη δεύτερη παράγραφο του ίδιου άρθρου παρατείνεται η
προθεσµία της δυνατότητας απόκτησης διδακτορικού διπλώµα-
τος στους αναφερόµενους στη διάταξη καθηγητές έως τις 31
Δεκεµβρίου 2018. 

Δηµιουργήθηκαν προβλήµατα στην υλοποίηση της διάταξης
της παραγράφου 3 του άρθρου 39, του ν.4186/2013. Είχε δοθεί
η δυνατότητα το 2011 σε καθηγητές εφαρµογών, που κατείχαν
προσωποπαγή θέση κατά τη δηµοσίευση του ν.4186/2013, να
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µπορούν να γίνουν Τακτικοί επίκουροι καθηγητές. Αυτό πρέπει
να σηµειώσουµε ότι ισχύει µόνο για όσους -για να µη δηµιουρ-
γηθεί θέµα στα ΤΕΙ- είχαν υποβάλει αίτηση µέχρι τη δηµοσίευση
του νόµου του 2013 και για κανέναν άλλον από εκεί και πέρα.
Ισχύει µόνο για αυτούς που είχαν υποβάλει τότε αίτηση. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ, κυρία Αναγνωστοπούλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ να λάβω τον λόγο για µία νοµοτεχνική βελτίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να κάνω µια νο-
µοτεχνική, που ανέφερα προηγουµένως και αφορά το εδάφιο α’
της παραγράφου 2, του άρθρου 2 του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε σήµερα για το ΕΛΔΕΚ. Λέει το εξής: «Συνδικαιούχοι χρηµα-

τοδότησης δύνανται να είναι επιχειρήσεις, εκπαιδευτικά και
ερευνητικά ιδρύµατα και λοιποί φορείς, του δηµοσίου ή του ιδιω-
τικού τοµέα της ηµεδαπής». Φεύγει το «αλλοδαπής». Κύριοι δι-
καιούχοι είναι Πανεπιστήµια, ΤΕΙ και ερευνητικά κέντρα.

Το άλλο που ήθελα να πω, για όσους αναφέρθηκαν προηγου-
µένως, όπως ο κ. Αµυράς και η κυρία Κεραµέως, είναι ότι ο Υ-
πουργός Οικονοµικών θα είναι εδώ στις 12.30’ για να απαντήσει
στην τροπολογία σχετικά µε τον ΟΤΕ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

παρακαλώ να κατατεθεί και να διανεµηθεί στους Βουλευτές. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Τις καταθέτω για τα Πρα-
κτικά, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης, καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζήτησα τον λόγο στη συζήτηση

επί των άρθρων και των τροπολογιών γιατί αυτό που συµβαίνει
µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο είναι, νοµίζω, χαρακτηριστικό και
αποδεικνύει πως το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε
στον τόπο µας, είναι το θεσµικό πρόβληµα, ο ευτελισµός των θε-
σµών, αρχής γενοµένης από το Κοινοβούλιο και την κοινοβου-
λευτική διαδικασία, ιδίως τη νοµοθετική. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό κατατέθηκαν αρχικά δέκα κυβερνητικές
τροπολογίες. Απεσύρθη για τους γνωστούς πολιτικούς λόγους
η τροπολογία του Υπουργού Επικρατείας για το αυτόµατο κλεί-
σιµο των µη αδειοδοτηµένων τηλεοπτικών σταθµών, µια τροπο-
λογία η οποία προσβάλλει το Συµβούλιο της Επικρατείας που
διεξάγει τη διάσκεψή του επί της συνταγµατικότητος του βασι-
κού σχετικού νόµου και συνιστά και οµολογία πως η αρµοδιότητα
ανήκει στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, έπρεπε να στη-
θεί από αυτό και κακώς υπεξαιρέθηκε από τον Υπουργό Επικρα-
τείας. Υπάρχει άλλωστε η –εντός εισαγωγικών- «απειλή» επανα-
φοράς εντός των προσεχών ηµερών της τροπολογίας αυτής. 

Από τις υπόλοιπες υπουργικές τροπολογίες, αρκετές συνο-
δεύονται από λευκή έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, από µια εικονική έκθεση, χωρίς ουσιαστικό περιεχόµενο,
γιατί το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δηλώνει αδυναµία προσ-
διορισµού των επιπτώσεων επί του Προϋπολογισµού, καθώς τα
αρµόδια Υπουργεία δεν εισκόµισαν τα αναγκαία στοιχεία. 

Το νοµοσχέδιο αυτό θα µπορούσε να συζητηθεί σε ένα συναι-
νετικό κλίµα, διότι ο νοµοθέτης προβαίνει σε µια κίνηση, η οποία
είναι αναγκαστική. Επιβάλλεται στην πραγµατικότητα από τους
εταίρους και πιστωτές για τη διαχείριση ερευνητικών κονδυλίων
που δεν τα εµπιστεύονται στις υφιστάµενες δοµές. Έχει µετα-
τραπεί σε ένα όχηµα τακτοποίησης διαφόρων υποθέσεων, οι
οποίες βεβαίως είναι ετερόκλητες και δεν έχουν καµµία συνοχή
και καµµία αρχή. Δεν υπάρχει αρχή του νοµοσχεδίου, αλλά αυτά
είναι γνωστά και χιλιοειπωµένα. 

Το ζήτηµα της τροπολογίας για τον ΟΤΕ, για την Deutsche Te-
lekom, για τη σχέση του ελληνικού δηµοσίου µε το ΤΑΙΠΕΔ, είναι
εξαιρετικά σηµαντικό, διότι στην πραγµατικότητα η Βουλή έρχε-
ται να ψηφίσει σήµερα την παραίτηση από την αρµοδιότητά της
να έχει τον τελικό έλεγχο, µέσω της κυρωτικής διαδικασίας όλης
αυτής της υπόθεσης, η οποία είναι καθοριστική. Γιατί όποια επιρ-
ροή εξακολουθεί να έχει το ελληνικό δηµόσιο στον ΟΤΕ, στον
Όµιλο COSMOTE πλέον, βασίζεται σε µια συµφωνία µετόχων και
όχι στο ποσοστό συµµετοχής του ελληνικού δηµοσίου στο µετο-
χικό κεφάλαιο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας προτείνει η Κυβέρνηση την
παραίτηση της Βουλής από αυτή τη βασική αρµοδιότητά της σε
ένα θέµα, το οποίο, αν ήσασταν στην αντιπολίτευση, αν ήµασταν
πριν από τον Ιανουάριο του 2015, τώρα θα το είχατε µετατρέψει
σε µείζον θέµα. Και δεν θα ήσασταν καθισµένοι στα έδρανα της
Βουλής, αλλά θα ήσασταν ανεβασµένοι πάνω στα έδρανα της
Βουλής. 

Δεν θα αναφερθώ καν στην τροπολογία του Αναπληρωτή
Υπουργού Εθνικής Άµυνας για τα υποβρύχια του Πολεµικού
Ναυτικού. Ψηφίστε την. Θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε
για τα θέµατα αυτά. Στήνετε ένα ακόµη προσκυνητάρι, στο οποίο
θα καταθέτετε στέφανα, δίπλα στο προσκυνητάρι για το PSI και
το κούρεµα του χρέους και δίπλα στο µεγάλο προσκυνητάρι για
τη διάσωση του τόπου απέναντι στις δικές σας προτάσεις, που
αποδεικνύεται ότι ήταν επικίνδυνες, καταστροφικές, ανεύθυνες,
ανιστόρητες. 

Και τώρα πλέον έχετε περάσει στον χώρο της διεθνούς πολι-
τικής ανεκδοτολογίας, καθώς είστε αντικείµενο µαρτυρίων και
σχολίων του Προέδρου Ολάντ, του Προέδρου Πούτιν κ.ο.κ..

Απλώς σας επισηµαίνω ότι φυσικά την τροπολογία την κατα-
θέτει ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός Άµυνας, ο οποίος
ξέρει τι συµβαίνει µε το θέµα και όχι ο αναρµόδιος σύντροφός
σας Υπουργός Άµυνας, που εκστοµίζει αυτά που εκστοµίζει και
ότι βεβαίως η τροπολογία αυτή συνιστά πλήρη νοµοθετική απο-

δοχή και συνοµολόγηση και συνυπογραφή του βασικού ν.3885/
2010.

Ευτυχώς γίνονται οι κινήσεις αυτές, οι οποίες δείχνουν στοι-
χειώδη αίσθηση σοβαρότητος και πραγµατικότητος τώρα, υπό
την πίεση των καταστάσεων και των πραγµάτων.

Όµως στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνεται και τροπολογία του
Υπουργού Δικαιοσύνης για την αύξηση των θέσεων των δικαστι-
κών λειτουργών. Το µείζον θέµα που αντιµετωπίζει η χώρα, το
κράτος δικαίου, η δηµοκρατία, το µείζον θέµα θεσµικής εκτρο-
πής είναι αυτό που συµβαίνει στη δικαιοσύνη. Είναι η συστηµα-
τική προσπάθεια άσκησης εκβιασµών. 

Είναι η οργανωµένη επιχείρηση απαξίωσης του Συµβουλίου
της Επικρατείας, µε την ευθύνη της Κυβέρνησης, που παραβιάζει
την εξωτερική ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, αλλά και µε την ευ-
θύνη µικρού τµήµατος µελών της ηγεσίας των ανωτάτων δικα-
στηρίων που εσωτερικεύουν τις επεµβάσεις της Κυβέρνησης και
δηµιουργούν τεράστιο πρόβληµα εσωτερικής ανεξαρτησίας της
δικαιοσύνης.

Η ιστορία των τηλεοπτικών αδειών εξελίσσεται σε υπαρξιακό
πρόβληµα για την Κυβέρνηση, αλλά εξελίσσεται και σε µία γιγαν-
τιαία προσπάθεια, απεγνωσµένη βεβαίως και αναποτελεσµατική,
υπονόµευσης και ευτελισµού της δικαιοσύνης. Το πρόβληµα των
τηλεοπτικών αδειών έχει µετατραπεί σε πρόβληµα δικαιοσύνης
µε µεθόδους παρακράτους, µε στοχοποίηση δικαστών, µε παρα-
βίαση του σκληρού πυρήνα των ευαίσθητων προσωπικών δεδο-
µένων. Αυτά είναι πράγµατα τα οποία δεν έχουν γίνει και δεν
γίνονται σε κανένα δηµοκρατικό κράτος. 

Σας προειδοποιώ. Παραβιάζετε τις αξίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Κινδυνεύει η Ελλάδα να βρεθεί αντιµέτωπη µε διαδικα-
σία αντίστοιχη µε τη διαδικασία που έχει κινηθεί για τη Ουγγαρία
και την Πολωνία. Οι διαδικασίες αυτές αφορούν τα µέσα ενηµέ-
ρωσης και τη δικαιοσύνη στις χώρες εκείνες. Παραβιάζετε τις
αρχές και τις αξίες του Συµβουλίου της Ευρώπης και την Ευρω-
παϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.

Κάτω τα χέρια από τη δικαιοσύνη και τους θεσµούς πάνω
στους οποίους θεµελιώνεται το κράτος δικαίου και η δηµοκρατία
στον τόπο αυτόν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Δήµας, στη θέση του κ. Γεωργιάδη.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο για την έρευνα και την καινοτοµία. Αντί, όµως, να δούµε πώς
θα ενισχύσουµε την έρευνα και την καινοτοµία, δηµιουργείτε ένα
νέο ίδρυµα το οποίο θα έχει παρόµοιες αρµοδιότητες και σκο-
πούς µε τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας.

Πιο συγκεκριµένα θα χρηµατοδοτεί ερευνητικά προγράµµατα,
κάτι το οποίο κάνει εδώ και τριάντα χρόνια η Γενική Γραµµατεία,
θα χορηγεί υποτροφίες για υποψήφιους διδάκτορες και για µε-
ταδιδακτορική έρευνα, κάτι το οποίο κάνει η Γενική Γραµµατεία,
θα χρηµατοδοτεί την αγορά ερευνητικού εξοπλισµού, κάτι το
οποίο κάνει η Γενική Γραµµατεία και θα υποστηρίζει τη δηµιουρ-
γία νεοφυών επιχειρήσεων.

Όµως δεν είµαστε εδώ πέρα για να εξετάσουµε αν η Γενική
Γραµµατεία Έρευνας το κάνει αυτό µε τον πιο ωφέλιµο τρόπο,
αλλά να δούµε για ποιον λόγο χρειαζόµαστε άλλη µία κρατική
δοµή που θα έχει αυτές τις αρµοδιότητες. Στην πραγµατικότητα
χρειαζόµαστε µια πιο ευέλικτη και πιο λειτουργική δοµή, που δεν
θα δυσκολεύει τη ζωή των ερευνητών, αλλά θα υποστηρίζει γρή-
γορα και άµεσα τη δουλειά τους, χωρίς γραφειοκρατία.

Θέλω, όµως, να κάνω µια αναφορά µιας και είµαι ένας από
τους Βουλευτές που έχουν υπογράψει τη βουλευτική τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 712 και ειδικό 90. Είναι η τροπολογία που
έχει καταθέσει η Νέα Δηµοκρατία για την αναστολή των πλειστη-
ριασµών της κύριας κατοικίας.

Σύµφωνα µε τα πιο πρόσφατα στοιχεία της Γενικής Γραµµα-
τείας Δηµοσίων Εσόδων, τα ληξιπρόθεσµα χρέη των ιδιωτών
προς το δηµόσιο ξεπέρασαν τον Αύγουστο τα 91,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές των ιδιωτών προς το δη-
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µόσιο από τότε που ανέλαβε την κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ και οι Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες έχουν αυξηθεί κατά 18 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Σε δεκαοκτώ µήνες 18 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πολύ απλά, κύριε
Υπουργέ των Οικονοµικών, χρεώνετε τους πολίτες περίπου ένα
δισεκατοµµύριο ευρώ το µήνα.

Δυστυχώς η κατακόρυφη αύξηση των οφειλών των ιδιωτών
προς το δηµόσιο, έχει επηρεάσει τις ζωές όλων των πολιτών και
των επιχειρήσεων. Ουσιαστικά ένας στους δύο φορολογούµε-
νους χρωστάει στο ελληνικό δηµόσιο. Αυτό είναι το αποτέλεσµα,
βέβαια, της πολιτικής της υπερφορολόγησης και της ύφεσης της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

Έχουµε εξαρχής προτείνει ένα διαφορετικό µείγµα δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής, το οποίο µειώνει τις φορολογικές επιβαρύν-
σεις, ώστε να ελαφρυνθούν τα βάρη σε πολίτες και επιχειρήσεις
και επιτέλους να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις ανάπτυξης της
ελληνικής οικονοµίας. Αυτό, όµως, συµπεριλαµβάνει και κοστο-
λογηµένες και ισόποσες µειώσεις των κρατικών δαπανών, ώστε
να µην διαταραχθεί η δηµοσιονοµική ισορροπία. Για αυτό το
λόγο, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία έχει καταθέσει την τροπολογία
για την αναστολή των πλειστηριασµών της πρώτης κατοικίας για
οφειλές προς το δηµόσιο µέχρι το τέλος του 2017.

Θα ήθελα να καλέσω όχι µόνο την Κυβέρνηση να µελετήσει
και να αποδεχτεί την τροπολογία, αλλά ακόµα και τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης να την εξετάσουν και φυσικά να την υποστη-
ρίξουν.

Η τροπολογία προβλέπει ότι αναστέλλεται µέχρι τις 31 Δεκεµ-
βρίου του 2017 η κατάσχεση ακινήτων φορολογούµενων που
έχουν οφειλές προς το δηµόσιο, εφόσον βέβαια πληρούνται σω-
ρευτικά οι εξής προϋποθέσεις:

Πρώτον, το συγκεκριµένο ακίνητο χρησιµεύει ως κύρια κατοι-
κία.

Δεύτερον, το ετήσιο διαθέσιµο οικογενειακό του εισόδηµα δεν
υπερβαίνει τις 13.900 ευρώ για άγαµο και 23.600 ευρώ για ζευ-
γάρια προσαυξηµένα κατά 5.700 ευρώ για κάθε παιδί.

Τρίτον, η αντικειµενική αξία της κύριας κατοικίας κατά το
χρόνο συζήτησης της αίτησης δεν υπερβαίνει τις 180.000 ευρώ
για τον άγαµο οφειλέτη, προσαυξηµένη κατά 40.000 ευρώ για
τον έγγαµο οφειλέτη και 20.000 ευρώ ανά τέκνο, µέχρι και τρία
τέκνα.

Τη ρύθµιση αυτή επιβάλλει η ανάγκη ενός συνεκτικού, στρα-
τηγικού σχεδίου µείωσης του ιδιωτικού χρέους. Η δυνατότητα
µαζικών πλειστηριασµών σήµερα θα έπληττε κυρίως την κοινω-
νική συνοχή αλλά και τα συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου.

Καλώ, συνεπώς την Κυβέρνηση να την εξετάσει και να την υιο-
θετήσει άµεσα. Βέβαια, αντιλαµβάνοµαι κύριε Υπουργέ, πλήρως
τις συνθήκες αυτοπαγίδευσης που η ίδια η Κυβέρνηση έχει δη-
µιουργήσει, διότι δυστυχώς δεν αρκεί µόνο η πολιτική βούληση,
η πρόθεση της Κυβέρνησης να το κάνει αυτό το πράγµα. Χρει-
άζεται και µια αξιόπιστη κυβέρνηση, κάποιος που να έχει την
αξιοπιστία και να µπορεί να µιλήσει µε τους Ευρωπαίους εταί-
ρους ως ίσο προς ίσο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε Δήµα.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Παρασκευόπουλος, θα υποστη-
ρίξει την υπ’ αριθµόν 698 τροπολογία: «Αύξηση κατά τριάντα του
αριθµού των θέσεων των δικαστικών λειτουργών της ποινικής και
της διοικητικής δικαιοσύνης».

Παρακαλώ, κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Είναι µια τροπολογία που υπογράφεται από τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, τον κ. Τσακαλώτο και εµένα προσωπικά. Αφορά µια
αύξηση του αριθµού των δικαστών. Δεν είναι µεγάλος ο αριθµός
των δικαστών. Είναι τριάντα άτοµα. Θα ήθελα να σας πω δυο
λόγια για το επείγον της τροπολογίας αυτής και τη σκοπιµότητά
της.

Κατά το τελευταίο χρονικό διάστηµα η δικαιοσύνη έχει επιβα-
ρυνθεί στο έργο της µε υποθέσεις, οι οποίες αφορούν το προ-
σφυγικό. Η επιβάρυνση αυτή οφείλεται στο γεγονός ότι οι
επιτροπές που χορηγούν το άσυλο, προηγουµένως απαρτίζον-
ταν από στελέχη της διοίκησης αποκλειστικά, ενώ πλέον ήδη
έχουν καθιερωθεί µε νόµο για εξυπηρέτηση της σύµβασης Ευ-
ρώπης-Τουρκίας-Ελλάδας. Έχουν προστεθεί στις συνθέσεις των
δευτεροβάθµιων δικαστηρίων και δύο διοικητικοί δικαστές στο
καθένα από τα δικαστήρια αυτά. Αυτό δηµιούργησε ένα έλλειµµα
στον χρόνο απασχόλησης και στον αριθµό των διοικητικών δικα-
στών, οι οποίοι ήταν τοποθετηµένοι στη διοικητική δικαιοσύνη,
κατεξοχήν στο χώρο των διοικητικών δικαστών. 

Με την πρώτη δηµιουργία, προ µηνών, των δικαστηρίων αυ-
τών, η θέση της γενικής επιτρόπου της διοικητικής δικαιοσύνης
ήταν ότι θα µπορούσε να γίνει ανεκτή µια αφαίρεση, ένα έλ-
λειµµα δέκα δικαστών από τη διοικητική δικαιοσύνη χωρίς συνέ-
πειες. Ήδη, όµως, ο φόρτος του έργου αυτών των επιτροπών
επιβάλλει την αύξηση του αριθµού τους, πράγµα που σηµαίνει
ότι και άλλοι δικαστές θα έλθουν να αφαιρεθούν από τη διοικη-
τική δικαιοσύνη. 

Δυστυχώς, η διοικητική δικαιοσύνη είναι ένας κλάδος της δι-
καιοσύνης µας, εκείνος ο οποίος περισσότερο από όλους είναι
επιβαρυµένος µε ένα απόθεµα υποθέσεων που επίσης εκκρε-
µούν, δηλαδή εκείνος ο οποίος βαρύνεται περισσότερο µε το
πρόβληµα της επιβράδυνσης και η αφαίρεση και άλλων δικαστών
θα προξενούσε µια πολύ σηµαντική λειτουργική δυσκολία. 

Για τον λόγο αυτόν, προτείνεται η συγκεκριµένη αύξηση, που
αφορά τη διοικητική δικαιοσύνη αφ’ ενός και αφ’ ετέρου έχουµε
ένα µικρό αριθµό εισαγγελέων. Η εισαγγελία επίσης, βαρύνεται
µε την εξέλιξη αυτή, ακριβώς επειδή προβλέπονται και εισαγγε-
λείς ειδικών καθηκόντων µε τα θέµατα που αφορούν το προσφυ-
γικό. 

Θα ήθελα να πω ότι τα δύο πρώτα χρόνια η οικονοµική επιβά-
ρυνση είναι ελάχιστη, διότι οι πρόσθετοι εισαγόµενοι δικαστές
εισάγονται στη Σχολή Δικαστών, που είναι ένα έργο χρηµατοδο-
τούµενο από ΕΣΠΑ. Επιβάρυνση προκύπτει µόνο για το τρίτο
έτος, όταν οι νεοεισαγόµενοι θα εισαχθούν στους κόλπους της
δικαιοσύνης. 

Θα ήθελα να πω, όµως, ότι καταθέτω άµεσα και µια νοµοτε-
χνική βελτίωση. Κηρύχθηκε εκ των υστέρων από τους αρµόδιους
συµβούλους και λειτουργούς. Για την αύξηση που προβλέπεται
από 16 Σεπτεµβρίου του 2017 θα ήταν προτιµότερη η σύντµηση
της προθεσµίας σε αντίστοιχη ηµεροµηνία του 2016, διότι αυτό
σηµαίνει ότι οι επιπλέον δικαστές θα µπορούν να είναι στην Έδρα
από 1η Σεπτεµβρίου.

Σας ευχαριστώ πολύ και είµαι στη διάθεσή σας για διευκρινί-
σεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Νικόλαος Παρασκευόπουλος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση,
η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο για διαδικαστικό θέµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα µιλήσει ο κ.
Τσακαλώτος, να υποστηρίξει και άλλες τροπολογίες και µετά θα
τοποθετηθείτε συνολικά.

Παρακαλώ τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακα-
λώτος. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επί της τροπολογίας, σας
παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ, µι-
λήστε εσείς και θα τοποθετηθούν συνολικά. Για ποια τροπολογία
θα µιλήσετε;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για τις
δύο. Για την Ολυµπιακή Αεροπορία και για τον ΟΤΕ. Για την άλλη
τοποθετήθηκε ο κ. Παρασκευόπουλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η µία που λέει
«Κύρωση της τροποποίησης µετόχων µεταξύ του ελληνικού δη-
µοσίου και της Deutsche Telekom», η οποία είχε κυρωθεί από το
άρθρο δεύτερο του ν.3676/2008 «Κύρωση της σύµβασης της πώ-
λησης µετοχών, µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της Deutche
Telekom» και η άλλη που λέει «…παρέχεται εξουσιοδότηση
στους Υπουργούς Οικονοµικών Μεταφορών και Δικτύων να κα-
θορίσουν τη διαδικασία συµµετοχής του ελληνικού δηµοσίου
στην ικανοποίηση των πιστωτών, σύµφωνα µε τη διάταξη του
πρώτου εδαφίου της παραγράφου 2 του άρθρου 11 του ν.3717/
2008».

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να

σας ενηµερώσω για το πού βρισκόµαστε µε τον ΟΤΕ και την υπο-
χρέωση από το µνηµόνιο του Ιουλίου του 2015 που ψήφισαν δια-
κόσια πενήντα µέλη της Βουλής. Ήταν να πάει 6% των µετοχών
του ΟΤΕ προς το ΤΑΙΠΕΔ. 

Εµείς είχαµε την εξής σκέψη και η διαπραγµάτευση που κά-
νουµε είναι να πάει το 5%, να κρατήσουµε το 1% και µαζί µε το
4% που είχε το ΙΚΑ, να µπορούµε να κρατήσουµε µια στρατηγική
σχέση µε τον ΟΤΕ. Έτσι κι έγινε.

Άρα, αυτό που θα είναι η τελική συµφωνία θα είναι ότι το 5%
θα πάει στο ΤΑΙΠΕΔ κι εµείς θα κρατήσουµε το 1 που είχαµε συν
το 4 του ΙΚΑ για να µπορούµε να έχουµε µια νέα συµφωνία µετό-
χων.

Ανεξάρτητα απ’ αυτό, από το 2012 στη FISMA, δηλαδή στη δι-
εύθυνση της Κοµισιόν που ασχολείται µε αυτά τα ζητήµατα, δεν
άρεσε η συµφωνία µετοχών που είχαµε γιατί έλεγε: «Με το 6%
που είχατε τότε, είναι πολύ µεγάλα τα δικαιώµατά σας και θα
έπρεπε να το διαπραγµατευθείτε, να έχετε λιγότερα δικαιώµατα
βέτο, να έχετε λιγότερους ανθρώπους στα διοικητικά συµβού-
λια». 

Εµείς µε αυτή την αλλαγή, το 1 συν 4 που θα κρατήσουµε,
έχουµε διαπραγµατευθεί µια νέα συµφωνία µετόχων. Το µόνο
που κάνει αυτή η τροπολογία είναι ότι από δω και πέρα οι τρο-
πολογίες στη συµφωνία µετόχων, στο shareholders agreement,
δεν θα έρχονται η Βουλή. Γιατί λέει η Κοµισιόν ότι δεν θα έρχον-
ται στη Βουλή; Διότι θεωρεί η Κοµισιόν ότι αν έλθουν στη Βουλή,
παίρνουν τη µορφή της «χρυσής» µετοχής και «µε αυτό το πο-
σοστό που έχετε εσείς, δεν έχετε δικαίωµα να έχετε τη «χρυσή»
µετοχή». Άρα, αυτό που λέει αυτή η τροπολογία είναι ότι από εδώ
και πέρα οι νέες συµφωνίες µετόχων δεν θα έρχονται στη Βουλή,
αυτό και µόνο. 

Επαναλαµβάνω ότι αυτό δεν είναι µνηµονιακή υποχρέωση, δεν
είναι αποτέλεσµα του µνηµονίου. Είναι αποτέλεσµα των παρεµ-
βάσεων της Κοµισιόν και της FISMA πώς καταλαβαίνουν πότε
πρέπει ή δεν πρέπει συµφωνίες µετόχων να κυρώνονται ή να µην
κυρώνονται από τη Βουλή. 

Η δεύτερη τροπολογία που έχει να κάνει …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για το βέτο;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτή

τη στιγµή δεν σας φέρνουµε τη νέα συµφωνία και σας λέµε ότι
δεν θα σας τη φέρουµε επισήµως γιατί δεν είναι προς κύρωση. 

Όµως, εγώ δεσµεύοµαι ευχαρίστως να τη φέρω προς συζή-

τηση και ενηµέρωση. Δεν ξέρω αν το σωστό πλαίσιο είναι η Διαρ-
κής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων ή η Διαρκής Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου. Δεν είµαι 100% σίγουρος, αλλά εγώ
δεσµεύοµαι να τη φέρω στη µία από τις δύο επιτροπές για να
συζητήσουµε γιατί κρατήσαµε αυτό το βέτο. 

Δεν είναι µόνο το θέµα του βέτο. Είναι και άλλες υποχρεώσεις
που έχει η εταιρεία προς εµάς κι εµείς προς την εταιρεία εκτός
από το βέτο, πόσα µέλη θα έχουµε στο ΔΣ της εταιρείας, πόσα
µέλη θα έχουµε στο ΔΣ θυγατρικών της εταιρείας και πάει λέ-
γοντας.

Για την Ολυµπιακή Αεροπορία, ο ν.3717/2008 προέβλεπε τη
δυνατότητα συµµετοχής του δηµοσίου χωρίς να καθορίζεται ο
τρόπος, δηλαδή η συµµετοχή του δηµοσίου στην εκκαθάριση
της εταιρείας, αλλά δεν έλεγε πώς θα το κάνουµε. 

Ερχόµαστε τώρα και λέµε ότι εξουσιοδοτούµε τον Υπουργό
Οικονοµικών και τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων να καθορίσουν τη διαδικασία συµµετοχής του ελληνικού
δηµοσίου στην ικανοποίηση των πιστωτών και άρα κατά κάποιο
τρόπο αυτοί οι δύο Υπουργοί να µπορούν να κάνουν µια παρέµ-
βαση προς όφελος και των εργαζοµένων και των δικαιωµάτων
του δηµοσίου. Άρα διευκρινίζουµε τον τρόπο που λέει ότι µπορεί
να συµµετέχει και το δηµόσιο στην εκκαθάριση της Ολυµπιακής
Αεροπορίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία

Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας θέσω

τρία ερωτήµατα για την τροπολογία για τον ΟΤΕ. 
Πρώτο ερώτηµα: H Κυβέρνηση εκποιεί βασικά το ποσοστό 5%

του ΟΤΕ σε συνθήκες πλήρους απαξίωσης του Χρηµατιστηρίου
που η ίδια προκάλεσε. Σας θυµίζω ότι στις 29-12-2014 η αξία της
µετοχής του ΟΤΕ ήταν 9,2 ευρώ και σήµερα είναι 7,85 ευρώ. 

Τι σηµαίνει αυτό; Με βάση κάποιους υπολογισµούς που κά-
ναµε, αυτό σηµαίνει ότι προκύπτει µία «τρύπα» για το ελληνικό
δηµόσιο 500 εκατοµµυρίων ευρώ επειδή, ακριβώς, προέκυψε µία
υποβάθµιση της µετοχής του ΟΤΕ. 

Θα θέλαµε την τοποθέτησή σας για το πώς θα καλυφθεί αυτή
η «τρύπα» και ποιες είναι οι ενέργειες, στις οποίες σκοπεύει να
προβεί το Υπουργείο, προκειµένου ακριβώς να αντιµετωπίσει
αυτή την «τρύπα».

Δεύτερο θέµα, µιλήσατε –οµολογώ- µε µια άνεση για το ότι βα-
σικά παρακάµπτεται το ελληνικό Κοινοβούλιο. Ούτε λίγο ούτε
πολύ αυτό που ψηφίζουµε σήµερα είναι ότι ενώ για οποιαδήποτε
τροποποίηση του shareholders agreement, της συµφωνίας των
µετόχων, σήµερα αυτή η τροποποίηση πρέπει να περάσει από τη
Βουλή αναγκαστικά, πρέπει να ψηφιστεί από το ελληνικό Κοινο-
βούλιο, από εδώ και στο εξής ό,τι τροποποίηση γίνεται στη συµ-
φωνία των µετόχων δεν θα χρειάζεται να περνάει από την ελ-
ληνική Βουλή. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι µια πάρα πολύ σηµαντική υποχώ-
ρηση της χώρας µας. Είναι µια πρωτοφανής υποχώρηση. Συµ-
φωνία µετόχων που αφορά τον ΟΤΕ δεν θα παίρνει καν την
τυπική στάµπα της Βουλής. Είναι πρωτοφανές! Θα θέλαµε να ξέ-
ρουµε εάν η Κυβέρνηση σκοπεύει να προχωρήσει και σε άλλα
ζητήµατα για τα οποία δεν θα λάβει ποτέ γνώση. Είπατε ευγενικά
ότι θα µας φέρετε τη νέα συµφωνία προς συζήτηση. Δεν πρόκει-
ται περί αυτού, κύριε Υπουργέ. Η Βουλή δεν είναι εδώ για να συ-
ζητάει απλά. Η Βουλή είναι εδώ για να επικυρώνει συγκεκριµένες
συµφωνίες. 

Τρίτο ζήτηµα. Θα θέλαµε την ξεκάθαρη τοποθέτησή σας για
το τι ισχύει µε το δικαίωµα αρνησικυρίας του ελληνικού δηµο-
σίου, το λεγόµενο βέτο. Τι ακριβώς ισχύει, δεδοµένου ότι αυτήν
τη στιγµή εκποιείται το 5% του ελληνικού δηµοσίου, βάσει του
οποίου το ελληνικό δηµόσιο είχε δικαίωµα αρνησικυρίας, δι-
καίωµα βέτο επί πάρα πολύ σηµαντικών ζητηµάτων. Ξεκάθαρα,
λοιπόν, ποια είναι η θέση του ελληνικού δηµοσίου ως προς αυτά
τα καίρια ζητήµατα του βέτο, µε βάση το Υπουργείο;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
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στώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος και µετά ο κ. Καρράς, λόγω

της σειράς των κοµµάτων. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ της Δικαιο-

σύνης, όσον αφορά την τροπολογία, βεβαίως και υπάρχει έλ-
λειµµα προσωπικού και κάθε αύξηση του προσωπικού την αντι-
µετωπίζουµε µε θετικό τρόπο. Όµως, πέρα του γεγονότος ότι έρ-
χεται σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο -αυτό το έχουµε ξεπεράσει
πλέον µε την Κυβέρνηση και τον τρόπο νοµοθέτησης-, να σας
κάνω ένα δύο ερωτήµατα. 

Πρώτον, η τροπολογία σχετίζεται µε την προκήρυξη του δια-
γωνισµού των δικαστικών λειτουργών του Σεπτεµβρίου του 2016;
Δηλαδή, θα αυξηθεί ο αριθµός εκείνης της προκήρυξης και θα
µπουν εκεί επιπρόσθετοι ή αφορά νέα προκήρυξη που θα ανα-
κοινωθεί προσεχώς; Είναι ένα ζήτηµα στο οποίο γεννάται εύλογα
µια απορία. 

Ένα δεύτερο θέµα αφορά βέβαια το timing αυτής της πρωτο-
βουλίας. Ξέρετε ότι µε τη δικαιοσύνη και µε αυτά που συµβαί-
νουν το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχουµε κάθε λόγο να
είµαστε καχύποπτοι. Θέλουµε µια τοποθέτησή σας ξεκάθαρη –
και σήµερα εδώ- για αυτά που έχουν λεχθεί το τελευταίο χρονικό
διάστηµα για την αύξηση των ορίων ηλικίας των ανώτατων δικα-
στικών. Πρόκειται περί αντισυνταγµατικής ρύθµισης ή πρότασης
εάν έχει γίνει και θέλουµε και τη δική σας άποψη σε αυτό το θέµα
εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο για το εάν είναι ή όχι αντισυνταγ-
µατική. Μπορούν να αυξηθούν τα όρια ηλικίας, για παράδειγµα,
των ανώτατων δικαστικών; 

Όλα αυτά τα ζητήµατα πρέπει να τα δει κάποιος συνολικά.
Γιατί βλέπουµε διάφορα αιτήµατα των δικαστικών είτε για ανα-
δροµικά, είτε για τις αυξήσεις, είτε για τον αριθµό του προσωπι-
κού, τα οποία πρέπει να τα βλέπουµε συνολικά. Αποσπασµατικά,
λοιπόν, έρχονται κάποιες ρυθµίσεις όπως η σηµερινή και για
αυτό γεννώνται εύλογες απορίες. 

Κύριε Τσακαλώτο, συγχαρητήρια αρχικά για την εκλογή σας
και την πρωτιά σας στην Κεντρική Επιτροπή του ΣΥΡΙΖΑ. Εύχοµαι
κάθε συνεργασία µε τον σύντροφό σας, τον Πάνο Καµµένο, να
µπορείτε να τα βρίσκεται και στο οικονοµικό πεδίο. Έχετε συν-
τροφικές πλέον από ό,τι είδα σχέσεις. 

Όσον αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το είδα προσεκτικά
και θέλω να σας κάνω µια ερώτηση στο τέλος για να είµαστε και
παραγωγικοί. Πρώτα-πρώτα γράφει µέσα αυτό που αναφέρατε
και εσείς ότι δεν θα απαιτούνται περαιτέρω ενέργειας αναφορικά
µε την κύρωση δυνάµει νόµου ή µε άλλον τρόπο. Είπατε ότι δεν
είναι αποτέλεσµα µνηµονιακών επιλογών, αλλά το θέλει η επι-
τροπή και το χάνει η χώρα. 

Ε, γιατί τότε το δεχθήκατε στη διαπραγµάτευση; Μπορούµε
να σας εγκαλέσουµε για αναποτελεσµατική διαπραγµάτευση σε
αυτό το θέµα. Θεωρείτε εσείς ότι δεν είναι µια σηµαντική απώ-
λεια αυτήν τη στιγµή το να µην µπορούµε να φέρουµε στη Βουλή
αυτά τα θέµατα; Η δική σας η θέση ποια είναι; Είστε Υπουργός
Οικονοµικών. Μπορεί να λέγατε άλλα πράγµατα προεκλογικά
αλλά η δική σας η θέση ποια είναι; Γιατί αυτό –και το θέσανε νο-
µίζω όλα τα κόµµατα- είναι µια σηµαντική αλλαγή που δεν µπορεί
να γίνει δεκτή. 

Δεύτερο θέµα, σε σχέση µε τη µεταβίβαση. Μεταβιβάζετε 24,5
εκατοµµύρια µετοχές του ΟΤΕ, από τα 29 εκατοµµύρια, το 5%
από το 6% που είχε αποµείνει. Μένει να ελέγχει το δηµόσιο 1%
των µετοχών. 

Πουλάει το 5%. Και το δικαίωµα βέτο ήταν αυτό για το 5% σε
σχέση µε την κυριότητα που έχει το ελληνικό δηµόσιο. Το ερώ-
τηµα είναι: Χάνεται το δικαίωµα βέτο ή όχι;

Το δεύτερον είναι ότι έχει 4% το ΙΚΑ. Εξετάσατε άλλες περι-
πτώσεις, όπως για παράδειγµα να βοηθήσετε τη ρευστότητα του
ταµείου και να δώσετε άλλο ποσοστό αντί γι’ αυτό, σ’ αυτή τη
διαδικασία, το 4%, και να κρατήσετε το 6%; Εξετάσατε περιπτώ-
σεις άλλες σ’ αυτή τη διαδικασία διαπραγµάτευσης; 

Το ουσιαστικό είναι όµως ότι εδώ βλέπουµε συνέχεια ζητή-
µατα που ανακύπτουν. Ενηµερώσατε την Κυριακή το βράδυ, αν
δεν κάνω λάθος, τουλάχιστον την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ότι θα φέρετε µια τροπολογία. Δεν
είχατε ενηµερώσει νωρίτερα για το συγκεκριµένο θέµα. 

Εµείς βλέπουµε συνεχώς αιφνιδιασµούς σ’ αυτά τα ζητήµατα.
Μπορεί να εξειδικεύσατε εσείς στη συνέχεια το µνηµόνιο στις
περαιτέρω διαπραγµατεύσεις όµως εδώ φαίνεται ότι ανά πάσα
στιγµή µπορεί να σηκώνει ένας δανειστής το τηλέφωνο να σας
ζητάει, για παράδειγµα ότι θέλει, αντί για πέντε, τέσσερα και να
γίνονται δεκτές αυτές οι αλλαγές. 

Γι’ αυτόν τον λόγο πλέον θα φτάσουµε να έχουµε το 1% να
µην έχουµε δικαίωµα βέτο ως χώρα και να µην περνάει από τη
Βουλή. Αυτή εδώ είναι µια διαδικασία που δεν τιµάει το ελληνικό
Κοινοβούλιο. Και θα θέλαµε βέβαια και την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ να πάρει συγκεκριµένη θέση γι’ αυτά τα ζη-
τήµατα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Καρράς έχει ζητήσει και έχει τον λόγο ως Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε,

µε τη σειρά που ακολουθεί ο ένας Υπουργός τον άλλον και τί-
θενται διαφορετικά ζητήµατα τροπολογιών, καταλαβαίνετε ότι
δεν είναι νοµοθέτηση αυτή. Αυτή είναι µορφή ασκήσεων επί χάρ-
του. 

Ανεξάρτητα απ’ αυτό, θα αναφερθώ στην τροπολογία για την
«COSMOTE» και θέλω να ρωτήσω τον κ. Τσακαλώτο τα εξής. 

Παρατηρώ δυο διατάξεις. Μια ανάθεση στη διεθνή διαιτησία
κάθε συµβατική διαφορά της Γενεύης, του Διεθνούς Εµπορικού
Επιµελητηρίου υπό τον τίτλο «Δικαιοδοσία» και από κάτω, επό-
µενη ρύθµιση, «Εφαρµοστέο Δίκαιο». «Η παρούσα συµφωνία και
οποιεσδήποτε µη συµβατικές διαφορές που προκύπτουν απ’
αυτή θα διέπονται κα θα ερµηνεύονται σύµφωνα µε το ελληνικό
δίκαιο». 

Θέλω να ρωτήσω το εξής: Εφόσον πλέον δεν θα εισάγεται
στην ελληνική Βουλή προς κύρωση οποιαδήποτε τροποποίηση
συµφωνίας και περιοριστήκατε να πείτε ότι µόνο θα ενηµερώνε-
ται κατά το δυνατόν η Βουλή, µεταξύ των όρων των οποίων µπο-
ρούν να αλλάξουν είναι και το εφαρµοστέο δίκαιο. Και αύριο
µπορεί να τεθεί Δίκαιο Λιχτενστάιν, Δίκαιο Λουξεµβούργου και
να αναγκαστεί η ελληνική κυβέρνηση να το νοµοθετήσει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Εκείνο το οποίο θέλω να σας ζητήσω είναι σήµερα που εισά-
γεται η τροπολογία να φέρετε διάταξη, κατά την οποία αν υπάρ-
χει ζήτηµα µεταβολής του εφαρµοστέου δικαίου θα τίθεται υπό
την έγκριση της Βουλής. Γιατί το λέω αυτό; Έχετε παραιτηθεί
και κυριαρχικού δικαιώµατος της Ελλάδος, χωρίς δυνατότητα
προσφυγής, λέτε, κατά της αποφάσεως του διαιτητικού δικαστη-
ρίου, εξαιρουµένων των περιπτώσεων που προβλέπονται από τον
νόµο. Ποιες περιπτώσεις προβλέπονται από τον νόµο; Από την
πολιτική δικονοµία; Είναι και ο κ. Παρασκευόπουλος εδώ. Ίσως
θέλει να απαντήσει σ’ αυτό το σηµείο. 

Θα πρέπει να προσδιοριστούν λοιπόν οι εξαιρέσεις που προ-
βλέπονται από τον νόµο, διότι από τη γενικότητα της διατάξεως
αφαιρείται και το δικαίωµα προσφυγής του ελληνικού δηµοσίου
στην ελληνική δικαιοσύνη. Αυτά, λοιπόν, ως προς το ζήτηµα της
τροπολογίας της «COSMOTE».

Ένα δεύτερο ερώτηµα θα ήθελα να απευθύνω στον κ. Παρα-
σκευόπουλο για το θέµα του αριθµού των δικαστών. Θυµάστε,
κύριε Υπουργέ, την αντίδρασή µου στην δυνατότητα συµµετοχής
διοικητικών δικαστών στις ενδικοφανείς επιτροπές των προσφυ-
γών για τον λόγο ότι είχα θεωρήσει ότι είναι δικαστήριο. Σήµερα
–αν δεν ήταν λάθος γλωσσικό- αναφέρατε ότι αυτά είναι δικα-
στήρια, αν το κατάλαβα καλά. Θα µε διορθώσετε. 

Ανεξάρτητα απ’ αυτό όµως, είναι ικανός ο αριθµός των οκτώ
παρέδρων και διοικητικών πρωτοδικών που θα αντιµετωπίσουν
το ζήτηµα των ενδικοφανών προσφυγών, έχει µελετηθεί αυτός ο
αριθµός ή καλύπτει µια άλλη ανάγκη η τροπολογία; Βλέπω ότι
αναφερθήκατε στο προσφυγικό και το µεταναστευτικό ότι είναι
λόγος αυξήσεως του αριθµού των εισαγγελέων και δη των αντι-
εισαγγελέων, αλλά βλέπω ότι αντί να αυξήσουµε τουλάχιστον
τους εισαγγελείς πρωτοδικών, πληµµελειοδικών σε πρώτο
βαθµό, αυξάνουµε τους αντιεισαγγελείς του Αρείου Πάγου κατά
δύο.
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Μα, δεν θα δικάσουν οι αντιεισαγγελείς του Αρείου Πάγου
υποθέσεις αυτήν τη στιγµή. Μήπως περιέχει η τροπολογία σας
αφορµή ούτως ώστε να ξεφρακάρει και η δικαστική επετηρίδα;
Διότι εγώ έτσι το ερµηνεύω, όταν βλέπω δύο αντιεισαγγελείς του
Αρείου Πάγου σε συνολικό αριθµό είκοσι. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να αυξηθεί ο αριθµός των διοι-
κητικών δικαστών πρώτου βαθµού. Διότι έχω γίνει και µάντης
κακών, κύριε Παρασκευόπουλε. Έχω πει ότι οι επιτροπές δεν θα
λειτουργήσουν, γιατί διατηρείτε ακόµα την εξουσία του διοικη-
τικού εφετείου να αποφασίζει σε αίτηση ακυρώσεως µετά την
επιτροπή των ενδικοφανών προσφυγών κι έχετε δηµιουργήσει
τέσσερις βαθµούς αυτήν τη στιγµή δικαιοδοσίας. 

Τρίτον, η κ. Αντωνοπούλου, βλέπω, είναι εδώ και θα ήθελα να
την ρωτήσω κάτι επί της τροπολογίας και τελειώνω: Μας είπατε,
κυρία Υπουργέ, ότι δίνεται η δυνατότητα σε έναν µήνα στους επί-
κουρους προ της συνταξιοδότησης να εξελιχθούν. Αυτόν, λοι-
πόν, σηµαίνει οπωσδήποτε και κατ’ αποτέλεσµα συνταξιοδοτική
µεταβολή.

Εντάσσεται στον νόµο που ψηφίσατε περί κοινωνικής ασφάλι-
σης; Το λάβατε υπ’ όψιν σας ότι εµµέσως ανατρέπεται η πολιτική
σας –εµείς δεν θα έχουµε ψηφίσει αυτά, απλώς θέλω να το επι-
σηµάνω- για τον λόγο ότι εφόσον δίνεται η δυνατότητα εξέλιξης
σε έναν µήνα είναι ένας βαθµός προνοµιακός. Εµείς δεν έχουµε,
κατ’ αρχάς, ιδιαίτερες αντιρρήσεις σε αυτό, αλλά µήπως είναι,
πλέον, ένας δούρειος ίππος αυτό το πράγµα, άνθρωποι οι οποίοι
έχουν προσφέρει, έχουν δοκιµαστεί στην εκπαίδευση, όµως θα
είχαν το δικαίωµα να παραµείνουν ή να συνταξιοδοτηθούν και
παίρνουν µια έµµεση αιτία να αποσυρθούν από την υπηρεσία, να
αποχωρήσουν, µε προνόµιο αύξησης της συντάξεως;

Κύριε Πρόεδρε, µου έχετε δώσει τον λόγο για οκτώ λεπτά να
µιλήσω ως Κοινοβουλευτικός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τότε θα έπρεπε να είχα

έρθει στο Βήµα. Δεν το πρόσεξα. Συνεχίζω, λοιπόν, από εδώ την
οµιλία µου, αν µου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και από κάτω, καλός
ρήτορας είστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Καλοσύνη σας. Ευχαριστώ
πολύ.

Αυτές είναι οι ερωτήσεις µου επί των τροπολογιών. Βεβαίως,
πρέπει να σχολιάσω ένα ζήτηµα που αφορά την αναντιστοιχία,
ανακολουθία, την ανοµοιότητα µεταξύ των τροπολογιών. Και
πρέπει να οµολογήσω ότι αισθάνοµαι να ασκείται µια πίεση µε-
γάλη στους βουλευτές και ιδιαίτερα στους αγορητές και τους
κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους, όταν πρόκειται να τοποθετη-
θούν επί των τροπολογιών, οι οποίες τροπολογίες είναι άσχετες
προς το ψηφιζόµενο νοµοσχέδιο. Αυτό είναι δεδοµένο. 

Θέλω να πω κάτι άλλο, όµως. Βλέπω δύο τροπολογίες που
αφορούν τη ναυτιλία και ιδιαίτερα τη σύσταση οργανικών θέσεων
στις εκπαιδευτικές µονάδες του Υπουργείου Ναυτιλίας, κάτι που
θα έπρεπε να έχει γίνει από καιρό. Η ελληνική ναυτιλία δέχεται
έναν ανταγωνισµό τεράστιο από ναυτιλίες άλλων χωρών και δη
ουσιαστικά που δεν τις περιµέναµε να είναι ναυτιλιακές δυνάµεις.
Αλλά δέχεται και τα ελληνικά πληρώµατα, τα οποία είναι τα αξιό-
τερα, ίσως, του κόσµου. Οι Έλληνες είναι ναύτες, είναι ναυτικοί.
Δέχεται, λοιπόν, µια πίεση και στα κατώτερα πληρώµατα, στα
οποία, όπου υπάρχει ελληνικό πλοίο, ανεξάρτητα από τον αριθµό
της συνθέσεως που έχουν οι διατάξεις του Υπουργείου Ναυτι-
λίας, είναι αλλοδαποί και ιδιαίτερα Ινδονήσιοι, Φιλιππινέζοι και µι-
κρός αριθµός αξιωµατικών των εµπορικών πλοίων, πλοιάρχων
και µηχανικών. 

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι θα έπρεπε να ενισχυθεί περισσότερο η
ναυτική εκπαίδευση, διότι σηµειώνω ότι η ναυτική εκπαίδευση
δηµιουργεί τις προϋποθέσεις και του εφοπλισµού, αν θέλετε.
Γιατί το λέω αυτό; Ένας στους δύο Έλληνες εφοπλιστές είναι
παραδοσιακός καπετάνιος και έπειτα δηµιούργησαν στόλους,
ανέπτυξαν τη χώρα. Εποµένως, σε αυτό πρέπει να σταθεί η Κυ-
βέρνηση και να φέρει περισσότερες και καλύτερες ρυθµίσεις και,
αν θέλετε, και προνοµιακές ακόµα για τη ναυτιλία. 

Άλλη τροπολογία αφορά τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Οφείλω
να πω το εξής: Πέρασε από τη Βουλή πριν από κάποιους µήνες

η κύρωση σύµβασης για τα ναυπηγεία Ελευσίνας. Είδαµε την
ελαφρότητα µε την οποία αντιµετωπίστηκε. Από τη µια δώσαµε
το δικαίωµα να εκτελεστούν οι συµβάσεις στα πλαίσια εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων, από την άλλη το Υπουργείο Οικονοµικών δέ-
σµευε τους λογαριασµούς της εταιρείας για να πάρει τα χρω-
στούµενα. Τελικά, µεσοβέζικα, λύθηκε αυτό. 

Έρχεται, όµως, σήµερα αυτό το ζήτηµα, εδώ, το οποίο είναι η
ολοκλήρωση των εκτελέσεων και ειδικότερα των δοκιµών.

Έχω ένα ερώτηµα, δεν τοποθετούµαι: Τόσο καιρό δεν έχουµε
καταφέρει να κάνουµε µια δοκιµή και τώρα µε αύξηση του κό-
στους θα λυθεί; Ο προϋπολογισµός που ψηφίστηκε το 2014 είναι
75 εκατοµµύρια και προσθέτουµε άλλα 15 κατ’ ελάχιστον. Θεω-
ρώ ότι δεν τελειώνουν αυτές οι ιστορίες µε τα 15. Η ιστορία των
υποβρυχίων είναι πολύπαθη, κύριε Πρόεδρε. Είναι γνωστή στη
Βουλή. Από δεκαετίες και πλέον είναι γνωστές οι µεταβολές του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος. Θα λυθεί ποτέ; 

Και θέλω να απευθύνω προς την Κυβέρνηση το ερώτηµα. Θα
λυθεί το πρόβληµα τα ελληνικά Ναυπηγεία να γίνουν πραγµατικά
ναυπηγεία εµπορικά; Θα µπορέσουν να το διαπραγµατευτούν µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση για το ζήτηµα των προστίµων, τα οποία
επικαλούνται µε τον περιορισµό που αυτήν τη στιγµή είµαστε
ναυτική χώρα και δεν έχουµε ναυπηγεία και µόνο µας έδωσαν το
δικαίωµα να έχουµε πολεµικά ναυπηγεία; Και µε την έννοια της
«τσόντας» -θα το πω- των 15 εκατοµµύρια σήµερα, των 20 αύριο,
των 75 προχθές να προσπαθούµε να διατηρήσουµε την ναυπη-
γική βιοµηχανία της Ελλάδος εν ζωή, όταν αυτήν τη στιγµή, αν
δεν κάνω λάθος, 8 δισεκατοµµύρια παραγγελίες είναι στα ναυ-
πηγεία της Νότιας Κορέας και δεν ξέρω πόσες δεκάδες δισεκα-
τοµµύρια παραγγελίες ελληνικών πλοίων είναι στα ναυπηγεία της
Κίνας; Και εµείς δεν µπορούµε να κατασκευάσουµε ούτε µια τορ-
πιλάκατο, διότι υπάρχει και εκεί ζήτηµα.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτά τα προβλήµατα πρέπει να έρθουν να
αντιµετωπιστούν, να συζητηθούν, έστω και αν κάνω αναφορές
σε νοµοσχέδιο που αφορά τα ιδρύµατα ερευνών και καινοτοµίας.
Εφόσον έρχονται αυτές οι τροπολογίες, είµαι υποχρεωµένος να
κάνω τις αναφορές αυτές και να περιµένω τις απαντήσεις, κύριε
Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Βερναρδάκης, έχει ζητήσει τον λόγο για κάποια νοµοτε-

χνική βελτίωση;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να

µην απαντήσουµε πάνω σε αυτό πριν πάµε σε άλλη τροπολογία;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι, είναι άλλη
τροπολογία. Να την υποστηρίξω; Δεν ξέρω, είναι θέµα διαδικα-
σίας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχου-
µε παρουσιάσει κάποιες τροπολογίες και έχουν κάνει οι συνά-
δελφοι κάποια ερωτήµατα. Λέω, για να πάει καλύτερα, να απαν-
τήσουµε εµείς και µετά να συνεχίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Τσακα-
λώτο, έχετε τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
ξέρω γιατί ο κ. Θεοχαρόπουλος είναι µπερδεµένος ότι φέρνουµε,
ξεφέρνουµε. Ψηφίσανε τα πιο πολλά κόµµατα τον Ιούλιο του
2015 ότι 6% από τις µετοχές του κράτους στον ΟΤΕ θα πάνε στο
ΤΑΙΠΕΔ. Εµείς το µόνο που κάναµε είναι ότι το µειώσαµε αυτό
στο 5% αντί για 6% και µαζί µε τα 4 του ΙΚΑ φτιάχνουµε κάποια
δικαιώµατα για να συνεχίσουµε να έχουµε ένα shareholders
agreement. Αυτό δεν το λες και rocket science, νοµίζω ότι είναι
κάτι που µπορεί να καταλάβει ο κ. Θεοχαρόπουλος, εάν έχει λίγη
υποµονή. Νοµίζω ότι είναι στρωτά τα πράγµατα.

Πάµε τώρα στην εκποίηση, κυρία Κεραµέως. Δεν κάνουµε εκ-
ποίηση, πάει το 5% στο ΤΑΙΠΕΔ. Το πότε θα το πουλήσει το ΤΑΙ-
ΠΕΔ θα εξαρτηθεί από τις συνθήκες που θα υπάρχουν στην
αγορά. Δεν έχει καµµιά υποχρέωση ο κ. Πιτσιόρλας να τα που-
λήσει τώρα, αύριο, µεθαύριο. Θα αποφασίσουν µαζί πότε είναι η
καλύτερη τιµή. Άρα, εκποίηση και fire sales, που το λένε στην Αγ-
γλία όταν πουλάς σε τιµές χαµηλές, δεν πρόκειται να γίνουν και
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δεν έχει και κανένα συµφέρον να γίνει ούτε το ελληνικό κράτος
ούτε οι πιστωτές.

Δεύτερον, για την υποχώρηση. Ξέρω ότι υπάρχει µια υποχώ-
ρηση της Νέας Δηµοκρατίας για αυτό που ψηφίσαµε τον Ιούλιο
του 2015 για το µνηµόνιο. Δεν θέλω να πιστέψω ότι υπάρχει υπο-
χώρηση της Νέας Δηµοκρατίας και για τους κανόνες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ποιους κανόνες;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι

οι κανόνες της αγοράς και των χρηµαταγορών που βγαίνουν και
συζητιούνται µεταξύ των κυβερνήσεων είτε µε την DGCOM –και
πρέπει να σας πω ότι κάνουµε πάρα πολλές διαπραγµατεύσεις
µε την DGCOM, δηλαδή τη Διεύθυνση Ανταγωνισµού– είτε είναι
για το tonnage tax και για τους εφοπλιστές είτε είναι για διάφο-
ρες επιχειρήσεις που γίνεται ή δεν γίνεται κρατική βοήθεια και
για αυτό το ζήτηµα. 

Εµάς µας λένε και οι δικοί µας νοµικοί και της Κοµισιόν ότι από
το 2012 η τότε συµφωνία, δηλαδή η υπάρχουσα συµφωνία share-
holders agreement δεν είναι συµβατή µε τους ευρωπαϊκούς κα-
νόνες και µε την νοµολογία. Άρα, σε αυτό διαπραγµατευτήκαµε
και αυτό είναι το αποτέλεσµα. Φαντάζοµαι και µια δικιά σας κυ-
βέρνηση παλιά ακριβώς το ίδιο θα έκανε. 

Εκτός αν εσείς φαντάζεστε µια ηρωική…
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Υπάρχει ευρωπαϊκή νοµοθεσία που υπο-

χρεώνει την χώρα µας να µην περνάει η συµφωνία από το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο; Άµα υπάρχει, δείξτε την µας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Υπάρ-
χει νοµοθεσία, υπάρχει και ρύθµιση της αγοράς…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Συγκεκριµένα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κά-

νατε µια ερώτηση. Να έχετε την καλοσύνη να σας απαντήσω.
Υπάρχει νοµοθεσία, υπάρχει ευρωπαϊκό πλαίσιο για το πότε

µπορεί το κράτος να έχει golden share, χρυσή µετοχή, για την
καλή ρύθµιση των χρηµαταγορών. Η Κοµισιόν και συγκεκριµένα
η FISMA λέει ότι «µε αυτές τις µετοχές που έχετε, δεν µπορείτε
να το περνάτε από τη Βουλή, γιατί αυτό θα συνιστούσε golden
share και αυτό δεν είναι συµβατό µε τη σωστή ρύθµιση των χρη-
µαταγορών». Βεβαίως όµως, εάν εσείς θέλετε να βγείτε εκτός
του ευρωπαϊκού πλαισίου, είναι δικό σας θέµα.

Πάµε τώρα στο τρίτο θέµα για τα δικαιώµατα βέτο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Εµείς πάντα εκτός ήµα-

σταν άλλωστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Καρα-

µανλή, να µετατρέψουµε τώρα τη διαδικασία σε τέτοιου είδους
διάλογο;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μου
κάνατε µια ερώτηση για την πίεση που δεχόµαστε από την
FISMA, όπως δεχόµαστε και από τη DGCOM. Όλες οι κυβερνή-
σεις, οι παλιές οι δικές σας, οι δικές µας και όλες οι µελλοντικές
θα βρίσκονται σε διαρκή διαπραγµάτευση γιατί είναι το ευρω-
παϊκό πλαίσιο. Έτσι δεν είναι; Άρα σε αυτό το ευρωπαϊκό πλαί-
σιο, αν έχετε επιχειρηµατολογία ότι κάνει λάθος η FISMA, µπο-
ρείτε να έρθετε µαζί µου να το διαπραγµατευθούµε, για να δούµε
αν έχει κάνει λάθος.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κάνατε µια εκχώρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κεραµέως,

ελάτε τώρα, σας παρακαλώ πολύ! Κύριε Υπουργέ, µην κάνετε
διάλογο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Οφείλετε να λογοδοτήσετε πού βασίζεται
αυτή η εκχώρηση, σε ποιον νόµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, µας
αγνοείτε, κυρία Κεραµέως.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Είναι πολύ σοβαρό το θέµα.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα πε-

ριµένω την κριτική σας για το πώς δουλεύει η FISMA, µε πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον. Δεν το λέω αυτό σαρκαστικά, το λέω πραγ-
µατικά. Την κριτική σας για το πώς δουλεύει η FISMA και πώς
δουλεύει η ρύθµιση των χρηµαταγορών στην Ευρώπη θα την πε-
ριµένω µε εξαιρετικά µεγάλο ενδιαφέρον, γιατί στο κάτω κάτω
µπορεί και να µε βοηθήσει.

Τα δικαιώµατα βέτο δεν είναι για ένα µόνο θέµα, αφορά καµµιά

δεκαριά θέµατα. Όταν σας παρουσιάσω τη νέα συµφωνία, θα
δείτε ότι θα είναι περιορισµένα σε σχέση µε την προηγούµενη
συµφωνία, αλλά νοµίζω ότι…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Εντάξει…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό

το ζήτηµα έχει τεθεί από το 2012, κυρία Κεραµέως. Πώς εντάξει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ µην απαντάτε και στις χειρονοµίες. Κύριε Υπουργέ,
σας παρακαλώ πολύ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Δεν είναι προαπαιτού-
µενο…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εξή-
γησα –δεν ήσασταν εδώ- ότι δεν έχει σχέση µε το µνηµόνιο αυτή
η αλλαγή που γίνεται. Γίνεται µια συζήτηση ανάµεσα στην ελλη-
νική Κυβέρνηση µε την Κοµισιόν. Το εξήγησα αυτό. Εάν δεν ήσα-
σταν εδώ, µην το επαναλαµβάνετε, για να µε διακόψετε. Δεν
υπάρχει λόγος. Το έχω δεχθεί ότι δεν έχει καµµία σχέση µε προ-
απαιτούµενα. Είναι µόνο η µεταφορά του 6%, που εµείς καταφέ-
ραµε να είναι 5%.

Όσον αφορά το ποιο δίκαιο θα εφαρµόζεται, κύριε Καρρά,
αυτό είναι κάτι που όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις που θα δια-
πραγµατευθούν καινούριες συµφωνίες µετόχων θα µπορέσουν
να συζητήσουν.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Για την τροπολογία για τους πλειστηρια-
σµούς δεν απαντήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Καµινίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, κύριε Θεοχαρό-
πουλε.

Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα ερώ-

τηµα µόνο στον Υπουργό. Είναι πολύ σηµαντικό και θα το θέλει
και ο Υπουργός. Δεν είναι κάτι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, παρακα-
λώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ένα τόσο σοβαρό
θέµα και δεν δίνετε τη δυνατότητα να γίνει ένας διάλογος µε τον
Υπουργό Οικονοµικών. Να δώσετε τον λόγο –δεν διακόψαµε- για
να γίνει ένας διάλογος, να γίνει µια ερώτηση στον Υπουργό Οι-
κονοµικών. Αφαιρέστε τον χρόνο από τη δευτερολογία µου, πα-
ρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε να πάρετε τον
λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τώρα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για να κάνω µία ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Έχετε τον λό-

γο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πρώτα

πρώτα το ερώτηµά µου είναι σε σχέση µε το ποσοστό. Μεταφέ-
ρατε το 5%. Έµεινε το 1% από το 6% και το άλλο 4% είναι στο
ΙΚΑ. Και µε αυτόν τον τρόπο σας ρώτησα εάν εξετάσετε και την
άλλη περίπτωση, να µεταφέρετε το 4%, να το αγοράσετε µε λίγα
λόγια, για να κρατήσετε όλο το 6% σε αυτή τη διαδικασία της
διαπραγµάτευσης, έτσι ώστε να έχετε το 6% της αρχικής κυριαρ-
χίας, για να έχετε τα ίδια δικαιώµατα βέτο. Αυτό είναι το ερώτηµά
µου. Δεν έχει απαντηθεί. Θα ήθελα να το απαντήσετε. Είναι ένα
ξεκάθαρο ερώτηµα.

Τώρα, από την απάντησή σας καταλαβαίνω ότι χάνουµε δι-
καιώµατα βέτο. Στην επόµενη συνεδρίαση θα µας πείτε ποια. Από
τη Βουλή δεν θα περνάει το συγκεκριµένο. Μετά από όλα αυτά
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το ποιος είναι µπερδεµένος είναι φανερό. Μπερδεµένος, κύριε
Τσακαλώτο, είστε εσείς σε σχέση µε αυτά που λέγατε προεκλο-
γικά, αυτά που λέτε στον ΣΥΡΙΖΑ και αυτά που είπατε σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει.
Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς και οι δύο ερωτήσεις των Βουλευτών αναφέρθηκαν

και στο γεγονός ότι αυτή η τροπολογία φαίνεται άσχετη µε το
κύριο θέµα του νοµοσχεδίου. Κι επειδή συνδέεται µε το ακόλου-
θο ερώτηµα του κ. Θεοχαρόπουλου για το εάν πρόκειται τώρα
να γίνει η πρόσληψη όσων οι θέσεις τους αυξάνονται από 1ης Δε-
κεµβρίου 2016, να πω το εξής: 

Οι ανάγκες της δικαιοσύνης σε δικαστές και βεβαίως, σε προ-
σωπικό διοικητικής-γραµµατειακής στήριξης της λειτουργίας,
αλλά ιδίως σε δικαστές, είναι πολύ περισσότερες από αυτές οι
οποίες καλύπτονται µε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο προβλέπει
ελάχιστες θέσεις.

Και βεβαίως, θα προταθεί σε νοµοσχέδιο, το οποίο θα υποστη-
ρίξει το Υπουργείο Δικαιοσύνης προς τη Βουλή, η αύξηση των
θέσεων των δικαστών κατά πολύ σηµαντικότερο αριθµό και µά-
λιστα, προσεχώς. 

Ο λόγος για τον οποίο προχωρήσαµε αποσπασµατικά στην
προσπάθεια να θεσµοθετηθούν αυτές εδώ οι θέσεις είναι το γε-
γονός ότι συνδέονται µε το προσφυγικό. Αυτή τη στιγµή δηµι-
ουργήθηκαν τα νέα όργανα και αυξάνονται οι δευτεροβάθµιες
επιτροπές κρίσης των προσφυγών του ασύλου και αυτή τη στιγ-
µή υπάρχουν οι ανάγκες των µετακινήσεων. 

Τώρα, ως προς το αν θα προλάβουµε να έχουµε τους εισαγ-
γελείς στην έδρα πριν το τέλος του 2016, αυτό εξαρτάται από
την ταχύτητα του διαγωνισµού. Όντως, αυτή τη στιγµή ο διαγω-
νισµός για την εισαγωγή στην Εθνική Σχολή Δικαστών εξελίσσε-
ται. Αν τυχόν προλάβει και προχωρήσει γρήγορα, θα έχουµε τις
περισσότερες θέσεις και το 2016. Αλλιώς, το 2017 θα προχωρή-
σουµε κανονικά, όπως προβλέπει η νοµοθεσία µας.

Βεβαίως, τέθηκε και πάλι το θέµα της ενδεχόµενης αντισυν-
ταγµατικότητας της λειτουργίας διοικητικών επιτροπών –σαφώς
όχι δικαστικών- µε δικαστές ως µέλη. Βεβαίως, αναφερόµαστε
στη διάταξη, η οποία είναι κιόλας και συνταγµατική, ότι οι δικα-
στές µπορούν να αποτελούν µέλη επιτροπών της διοίκησης, αν
αυτές οι επιτροπές έχουν πειθαρχική ή δικαιοδοτική, πάντως, λει-
τουργία. 

Κατά τη γνώµη µου, την οποία είχα υποστηρίξει και στη συζή-
τηση για τη δηµιουργία αυτών των επιτροπών, εδώ έχουµε να κά-
νουµε µε δικαιοδοτικό έργο. Οι δικαστές αυτοί κρίνουν απολύ-
τως ελεύθερα, ανεξάρτητα και ανεπηρέαστα. Ήδη από τη λει-
τουργία των επιτροπών που έχουµε σήµερα, αυτό είναι φανερό,
διότι το προϊόν των αποφάσεων δεν είναι µονόχρωµο, προς τη
µία ή την άλλη πλευρά. 

Βεβαίως, οι δικαστές έχουν εχέγγυα ανεξαρτησίας και υπάρ-
χουν, νοµίζω, και οι υπόλοιπες προϋποθέσεις που θέτει η δίκαια
δίκη, αλλά και το δικό µας Σύνταγµα για την αναγνώριση της δι-
καιοδοτικής υφής των έργων. 

Γι’ αυτό τον λόγο, πιστεύουµε ότι δεν υπάρχει κανένα συνταγ-
µατικό πρόβληµα µε την ένταξη των δικαστών σε αυτές τις διοι-
κητικές επιτροπές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ο κ. Βερναρδάκης έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Έχω κι εγώ
να απαντήσω για δύο λεπτά στον κ. Καρρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Καρ-
ρά, κατ’ αρχάς λέγοµαι Αναγνωστοπούλου και όχι Αντωνοπού-
λου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Συγχωρέστε µε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, δεν
πειράζει. Απλώς για να γραφτεί στα Πρακτικά ότι δεν απαντάει
άλλος για άλλον.

Θέλω να σας πω γι’ αυτή τη ρύθµιση ότι µάλλον δεν ήµουν εγώ
πολύ αναλυτική. Ήταν ρύθµιση που ίσχυε έτσι κι αλλιώς και µε
µια βουλευτική τροπολογία, που πέρασε σε προηγούµενο νόµο,
παραλείφθηκαν από λάθος αυτές οι διατάξεις. Δεν φέρνουµε
εµείς τίποτα καινούριο. 

Υπήρχε έτσι κι αλλιώς σε νόµο του 2001 και επαναλήφθηκε το
2011 διάταξη που προβλέπει ότι καθηγητές οι οποίοι βρίσκονται
σε προσωποπαγή θέση, όταν συµπληρώνουν το εξηκοστό πέµ-
πτο έτος της ηλικίας τους, παίρνουν την επόµενη βαθµίδα, πριν
αποχωρήσουν. Υπήρχε έτσι κι αλλιώς και αφορά τα ΤΕΙ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ο κ. Βερναρδάκης έχει τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Έχω κι εγώ να υποστηρίξω την τροπολογία την οποία έχουµε
ήδη συζητήσει στην επιτροπή και για την οποία έχουµε και κά-
ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θέλω να σας αναφέρω.

Η τροπολογία, για να θυµίσω, αναφέρεται στην παράταση των
ισχυουσών ατοµικών συµβάσεων και όσων ατοµικών συµβάσεων
έχουν λήξει στη διοίκηση, τις ανεξάρτητες αρχές, τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου και τους ΟΤΑ, συµβάσεις
καθαριότητας και εξυπηρέτησης αναγκών καθαριότητας.  

Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες προφανώς θα κατα-
θέσω για να µοιραστούν, αφορούν τα εξής τρία σηµεία. Το πρώ-
το είναι ότι οι ισχύουσες συµβάσεις οι οποίες παρατείνονται είναι
αυτές που έχουν λήξει µέχρι και ενενήντα ηµέρες αντί για
εξήντα, ακριβώς γιατί είχαµε µια παράταση όλης αυτής της συ-
ζήτησης που κάναµε εδώ από την ηµέρα που πρωτοεµφανίστηκε
η διατύπωση αυτή.

Η δεύτερη διατύπωση είναι ότι διαγράφεται η φράση, ειδικά
για τους ΟΤΑ, «λαµβανοµένων υπόψη των εγγεγραµµένων δια-
θέσιµων πιστώσεων στους οικείους προϋπολογισµούς». Ο λόγος
γι’ αυτό είναι ότι η παρατήρηση και της ΚΕΔΕ ότι τυπικά δεν
έχουν εγγεγραµµένες πιστώσεις για αυτή τη δουλειά στους προ-
ϋπολογισµούς τους τεχνικά. Άλλωστε, πολλές από αυτές τις συµ-
βάσεις πληρώνονται από ανταποδοτικά τέλη.

Το τρίτο ζήτηµα το οποίο έχρηζε περαιτέρω διευκρίνισης και
µε το οποίο διορθώνεται κάπως λεκτικά, είναι ότι «στην παρά-
ταση αυτή δεν εµπίπτουν οι ατοµικές συµβάσεις οι οποίες συνή-
φθησαν για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών, εποχικών ή πρό-
σκαιρων αναγκών στον τοµέα αυτό και οι οποίες υπογράφτηκαν
από την 1-1-2016». Αυτές οι συµβάσεις, οι δίµηνες δηλαδή οι λε-
γόµενες, οι οποίες αναφέρονται σε κατεπείγουσες, εποχικές και
πρόσκαιρες, δεν εξαιρούνται από αυτή την ανανέωση.

Αυτές είναι οι τρεις νοµοτεχνικές βελτιώσεις τις οποίες µπορώ
να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον κ.
Βερναρδάκη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ.
Δελής.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να
µην απαντήσω στον κ. Θεοχαρόπουλο, κύριε Πρόεδρε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει µείνει αναπάντητη η
ερώτηση.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι,
αυτό λέω. Τριάντα δευτερόλεπτα θέλω µόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κύριε
Δελή. Θα σας δώσω τον λόγο αµέσως µετά.

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κοιτά-

ξαµε διάφορα σχήµατα για να καθιερώσουµε ότι θα έχουµε και-
νούργιο shareholders’ agreement, καινούργια συµφωνία µετοχών
και ανταλλαγή µετοχών και διάφορα άλλα σαν αυτά που είπατε.
Αυτό που αποφασίσαµε ήταν το πιο απλό. Ήταν να υπάρχει η δυ-
νατότητα να µπορεί να έχουµε το power of attorney και για τις
άλλες τέσσερις και αυτό το δέχτηκε η «DEUTSCHE TELEKOM»
ότι θα ήταν µέρος. Ήταν το πιο απλό σχήµα και νοµίζω και το κα-
λύτερο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα είχατε το δικαίωµα
βέτο, έτσι και αλλιώς.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας
είπα ότι η µείωση των δικαιωµάτων βέτο δεν απορρέει ούτε από
την «DEUTSCHE TELEKOM», ούτε από εµάς, ούτε από το µνη-
µόνιο. Απορρέει από την παρέµβαση της Κοµισιόν από το 2012
και µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
Ο κ. Δελής έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Μόνο που θα παρακαλούσα, κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν πήρα

τον λόγο στη συζήτηση για τις τροπολογίες, να υπάρξει µια ανο-
χή, γιατί θα ήθελα να αναφερθώ σε αυτές κοντεύουµε, βέβαια,
να ξεχάσουµε για ποιο θέµα συζητούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μέσα σε λελογισµένο
πλαίσιο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ξεκινώ από την τροπολογία που έχει κατα-
θέσει το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας. Τι κάνετε µε την τρο-
πολογία; Δηµιουργείτε πέντε οργανικές θέσεις εκπαιδευτικών
στη ναυτική εκπαίδευση και θα µπορούσε κανείς να το ονοµάσει
«�δινεν �ρος κα� �τεκεν µ�ν»

Την ώρα που οι ανάγκες εκπαιδευτικών στις ΑΕΝ, το ΚΕΣΕΝ,
τα ΕΠΑΛ, σε όλες τις ναυτικές σχολές είναι κυριολεκτικά εκρη-
κτικές, οι πέντε οργανικές θέσεις εκπαιδευτικών που συστήνετε
είναι σταγόνα στον ωκεανό. Την ώρα που η δηµόσια ναυτική εκ-
παίδευση απαξιώνεται και την ίδια στιγµή οι ιδιωτικές ναυτικές
σχολές ξεφυτρώνουν σαν τα µανιτάρια και βγάζουν πιστοποι-
ητικά ναυτικής ικανότητας, που τα πληρώνουν οι ναυτεργάτες
από δύο µέχρι τέσσερις χιλιάδες ευρώ και αποµυζώνται, η πρό-
τασή σας που έρχεται για τις πέντε θέσεις που ιδρύετε είναι πολύ
πίσω από τις σηµερινές ανάγκες. Ούτε ασπιρίνη κανείς δεν µπο-
ρεί να την πει. Είναι κοροϊδία κυριολεκτικά. Συνεχίζετε στον
δρόµο των προηγούµενων κυβερνήσεων. Καλύπτετε τις υποχρε-
ώσεις του κράτους στα όρια του τυπικού και συγκεκριµένα, για
το θέµα αυτό, στα όρια της Σύµβασης της Μανίλα, µια σύµβαση
που θεσµοθέτησε την ένταση της εκµετάλλευσης των ναυτεργα-
τών και έτσι τα θέµατα της ναυτικής εκπαίδευσης οξύνονται κάθε
µέρα.

Και να ήταν µόνο οι ελλείψεις εκπαιδευτικών; Είναι και αυτό το
αναχρονιστικό εκπαιδευτικό πρόγραµµα της ναυτικής εκπαίδευ-
σης, στο οποίο βεβαίως και έχουν λόγο οι εφοπλιστές. Είναι, επί-
σης, οι άθλιες εργασιακές σχέσεις της ωροµισθίας για την πλειο-
ψηφία των εκπαιδευτικών, για να µη µιλήσουµε για το αίσχος της
προκλητικής διάταξης νόµου-που το αφήνετε άθικτο- η οποία
λέει ότι µέσα από το κεφάλαιο της ναυτικής εκπαίδευσης χρη-
µατοδοτούνται οι εφοπλιστικές ενώσεις. Τα προνόµια και οι φο-
ροαπαλλαγές των εφοπλιστών είναι και για σας η «ιερή αγελά-
δα». 

Καταθέτουµε στα Πρακτικά σε σχέση µε την τροπολογία τα αι-

τήµατα των σπουδαστών των ναυτικών σχολών. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η δεύτερη τροπολογία για την οποία θα θέλαµε να µιλήσουµε
είναι η τροπολογία που έρχεται για τα υποβρύχια. Τι λέτε εδώ;
Προκειµένου να ολοκληρωθούν οι εργασίες στα υποβρύχια –θυ-
µίζουµε, στα υποβρύχια που γέρνουν- προτείνετε την υπέρβαση
του αρχικά προϋπολογισµένου και µη αρκούντος, όπως οµολο-
γείτε εσείς οι ίδιοι, ποσού που προβλεπόταν από τον ν.4258/
2014, των 75,5 εκατοµµυρίων, µέχρι ύψους 15 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Η κρίσιµη λέξη, βεβαίως, εδώ είναι το «µέχρι». Μόνο που από
αυτά τα 15 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε Υπουργέ, τα 10,5 εκατοµ-
µύρια αφορούν τη µισθοδοσία και τις ασφαλιστικές εισφορές
των εργαζοµένων. Αυτό το «µέχρι» που µπαίνει έρχεται να υπεν-
θυµίσει ότι δεν είναι καθόλου βέβαιη η πληρωµή των εργαζοµέ-
νων, αφού αυτά τα 15 εκατοµµύρια δεν είναι καθόλου σίγουρα
και δεσµευτικά. Και γνωρίζουµε, βεβαίως, ότι το πρώτο θύµα
στην περίφηµη «συµπίεση του κόστους» είναι τα µισθολογικά δι-
καιώµατα. Θυµίζουµε τους απλήρωτους ή κακοπληρωµένους ερ-
γαζόµενους για χρόνια µε ατοµικές συµβάσεις εργασίας σε ένα
Ναυπηγείο του Σκαραµαγκά που µαραζώνει. 

Τέλος –δεν είναι εδώ ο κ. Τσακαλώτος- όσον αφορά την τρο-
πολογία σε σχέση µε τον ΟΤΕ, µας είπε ότι δεν πρόκειται για µνη-
µονιακή υποχρέωση, αλλά για µια υπόδειξη, µια συµφωνία µε την
Κοµισιόν. Δηλαδή η Κοµισιόν δεν είναι στο µνηµόνιο; Είναι έξω
από το µνηµόνιο; Δεν είναι το ένα από τα µέρη του «κουαρτέ-
του»; 

Σε κάθε περίπτωση, είτε έτσι είτε αλλιώς, είναι µια µνηµονιακή
υποχρέωση. Προβλέπει, κατ’ αρχάς, τη µεταβίβαση του τελευ-
ταίου πακέτου µετοχών στο δηµόσιο, το 5%, στη «DEUTSCHE
TELEKOM». Είναι οι τίτλοι τέλους για µια ιδιωτικοποίηση που ξε-
κίνησε από το 1990 και ολοκληρώνεται τώρα µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Το καλό, όµως, το φυλάξατε για το τέλος. Σύµφωνα µε την τρο-
πολογία, οποιαδήποτε τροποποίηση της Σύµβασης µεταξύ του
ελληνικού δηµοσίου και της «DEUTSCHE TELEKOM» δεν θα έρ-
χεται πια για κύρωση στη Βουλή. Η ισχύς της τροπολογίας αρχίζει
από την ηµεροµηνία ψήφισης και όχι, όπως γίνεται συνήθως, από
την ηµεροµηνία δηµοσίευσης στο ΦΕΚ, µιας και πάλι, σύµφωνα
µε αυτή την τροπολογία, έχει το δικαίωµα η «DEUTSCHE
TELEKOM» να καταγγείλει –παρακαλώ- τη σύµβαση, αν δεν ολο-
κληρωθεί –και εδώ είναι ο εκβιασµός- η τροποποίησή της -αυτή
που ψηφίζεται σήµερα- µέχρι τις 31 Οκτωβρίου.

Και το «κερασάκι»; Είναι το άρθρο 19, το οποίο σας διαβάζω:
«Τα Μέρη, δηλαδή το ελληνικό Δηµόσιο και η DEUTSCHE
TELEKOM, δεν θα προβαίνουν σε δηµόσιες ανακοινώσεις ούτε
θα εκδίδουν οποιαδήποτε εγκύκλιο σχετικά µε την παρούσα Συµ-
φωνία και τη Σύµβαση πώλησης µετοχών ή οποιοδήποτε παρε-
πόµενο θέµα µετά την ηµεροµηνία της παρούσας, δίχως να
έχουν διαβουλευτεί µεταξύ τους και υπό την προϋπόθεση ότι τα
Μέρη θα έχουν προσηκόντως λάβει υπ’ όψιν τους τυχόν σχόλια
του εταίρου Μέρους». 

Αυτό λέγεται συµφωνία ανάµεσα σε ένα κράτος και σε µια
εταιρεία! Τέτοιες διατάξεις θα τις ζήλευαν ακόµα και η «ULEN»
και η «POWER» από τη δεκαετία του 1920 και του 1930!

Ας γυρίσουµε, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο νοµο-
σχέδιο που συζητάµε, γιατί είχε ενδιαφέρον η χθεσινή συζήτηση
και η σηµερινή -όσο έγινε- για την επιστηµονική έρευνα. Είχε εν-
διαφέρον αυτή η συζήτηση, γιατί ήταν άκρως αποκαλυπτική.
Αποκαλύφθηκε πρώτα πρώτα ότι και σε σχέση µε την πολιτική
για την επιστηµονική έρευνα υπάρχει αντικειµενικά κοινή στρα-
τηγική στόχευση όλων των αστικών κοµµάτων. Είναι κάτι απολύ-
τως λογικό, βεβαίως, για τους νυν, τους τέως, τους επίδοξους
–τέλος πάντων- διαχειριστές-πολιτικούς του καπιταλιστικού συ-
στήµατος. Υπάρχει κοινή στρατηγική στόχευση, η οποία εκδηλώ-
θηκε ανοιχτά και ως συµπόρευση µε την Κυβέρνηση, για τη
Δηµοκρατική Συµπαράταξη, το Ποτάµι, την Ένωση Κεντρώων,
που ψήφισαν επί της αρχής το νοµοσχέδιο για την έρευνα. 

Αρκετές φορές, µάλιστα, τα παραπάνω αντιπολιτευόµενα κόµ-
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µατα πλειοδότησαν και στους επαίνους για το νοµοσχέδιο, ξε-
περνώντας ακόµα και τους κυβερνητικούς Βουλευτές, πλέκοντας
το εγκώµιο στον αρµόδιο Υπουργό, αφού έλαβε υπ’ όψιν, όπως
είπαν, τις προτάσεις τους. Οµολογώ ότι τέτοιο συναινετικό κλίµα
είχαµε να δούµε από το περσινό καλοκαίρι του τρίτου µνηµονίου.

Όσο για τη Νέα Δηµοκρατία, ας όψονται οι αντιπολιτευτικές
της ανάγκες. Δεν το ψήφισε τελικά, προβάλλοντας επιµέρους αν-
τιρρήσεις. Αν και όπως δήλωσαν οι εκπρόσωποί της, πολύ θα το
ήθελαν και θα το έκαναν αν η Κυβέρνηση άκουγε ορισµένες προ-
τάσεις της για τη λειτουργία του ΕΛ.ΙΔ.Ε.Κ. και κυρίως για τη µε-
γαλύτερη συµµετοχή των επιχειρηµατιών στη διοικητική του
δοµή.

Το κρίσιµο ζήτηµα, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν
είναι το πώς διοικείται το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινο-
τοµίας, αλλά για ποιο σκοπό ιδρύεται και ποιους προορίζεται να
υπηρετήσει. Έρευνα, δηλαδή, για ποιον; Αυτό είναι απολύτως
καθαρό και από τις διατάξεις του και από τις τοποθετήσεις των
εισηγητών του και των υποστηρικτών του. Συγκροτηµένο εξαρ-
χής ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, για να λειτουργεί σύµ-
φωνα, βέβαια, µε τους κανόνες ιδιωτικής οικονοµίας, µε πε-
ρισσότερη ευελιξία, που πάει να πει να συµπράττει µε µεγαλύ-
τερη ευκολία και άνεση µε τους επιχειρηµατικούς οµίλους, είτε
να τους χρηµατοδοτεί άµεσα, είτε να τους υπηρετεί µε πιο έµ-
µεσο τρόπο. Αυτό είναι και το πραγµατικό νόηµα της φράσης
ΕΛ.ΙΔ.Ε.Κ, εργαλείο για την ανάπτυξη στο πλαίσιο της εθνικής
στρατηγικής που ακούστηκε κατά κόρον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το ίδιο το νοµοσχέδιο αποκαλύπτει ότι αυτή η εθνική στρατη-
γική στον χώρο της έρευνας δεν είναι άλλη από τη στρατηγική
ενίσχυσης του εγχώριου και διεθνούς κεφαλαίου στον τοµέα της
έρευνας. Αυτή είναι άλλωστε και η λεγόµενη «εθνική στρατηγική»
σας για την ανάπτυξη, όπως θέλετε να ονοµάζετε εύσχηµα την
καπιταλιστική ανάπτυξη των κερδών του κεφαλαίου και τη βαρ-
βαρότητα που προκύπτει από αυτή. 

Αυτή, όµως, δεν είναι εθνική στρατηγική, είναι ταξική, ταξικό-
τατη. Αυτή δεν υλοποιείτε µε τα µνηµόνια και µε τα µέτρα που
παίρνετε, τσακίζοντας τα λαϊκά στρώµατα που δεν παίρνουν
ανάσα από την πολιτική σας; Για αυτή δεν ετοιµάζετε το νέο
«τσεκούρι» για τα εργασιακά δικαιώµατα που έχουν αποµείνει;
Αυτή δεν υλοποιείτε µε τους αναπτυξιακούς σας νόµους, που
µοιράζουν πακτωλούς εκατοµµυρίων στους κεφαλαιοκράτες; 

Όσο για το τι έχουν να περιµένουν οι εργαζόµενοι από αυτήν
την ανάπτυξη, δεν έχουν παρά να δουν το προσχέδιο του προ-
ϋπολογισµού του 2017, που µε προβλεπόµενη ανάπτυξη 2,7%
φορτώνει άλλα 2,5 δισεκατοµµύρια, τουλάχιστον, φόρους και πε-
ρικοπές στις πλάτες του λαού. Καπιταλιστική ανάπτυξη, λοιπόν:
το άλλο πρόσωπο της καπιταλιστικής ζούγκλας, το ίδιο βάρβαρο
και αποκρουστικό.

Για ποιο λόγο, κύριε Υπουργέ, θριαµβολογείτε για το ΕΛ.ΙΔ.Ε.Κ;
Θριαµβολογείτε για το ότι εξασφαλίζετε δάνειο που θα διοχετευ-
θεί για ερευνητικά έργα σε εκείνη την κατεύθυνση και µε εκείνο
τον τρόπο που υπηρετεί η ευρωενωσιακή πολιτική και οι ανάγκες
του κεφαλαίου; Για το ότι αφού πρώτα στους νέους επιστήµονες
περάσατε τη θηλιά του Ασφαλιστικού κοροϊδεύοντάς τους µε τα
περί οµαλής προσαρµογής -που τα καταργήσατε πρόσφατα-,
τώρα παγιώνετε την ανασφάλεια των απαράδεκτων ελαστικών ερ-
γασιακών σχέσεων, όπως το «µπλοκάκι», τις συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου, που κάθε τόσο οδηγούν στη φυγή από τον χώρο
χιλιάδες νέους επιστήµονες που δουλεύουν όσο δουλεύουν για
ένα κοµµάτι ψωµί; Ή µήπως για το ότι η ερευνητική παραγωγή
παραµένει δεσµευµένη στη λογική των προγραµµάτων που εναλ-
λάσσονται και µεταβάλλονται ανάλογα µε τις προτεραιότητες του
κεφαλαίου;

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Σηµαίνουν ότι δεν µπορεί να εξασφα-
λιστεί καµµιά συνέχεια στην ερευνητική παραγωγή, να µπει ένας
στοιχειώδης µακροπρόθεσµος σχεδιασµός, να διασφαλιστεί η
εργασιακή συνέχεια των εργαζόµενων στον χώρο, µε δουλειά
πάνω στο αντικείµενό τους, µε όρους σύµφωνα µε τις σύγχρονες
ανάγκες τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δελή, ολοκλη-

ρώστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπ-

τό.
Παρ’ όλα αυτά, βεβαίως, η επιστήµη εξελίσσεται. Η ανάπτυξη

της επιστήµης µέσω της έρευνας έχει έναν αντικειµενικό, προ-
οδευτικό χαρακτήρα και η κοινωνική της διάσταση είναι αναµφι-
σβήτητη. 

Στον καπιταλισµό, όµως, τα αποτελέσµατά της, οι καινοτοµίες,
δηλαδή, δεν είναι αυτονόητα για το σύνολο της κοινωνίας. Εµ-
πορευµατοποιούνται µε σκοπό το κέρδος, αιχµαλωτίζονται από
τους νόµους της καπιταλιστικής αγοράς, αφού αυτά τα αποτε-
λέσµατα, µέσα από τις πατέντες, παραµένουν ιδιοκτησία των επι-
χειρηµατικών οµίλων και δεν υπάρχει κανένας, µα κανένας τρό-
πος να γίνουν κτήµα του λαού. 

Καµµιά φορά επιχειρείτε –επιχειρήθηκε- να απαντήσετε και
στην κριτική που σας κάναµε εµείς στο ΚΚΕ. Και τότε είναι που
αποκαλύπτεστε πέρα για πέρα όχι µονάχα ως απολογητές του
συστήµατος, αλλά τώρα πια και ως διαχειριστές και πολύτιµοι,
έµπρακτοι στυλοβάτες του, θερµοί υποστηρικτές του. 

Αλήθεια, σας ρωτάµε, η επιχειρηµατική δράση των ερευνητι-
κών κέντρων λύνει ή δηµιουργεί προβλήµατα; Τι έχετε να πείτε
για τις χιλιάδες απολύσεις νέων ερευνητών, εξαιτίας της λήξης
των προγραµµάτων; Γιατί διατηρείτε και διαιωνίζετε τις ελαστι-
κές εργασιακές σχέσεις; Γιατί, τέλος πάντων, δεν κάνετε δεκτά
τα αιτήµατα των εργαζοµένων στα ερευνητικά κέντρα, τα οποία
σας έδωσαν, κύριε Υπουργέ, στη φιέστα που οργανώσατε για
την υπογραφή του δανείου µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα;

Ξέρετε, εµείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν σας κάνουµε
κριτική ότι πάτε αργά ή πρόχειρα ή ότι παίρνετε αποσπασµατικά
µέτρα, όπως σας λένε οι υπόλοιποι. Η δική µας κριτική είναι ότι
παντού, σε όλους τους τοµείς, και στην έρευνα, υπηρετείτε πιστά
και µεθοδευµένα τον καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης, την πολι-
τική υπέρ του κεφαλαίου. Και αυτό είναι κάτι που ζει στο πετσί
του ο λαός µας, και οι εργαζόµενοι στον χώρο της έρευνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δελή, η ελαστι-
κότητα έφτασε µέχρι να σπάσει το σκοινί! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνοντας –και σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε, για την ανοχή σας- θέλω να πω ότι η πολιτική πρόταση του
ΚΚΕ απαντάει στο σήµερα και διεκδικεί άµεσα αιτήµατα σε όλα
τα λαϊκά προβλήµατα ανοίγοντας ταυτόχρονα τον δρόµο στη φι-
λολαϊκή προοπτική, που βρίσκεται στον αντίποδα της δικής σας
πολιτικής. 

Μιλάµε, βεβαίως, για µια διαφορετική κοινωνική και οικονοµική
οργάνωση, µιλάµε για την κοινωνικοποίηση των συγκεντρωµένων
µέσων παραγωγής, για τον επιστηµονικό, κεντρικό σχεδιασµό
της κοινωνικής παραγωγής, για την εξουσία των παραγωγών του
πλούτου και όχι του κεφαλαίου, γιατί τότε και µόνο τότε η ανά-
πτυξη της επιστηµονικής έρευνας θα τεθεί στην υπηρεσία των
συνεχώς διευρυνόµενων λαϊκών αναγκών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς, κύριε Δελή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µου επι-
τρέπετε να πω κάτι για µια τροπολογία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να
πω ότι δεν πρόκειται να απαντήσω στον κ. Δελή. Θα περιµένουµε
τη µεγάλη µέρα που έρχεται, όπως έχουµε πει και άλλες φορές,
και τότε θα το συζητήσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ξέρετε, εµείς δεν περιµένουµε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ήθελα, λοιπόν, να ανα-
φερθώ σε µια τροπολογία που έχει υποβληθεί από τη Νέα Δηµο-
κρατία σε σχέση µε την κατάσχεση ακινήτων. Το θέµα είναι πολύ
σηµαντικό και ευαίσθητο. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, το αναγνωρίζει
και έχει ήδη ετοιµάσει µια ολοκληρωµένη παρέµβαση, η οποία
πρόκειται να υποβληθεί στο άµεσο µέλλον σε ένα επόµενο νο-
µοσχέδιο. Οπότε αυτή η τροπολογία δεν γίνεται δεκτή σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο τώρα έχει
η κ. Αυλωνίτου. 

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας
και άλλες διατάξεις» εισάγει για πρώτη φορά στη χώρα µας τον
συστηµατικό προγραµµατισµό της επιστηµονικής έρευνας στο
πλαίσιο µιας εθνικής στρατηγικής για την έρευνα και την καινο-
τοµία.

Η πράξη αυτή είναι ίσως πρωτοποριακή για τη χώρα µας.
Όµως, σε άλλες ανεπτυγµένες χώρες τέτοιοι θεσµοί υπάρχουν
εδώ και δεκαετίες. Για παράδειγµα, στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής ο αντίστοιχος οργανισµός, το «National Research Coun-
cil», ιδρύθηκε το 1916, ακριβώς πριν από έναν αιώνα.

Το ΙΔΡΥΜΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑΣ έχει σκοπό να κατευ-
θύνει την επιστηµονική έρευνα που διεξάγεται στη χώρα µας
προς την κατεύθυνση της επίλυσης των προβληµάτων που έχει
η χώρα.

Μέσο κατεύθυνσης αποτελεί η χρηµατοδότηση. Το ίδρυµα
λέει «έχουµε αυτά τα προβλήµατα, χρηµατοδοτούµε όποιον ασ-
χολείται µε την επίλυσή τους». Έτσι, κατευθύνονται οι πόροι σε
αυτά που χρειαζόµαστε περισσότερο. 

Το πρώτο πράγµα που χρειαζόµαστε, λοιπόν, είναι η συνεχής
ανάπτυξη οικονοµικών κλάδων υψηλής τεχνολογίας που έχουν
υψηλή προστιθέµενη αξία, δυνατότητα εξαγωγικού προσανατο-
λισµού και ταιριάζουν σε µια κοινωνία µε υψηλό επίπεδο µόρφω-
σης και αξίας κοινωνικού κεφαλαίου. 

Η Ελλάδα δεν πρόκειται να πάει µπροστά στον 21ο αιώνα µόνο
µε παραδοσιακά προϊόντα και παραγωγή χαµηλής προστιθέµε-
νης αξίας.

Οι κλάδοι υψηλής τεχνολογίας όµως δεν αναπτύσσονται ούτε
κατόπιν κρατικής εντολής ούτε αρκεί για την ανάπτυξή τους η
ύπαρξη κεφαλαιούχων επενδυτών. Στους κλάδους όµως υψηλής
τεχνολογίας έχει αποδειχθεί διεθνώς ότι εκεί που παράγεται η
γνώση εκεί αναπτύσσονται και οι πιο κερδοφόρες εφαρµογές
της. Γύρω από τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά ιδρύµατα ανα-
πτύσσονται οι κλάδοι υψηλής τεχνολογίας. Αυτή τη διαδικασία,
λοιπόν, θέλει να θέσει σε κίνηση το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Πέρα από την άµεση επιδίωξη της οικονοµικής ανάπτυξης
όµως, υπάρχουν και άλλα επιτακτικά ζητήµατα που έχει η ελλη-
νική κοινωνία στο σύγχρονο περιβάλλον. Είναι ζητήµατα που
µπορεί να λύσει η στοχευµένη επιστηµονική έρευνα. Μιλάµε κατά
καιρούς για την υδροδότηση των νησιών µας µε εγκαταστάσεις
αφαλάτωσης και η συζήτηση πάει στο από πού θα εισάγουµε τη
σχετική τεχνογνωσία και τεχνολογία. Δεν θα έπρεπε όµως, εµείς,
που µε τόσα νησιά έχουµε το πρόβληµα, να είµαστε πρωτοπόροι
διεθνώς στην επίλυσή του; Γιατί δεν είµαστε; Τι µας λείπει; Δεν
έχουµε τους σχετικούς επιστήµονες ή µήπως τους έχουµε για να
τους εξάγουµε στο εξωτερικό απ’ όπου µετά εισάγουµε τις
εφαρµογές που αναπτύσσουν οι δικοί µας άνθρωποι εκεί; 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι η οργάνωση της επιστηµονικής έρευνας
στη χώρα µας επιλύει πολλά προβλήµατα µαζί. Λύνει τοπικά προ-
βλήµατα στη χώρα µας. Δηµιουργεί νέους οικονοµικούς κλάδους
και ενισχύει την οικονοµική δραστηριότητα. Ενισχύει τον εξαγω-
γικό προσανατολισµό της ελληνικής οικονοµίας. Αυξάνει τη φο-
ρολογητέα ύλη σε βάθος χρόνου, ώστε να αυξάνονται τα φορο-
λογικά έσοδα χωρίς υπερφορολόγηση. Και το πολύ σηµαντικό,
διατηρεί τους Έλληνες επιστήµονες στην Ελλάδα. 

Πέρα, λοιπόν, από τις οιµωγές περί του αντιθέτου, αποτελεί
γεγονός ότι το εκπαιδευτικό µας σύστηµα παράγει επιστήµονες
πολύ υψηλού επιπέδου, που στην Ελλάδα µένουν άνεργοι και
στο εξωτερικό διαπρέπουν. Πληρώνουµε, λοιπόν, εµείς την στε-
λέχωση ξένων επιχειρήσεων και µετά πληρώνουµε για να εισά-
γουµε τα προϊόντα τους. Δίνοντας όµως στους ανθρώπους αυ-
τούς τη δυνατότητα να διαπρέψουν στη χώρα µας στην έρευνα
σε πρώτη φάση και µετά στην οικονοµική αξιοποίηση των ερευ-
νητικών πορισµάτων, δηµιουργούµε εδώ, στη χώρα µας, ένα φυ-
τώριο επιστηµόνων που θα τροφοδοτεί συνεχώς την οικονοµική
ανάπτυξη στην Ελλάδα και µέσα από αυτή τη διαδικασία θα αυ-
τοανανεώνεται φυσιολογικά. Πρόκειται για έναν ενάρετο κύκλο,
που άµα πάρει µπρος, µπορεί να µας πάει πολύ µακριά. 

Αυτή η δυνατότητα δεν έχει αξιοποιηθεί επαρκώς στο παρελ-

θόν, γιατί τα υπάρχοντα οικονοµικά συµφέροντα είναι καθιερω-
µένα σε άλλους τοµείς της οικονοµίας, είτε πιο παραδοσιακούς,
είτε πλήρως κρατικοδίαιτους, είτε αποκλειστικά εµπορικού προ-
σανατολισµού. Εκείνοι, δηλαδή, που πέρναγε πάντα ο λόγος
τους, δεν νοιάζονται. Εκείνων που νοιάζονταν και καταλάβαιναν,
δεν πέρναγε ο λόγος τους. Εµείς όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν έχουµε εξαρτήσεις από το υπάρχον οικονοµικό κα-
τεστηµένο της χώρας και έτσι µπορούµε να δούµε παραπέρα. 

Από τα άρθρα του νοµοσχεδίου θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο
άρθρο 2, µε τίτλο «Σκοπός», στο εδάφιο ε’ της παραγράφου 1,
που προβλέπει την υποστήριξη από το ίδρυµα, µε εφάπαξ χρη-
µατοδότηση, της δηµιουργίας και λειτουργίας νεοφυών επιχει-
ρήσεων προς εκµετάλλευση ερευνητικών αποτελεσµάτων. Αυτή
η πρόβλεψη αποκαλύπτει τον βασικό στόχο του νοµοσχεδίου,
που είναι η αξιοποίηση της επιστηµονικής έρευνας, για την οικο-
νοµική ανάπτυξη της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αργήσαµε να µπούµε σε αυτή τη
νοοτροπία. Καιρός είναι επιτέλους να κατανοήσουµε ότι ο δρό-
µος της οικονοµικής ανάπτυξης για τη χώρα µας περνάει µέσα
από την αξιοποίηση της επιστηµονικής έρευνας και να κάνουµε
κάτι επιτέλους για να βοηθήσουµε σε αυτήν τη διαδικασία. Ας
υπερψηφίσουµε, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο συνολικά, που
ανοίγει το δρόµο για µα πραγµατική εθνική στρατηγική για την
έρευνα και καινοτοµία, µε κύριο γνώµονα την επιστηµονική ποι-
ότητα και αριστεία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Μπαλωµενάκης.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διαδικασία της ψήφισης

του αµέσως προηγούµενου νόµου που εισήγαγε ο Αναπληρωτής
Υπουργός, αρµόδιος για την έρευνα, και κατέληξε στον νόµο
4386, η Αντιπολίτευση είχε ειρωνευτεί, θυµάµαι, το περιεχόµενό
του µε τη φράση «ώδινεν όρος και έτεκεν µυν». Θυµάµαι, επίσης,
ότι είχε λάβει τότε τη νηφάλια απάντηση από τον Υπουργό ότι το
Υπουργείο δεν επιδίδεται σε εντυπωσιασµούς και ασκήσεις επί
χάρτου, αλλά επιδιώκει να φέρνει για συζήτηση σταδιακά νοµο-
θετήµατα ώριµα και µε υψηλό βαθµό προετοιµασίας.

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε είναι ένα καλό παράδειγµα ότι
καµµιά φορά δεν χρειάζεται βιασύνη σε βάρος του περιεχοµέ-
νου. Όπως, επίσης, δεν χρειάζεται να πλειοδοτεί κάποιος σε υψι-
πετείς σχεδιασµούς και σε µεγάλα λόγια, όπως εκείνα που µας
είχαν χορτάσει εδώ και µια δεκαετία τουλάχιστον οι προηγούµε-
νες κυβερνήσεις, µε πρωταθλήτρια, βεβαίως, την Κυβέρνηση του
κ. Παπανδρέου, που µας προετοίµαζε ψυχολογικά για την πανη-
γυρική είσοδο της Ελλάδας στο club των πρωτοπόρων της έρευ-
νας µε την ελληνική silicon valley, αν το θυµόµαστε. Αντί, λοιπόν,
για µεγάλα λόγια, έχουµε µία προσγειωµένη ρύθµιση: την ίδρυση
ενός θεσµικού οργάνου, µια µεταρρυθµιστική τοµή, µια µετριο-
παθή προοπτική σε συνάρτηση µε την τρέχουσα οικονοµική συγ-
κυρία, µε εξασφαλισµένα κάποια χρήµατα, όχι πολλά για τον
µεγάλο αυτό σκοπό, αλλά πάντως αρκετά για να υπάρξει µια ικα-
νοποιητική εκκίνηση. 

Κύριοι συνάδελφοι, λέµε να µην γυρίζουµε πίσω, αλλά δεν
µπορούµε να ακούµε εδώ ότι από το 2008 µέχρι το 2015 δόθηκαν
6 δισεκατοµµύρια για την έρευνα και να αναρωτιέται κανείς γιατί
δεν είχαµε ανάλογα αποτελέσµατα, ιδίως όταν υπήρξε η τοπο-
θέτηση εδώ τουλάχιστον ενός συναδέλφου που παρουσίασε το
προηγούµενο διάστηµα ως την κοσµογονία στον τοµέα της έρευ-
νας που δήθεν τη διέκοψε βιαίως η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Ο προερχόµενος από τον χώρο της έρευνας κύριος Υπουργός
µίλησε, ως όφειλε, για την ποιότητα και την πολλές φορές ηρωι-
κή προσπάθεια του ερευνητικού προσωπικού. Μίλησε και για την
απουσία κουλτούρας καινοτοµίας, γεγονός αληθές οπωσδήποτε,
αλλά όχι απολύτως επαρκές ως εξήγηση για την καθυστέρησή
µας. Φυσικά, µια συζήτηση όπως αυτή εδώ και µε τη συγκεκρι-
µένη αφορµή δεν φτάνει για να απαντηθεί το ερώτηµα τι φταίει
που η καινοτοµία και η έρευνα δεν έχουν γίνει ακόµα αναπόσπα-
στο τµήµα του ελληνικού παραγωγικού µηχανισµού, πράγµα που
θα έπρεπε τουλάχιστον εδώ και µια δεκαετία να έχει γίνει. 

Ως µη ειδικός, βέβαια, και µάλλον ξένος προς τις λεπτοµέρειες
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του συγκεκριµένου χώρου, νοµίζω πως οι εκτιµήσεις ότι δεν
έχουµε κουλτούρα καινοτοµίας ή ότι δεν ενθαρρύνουµε το και-
νοτοµικό περιβάλλον, αν και ορθές, δεν είναι αρκετές. Προτιµό-
τερο θα ήταν να αναζητήσουµε τα αίτια στην εφαρµοσµένη
πολιτική, στον τρόπο της µέχρι σήµερα διαχείρισης των κονδυ-
λίων, δηλαδή, στη µηχανιστική λογική «όλοι από λίγο». Δεν είναι
σωστό να ισοπεδώνει κανείς, διότι τότε θα αδικήσει σηµαντικούς
επιστήµονες που µοχθούν στα εργαστήρια, πολλές φορές µε πε-
νιχρά µέσα, λειψό προσωπικό και αβέβαιο επαγγελµατικό µέλ-
λον. Η εµπειρία µας, όµως, από την Επιτροπή Έρευνας και Και-
νοτοµίας της Βουλής µάς λέει ότι εκτός από την πολύ σηµαντική
επιστηµονική δουλειά, υπάρχουν σηµαντικά κενά, αδυναµίες,
απουσία προτεραιοτήτων, έλλειψη επιβράβευσης. Υπάρχει γρα-
φειοκρατία και πριν απ’ όλα, έλλειψη ενθάρρυνσης, έλλειψη σχε-
διασµού. 

Από τη µία εµφανίζεται σηµαντική εξωστρέφεια που επεκτείνει
το αντικείµενο ενασχόλησης σε τοµείς που προσεγγίζουν περισ-
σότερο στην εφαρµοσµένη έρευνα, σε προβλήµατα και ανάγκες
της καθηµερινής ζωής. Υπάρχει κατά περίπτωση η αυξηµένη
προσέλκυση χρηµατικών πόρων από ανταγωνιστικά ευρωπαϊκά
προγράµµατα που υπερακοντίζουν, µάλιστα, την κρατική συµµε-
τοχή. Υπάρχει το προσωπικό που εκτιµάται ως υψηλής εξειδίκευ-
σης, πλην κάπως γερασµένο, αφού η γενικότερη κατάσταση των
τελευταίων ετών έχει εµποδίσει την ανανέωσή του.

Υπάρχει, όµως, από την άλλη και η ανεπτυγµένη γραφειοκρα-
τία, κυρίως σε συναλλαγές µε το δηµόσιο. Και αυτό το φαινόµενο
επιδιώκει να αντιµετωπίσει η παρούσα ρύθµιση, χωρίς αυτό να
οδηγεί σε αδιαφάνεια και απουσία ελέγχου. Ελπίζουµε να βρί-
σκεται κάθε φορά τρόπος, ώστε να µην αποβαίνει ο τύπος σε
βάρος της ουσίας. 

Το σχέδιο που φέρνετε σήµερα είναι άρτιο και καλά επεξερ-
γασµένο. Και όπως φάνηκε από τη διαδικασία ακρόασης των φο-
ρέων, συναντά ευρύτερη επιδοκιµασία του χώρου της έρευνας,
ανθρώπων κατά τεκµήριο ικανών να κρίνουν την πληρότητα, σε
βάθος και µάλιστα µε αυστηρά κριτήρια, και να ανιχνεύουν εάν
υπάρχουν βαθύτερες επιδιώξεις σκοτεινού τύπου. 

Κάνει και κάτι άλλο το σχέδιο νόµου. Καταρρίπτει τον βολικό
µύθο ότι δήθεν η Αριστερά δεν ενδιαφέρεται για την αριστεία,
ότι δήθεν οδηγεί πρόσωπα και καταστάσεις σε µια θανατηφόρα
εξίσωση προς τα κάτω. 

Κυρίαρχη ιδέα και στο παρόν νοµοσχέδιο είναι η επιβράβευση
των πρώτων ανάµεσα στους πρώτους είτε πρόκειται για πρό-
σωπα µε το σύστηµα των υποτροφιών είτε για ερευνητικό έργο.
Εγγύηση διαφάνειας αποτελεί το ότι η ίδια η ερευνητική κοινό-
τητα θα διαµορφώνει το τοπίο µέσα στα πλαίσια του εθνικού
στρατηγικού σχεδιασµού για την έρευνα.

Αφού κάνουµε µάλιστα δι’ ολίγων µια µικρή αναφορά στην
αναγκαία διάκριση µεταξύ επιστηµονικής πρωτοπορίας και ελι-
τισµού, η οποία πολλές φορές έχει γίνει, και αφού τονίσουµε ότι
το παρόν σχέδιο νόµου φιλοδοξεί να θέσει ως προτεραιότητα
την καταπολέµηση της αδιαφάνειας, µε τη σηµαντική διάταξη
του άρθρου 4 και αφού τονίσουµε επίσης ότι δεν αποτελεί µια
ad hoc ρύθµιση για τη διαχείριση απλώς ποσών µε τα οποία ξε-
κινά τη σταδιοδροµία του και δεν είναι ένας ευκαιριακός φορέας
διαχείρισης κονδυλίων, αλλά µια µεταρρυθµιστική τοµή, θα πα-
ρακάµψω ορισµένες παρατηρήσεις που έχουν ήδη απαντηθεί
σχετικά µε την κανονικότητα των προκηρύξεων -για να µην υπερ-
βώ τον χρόνο- και για το ποσοστό των λειτουργικών δαπανών και
θα τελειώσω µε µια αναγκαία παρατήρηση που ελπίζω, κύριε
Πρόεδρε, να µην χαρακτηριστεί εκτός θέµατος, επειδή η τροπο-
λογία για τα τηλεοπτικά τελικά δεν εισάγεται σε αυτήν τη συνε-
δρίαση:

Φαίνεται ότι επιχειρείται µια γιγαντιαία αντιστροφή της πραγ-
µατικότητας, µια απόπειρα διαγραφής της πρόσφατης µνήµης.
Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση. Η Νέα Δηµοκρατία µίλησε για εκβια-
σµό. Ποιος; Η Νέα Δηµοκρατία που στα τέλη του περασµένου
χρόνου διέλυσε εκβιαστικά κάθε προοπτική συναίνεσης και τον
ορισµό µελών του ΕΣΡ, µε µοναδικό σκοπό να σαµποτάρει την
αδειοδοτική διαδικασία.

Ακόµα και τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που η
παράταξη αυτή τίθεται προ των ευθυνών της, η ηγεσία της Νέας

Δηµοκρατίας επιµένει στην άρνησή της να προσέλθει τελικά στη
διαδικασία ανασύστασης του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµ-
βουλίου, πράγµα που φαίνεται να εισηγούνται στελέχη της σώ-
φρονα και µε συναίσθηση των θεσµικών ευθυνών της παράτα-
ξης.

Ίσως η Νέα Δηµοκρατία προσπαθεί να διορθώσει το αρχικό
της λάθος µε ένα ακόµα λάθος, να πριµοδοτήσει, δηλαδή, τηλε-
οπτικό αντάρτικο. Νοµίζω ότι υπάρχει καιρός για την ηγεσία της
Νέας Δηµοκρατίας να αντιληφθεί ότι ανατροπή της νοµιµότητας
µε επάνοδο στο παλιό φαύλο καθεστώς δεν µπορεί να υπάρξει
και να αρχίσει να πολιτεύεται ως υπεύθυνο δηµοκρατικό κόµµα
και όχι ως προέκταση εκείνων που επί χρόνια είχαν συνηθίσει να
λυµαίνονται ανέξοδα το δηµόσιο αγαθό των τηλεοπτικών συχνο-
τήτων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Καµινίων Πειραιά
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Κατσαβριά.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Αντωνίου, θα αναφερθώ στην τροπολογία σας στην ο-

ποία αναφερθήκατε στην τοποθέτησή σας πριν λίγο. Μήπως
οφείλετε µια εξήγηση, µια συγγνώµη...

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν έχω δική µου. Εννοείτε την τροπολο-
γία της Νέας Δηµοκρατίας;

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Τη δικιά σας, της
Νέας Δηµοκρατίας.

Μήπως, λοιπόν, οφείλετε µία συγγνώµη σε όλους αυτούς που
κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια τους, µία εξήγηση για ποιον
λόγο βρέθηκαν σε αυτήν την κατάσταση; Προς τι όλο αυτό το
όψιµο ενδιαφέρον σας...

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εσείς κυβερνάτε. Μην µπερδεύεστε.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, αλλά πριν από

εµάς κυβερνήσατε εσείς για πάρα πολλά χρόνια και µας κληρο-
νοµήσατε µία πολύ άσχηµη κατάσταση.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κοντεύετε δύο χρόνια. Εσείς κυβερνάτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, παρα-

καλώ.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Προς τι, λοιπόν,

αυτό το όψιµο ενδιαφέρον σας, όταν µάλιστα ο Πρωθυπουργός
µας...

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας πειράζει το όψιµο ενδιαφέρον το δικό
µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Αντωνίου, θα
απαντήσετε, όταν πάρετε τον λόγο.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Αφήστε µε να ολο-
κληρώσω. Προς τι αυτό το όψιµο ενδιαφέρον σας, όταν µάλιστα
ο Πρωθυπουργός µας δεσµεύτηκε για τη ρύθµιση των ζητηµά-
των των οφειλών των δανειοληπτών προς το δηµόσιο και...

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτό είπα. Ιδού η Ρόδος ιδού και το πή-
δηµα!

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Παραβιάζετε ανοι-
κτές πόρτες, κ. Αντωνίου, γιατί θέλετε να δηµιουργήσετε εντυ-
πώσεις και µόνον γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Αντωνίου, σας
παρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι, αλλά αναφέρθηκε στην τροπολογία
µας. 

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Πάει πολύ, λοιπόν,
να παίζετε εσείς τους όψιµους σωτήρες αυτού του τόπου και του
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λαού, όταν είστε οι βασικοί ένοχοι µαζί µε το ΠΑΣΟΚ.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κάντε την τότε αποδεκτή.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Τώρα στο θέµα

µας.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για

έναν περίεργο λόγο οτιδήποτε αφορά τις προωθητικές δυνάµεις
της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας ήταν πάντοτε ο φτωχός
συγγενής του προϋπολογισµού.

Για παράδειγµα, η έρευνα και ο πολιτισµός συγκέντρωναν
υψηλόφρονες θεωρητικές προσεγγίσεις, αλλά δυστυχώς ανε-
παρκή θεσµική θωράκιση και ελάχιστη χρηµατοδότηση. Αυτή η
µεταχείριση υπέκρυπτε σαφώς την έλλειψη πολιτικής βούλησης,
καθώς η προϊούσα προσαρµογή του παλιού πολιτικού συστήµα-
τος στον αυτόµατο πιλότο του νεοφιλελευθερισµού δεν άφηνε
περιθώρια για ένα κάποιο στρατηγικό σχεδιασµό.

Ήδη η αύξηση των δαπανών για την έρευνα, µικρή σε απόλυ-
τους αριθµούς, αλλά γενναία ως ποσοστό επί του ΑΕΠ, που αγ-
γίζει πια το 0,96%, σηµατοδοτεί µία νέα αντίστροφη κατεύθυνση
σε σχέση µε το παρελθόν. Πρόκειται για µια κατεύθυνση προς
την οικονοµία της γνώσης που αποκτά καίρια σηµασία στο ση-
µερινό οικονοµικό περιβάλλον που έχει διαµορφώσει η πολύ-
χρονη κρίση.

Το καινούργιο που έρχεται σήµερα µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου είναι πρώτον, ότι δηµιουργείται ένας νέος φορέας, το Ελ-
ληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Τεχνολογίας και δεύτερον, το γεγο-
νός ότι αυτή η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί ένα δυναµικό εργαλείο
χρηµατοδότησης, την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, πράγµα
που σηµαίνει ότι αυξάνονται ουσιαστικά οι πόροι που διατίθενται
για την έρευνα, αλλά και για την επιχορήγηση νεοφυών επιχει-
ρήσεων που θα αναπτύσσουν ερευνητικά προγράµµατα και για
χορήγηση υποτροφιών για έρευνα και καινοτοµία.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση λέει ότι παίρνουµε και πάλι δα-
νεικά και ότι θα προκληθεί µια επιπλέον δαπάνη του προϋπολο-
γισµού και ακόµη ότι οι πόροι αυτοί θα ήταν καλύτερο να
διοχετευτούν στα καθαρά ιδιωτικά χέρια. Μα, τόσο πολύ έχει τυ-
φλωθεί η Νέα Δηµοκρατία; Οι σπουδαγµένοι στο Χάρβαρντ δεν
έµαθαν ότι αξίζει να δανείζεται µια χώρα για τέτοιες επενδύσεις;
Θέλουν την έρευνα υποταγµένη στην αγορά; Ή µήπως θέλουν
να δανειζόµαστε µόνο και µόνο για να τα παίρνουν οι «κουµπά-
ροι» και οι «ηµέτεροι»;

Μία άλλη κριτική υποστηρίζει ακριβώς το αντίθετο, ότι δηλαδή
οι πόροι αυτοί θα δοθούν για τη στήριξη της κακής επιχειρηµα-
τικότητας και για τη διαιώνιση του καπιταλισµού.

Κυρίες και κύριοι, δεν πρόκειται για τίποτα από τα δύο. Πρό-
κειται πολύ απλά για την προσπάθεια να αξιοποιήσει η χώρα
κάθε δυνατότητα να παρακάµψει τις πολιτικές της λιτότητας,
έστω και µε αυτά τα 240 εκατοµµύρια της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων. Η χρηµατοδότηση ερευνητικών προγραµµάτων µε
αυτό το εργαλείο εξασφαλίζει ευελιξία και ταχύτητα, καθώς δεν
θα υπάρχει γεωγραφικός ή θεσµικός περιορισµός. 

Με τον τρόπο αυτό τα ΑΕΙ και οι δηµόσιοι ερευνητικοί και τε-
χνολογικοί φορείς της χώρας θα µπορέσουν να αναλάβουν πρω-
τότυπες ερευνητικές πρωτοβουλίες και να προσελκύσουν ερευ-
νητές υψηλού επιπέδου µε τη χορήγηση υποτροφιών. Με αυτά
τα χρήµατα θα ανακοπεί η φυγή του επιστηµονικού µας δυναµι-
κού στο εξωτερικό εξαιτίας της πολύχρονης κρίσης. 

Είναι ένας σπουδαίος στόχος που επιδιώκεται µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, γιατί είναι αδιανόητο οι νέοι επιστήµονες, για τους
οποίους η χώρα επένδυσε πολλά για την εκπαίδευσή τους, να
αξιοποιούνται από αναπτυγµένες οικονοµίες κι όχι από τη δική
µας που τους έχει ανάγκη. 

Κυρίως, όµως, είναι αδιανόητο η Ελλάδα να ακυρώνει τα
όνειρα και τις ελπίδες της ελληνικής οικογένειας και των παιδιών
της. Ποιος µπορεί να µην το θέλει αυτό; Ποιος µπορεί να κοιτάξει
τέσσερις χιλιάδες νέους επιστήµονες και ερευνητές στα µάτια
και να τους δείξει την έξοδο από τη χώρα; Σε αυτούς τους νέους
εµείς, λοιπόν, εστιάζουµε. Σε αυτούς τους νέους επενδύουµε. Σε
αυτούς τους νέους στηριζόµαστε και τα προβλήµατα αυτών των
νέων είναι που καθοδηγούν τις πολιτικές αυτής της Κυβέρνησης.

Ένας άλλος στόχος µε υψηλή προτεραιότητα είναι το γεγονός
ότι η εθνική στρατηγική για την έρευνα και την καινοτοµία απο-

κτά βάθος και προοπτική, σε αντίθεση µε ό,τι συνέβαινε µέχρι
σήµερα, καθώς αρκούνταν στα περισσεύµατα, στα ψίχουλα του
κρατικού προϋπολογισµού και του ΕΣΠΑ. 

Γιατί αλήθεια θα έπρεπε να διαιωνίζεται η λογική του «έτσι,
χωρίς πρόγραµµα»; Για εµάς για την κυβερνητική πλειοψηφία, η
αλλαγή του αναπτυξιακού υποδείγµατος απαιτεί την αξιοποίηση
της γνώσης και της τεχνολογίας.

Αυτός είναι και ο πρωταρχικός στόχος που επιχειρούµε να επι-
τύχουµε και είναι σηµαντικό να θεωρήσουµε την έρευνα και την
καινοτοµία ως καθοριστικό αναπτυξιακό συντελεστή. Είναι στην
πραγµατικότητα κρίσιµος όρος για την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της πατρίδας µας και για τη δίκαιη οικονοµική και κοινωνική
ανάπτυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω µε ικανοποίηση να τονίσω
ότι αυτή η πρωτοβουλία εντάσσεται στο παράλληλο πρόγραµµα
του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς πηγαίνει πολύ πιο πέρα από τη συµφωνία µε
τους δανειστές. Χαίροµαι, επίσης ιδιαίτερα που το Υπουργείο
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Φωτάκης κατέβαλε µεγάλες προσπάθειες και εξασφάλισε
ουσιαστική συναίνεση σε τούτο το νοµοσχέδιο, φυσικά, µε τη µό-
νιµη παραφωνία της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ελπίζω η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να βρει γρήγορα το θε-
σµικό βηµατισµό της. Τρία ακόµα χρόνια στην Αντιπολίτευση,
είναι κρίµα να µείνει στη γνώση των λέξεων «νεοφιλελευθερι-
σµός» και όχι στην κριτική που οδηγεί σε πολιτικό αδιέξοδο. Του-
λάχιστον, ας µάθει να λέει και τις δύο λέξεις µαζί, «όχι νεοφιλε-
λευθερισµός».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουηλίδης.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα να κάνω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε να τις κάνετε
τώρα;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Μάλιστα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κύριε
Εµµανουηλίδη.

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ.
Θέλω να ενηµερώσω για κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Επί της µε γενικό αριθµό 300 και ειδικό αριθµό 83/13-10-2016
τροπολογίας στο σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Ελληνικό Ίδρυµα Έ-
ρευνας και Καινοτοµίας και άλλες διατάξεις», γίνονται οι εξής αλ-
λαγές.

Πρώτον, στην αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας και στο
άρθρο µε τίτλο: «Ρύθµιση θεµάτων του Εργαστηριακού Διδακτι-
κού Προσωπικού (ΕΔΙΠ) των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των», µετά τη δεύτερη παρένθεση στα αρχικά (ΕΔΙΠ) προστί-
θενται οι λέξεις «και του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(ΕΕΠ)». Το ίδιο ισχύει και στο κείµενο των προτεινόµενων διατά-
ξεων.

Δεύτερον, στο κείµενο των προτεινόµενων διατάξεων και στο
άρθρο µε τίτλο: «Συµπληρωµατικές ρυθµίσεις για θέµατα µετεγ-
γραφών ΑΕΙ» προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής: Στο άρθρο 77
του ν.4386/2016 προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής: «Οι πε-
ριπτώσεις του παρόντος άρθρου εξετάζονται από την επιτροπή
της παραγράφου 9 του άρθρου 21 του ν.4332/2015».

Στο κείµενο των προτεινόµενων διατάξεων και στο άρθρο µε
τίτλο «Ρύθµιση θεµάτων Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των», η φράση «Το άρθρο 81 του ν.4386/2016» αντικαθίσταται
και ισχύει από τη δηµοσίευση του ως άνω νόµου ως εξής: «Το
άρθρο 77 «Ρύθµιση θεµάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης» του
ν.4310/2014 αντικαθίσταται ως ακολούθως:» αναδιατυπώνεται
ως εξής: «Το άρθρο 77 «Ρύθµιση θεµάτων Ανώτατης Εκπαίδευ-
σης» του ν.4310/2014 αντικαθίσταται και ισχύει από τη θέση σε
ισχύ του ν.4386/2016 ως ακολούθως». Ακολουθεί η τροπολογία.
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Τέλος, στο κείµενο των προτεινόµενων διατάξεων και στο
άρθρο µε τίτλο «Ρύθµιση θεµάτων Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων», η παράγραφος 3 αντικαθίσταται ως εξής: «Η παρά-
γραφος 3 του άρθρου 39 του ν.4186/2013 αντικαθίσταται από
την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της ως εξής: 

«3) Για τους Καθηγητές Εφαρµογών που κατέχουν προσωπο-
παγή θέση κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, εξακολου-
θεί να ισχύει η δυνατότητα µετατροπής της προσωποπαγούς
θέσης που κατέχουν σε τακτική θέση Επίκουρου Καθηγητή σύµ-
φωνα µε το εδάφιο δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 6 του
ν.2916/2001, εφόσον µέχρι την 31η Δεκεµβρίου του 2016 έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία εξέτασης της αίτησης µετατροπής
της θέσης του ενδιαφερόµενου από το οικείο πενταµελές εκλε-
κτορικό σώµα του εδαφίου δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 6

του ν.2916/2001. Η παρούσα διάταξη αφορά όσες αιτήσεις υπο-
βλήθηκαν έως τη δηµοσίευση του παρόντος. Οποιαδήποτε δια-
δικασία µετατροπής προσωποπαγούς θέσης καθηγητή εφαρµο-
γών σε τακτική θέση επίκουρου καθηγητή σε εφαρµογή της ίδιας
διάταξης που στηρίζεται σε µεταγενέστερη της ως άνω ηµερο-
µηνίας αίτηση, είναι αυτοδικαίως άκυρη.

β. Η διάταξη του άρθρου 61 του ν.4415/2016 (Α’ 159) καταρ-
γείται από τότε που ίσχυσε».

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): O κ. Εµµανουηλίδης
έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο για την έρευνα και την καινοτοµία και ευρύτερα για την παι-
δεία, το οποίο έρχεται να προστεθεί στις σηµαντικές αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις που φέρνει αυτή η Κυβέρνηση γιατί, όπως θα
συµφωνήσουµε όλοι, ο ρόλος της παιδείας είναι καθοριστικός
για την έξοδο της χώρας από την κρίση.

Σεβόµενοι το γεγονός ότι η παιδεία αποτελεί ύψιστη αξία για
την ελληνική κοινωνία, προσπαθούµε να κάνουµε ό,τι είναι δυνα-
τόν ώστε να ανταποκριθούµε στις υψηλές προσδοκίες µέσα σε
ιδιαίτερα στενά δηµοσιονοµικά πλαίσια, τα οποία θέτουν η κρίση
και οι διεθνείς δανειστές της χώρας µας.

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε είναι στη βάση µιας συµφωνίας
µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων, η οποία συµφωνία θα φέρει 240 εκατοµµύρια ευρώ
την επόµενη τριετία. Τα σηµαντικά αυτά κονδύλια θα τεθούν απο-
κλειστικά για τον χώρο της έρευνας, για τη δηµιουργία θέσεων
εργασίας νέων επιστηµόνων και για την υλοποίηση ερευνητικών
προγραµµάτων υψηλής ποιότητας σε πανεπιστήµια, τεχνολογικά
ιδρύµατα και ερευνητικά κέντρα της χώρας. 

Η Αντιπολίτευση λέει: «Μα, είναι δανεικά. Θα δανειστούµε κι
άλλο;». Απαντάµε: «Δανειζόµαστε µε εξαιρετικά ευνοϊκούς όρους
µε σκοπό την πνευµατική και παραγωγική ανασυγκρότηση της
πατρίδας µας, όχι για να τα ρίξουµε στην κατανάλωση, όπως κά-
νατε εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και µας
φτάσατε εδώ που είµαστε τώρα, αλλά για να αποτρέψουµε τη
φυγή νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό και να συµβάλουµε στην
ανασυγκρότηση της πατρίδας µας».

Αυτή η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και του αρµόδιου Υ-
πουργείου δεν είναι η µόνη. Πριν από µερικές µέρες ολοκληρώ-
θηκε η διαδικασία πρόσκλησης του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτρο-
φιών, το οποίο µε κονδύλια από το ΕΣΠΑ, που έχουν διατεθεί για
το σκοπό αυτό, θα χορηγήσει διακόσιες ογδόντα εννέα υποτρο-
φίες µε σκοπό την εκπόνηση µεταδιδακτορικής έρευνας στην Ελ-
λάδα.

Ακόµη, δύο χιλιάδες επτακόσιες υποτροφίες θα χορηγηθούν
από το Ίδρυµα Κρατικών Υποτροφιών σε φοιτητές που, ενώ
έχουν όλα τα προσόντα να σπουδάσουν και να διακριθούν, δεν
έχουν τα απαραίτητα οικονοµικά µέσα. 

Για πρώτη φορά µετά από έξι χρόνια γίνονται προσλήψεις
µελών ΔΕΠ στα ελληνικά πανεπιστήµια, χίλιες θέσεις µέσα σε
δύο χρόνια. Όπως πρόσφατα ανακοινώθηκε από το Υπουργείο
Παιδείας, 330 εκατοµµύρια ευρώ θα κατευθυνθούν συνολικά από
το νέο ΕΣΠΑ στην ανώτατη εκπαίδευση και επιπλέον 1 δισεκα-
τοµµύριο στην έρευνα και την τεχνολογική ανάπτυξη. Μέσω αυ-
τών, επιδίωξη της Κυβέρνησης είναι η στήριξη και η ανάκαµψη
της ελληνικής οικονοµίας, αξιοποιώντας καταρτισµένους νέους
ανθρώπους οι οποίοι αποτελούν το συγκριτικό πλεονέκτηµα αυ-
τής της χώρας. 

Είναι αρκετά αυτά τα µέτρα ώστε να ανατρέψουν τη φυγή
νέων επιστηµόνων προς το εξωτερικό; Όχι φυσικά. Είναι, όµως,
σηµαντικά βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση και σαφώς καλύ-
τερα από τη διάλυση και την απορρύθµιση που εσείς φέρατε µε
την πολιτική σας.

Ξέρετε, αγαπητοί κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, τι είχατε υπογράψει για την παιδεία; Είχατε υπογρά-
ψει ότι τα κονδύλια για την παιδεία θα µειωθούν στο 1,8% του
ΑΕΠ. Τι έχετε να πείτε για αυτά, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, από την άλλη, ρίχνει βάρος σε ολόκληρο το εκπαιδευτικό
οικοδόµηµα µε έµφαση στο δηµοτικό, δηλαδή στα θεµέλια. Δί-
νουµε έµφαση για τη δηµιουργία ενός σχολείου για όλους, ενός
σχολείου που θα δίνει τη δυνατότητα σε όλα τα παιδιά να προ-
χωρήσουν και να προκόψουν. 

Μετά από επτά χρόνια απορρύθµισης και διάλυσης, έγιναν
φέτος αποφασιστικά βήµατα στην αποκατάσταση της κανονικό-
τητας στα σχολεία. Τα σχολεία φέτος άνοιξαν και άνοιξαν χωρίς
ελλείψεις σε βιβλία και σε καθηγητές. 

Κλείνοντας, η σηµερινή πρωτοβουλία για τη δηµιουργία του
Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας είναι ένα εγχεί-
ρηµα µακράς πνοής και εµβέλειας, το οποίο έχει τη δυνατότητα
να συντελέσει στην απελευθέρωση του εξαιρετικού ανθρώπινου
δυναµικού που υπάρχει στην έρευνα, ώστε αυτό να αποτελέσει
στήριγµα στην αναπτυξιακή προσπάθεια της χώρας που έχει ήδη
αρχίσει. 

Η µόνη διέξοδος που εσείς δώσατε στους νέους ερευνητές
στα χρόνια της κρίσης ήταν η µετανάστευση και η αναζήτηση ερ-
γασίας στο εξωτερικό. Εµείς κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να
τους κρατήσουµε στη χώρα µας, για να κρατήσουµε όρθια τη
χώρα και την κοινωνία µας.

Παρακολουθώντας όλο το τελευταίο διάστηµα την πολιτική
συµπεριφορά, ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ανα-
πότρεπτα µου έρχεται στο νου η φράση του Οιδίποδα στον Τει-
ρεσία, εκείνη η παρήχηση της οργής, «τυφλός τα τ’ ώτα, τον τε
νουν, τα τ’ όµµατ’ ει».

Κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πραγµατικά είστε τυ-
φλοί στα αυτιά. Η τύφλωση αυτή έχει φτάσει στο σηµείο που να
µην ακούτε τον αφουγκρασµό των συνοδοιπόρων σας στην αν-
τιπολιτευτική πορεία. 

Ακούσατε την κ. Κεφαλίδου να κάνει µια εξαιρετική προσέγ-
γιση για την ορθή στόχευση αυτού του νοµοσχεδίου και να πλέ-
κει διακριτικά το εγκώµιο του Υπουργού, ακριβώς για το ύφος
και το ήθος µε το οποίο διαχειρίζεται αυτά τα πράγµατα. 

Η αντιπολιτευτική τύφλωση φτάνει στο σηµείο να µην αντιλαµ-
βάνεστε ότι αυτός ο δρόµος που έχετε ακολουθήσει είναι δρό-
µος αδιέξοδος. Δεν πείθετε ούτε τους ανθρώπους που βρίσκο-
νται στον ίδιο χώρο µε εσάς. Επιτέλους προσέξτε γιατί αυτή η
αντιπολίτευση εκείνο που κάνει είναι να προκαλεί γραφικότητα
και θυµηδία στον κόσµο. 

Μην νιώθετε αυτάρεσκοι µε δηµοσκοπήσεις που το µόνο που
κάνουν είναι να αυτοϋπονοµεύονται και να σας παγιδεύουν σε
ένα απατηλό όνειρο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δένδιας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ και ευ-

χαριστώ θερµά και την κυρία συνάδελφο, την κ. Καραµανλή.
Ήρθα επειγόντως εδώ για να τοποθετηθώ µόνο για το θέµα της
τροπολογίας την οποία εισήγαγε και για την οποία ήρθε και µί-
λησε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, ο Υπουργός κ. Τσακαλώτος,
όσον αφορά την τροποποίηση της συµφωνίας µετόχων µεταξύ
του ελληνικού δηµοσίου και της «DEUTSCHE TELECOM». 

Οφείλω να πω ότι σε εµάς, στη Νέα Δηµοκρατία, και η µεθό-
δευση και το περιεχόµενο µάς είναι µη κατανοητά. Εάν καλώς τα
Πρακτικά αποτυπώνουν αυτό το οποίο ο κ. Τσακαλώτος είπε
προηγουµένως, τότε δήλωσε ότι καταθέτει την τροπολογία επει-
δή του επιβάλλεται περίπου από την «DG COM». 

Επικαλείται στην αιτιολογική έκθεση αυτής της τροπολογίας
ένα έγγραφο. Προφανώς το έγγραφο είναι το αποδεικτικό της
πίεσης που ασκεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην ελληνική Κυβέρ-
νηση και στην Ελληνική Δηµοκρατία µε µία µικρή διαφορά, κύ-
ριες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το έγγραφο είναι του 2012. 

Ερωτώ, λοιπόν. Το έγγραφο αυτό παραπέµπει στο άρθρο 258
της συνθήκης λειτουργίας. Το 258 της συνθήκης αφορά την αι-
τιολογηµένη γνώµη. Για όσους δεν είναι εξοικειωµένοι, η διαδι-
κασία παραποµπής µιας χώρας ξεκινάει από την προειδοποίηση,
πάει στην αιτιολογηµένη γνώµη και µετά πάει στην παραποµπή.
Αυτό το έγγραφο δεν είναι αναρτηµένο και έτσι δεν µπόρεσα να
το βρω και ο κύριος Υπουργός δεν το προσεκόµισε. Αν αυτό το
έγγραφο συνιστά αιτιολογηµένη γνώµη, γιατί δεν έχουµε παρα-
πεµφθεί τέσσερα χρόνια στο δικαστήριο; Τι είναι αυτό το οποίο
συνέβη στο µεσοδιάστηµα; Τι είναι το γεγονός, ποια είναι η πίεση
που ασκήθηκε στον Υπουργό ώστε να φέρει αιφνιδίως αυτή την
τροπολογία, µε την οποία η ελληνική Βουλή δεν πρέπει να ενη-
µερώνεται για την αλλαγή της συµφωνίας των µετόχων του ΟΤΕ;

Δεν χρειάζεται να αναλύσω στη Βουλή –εσείς µάλιστα που πι-
στεύετε προεχόντως στη δραστηριότητα του κράτους στην οι-
κονοµία-  ότι ο ΟΤΕ είναι µια απολύτως στρατηγική επιχείρηση.
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Άπτεται της άµυνας, άπτεται του συνόλου της οικονοµικής ζωής
της χώρας και παραµέτρων ιδιαίτερα λεπτών. Ακριβώς γι’ αυτό
υπήρχε η συµφωνία των µετόχων, επί τη βάσει της οποίας θα
ενηµερωνόταν η Βουλή. 

Ξαφνικά, µε τροπολογία, χωρίς καµία προηγούµενη ενηµέ-
ρωση οιουδήποτε έρχεται ο κύριος Υπουργός εδώ και µας λέει
ότι δεν θα ενηµερώνεται η Βουλή. Γιατί να µην ενηµερώνεται η
Βουλή; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι, το εξή-
γησε. Είναι άλλο πράγµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε, κυρία Υπουργέ, είδα
στα Πρακτικά την εξήγηση του κυρίου Υπουργού. Δεν θέλω να
χρεώσω σ’ εσάς την υποχρέωση απάντησης σ’ αυτό. 

Ο κύριος Υπουργός δε είπε –το ξαναλέω εκ των Πρακτικών-
ότι αν υπάρχει κάποια καλή ιδέα από την Αντιπολίτευση ευχαρί-
στως να τη συζητήσει µε χαρά κ.λπ.. Αν ο κύριος Υπουργός ή-
θελε να συζητήσει κάποια ιδέα της Αντιπολίτευσης, το λιγότερο
που όφειλε να κάνει ήταν να ενηµερώσει την Αντιπολίτευση –πριν
φέρει την τροπολογία- να δούµε τα έγγραφα µαζί, να δούµε το
ζήτηµα µαζί και να προσφέρουµε λύση αν υπάρχει λύση. 

Δεν πρέπει να έρχονται τροπολογίες, οι οποίες αποψιλώνουν
αρµοδιότητες της Ελληνικής Βουλής µε αυτόν τον τρόπο και µε
µία αυθαίρετη δικαιολογία που δεν αποδεικνύεται. Εγώ δεν λέω
ότι ψεύδεται ο Υπουργός. Προς θεού! Δεν µου επιτρέπεται να
πω αυτό το πράγµα. Λέω όµως ότι αυτά που λέει δεν τεκµηριώ-
νονται από τα στοιχεία που προσκοµίζει στο εθνικό Κοινοβούλιο.
Άρα µε κανέναν τρόπο εµείς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτή
την τροπολογία. 

Επίσης, θα ευχόµουν να µας πει ο Υπουργός ως εκ του περισ-
σού και τι σκέφτεται να κάνει µε αυτό το 10%, το ποσοστό του
ΙΚΑ και το ποσοστό του ελληνικού δηµοσίου, το οποίο υπάρχει
ακόµα. Θέλει να πουλήσει το 5%; Με ποια τιµή; Ποια θα είναι η
ζηµία ή το κέρδος του ελληνικού δηµοσίου; Διότι προφανώς θα
θυµάται το τι ελέγετο σε πωλήσεις µετοχών του ΟΤΕ στο παρελ-
θόν. 

Άρα λοιπόν, αυτό το οποίο λέω είναι ότι εµείς δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε αυτή την τροπολογία µε κανέναν τρόπο. Θα ευχό-
µασταν και θα επιθυµούσαµε και νοµίζω σ’ αυτό εκφράζω το σύ-
νολο του Σώµατος, την απόσυρσή της, τη συζήτηση επ’ αυτής.
Κανείς δεν θέλει να µην βοηθήσει, εφόσον το εθνικό συµφέρον
επιβάλλει κάτι. Κανείς δεν θέλει να παραπεµφθεί η χώρα. Όµως,
όλα αυτά τα πράγµατα πρέπει σοβαρά να συζητηθούν και να αν-
τιµετωπιστούν µε τον δέοντα τρόπο. 

Το να έρχεται µία τροπολογία µε επίκληση ενός εγγράφου του
2012 και να δίνει κάποιες εξηγήσεις ο Υπουργός στη Βουλή και
επίσης, ξαναλέω, να µας λέει «όποιος έχει κάποια καλή ιδέα να
µας την πει» ως εάν εδώ να είµαστε όµιλος συζητητών ή κάτι τέ-
τοιο που εκ του προχείρου εδώ ο καθένας εκφράζει την άποψή
του, αυτά τα πράγµατα δεν είναι σοβαρά, δεν τιµούν την Κυβέρ-
νηση και έχω τον µεγάλο φόβο ότι δηµιουργούν και µεγάλη ζηµία
στο ελληνικό κράτος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Χατζησάββας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυ-

σής Αυγής, έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπαµε χθες, είπε κι ο αγορητής µας σήµερα ότι γενικά το νο-

µοσχέδιο αφορά διαχείριση κονδυλίων και χρηµατοδότησης και
δεν µας αφορά στην πραγµατικότητα ούτε την κοινωνία αφορά. 

Όµως, υπάρχουν κάποια θέµατα που ήταν τροπολογίες και
έχουν γίνει αποδεκτές, όπως τα 15 εκατοµµύρια για να τελει-
ώσουν και να είναι επιχειρησιακά  τα τρία υποβρύχια, όπου λέµε
«ναι» και για λόγους εθνικής άµυνας αλλά και για στήριξη των
εργαζοµένων. Είπατε ότι τα υλικά έχουν αγοραστεί, όλα έχουν
γίνει. Το µόνο που έµεινε είναι να πληρωθούν οι εργαζόµενοι, να
φτιαχτούν και για συντήρηση των εγκαταστάσεων. 

Την τροποποίηση της συµφωνίας που σύρεται να κάνει η Κυ-
βέρνηση µε την «DEUTSCHE TELECOM» και το ΤΑΙΠΕΔ που θα
εκχωρεί πιο εύκολα δηµόσια περιουσία, δεν την ψηφίζουµε.
Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να εθνικοποιηθεί το ΤΑΙΠΕΔ και µετά

να καταργηθεί. 
Για το θέµα των µεταγραφών σε ΑΕΙ λέµε «όχι» γιατί δεν είναι

επαρκώς αιτιολογηµένες ως προς την αναγκαιότητα της νοµο-
θέτησης των παρατάσεων και των προαγωγών µε απλή τροπο-
λογία και θα έπρεπε να γίνει µε νόµο. 

Σχετικά µε την ανάθεση προµήθειας ταινιών φορολογίας κα-
πνού στην Τράπεζα της Ελλάδος, εντάξει, δεν είναι και η καλύ-
τερη εγγύηση η Τράπεζα της Ελλάδος. Δηλαδή, δεν είναι δηµό-
σιο και ιδιώτης, γιατί και αυτοί ιδιώτες είναι, αλλά θα ψηφίσουµε
«παρών», λαµβάνοντας σοβαρά υπ’ όψιν τις αιτιάσεις του συνδι-
κάτου καπνοπωλών σχετικά µε τη νοµιµότητα της τροπολογίας,
αφενός, σχετικά µε την παράλληλη κυκλοφορία δύο ειδών ται-
νιών, αφετέρου, µε την υποκρυπτόµενη αύξηση του ειδικού φό-
ρου κατανάλωσης. 

Αυτό θα το φέρετε µε νόµο, κύριε Υπουργέ, αλλά αναφέρθηκε
µέσα στις επιτροπές ότι θα γίνεται σωστότερη φύλαξη και δια-
χείριση των ταινιών σήµανσης. Έχετε έστω κι ένα παράδειγµα
παρανοµίας που έγινε από κάποιον που τις εκτύπωνε ή που τις
φύλασσε ή τις διακινούσε; Αν είναι έτσι, θα πρέπει και αυτός να
έρθει αντιµέτωπος µε τον νόµο. 

Τώρα, αν και µέσα στην Ολοµέλεια δεν έγινε πολύ µεγάλη συ-
ζήτηση για την τροπολογία που αποσύρθηκε, έξω όµως συζητιέ-
ται και στα ραδιόφωνα και στην τηλεόραση. Είναι φοβερή κίνηση
τακτικής και αυτό φαίνεται γιατί δεν πανηγύρισε και η Νέα Δη-
µοκρατία. Τα βρήκε µε τους τέσσερις νέους καναλάρχες ο Υ-
πουργός, τον πίεσαν να κλείσει τους µη αδειούχους, έκανε την
προσποίηση των πέντε ηµερών για κλείσιµο των καναλιών που
δεν πήραν άδεια και ανάγκασε σε συναίνεση τη Νέα Δηµοκρατία
για συγκρότηση ΕΣΡ –ελεγχόµενο φυσικά από την Κυβέρνηση-
και τελικά µετά από έναν µήνα, πάλι ο Υπουργός θα κάνει αυτό
που θέλει. 

Τώρα τα δάκρυα κάποιων που συγκινούνται για τους απολυ-
µένους, για το «µαύρο» στα κανάλια, εµάς δεν µας συγκινούν,
γιατί αυτοί που τώρα απολύθηκαν έλεγαν για τους άνεργους «να
πάνε να δουλέψουν στα χωράφια της Μανωλάδας και να κόβουν
φράουλες». Ας πάνε να κάνουν τώρα και αυτοί το ίδιο, γιατί η αν-
τιµετώπιση που είχαν απέναντι και στην κοινωνία και στη Χρυσή
Αυγή δεν µπορεί να µας συγκινήσει πλέον που µένουν άνεργοι.

Μπορεί, βέβαια, η Κυβέρνηση αν θέλει να αντιµετωπίσει κοµ-
µουνιστικά το ζήτηµα µε τους απολυµένους, να ρωτήσει το ΚΚΕ,
το οποίο έχει πείρα από τους απολυµένους της «ΤΥΠΟΕΚΔΟΤΙ-
ΚΗΣ» και του «902». 

Ακόµα ένα θέµα που παίζει στο ραδιόφωνο και στην τηλεό-
ραση, αλλά εδώ πέρα δεν αναφέρθηκε καθόλου, είναι το λάθος
του Ερντογάν. Ήταν άραγε λάθος; Ξέρετε, από κάτι τέτοια λάθη,
όπως σε έναν ποδοσφαιρικό αγώνα, διαλύθηκε η Γιουγκοσλαβία.
Γιατί δεν αναφέρθηκε κανένας; Έκανε, υποτίθεται, ένα λάθος ο
ανταποκριτής του ΑΠΕ, βγήκε και απάντησε ο Κοτζιάς –η Κυβέρ-
νηση δηλαδή- βγήκε και η Νέα Δηµοκρατία και απάντησε, µε
βάση το λάθος του Πρακτορείου Ειδήσεων. Δηλαδή, ούτε ένας
δεν σκέφτηκε ότι θα πρέπει πρώτα να επικοινωνήσει µε τις αρ-
µόδιες αρχές, το προξενείο, την πρεσβεία, οπουδήποτε, κάποιος
να πάρει κάποιον εκεί πέρα και να τον ρωτήσει «τα είπε αυτά ο
Ερντογάν, δεν τα είπε;». Απαντούσαµε, δηλαδή, µε βάση ένα
λάθος που έβγαλε ένα πρακτορείο ειδήσεων.

Υποχωρεί τώρα ο Ερντογάν και λέει ότι σέβεται τα σύνορα που
οριοθετήθηκαν στη Λοζάνη, αλλά υπάρχουν τα σύνορα της καρ-
διάς µας –λέει- τα οποία σύνορα της καρδιάς τους συµπεριλαµ-
βάνουν Θεσσαλονίκη, Κύπρο, κάποια µέρη της Συρίας, την
Αρµενία. Αυτό δεν χρήζει απάντησης; Δηλαδή, το λάθος του ΑΠΕ
απαντήθηκε, αυτό όµως δεν χρειάζεται να απαντηθεί; Δηλαδή
τώρα είµαστε εντάξει; 

Στο θέµα της πρόσληψης των δικαστών έχουµε κάνει δεκάδες
ερωτήσεις για την ανάγκη πρόσληψης δικαστών, εκκρεµούν υπο-
θέσεις, παραγράφονται υποθέσεις. Έρχεστε, όµως, τώρα να µας
πείτε για την αύξηση εγκληµατικότητας στα κέντρα φιλοξενίας,
έµµεσης και άµεσης. Καλό είναι που παραδέχεστε, τουλάχιστον,
ότι αυξήθηκε η εγκληµατικότητα σε αυτά τα µέρη. Υπάρχουν
όµως και οξύµωρες φράσεις, όπως παράνοµη διακίνηση προ-
σφύγων. Αν είναι πρόσφυγες, υπάρχουν κανονισµοί και νόµοι
που τους επιτρέπουν να µετακινούνται. Μήπως είναι παράνοµη
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διακίνηση µεταναστών ή λαθροµεταναστών, illegal immigrants
όπως είναι στα έγγραφα της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Νοµίζετε ότι
τα προβλήµατα που υπάρχουν στα hot spots είναι η έλλειψη δι-
καστών; 

Έχουµε κάνει, επίσης, δεκάδες ερωτήσεις για την επικινδυνό-
τητα χρήσης των οδικών δικτύων από πεζούς µετανάστες, οι
οποίοι κινούνται κατά οµάδες και υπάρχει κίνδυνος ατυχήµατος.
Έχουµε κάνει ερώτηση εµείς στον Υπουργό, τον κ. Μουζάλα, ο
οποίος δεν µας απαντάει γιατί είµαστε ρατσιστές. Στη Νέα Κα-
βάλα όχηµα της Αστυνοµίας χτύπησε ελαφριά έναν µετανάστη
πριν από καιρό. Το έσπασαν και λιντσάρισαν τον αστυνοµικό. Ο
διοικητής του Αστυνοµικού Τµήµατος του Πολυκάστρου, σε µία
συζήτηση των πρωτοβάθµιων σωµατείων των αστυνοµικών υπαλ-
λήλων είπε ότι από θαύµα δεν έχουµε θύµατα. «Ακόµα κι εγώ»,
λέει, «κόντεψα να χτυπήσω κάποιους και µε έναν ελιγµό τους
απέφυγα». Τελικά έγινε το ατύχηµα, χάθηκαν δύο ζωές σε τρο-
χαίο και πού πάµε; Πού οδηγούµαστε; Σε αυτοδικίες; 

Λιντσαρίστηκε ο οδηγός, κάηκε το όχηµα. Αν αυτός ο οδηγός,
ο θύτης, ο οποίος αφαίρεσε δύο ζωές σε ένα τροχαίο, είχε µαζί
του παραδείγµατος χάριν στο αυτοκίνητο και τα εγγόνια του τι
εικόνες θα βλέπαµε; Θα βλέπαµε λιντσαρίσµατα;

Μία και αναφέρθηκα τώρα σε αυτό που είναι και στο Ωραιόκα-
στρο –και θέλω να κλείσω µε αυτό- οι επαγγελµατίες και καλά
αµειβόµενοι ανθρωπιστές των ΜΚΟ, που πλέον έχουν φτάσει σε
ένα σηµείο να βλέπουν τα hot spots ως τζακ ποτ «πολλά λεφτά»,
χαρακτηρίζουν φασίστες τους κατοίκους του Ωραιοκάστρου, οι
οποίοι έβγαλαν µια απόφαση µέσω του συλλόγου τους ότι δεν
θέλουν –δεν είπαν µετανάστες, λαθροµετανάστες, κ.λπ.- παιδιά
που δεν έχουν ενταχθεί στο σύστηµα υγείας µε εµβολιασµούς
και όλα αυτά. Ισχύει ή δεν ισχύει είναι άλλο θέµα. Είναι µία άλλη
απόφαση µιας πλειοψηφίας. 

Εάν αυτοί οι αντιρατσιστές, που χαρακτηρίζουν ρατσιστές
τους κατοίκους του Ωραιοκάστρου, θέλουν να αλλάξουν αυτήν
την πλειοψηφία, µπορούν να πάρουν τα παιδιά τους από τα κολ-
λέγια τα οποία τα πηγαίνουν, να πάνε να τα εγγράψουν στα σχο-
λεία του Ωραιοκάστρου, να είναι πλειοψηφία και στην επόµενη
ψηφοφορία που θα γίνει να αλλάξει η απόφαση και να θέλουν
λαθροµετανάστες στα σχολεία.

Όµως, γιατί οι κάτοικοι αντέδρασαν; Γιατί τα σπίτια τους και
τα εργοστάσια τους είναι µε συρµατοπλέγµατα στην περιοχή.
Γνωστός κάτοικος –που µπορώ να δώσω και τα στοιχεία του αν
θέλετε, ο ίδιος το αποκάλυψε- έχει ηπατίτιδα Α και δούλευε σε
ΜΚΟ και καθάριζε τις τουαλέτες των κέντρων φιλοξενίας. Όµως,
δεν σας ενδιαφέρουν αυτά γιατί ούτε 1% των κινήτρων σας δεν
είναι ανθρωπιστικά. 

Σκοπός σας είναι η ρήξη του κοινωνικού ιστού. Θέλετε κοινω-
νικές οµάδες σε αντιπαλότητα. Φάνηκε ότι ήταν τεχνητή αυτή η
ένταση, γιατί τελικά επιλέξατε να απαντήσετε µόνο στο Ωραιόκα-
στρο, γιατί ξέρατε ότι εκεί ο δήµαρχος αν αντιδράσει, τον κρα-
τάτε από µια παλαιότερη υπόθεση και θα τον εκβιάσετε. Παρα-
δειγµατικά θα το δουν και όλοι οι υπόλοιποι δήµοι που θα ήθελαν
να αντιδράσουν και επιλέξατε εκεί να δώσετε την απάντηση, εκεί
να δοθεί η δηµοσιότητα για να φανεί τελικά ότι ό,τι και να κάνουν
οι κάτοικοι δεν µπορεί να γίνει τίποτα. 

Οι κάτοικοι θα αντιδράσουν. Εµείς θα είµαστε κοντά τους.
Έχουν δίκιο σε αυτό που ζητούν. Το κυριότερο ξέρετε ποιο είναι;
Αποκαλύπτετε αυτό που σας είπα ότι δεν σας ενδιαφέρει αν θα
πάνε στο σχολείο, αν θέλουν να πάνε στο σχολείο και όλα αυτά,
γιατί τελικά στα σχολεία που άνοιξαν τις πόρτες τους πήγε µόνο
το 1/3 από αυτούς που περιµένατε ότι θα πάνε στα σχολεία.
Γιατί; Γιατί δεν θέλουν να πάνε στο σχολείο. Δεν θέλουν να εν-
ταχθούν, γιατί δεν θέλουν να µείνουν, θέλουν να φύγουν. Το ίδιο,
λοιπόν, θέλουµε και εµείς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Με-
ρόπη Τζούφη.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο κατά τη γνώµη µου απο-
κρυσταλλώνει εκτός των υπολοίπων και τη συστηµατική και
µεθοδική δουλειά του Υπουργείου Παιδείας το τελευταίο διά-

στηµα και όχι δυστυχώς, όπως ειπώθηκε, ανερυθρίαστα και απα-
ξιωτικά µνηµονιακή υποχρέωση και µάλιστα από έναν εκ των
πρωταγωνιστών της στυγνής υλοποίησης των δύο πρώτων µνη-
µονίων που κατεδάφισαν τον τόπο και την κοινωνία.

Με µία σειρά θεσµικών και χρηµατοδοτικών πρωτοβουλιών
επιχειρείται να διαµορφωθεί ένα νέο σύγχρονο και ριζικά ανανε-
ωµένο τοπίο για την έρευνα και την καινοτοµία. Η σηµερινή πρω-
τοβουλία για την δηµιουργία του ΕΛΙΔΕΚ, όπως λέγεται, για
πρώτη φορά ειδικό νοµικό πρόσωπο είναι συνέχεια του στρατη-
γικού σχεδιασµού της Κυβέρνησης για τον πολυπαθή τοµέα της
έρευνας στη χώρα µας, όπως αυτή ξεδιπλώθηκε αρχικά και µε
τον πρόσφατο ν.4386 και αποτελεί ένα εγχείρηµα µακράς πνοής
και εµβέλειας ικανό να αναστρέψει την µονοσήµαντη φυγή εκα-
τόν τριάντα πέντε χιλιάδων προικισµένων νέων επιστηµόνων στο
εξωτερικό.

Πιο συγκεκριµένα, παρ’ ότι ειπώθηκαν, την επόµενη τριετία θα
υποστηριχθούν περισσότεροι από τέσσερις χιλιάδες επιστήµο-
νες να παράγουν ποιοτικό ερευνητικό έργο σε αξιοπρεπείς ερ-
γασιακές συνθήκες. Το εγχείρηµα βασίζεται σε κεφάλαια συνο-
λικού ύψους 240 εκατοµµυρίων ευρώ για µια τριετία από δανει-
ακή σύµβαση µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της Ευρωπαϊ-
κής Τράπεζας Επενδύσεων, ενώ θα υπάρχει συµµετοχή και από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Θα διαθέτει διοικητική
και οικονοµική αυτοτέλεια και θα εποπτεύεται από τον αρµόδιο
για ζητήµατα έρευνας και καινοτοµίας αναπληρωτή Υπουργό.

Η δοµή του θα είναι ανεξάρτητη από αυτές των Υπουργείων
και θα ορίζεται από τα ΑΕΙ και τα ερευνητικά κέντρα. Η ίδια, δη-
λαδή, η ερευνητική και ακαδηµαϊκή κοινότητα θα εκλέγει τα µέλη
της γενικής συνέλευσης, από την οποία θα προκύπτει το επιστη-
µονικό συµβούλιο και ο διευθυντής. Με άλλα λόγια, η ίδια η κοι-
νότητα θα κάνει τις επιλογές τόσο των αξιολογήσεων όσο και
των προτεραιοτήτων σε µία διαδικασία από τα κάτω, που θα βρί-
σκεται σε απόσταση από την εκάστοτε πολιτική ηγεσία.

Η στελέχωση και η λειτουργία του, όπως ειπώθηκε και από άλ-
λους οµιλητές, δεν θα επιφέρει πρόσθετο δηµοσιονοµικό κό-
στος, καθώς η σχετική δαπάνη θα καλυφθεί από τον προϋπο-
λογισµό του ιδίου του ιδρύµατος. 

Η οικονοµική λειτουργία του Ιδρύµατος και η εκ µέρους του
χρηµατοδότηση των ερευνητικών προγραµµάτων θα πραγµατο-
ποιείται µε βάση τις αρχές της εξαιρετικής ακαδηµαϊκής επίδο-
σης, της διαφάνειας, της αξιοκρατίας και της χρηστής οικονο-
µικής διοίκησης, που είναι πάντα το ζητούµενο, όπως είπε και ο
εισηγητής µας.

Οι κανόνες χρηµατοδότησης θα είναι απλοί και προσαρµοσµέ-
νοι στη δυναµική που διέπει την έρευνα, απαλλαγµένοι από γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες και µε γνώµονα την διασφάλιση του
δηµόσιου συµφέροντος.

Η λειτουργία αυτή θα σηµατοδοτηθεί από την προκήρυξη δύο
δράσεων µε βάση το ποσό της προκαταβολής που ανέρχεται στα
18 εκατοµµύρια ευρώ. Η πρώτη ήδη ξεκινάει, µε υποτροφίες για
διακόσιους εξήντα πέντε υποψήφιους διδάκτορες, µε αµοιβή 900
ευρώ ανά µήνα, για δύο έτη. Η δεύτερη αφορά στα ερευνητικά
προγράµµατα διάρκειας δύο έως τριών ετών, µε µέγιστο προ-
ϋπολογισµό για κάθε έργο που σχεδιάζεται, να είναι 200 χιλιάδες
ευρώ –ανά έργο-, από τα οποία –και αυτό είναι το σηµαντικό- το
60% κατ’ ελάχιστον θα διατίθεται για τη µισθοδοσία των νέων
επιστηµόνων. 

Επιστηµονικοί υπεύθυνοι των έργων –και αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό µήνυµα προς τη νέα γενιά- θα είναι αποκλειστικά µε-
ταδιδάκτορες, σύµφωνα µε τον νόµο της έρευνας. Ωφελούµενοι;
Όλοι οι νέοι επιστήµονες. Συνολικά θα υποστηριχθούν σαράντα
πέντε έργα που προβλέπεται να απασχολήσουν εκατόν ογδόντα
άτοµα. 

Μετά την επικείµενη ψήφιση του νοµοσχεδίου για τη σύσταση,
θα προκηρυχθεί η τρίτη δέσµη των ερευνητικών προγραµµάτων
µε δικαιούχους µέλη ΔΕΠ και ερευνητές πρώτης, δεύτερης και
τρίτης βαθµίδας, µε µέγιστο προϋπολογισµό των έργων τα 250
χιλιάδες ευρώ ανά έργο. 

Συνεπώς, οι δράσεις που θα υποστηρίξει το ΕΛΙΔΕΚ και οι τρό-
ποι υλοποίησής τους, µε κεντρικό άξονα την επιδίωξη της επι-
στηµονικής ποιότητας και της αριστείας, αναµένεται να τονώ-
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σουν και να αναδείξουν τις δυνατότητες του επιστηµονικού δυ-
ναµικού της χώρας, λειτουργώντας ως πόλος έλξης νέων επιστη-
µόνων στη χώρα.

Επίσης, η σύστασή του θα λειτουργήσει συµπληρωµατικά του
νέου ΕΣΠΑ, που έχει και αυτό την ίδια κατεύθυνση, ως πρόσθετη
πηγή χρηµατοδότησης ερευνητικών προγραµµάτων, απαλλαγ-
µένη, όµως, από τους υποχρεωτικούς θεµατικούς και γεωγραφι-
κούς προσδιορισµούς και περιορισµούς που χαρακτηρίζουν την
κατανοµή των πόρων του ΕΣΠΑ, µε στόχο την προώθηση και την
ανάπτυξη της έρευνας στα ερευνητικά κέντρα, τα ακαδηµαϊκά
ιδρύµατα και τις καινοτόµες επιχειρήσεις, ενώ θα συνοδεύεται
και από δράσεις προβολής της έρευνας αυτής στην ευρύτερη
κοινωνία. Με άλλα λόγια θα αποτελέσει το υπόστρωµα για τη λει-
τουργία του Ενιαίου Χώρου Έρευνας Παιδείας ικανού να συµβά-
λει κατά ένα µέρος στον µετασχηµατισµό της ελληνικής οικονο-
µίας και να συνεισφέρει ουσιαστικά στην παραγωγική ανασυγ-
κρότηση.

Ωστόσο πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι η λειτουργία του όχι
µόνο δεν υποβαθµίζει, αλλά αντίθετα αναβαθµίζει τη ΓΓΕΤ στη
χάραξη µιας κοινής εθνικής στρατηγικής για την έρευνα και την
καινοτοµία, αφού θα συνεχίσει να διαχειρίζεται τους πόρους του
ΕΣΠΑ. Τα προγράµµατα, όµως, του ΕΛΙΔΕΚ θα δώσουν τη δυνα-
τότητα της υποστήριξης των ανθρωπιστικών και κοινωνικών επι-
στηµών, που σε περιόδους κρίσης τις έχουµε τόσο πολύ ανάγκη
και που µέχρι τώρα δεν υποστηρίζονταν από τις υπάρχουσες
δοµές χρηµατοδότησης και αποκτούν τη θέση που τους αξίζει.

Τώρα επί του γενικού πολιτικού, για όσους αµφισβητούν το
έργο µας στην παιδεία και µας κατηγορούν συστηµατικά για «σο-
βιετοποίηση» και υποβάθµιση των δοµών της εκπαίδευσης απαν-
τούµε µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο: Τα υπό διάθεση κονδύλια
για την παιδεία, µέσα σε αυτό το ασφυκτικό περιβάλλον, είναι
της τάξεως του 2,8% του ΑΕΠ. Είναι αρκετά; Όχι. 

Εσείς, όµως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είχατε συµ-
φωνήσει και υπογράψει δαπάνη της τάξεως του 1,8%, ακολου-
θώντας πιστά το µνηµονιακό άρµα και προστρέχοντας στις πιο
ακραίες θέσεις των δανειστών και µάλιστα υλοποιώντας και προ-
γραµµατίζοντας µια σειρά από απολύσεις προς τέρψιν κάποιων
αγαπηµένων κοµµατικών σας ακροατηρίων, πειρατές σχολάρ-
χες, ιδιοκτήτες ιδιωτικών ΙΕΚ κ.λπ..

Για εµάς ο ρόλος της παιδείας είναι κοµβικός και είµαστε σε
διαρκή εγρήγορση ώστε να προσθέτουµε δράσεις και ενέργειες,
καθώς αυτή η πρωτοβουλία δεν είναι η µόνη. 

Ήδη αναφέρθηκε η πρόσκληση του ΙΚΥ, σύµφωνα µε την
οποία τα κονδύλια του ΕΣΠΑ που έχουν διατεθεί είναι για την
προκήρυξη διακοσίων ογδόντα µίας υποτροφιών σε τρεις επι-
στηµονικούς τοµείς, µε σκοπό την εκπόνηση µεταδιδακτορικής
έρευνας στην Ελλάδα και δύο χιλιάδων επτακοσίων υποτροφιών
σε φοιτητές του ΙΚΥ που θα έχουν όλα τα απαραίτητα προσόντα
και θα διακριθούν, αλλά δεν έχουν τα απαραίτητα οικονοµικά
µέσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Για πρώτη φορά, επίσης, µετά από έξι χρόνια έχουµε προσλή-

ψεις µελών ΔΕΠ στα ελληνικά πανεπιστήµια, χίλιες θέσεις σε δύο
χρόνια. Βεβαίως, χρειάζονται περισσότεροι διορισµοί, αλλά η
δική µας παρέµβαση κάνει µια συστηµατική προσπάθεια να επα-
ναφέρει την κανονικότητα στο τοπίο της διάλυσης και της απορ-
ρύθµισης, που δυστυχώς, εν πλήρει συνειδήσει, είχατε υλο-
ποιήσει για το δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Καταληκτικά, η αξιοκρατία στην οποία αναφέρεστε, αγαπητοί
συνάδελφοι, ήταν σε σηµαντικό βαθµό ευνοιοκρατία, µε το συχ-
νό διαχρονικό δεδικασµένο επώνυµων διδακτορούχων που στα-
θερά λυµαίνονταν αδιαφανώς προγράµµατα και κονδύλια µε
ανύπαρκτη κοινωνική ανταποδοτικότητα. 

Από την άλλη πλευρά, η αριστεία, την οποία επικαλείστε ως
απόφοιτοι σχολών και πανεπιστηµίων των αρίστων, δεν είναι
µόνο δικό σας προνόµιο, αλλά εκφράζει τον ελιτισµό σας και την
ανάγκη σας µέσω αυτού να διατηρήσετε τη ναρκισσιστική αυτο-
εικόνα σας και το πολιτικό σας κύρος.

Είναι, τέλος, πολύ µεγάλη υποκρισία, όταν κάποιοι από εκεί-

νους που την επικαλούνται εντός κι εκτός Ελλάδας, ελέγχονται
ακόµη και για λογοκλοπές τα διδακτορικά τους. Έχουµε, δη-
λαδή, τη µόνιµη αντιστροφή της πραγµατικότητας, τον παραµορ-
φωτικό καθρέπτη της κακιάς µητριάς των παιδικών παραµυθιών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-

νωση προς το Σώµα. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας  κ. Δηµήτρης Κουτσούµ-
πας και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν στις 18-10-
2016 πρόταση νόµου: «Συλλογικές Συµβάσεις Εργασίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει η κ. Άννα Καραµανλή.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου µε την τροπολογία για τον

ΟΤΕ, αλλά µε κάλυψε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ.
Δένδιας. 

Άκουσα διάφορα για την προστασία της πρώτης κατοικίας και
τους πλειστηριασµούς από τους προλαλήσαντες Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. 

Θα ήθελα να απαντήσω στην κ. Σιωροπούλου, αλλά και σε
όλους όσοι ενστερνίζονται την άποψή της ότι, πρώτον, δεν ξέρω
αν ήσασταν Βουλευτές κατά την περίοδο 2012-2015. Αν δεν ήσα-
σταν, σας ενηµερώνω –ή υπενθυµίζω σε όσους ήσασταν- ότι
εµείς νοµοθετούσαµε για την προστασία της πρώτης κατοικίας,
ενώ εσείς, οι Βουλευτές και του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, καταψη-
φίζατε. 

Γι’ αυτό, αυτό το παραµύθι πρέπει να σταµατήσει. Η καραµέλα
έχει λιώσει. Ο ελληνικός λαός γνωρίζει και η ιστορία έχει γράψει
ότι οι πλειστηριασµοί της πρώτης κατοικίας ξεκίνησαν επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Θα σας προέτρεπα, λοιπόν, αφού πανηγυρίζετε για όλα τα
καλά που κάνετε, να συνεχίζετε να τα πίνετε στο «πιάνο µπαρ
ΜΑΞΙΜΟΥ» και να λέτε την αλήθεια, γιατί εδώ είναι Ολοµέλεια
και όχι κοµµατικό σας ακροατήριο. Επίσης, να αποφεύγετε να
χρησιµοποιείτε τον όρο «όψιµοι», γιατί όψιµοι έχετε γίνει κι εσείς
µετά από δύο χρόνια διακυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία αποτελεί τον κατ’ εξο-
χήν τρόπο για να ξεκολλήσει το κάρο από τις λάσπες, να αφή-
σουµε πίσω την κρίση, να δηµιουργήσουµε και να αναπτυχθούµε. 

Δυστυχώς, η παρούσα Κυβέρνηση χαµηλώνει συνεχώς τον
πήχυ στην εκπαίδευση, βαπτίζει τις ιδεοληψίες της µεταρρυθµί-
σεις και ψάχνει να βρει στην παιδεία το χαµένο αριστερό πρό-
σηµο της πολιτικής της. Και βέβαια, υπηρετεί µε συνέπεια τον
κυβερνητικό στόχο της διόγκωσης του κράτους, µε τη βιοµηχα-
νία δηµιουργίας νέων δοµών και τον πολλαπλασιασµό των κρα-
τικών δαπανών.

Μόνο που αυτή η γενναιοδωρία, ξέρετε, δεν είναι τζάµπα. Την
πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος που τον έχετε υπερφο-
ρολογήσει, που του έχετε πετσοκόψει τη σύνταξη, που περιµένει
µε αγωνία να πληρωθεί από το δηµόσιο τα χρήµατα που του
οφείλονται και κρατά την επιχείρησή του ανοικτή µε νύχια και µε
δόντια.

Το αντικείµενο του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι η σύ-
σταση και λειτουργία ενός ακόµη φορέα, του Ελληνικού Ιδρύµα-
τος Έρευνας και Καινοτοµίας. Για τη λειτουργία του ιδρύµατος
έχει συναφθεί ένα δάνειο ύψους 180 εκατοµµυρίων µε την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, το οποίο εγγράφεται στο δηµό-
σιο χρέος της χώρας µας.

Σε εποχές εξαιρετικά δύσκολες, λοιπόν, οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι θα επιβαρυνθούν και µε αυτό το δάνειο, για έναν φορέα
που δεν έχει γίνει καν ξεκάθαρο σε τι διαφοροποιείται από τη Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας.

Αντίθετα, σε µεγάλο βαθµό συµπίπτει µε το θεσµικό πλαίσιο
της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας, όπως αυτό
περιγράφεται στο προεδρικό διάταγµα 114/2014. Και αν είναι για
την εξέλιξη της έρευνας αξίζει τον κόπο να επενδύσουµε, αν και
την ίδια ώρα αφήνετε αναξιοποίητα τα χρήµατα του ΕΣΠΑ για
την έρευνα τόσο για την προγραµµατική περίοδο 2014-2020 όσο
και για την προηγούµενη 2007-2013. Αυτοί οι αδιάθετοι πόροι
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δεν θα µπορούσαν να συµβάλουν στην προώθηση της ερευνητι-
κής δραστηριότητας;

Επίσης, δεν αποσαφηνίζεται σε κανένα σηµείο πώς θα χρηµα-
τοδοτείται αυτό το ίδρυµα µετά την αξιοποίηση του δανείου. Πώς
µπορεί να αποδειχθεί αποτελεσµατικό, αν δεν έχει προβλεφθεί
και εξασφαλιστεί η συνέχεια και η σταθερότητα στη χρηµατοδό-
τησή του, όταν µάλιστα δεν έχει προσδιοριστεί καν το κόστος
λειτουργίας του;

Συµφωνούµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι το µεγάλο συγκρι-
τικό πλεονέκτηµα της χώρας είναι το ανθρώπινο δυναµικό µας,
είναι το µεγάλο εθνικό κεφάλαιο, το οποίο δυστυχώς ξοδεύεται
κάθε µέρα. Είναι οι χιλιάδες νέοι επιστήµονες, κατά κανόνα µε
υψηλά προσόντα, που ασφυκτιούν στην Ελλάδα και αναζητούν
τον δρόµο τους στο εξωτερικό, όπου ξεχωρίζουν και διαπρέ-
πουν.

Επειδή ο κύριος Υπουργός κατά τις συνεδριάσεις της επιτρο-
πής ισχυρίστηκε ότι στόχος του νοµοσχεδίου είναι και η αναχαί-
τιση αυτής της αιµορραγίας, πώς υπηρετείται αυτός ο στόχος
µέσα από δοµές που έχουν δηµιουργηθεί µε τρόπο που ευνοούν
την ευνοιοκρατία και έχουν πολλές µαύρες τρύπες σε θέµατα
αξιοκρατίας;

Ποια είναι η προοπτική, λοιπόν, για τα νέα παιδιά; Να διαγκω-
νίζονται για µια θέση στο κοµµατικό πελατολόγιο του ΣΥΡΙΖΑ;
Είναι, λοιπόν, ένα εύρηµα για την έρευνα ή µήπως έχουµε να κά-
νουµε µε µια ακόµα περίπτωση διαχείρισης και νοµής εξουσίας,
πόρων και κονδυλίων; Διότι η συγκέντρωση εξουσιών στο πρό-
σωπο του Υπουργού, ο οποίος αποφασίζει για την κατανοµή των
προγραµµάτων χρηµατοδότησης, αλλά και ορίζει τους ορκωτούς
ελεγκτές που θα ασκούν τον οικονοµικό έλεγχο στο ίδρυµα, εκεί
δυστυχώς παραπέµπει. Έτσι διαµορφώνεται το σκηνικό ενός
µόνο κατ’ όνοµα ανεξάρτητου οργανισµού.

Είναι θετικό ότι αποσύρατε τα όσα προέβλεπε το αρχικό νο-
µοσχέδιο σχετικά µε τη δυνατότητα του Υπουργού να υποβάλλει
ένσταση κατά των µελών της γενικής συνέλευσης και του επι-
στηµονικού συµβουλίου, γιατί δεν ήταν δείγµα ανεξαρτησίας του
ίδρύµατος, αλλά µάλλον καθεστωτική αντίληψη έδειχνε.

Στο εν λόγω νοµοσχέδιο δεν δίνεται η δυνατότητα συµµετοχής
και εκπροσώπησης σε φορείς του ιδιωτικού τοµέα. Σε µια εποχή
που όλοι γνωρίζουµε πως βασικό ζητούµενο για την έρευνα είναι
η εξωστρέφεια και η σύνδεση µε την παραγωγή και την αγορά
εργασίας, η συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα θα ήταν, αν µη τι
άλλο, χρήσιµη.

Το επιστηµονικό συµβούλιο, επίσης, δεν έχει κανέναν λόγο
στην πρόσληψη του προσωπικού του ίδρύµατος, καθώς η σχε-
τική αρµοδιότητα, σύµφωνα µε το άρθρο 10, ασκείται από το δι-
ευθυντή. Πάλι δηµιουργούνται σκιές και περιθώρια για αδια-
φανείς διαδικασίες. Οι προσλήψεις προσωπικού θα έπρεπε να
εγκρίνονται από το επιστηµονικό συµβούλιο, αλλά προφανώς
έτσι εξυπηρετούνται σκοπιµότητες που όλοι κατανοούµε.

Επίσης, στο άρθρο 5, που αφορά στην προκήρυξη και την
αξιολόγηση, θέτετε τον περιορισµό των τριών ετών για τα προ-
γράµµατα που θα χρηµατοδοτούνται. Πρόκειται για έναν περιο-
ρισµό που δεν αιτιολογείται και αποκλείει ερευνητικές προσπά-
θειες µε ευρύτερο χρονικό ορίζοντα. Γιατί δεν µπορεί να αποφα-
σίζετε ανά προκήρυξη;

Θα ήθελα να κάνω και µια ξεχωριστή αναφορά σε δύο τροπο-
λογίες που έχουν κατατεθεί, η πρώτη εκ των οποίων εντάχθηκε
στο νοµοσχέδιο ως άρθρο 17 -είναι του Υπουργείου Παιδείας-,
σύµφωνα µε την οποία αυξάνεται το ποσοστό των διακριθέντων
αθλητών που εισάγονται στην τριτοβάθµια εκπαίδευση επιπλέον
των εισακτέων.

Επειδή και ως παράταξη και προσωπικά έχουµε καταβάλει µε-
γάλη προσπάθεια για την επιβράβευση των αθλητών, κάτι στο
οποίο εσείς είστε αντίθετοι, θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή
µας, γιατί η ηγεσία του Υπουργείου ανταποκρίθηκε σε αυτό το
αίτηµά µας. Ελπίζω να υπάρχει συνέχεια και να αντιληφθεί το
Υπουργείο τη αξία της αριστείας για την ελληνική κοινωνία.

Είναι πάνω από όλα µια µικρή δικαίωση για αυτά τα παιδιά, που
µοχθούν καθηµερινά για να πετύχουν τους στόχους. Τόσο τα ίδια
όσο και οι οικογένειές του υποβάλλονται σε θυσίες προσωπικές
και οικονοµικές. Αυτά τα παιδιά αξίζουν ένα αυξηµένο κίνητρο,

όπως είναι η εισαγωγή τους στο πανεπιστήµιο. Αξίζει να τα ωθή-
σουµε στην εκπαίδευση και την επιστηµονική τους κατάρτιση.
Διαφορετικά, πολύ σύντοµα θα δούµε και στον αθλητισµό νέα
παιδιά µε ταλέντο και προοπτικές να φεύγουν, να µεταναστεύουν
στο εξωτερικό, αναζητώντας µια υποτροφία κολεγίου, να διαπρέ-
πουν εκεί και να χάνονται για τον ελληνικό αθλητισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για πενήντα δευτερόλεπτα.
Κλείνω µε τη δεύτερη τροπολογία που κατέθεσε η Νέα Δηµο-

κρατία για το φλέγον ζήτηµα των πλειστηριασµών. Πρόκειται για
µια διάταξη που θωρακίζει την πρώτη κατοικία όσων έχουν οφει-
λές προς το δηµόσιο και πληρούν, βεβαίως, συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις.

Οι πλειστηριασµοί, τους οποίους στα λόγια κάποτε πολεµού-
σατε, όπως προανέφερα στην αρχή της οµιλίας µου, είναι µια
θλιβερή πραγµατικότητα για την Κυβέρνησή σας. Ακόµη και µετά
την κοινή κατακραυγή, οι πρωτοβουλίες σας εξαντλήθηκαν σε
επικοινωνιακά τεχνάσµατα και εξαγγελίες µέσω non paper.

Η Νέα Δηµοκρατία έρχεται να καλύψει τη δική σας ανεπάρκεια
και να προστατεύσει την πρώτη κατοικία, όπως το έκανε και ως
κυβέρνηση. Δεν άκουσα καµµία κουβέντα για την εν λόγω τρο-
πολογία που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία από κανέναν Υπουργό
σας, οι οποίοι πηγαινοέρχονται από το πρωί στην Ολοµέλεια. Σας
παρακαλούµε, ωστόσο, να την κάνετε δεκτή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Η κ. Κεραµέως, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι σύντοµη. 
Πρώτα από όλα, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποιες παρατη-

ρήσεις που κάναµε χθες επί του σχεδίου νόµου, οι οποίες έχουν
µείνει αναπάντητες. Δεν έχουµε λάβει ακόµα απάντηση γιατί το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν έχει αναφέρει ούτε ένα ποσό
στο εν θέµατι ίδρυµα, στο Ίδρυµα Έρευνας, γιατί το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους λέει ότι δεν µπορεί να προϋπολογίσει κα-
θόλου το κόστος αυτού του ιδρύµατος. Αναπάντητο ερώτηµα!

Άλλο αναπάντητο ερώτηµα: Γιατί δηµιουργείτε νέο ίδρυµα,
ενώ η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας επιτελεί σε
µεγάλο βαθµό ήδη τον ρόλο αυτό; Είναι αυτοσκοπός η δηµιουρ-
γία νέων νοµικών προσώπων; 

Τρίτο ερώτηµα: Το υπερ-υπουργοκεντρικό µοντέλο. Ο κύριος
Υπουργός έδειξε κάθε καλή διάθεση, νοµίζω, να περιορίσει
αυτές τις εξουσίες –και τον τιµά αυτό- ωστόσο δεν έχουµε δει
ακόµα νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Και θυµίζω ότι αναφέραµε δύο συγκεκριµένα παραδείγµατα:
Πρώτα από όλα, την εξουσία που δίνετε στον Υπουργό να διορί-
ζει ο ίδιος τους ελεγκτές του ιδρύµατος, τους ορκωτούς ελεγ-
κτές, οι οποίοι προβαίνουν στην οικονοµική διαχείριση του ιδρύ-
µατος. Γιατί να τους ορίζει αυτούς ο Υπουργός; Το δεύτερο πα-
ράδειγµα ήταν συγκεκριµένα για την κατανοµή των πόρων του
ιδρύµατος. Μετά από συζήτηση προέκυψε ότι θα υπάρχει πρό-
ταση του συµβουλίου, η οποία όµως θα πρέπει να γίνει δεκτή ή
όχι από τον Υπουργό. 

Πρότασή µας, λοιπόν, είναι η απόφαση αυτή να λαµβάνεται
αποκλειστικά από το συµβούλιο και να µην έχει απολύτως κανέ-
ναν ρόλο ο Υπουργός, προκειµένου να αποδείξει κιόλας η Κυβέρ-
νηση ότι δεν την ενδιαφέρει να υπερ-συγκεντρώνει εξουσίες στο
πρόσωπο των Υπουργών. 

Άλλο ζήτηµα, το οποίο, επίσης, δεν απαντήθηκε χθες: Γιατί δεν
έχει απορροφηθεί ούτε 1 ευρώ από το νέο πακέτο ΕΣΠΑ όσον
αφορά την έρευνα; Επίσης, σε τι ενέργειες προβαίνει η Κυβέρ-
νηση, σχετικά µε την έλλειψη προγραµµατισµού και την έλλειψη
διαφάνειας των αποτελεσµάτων των ερευνητικών προγραµµά-
των;

Και προχωρώ στις τροπολογίες. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αυτές εδώ είναι οι τροπολογίες που έχουν κατατεθεί. Είναι δέκα
υπουργικές τροπολογίες, οι οποίες σε έκταση ξεπερνούν κατά
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πολύ το νοµοσχέδιο που συζητούµε. Μόνο η τροπολογία για τον
ΟΤΕ είναι εβδοµήντα τρεις σελίδες και, βεβαίως, κατατέθηκε εκ-
πρόθεσµα σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο. 

Θα σας θυµίσω –αν και γινόµαστε κουραστικοί- το άρθρο 88
παράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής. Τι λέει το άρθρο 88
παράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής; Λέει επί λέξει ότι οι
τροπολογίες πρέπει να σχετίζονται µε το κύριο αντικείµενο του
νοµοσχεδίου.

Και ερωτώ και εσάς και τους πολίτες που µας παρακολουθούν:
Τι σχέση ακριβώς έχει η έρευνα µε υποβρύχια, συµβάσεις καθα-
ριότητας, αθλητές, τον ΟΤΕ, ταινίες φορολογίας καπνού, διευ-
θυντές σπουδών στο Υπουργείο Ναυτιλίας, δικαστικούς; Και θα
µπορούσα να συνεχίσω. Αφήνω, λοιπόν, τους πολίτες να κρίνουν
σε τι βαθµό κάνετε –και πιστεύω ότι τα κάνετε σε πολύ χειρότερο
βαθµό- αυτά τα οποία εσείς οι ίδιοι κατακρίνατε. 

Επιπλέον, οι τροπολογίες αυτές είναι ως επί το πλείστον ακο-
στολόγητες. Διαβάζω από τις τροπολογίες που εσείς οι ίδιοι κα-
ταθέσατε: Σχετικά µε την παράταση συµβάσεων καθαριότητας
λέγεται µέσα στην τροπολογία το εξής: «Από το επισπεύδον
Υπουργείο δεν εστάλησαν στοιχεία για την εκτίµηση του ύψους
της δαπάνης». Άλλη τροπολογία, αυτή του Υπουργείου Παιδείας,
σχετικά µε τη µετάθεση και την εξέλιξη εκπαιδευτικού προσωπι-
κού των ΤΕΙ σε βαθµίδα ανώτερης κατηγορίας: Και εκεί το Λογι-
στήριο του Κράτους τι µας λέει; Μας λέει: «Δεν έχει προσδιο-
ριστεί δαπάνη από το επισπεύδον Υπουργείο». Και άλλη τροπο-
λογία, µε την οποία, βεβαίως, είµαστε σύµφωνοι, σχετικά µε την
αύξηση του ποσοστού εισαγωγής διακριθέντων αθλητών στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση: Και εκεί τι λέει το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους; Λέει: «Η δαπάνη δεν έχει επισπευσθεί από το επι-
σπεύδον Υπουργείο».

Νοµοθετούµε µε «λευκές» επιταγές. Και αυτό θα έπρεπε όλοι
µαζί, πέρα και πάνω από κόµµατα, να µην το κάνουµε δεκτό. 

Και θα αναφερθώ εν συντοµία σε τρεις τροπολογίες.
Πρώτα από όλα, είναι η τροπολογία για τον ΟΤΕ, για την οποία

έγινε πολύς λόγος προηγουµένως από τον κύριο Υπουργό Οικο-
νοµικών. Θα ήθελα να συνοψίσω τις δύο βαρύτατες οµολογίες
που έκανε εδώ ο Υπουργός Οικονοµικών πριν από λίγο. Ποιες
είναι αυτές οι δύο οµολογίες; 

Πρώτη οµολογία: Μας είπε ο Υπουργός των Οικονοµικών ότι
η Κυβέρνησή του, η Κυβέρνησή σας, η κυβερνώσα Πλειοψηφία,
δέχθηκε ως υποχώρηση να µην επικυρώνονται από τη Βουλή οι
συµφωνίες των µετόχων του ΟΤΕ. Με µια αφοπλιστική άνεση
είπε: «Άµα θέλετε, εγώ δεσµεύοµαι, θα σας τις φέρνω εδώ να τις
συζητάµε».

Κύριοι, εδώ πέρα πρόκειται για µια εκ νέου εκτροπή. Υπάρχει
λόγος που προβλέπεται οι συµφωνίες αυτές να κυρώνονται από
την ελληνική Βουλή. Η Βουλή δεν είναι αχυράνθρωπος. Η Βουλή
υπάρχει λόγος για τον οποίο προβλέπεται να έχει αυτές τις εξου-
σίες. 

Τι µας είπε ο Υπουργός; Μας είπε: Δεν πειράζει. Δεν θα εγκρί-
νονται πια από τη Βουλή, αλλά εγώ, µην ανησυχείτε, θα τις φέρ-
νω εδώ να τις συζητάµε.

Δεύτερη πρωτοφανής οµολογία: Ο Υπουργός Οικονοµικών,
κατόπιν ερωτήµατός µας, απήντησε ότι πράγµατι το ελληνικό δη-
µόσιο χάνει κάποια δικαιώµατα βέτο που διατηρούσε στο πλαίσιο
της εταιρείας του ΟΤΕ. Το οµολόγησε ο ίδιος και αυτό είναι άλλη
µια άτακτη υποχώρηση και µεγάλη ήττα, δυστυχώς για τη χώρα
µας, της Κυβέρνησης.

Δεύτερη τροπολογία είναι αυτή για την παράταση των συµβά-
σεων καθαριότητας στους ΟΤΑ. Κυρίες και κύριοι, αναφέρθηκα
και χθες σε αυτήν την τροπολογία. Αναφέρθηκα διότι φυσικά
είναι θετικό να έχουν όσο πιο πολλοί συµπολίτες µας δουλειά.
Φυσικά και αυτό είναι ευκταίο και φυσικά αυτό είναι κάτι το οποίο
πρέπει να επιδιώκουµε όλοι. 

Όµως, οι νόµοι υπάρχουν για συγκεκριµένο λόγο. Και το ΑΣΕΠ
υπάρχει, επίσης, για συγκεκριµένο λόγο. Δεν µπορούµε, λοιπόν,
συστηµατικά να παρεκκλίνουµε από τις διατάξεις, προκειµένου
να ικανοποιούµε αιτήµατα κάποιων συγκεκριµένων κατηγοριών.
Είναι κάτι που γίνεται για πολλοστή φορά.

Θυµίζω άλλωστε ότι πριν από µερικούς µήνες µας ζητήσατε
να παραγραφούν οι συµβάσεις των υπαλλήλων της καθαριότη-

τας έως το τέλος του 2016 και τώρα, µετά από µερικούς µήνες,
έρχεστε και λέτε εκ νέου ότι παρατείνετε τις συµβάσεις µέχρι το
2017.

Δεν µπορούν να εξισώνονται οι διαδικασίες πρόσληψης µόνι-
µου και έκτακτου προσωπικού. Ο νοµοθέτης έχει προβλέψει διά-
κριση µεταξύ των δύο. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο υπάρχει και
το ΑΣΕΠ, προκειµένου να δίνονται ίσες ευκαιρίες σε ανθρώπους
οι οποίοι θέλουν να δουλέψουν στο δηµόσιο.

Κλείνω µε την τροπολογία για την πρώτη κατοικία. Θα ήθελα
να σας θυµίσω λίγο το ιστορικό εδώ πέρα:

Ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν στην αντιπολίτευση, καταψήφισε διάταξη
που είχε φέρει η Νέα Δηµοκρατία για την προστασία της πρώτης
κατοικίας. Να το επαναλάβω: Ο ΣΥΡΙΖΑ καταψήφισε την προστα-
σία της πρώτης κατοικίας όταν ήταν στην αντιπολίτευση!

Κατά τη διάρκεια της προεκλογικής εκστρατείας, ο ΣΥΡΙΖΑ
έκανε εκστρατεία µε το µότο «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη».
Μάλιστα, την προηγούµενη εβδοµάδα, αν δεν κάνω λάθος, πριν
από δέκα µέρες, ο Πρωθυπουργός εδώ µας έλεγε: «Μα, γιατί
τόση φασαρία για το θέµα της πρώτης κατοικίας. Προστατεύεται
απόλυτα». 

Λίγες µέρες αργότερα –θυµίζω, παραµονή του συνεδρίου του
ΣΥΡΙΖΑ- είπε ότι ετοιµάζεται τροπολογία, ετοιµάζεται συνολική
ρύθµιση, προκειµένου να προστατευθεί η πρώτη κατοικία από
χρέη στο δηµόσιο. Καµία τέτοια τροπολογία δεν ήρθε. Μάλιστα,
από πέρσι τον Δεκέµβριο ακούµε ότι θα έρθει αυτή η τροπολογία
για την προστασία της πρώτης κατοικίας για χρέη στο δηµόσιο.
Δεν ήρθε.

Ήρθε, όµως, µία τροπολογία της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία
προβλέπει προστασία της πρώτης κατοικίας για χρέη προς το
δηµόσιο. Όµως, αυτή η τροπολογία δεν έγινε δεκτή.

Ξέρετε, εγώ περίµενα, κύριε Υπουργέ, ότι θα κοιτούσατε -και
το λέω µε βαθιά εκτίµηση στο πρόσωπό σας- το συµφέρον των
πολιτών πάνω από το συµφέρον του κόµµατος. Διότι εδώ πέρα
µας είπατε ότι δεν την κάνετε δεκτή, γιατί έχει το έµβληµα της
Νέας Δηµοκρατίας, και ότι θα φέρει η Κυβέρνηση µια άλλη, η
οποία θα έχει το έµβληµα του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν πάµε, όµως, έτσι
µπροστά. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε και
εµείς.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ και εγώ να δευτερο-
λογήσω ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τώρα;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θέλω να απαντήσω για πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ.

Βάκη για πέντε λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δεν σκόπευα να πάρω τον λόγο, αλλά,

επειδή ακούγονται τερατώδη ψεύδη, οφείλω να απαντήσω.
Κατ’ αρχάς, για την τροπολογία που αφορά τον ΟΤΕ, εγώ δεν

πρόκειται να υπερασπιστώ τίποτα. Δεν γνωρίζω το θέµα καλά,
για το 5%. Να θυµίσουµε, όµως, µερικά πράγµατα, γιατί µας α-
κούει ο ελληνικός λαός, του οποίου προσβάλλετε τη µνήµη. Το
95% του ΟΤΕ πότε εκχωρήθηκε;

Δεν µου λέτε, το PSI, για το οποίο τόσο πολύ επαίρεστε, µε
υπηρεσιακή κυβέρνηση δεν έγινε; Επί κυβερνήσεως Παπαδήµου
δεν έγινε; 

Να θυµίσω και κάτι άλλο; Οι πάρα πολλές απολύσεις, για τις
οποίες ο Πρόεδρός σας έχανε τον ύπνο του, πώς γίνονταν; Με
εξουσιοδότηση στον Υπουργό και όχι µέσω κύρωσης από την ελ-
ληνική Βουλή. 

Και όσον αφορά τους πλειστηριασµούς, είναι καλοδεχούµενη
η έγνοια σας και η ευαισθησία σας, έστω και εάν εκδηλώνεται
πάρα πολύ αργά. Μόνο που το 2013, κυρία Κεραµέως, µε τον
ν.4224, τον νόµο Χατζηδάκη για τα κόκκινα δάνεια η πρώτη κα-
τοικία σταµάτησε να προστατεύεται από χρέη προς την εφορία
και τα ασφαλιστικά ταµεία.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ψηφίσαµε νόµο! 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Να θυµίσουµε και την προσωποκράτηση για

5.000 ευρώ οφειλή, όπου ευυπόληπτοι άνθρωποι στοιβάζονταν
στα τµήµατα κράτησης; Και µε τη δική µας Κυβέρνηση, επί Κυ-
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βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, σταµάτησε η προσωποκράτηση για χρέη στο
δηµόσιο µέχρι 50.000 ευρώ.

Όσον αφορά τις κατασχέσεις και τους πλειστηριασµούς της
πρώτης κατοικίας για οφειλές σε τράπεζα, το έχουµε επαναλάβει
εκατό φορές. Για πολύ µικρά, χαµηλά εισοδήµατα είναι η πρώτη
φορά που και το κράτος γίνεται αρωγός στην αποπληρωµή της
δόσης, όταν ο οφειλέτης δεν µπορεί να καταβάλει τη δόση, και
για το υπόλοιπο 65% που αφορά την πλειοψηφία των ελληνικών
νοικοκυριών προστατεύεται και µε προσαυξήσεις 20.000 ευρώ
για έγγαµους και τέκνα µέχρι περίπου τις 280.000 ευρώ της τρέ-
χουσας αξίας. 

Να είµαστε, λοιπόν, λίγο πιο προσεκτικοί σε τέτοια θέµατα.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να απαν-

τήσω για ένα λεπτό στη συνάδελφο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δύο προτάσεις θα πω µόνο. Πρώτη πρό-

ταση: Νόµος του 2014, Νέα Δηµοκρατία, προστασία της πρώτης
κατοικίας. Ο ΣΥΡΙΖΑ καταψήφισε την προστασία της πρώτης κα-
τοικίας. 

Δεύτερη πρόταση: Δεν άκουσα τίποτα από την Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ για το ότι φέραµε µια διάταξη για
να καλύψουµε τη δική σας παράλειψη. Οµολογουµένως ο Υ-
πουργός είχε την ευαισθησία –και τον τιµά αυτό που έκανε- να
πει ότι πράγµατι είναι ένα ευαίσθητο το θέµα, αλλά όµως δεν γί-
νεται δεκτή, γιατί θα φέρετε εσείς τη δική σας ρύθµιση. Νοµίζω
ότι ο λαός βλέπει και κρίνει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Φορ-

τσάκη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µι-

λάµε πολλές ώρες για τροπολογίες και τελικά ξεχνάµε το κύριο
αντικείµενο της συζήτησης, που είναι φυσικά ο νόµος για την
έρευνα. 

Εγώ λοιπόν θα επανέλθω µε λίγες σκέψεις πάνω σε ορισµένα
άρθρα του νόµου αυτού και στη συνέχεια θα σχολιάσω τις τρο-
πολογίες που αναφέρονται ειδικότερα στο ζήτηµα της παιδείας. 

Είπα και χθες ότι η φιλοσοφία που εµπνέει το Υπουργείο είναι
διαµετρικά αντίθετη από τη δική µας. Εµείς δεν θέλουµε έναν
φορέα ερευνητικό, γραφειοκρατικό και κρατικιστικό. Θέλουµε
έναν φορέα ο οποίος θα εκφράζει κατά τρόπο ενιαίο την ερευ-
νητική πολιτική στη χώρα και ο οποίος θα στηρίζεται σε δύο
πόδια. Το ένα θα είναι η κρατική επιχορήγηση και φυσικά η κρα-
τική στήριξη ή η µε όποια µορφή το κράτος κρίνει πρόσφορη
στήριξή του και το άλλο θα είναι η ιδιωτική πρωτοβουλία, διότι η
καινοτόµα επιχείρηση πρέπει να στηρίζεται πάνω στην ιδιωτική
πρωτοβουλία. 

Είπε προηγουµένως και η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος
κ. Κεραµέως, αλλά και εγώ χθες ότι δεν υπάρχει καµµία µελέτη
για το πώς θα έχουµε ανταπόδοση έστω και για ένα ευρώ από
τα 240 εκατοµµύρια που δανειζόµαστε. 

Κατακερµατισµένη και αναποτελεσµατική η έρευνα στην Ελ-
λάδα, ενώ δεν υπάρχει καµµία ερευνητική πολιτική συνολική. Και
τώρα τα πράγµατα χειροτερεύουν ακόµη περισσότερο, αφού
φτιάχνουµε έναν νέο φορέα, ο οποίος έρχεται να βαρύνει την
όλη κατάσταση και ο οποίος λειτουργεί απολύτως συγκυριακά
για µια συγκεκριµένη περίοδο µε µια χρηµατοδότηση που προ-
έρχεται από δάνειο χωρίς ανταποδοτικότητα και χωρίς µέλλον. 

Ειδικότερα, θα ήθελα να σχολιάσω τρία, τέσσερα ζητήµατα.
Το πρώτο είναι αυτό των προσλήψεων. Υπάρχει αδιαφάνεια. Ο
Υπουργός προσλαµβάνει µέχρι να στηθεί ο φορέας, ενώ δεν ξέ-
ρουµε πόσο καιρό θα κάνει να στηθεί ο φορέας, δεν ξέρουµε για
ποιον λόγο πρέπει ο Υπουργός να βιαστεί να διορίσει πριν στηθεί
ο φορέας, ενώ δεν ξέρουµε καθόλου ποια θα είναι τα κριτήρια
που θα χρησιµοποιήσει ο Υπουργός. 

Αλλά και µετά, οι προσλήψεις που προβλέπονται από τον γε-
νικό διευθυντή είναι εξίσου αδιαφανείς, διότι γίνονται χωρίς έγ-
κριση από το επιστηµονικό συµβούλιο. 

Θα ήταν καλύτερα, το Υπουργείο, που καθυστέρησε αρκετά
να αναλάβει πρωτοβουλία, να είχε ενεργήσει νωρίτερα και πάν-

τως, να µην είχε αφήσει τόσος καιρός να παρέλθει αδικαιολό-
γητα από την ώρα που ολοκληρώθηκε η διαβούλευση του νοµο-
σχεδίου που συζητάµε σήµερα. 

Σηµείο δεύτερο. Το δικαίωµα ένστασης του Υπουργού, για τις
επιλογές των προσώπων που τα πανεπιστήµια προτείνουν για τη
γενική συνέλευση και του επιστηµονικού συµβουλίου. Και εδώ
αυτό το δικαίωµα ένστασης µου φαίνεται ότι είναι µη αξιοκρα-
τικό. Ευτυχώς αυτό φαίνεται να διορθώθηκε.

Οργανόγραµµα δεν υπάρχει. Εµφανίζεται ένας φορέας, χωρίς
να ξέρουµε πώς είναι οργανωµένος. Ούτε φαίνεται να υπάρχει
πρόβλεψη για το πώς θα αποζηµιωθούν ή θα αµειφθούν εκείνοι,
οι οποίοι θα έρθουν να ενταχθούν στον φορέα αυτό. Θυµίζω ότι
υπήρχε προηγουµένως στο προσχέδιο πρόβλεψη, η οποία µάλι-
στα ήταν αρκετά γενναιόδωρη και η οποία αυτή τη στιγµή δεν
υπάρχει, χωρίς να ξέρουµε, όµως, τι την αντικαθιστά. 

Και φυσικά δεν υπάρχει η Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, για να ξέρουµε τι θα µας στοιχίσει αυτός ο φο-
ρέας. Είναι πράγµατα, δηλαδή, που δείχνουν δυστυχώς προχει-
ρότητα στην αντίληψη και δείχνουν ότι το Υπουργείο δεν εκπονεί
µια συνολική πολιτική, αλλά προτιµά επιµέρους εµβαλωµατικές
λύσεις, συγκυριακού χαρακτήρα. 

Σηµείο επόµενο: Η γενική συνέλευση του φορέα. Δεν υπάρχει
κανένας λόγος ένας φορέας όπως αυτός, να διαθέτει ένα όρ-
γανο τόσο βαρύ όπως είναι η γενική συνέλευση, διότι ούτε χα-
ράσσει ούτε ασκεί πολιτική, απλώς ο φορέας αυτός υλοποιεί
δράσεις, οι οποίες του έχουν ανατεθεί, ενώ δεν κάνει τίποτα ση-
µαντικό. Όλα τα άλλα, όλες οι άλλες δραστηριότητες, θα µπο-
ρούσαν να έχουν ανατεθεί σε όργανο διαφορετικό, χωρίς να
χρειάζεται να βαρύνεται ο φορέας µε την ύπαρξη µιας γενικής
συνέλευσης, η οποία δεν έχει κανέναν λόγο να υπάρχει. 

Η επιλογή του επιστηµονικού συµβουλίου θα µπορούσε να γί-
νεται από ένα σώµα εκλεκτόρων, το οποίο θα έπρεπε να έχει συγ-
κροτηθεί µε εκπροσώπηση αναλογική του βάρους του κάθε
ιδρύµατος και όχι µε εκπροσώπηση όπου τα πανεπιστήµια θα
είναι ίσα, χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν το µέγεθος και η σηµασία
τους. 

Και νοµίζω ότι θα έπρεπε να µελετηθεί και το ζήτηµα της θη-
τείας των οργάνων και ειδικότερα η θητεία της γενικής συνέλευ-
σης, η οποία θα έπρεπε να είναι τέσσερα –κατά τη γνώµη µου-
αντί για τρία χρόνια, για να συµπέσει µε τις γενικότερες θητείες
και το ίδιο και η θητεία του προέδρου. Ενώ και η διάρκεια των
έργων, θα έπρεπε να καθορίζεται κάθε φορά ανάλογα µε το συγ-
κεκριµένο έργο στην προκήρυξη η οποία θα το προβλέπει, χωρίς
να πέσουµε στη δαµόκλειο σπάθη των τριών αυστηρά ετών, που
προβλέπει το νοµοσχέδιο. 

Ήθελα επίσης, επειδή άκουσα πολλές φορές ότι για πρώτη
φορά καθορίζονται οι τοµείς της έρευνας από το νοµοσχέδιο
αυτό να θυµίσω ότι δυστυχώς, ο καθορισµός αυτός δεν γίνεται
κατά τρόπο ορθολογικό, διότι χρησιµοποιούνται συγχρόνως και
παραλλήλως δύο εντελώς διαφορετικές µέθοδοι καθορισµού
των αντικειµένων των τοµέων. 

Η πρώτη µέθοδος είναι ότι προσδιορίζονται οι τοµείς της έρευ-
νας διαθεµατικά: Έχουµε, παραδείγµατος χάριν, επιστήµες
υγείας, ενώ έχουµε άλλους τοµείς, οι οποίοι αφορούν συγκεκρι-
µένα αντικείµενα, τα οποία µάλιστα παραµένουν εξαιρετικά απ-
ροσδιόριστα και έχουν µια εγγενή απροσδιοριστία. Τι σηµαίνει
περιβάλλον και βιώσιµη ανάπτυξη; Και τέλος, δεν έχουµε καµµία
µνεία του τι σηµαίνει καινοτόµος επιχειρηµατικότητα.

Κλείνω τα σχόλια πάνω στα άρθρα λέγοντας ότι ένας γενικός
διευθυντής δεν επιτρέπεται να παύεται µόνο µε την πλειοψηφία
του επιστηµονικού συµβουλίου. Θα έπρεπε να προβλεφθεί µια
διαδικασία, η οποία να είναι βαρύτερη.

Έρχοµαι τώρα µε δυο λόγια -γιατί ο χρόνος έχει σχεδόν πε-
ράσει- στο ζήτηµα των τροπολογιών που αφορούν στην παιδεία. 

Πρώτα-πρώτα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι λυπάµαι
πάρα πολύ που συνεχίζει το Υπουργείο να καταφεύγει σε αυτή
την διαδικασία των τροπολογιών, αντί να φέρει τα θέµατα να τα
συζητήσουµε µε ηρεµία και να έχουµε µια πραγµατική ανταλ-
λαγή απόψεων, έστω και αν διαφωνούµε, πάνω στα συζητούµενα
θέµατα. 

Θέµα πρώτο: Οι µετεγγραφές. Εγώ προσωπικά πιστεύω ότι
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δεν θα έπρεπε να υπάρχουν µετεγγραφές στα πανεπιστήµια. Πνί-
γουµε τα πανεπιστήµια µε αριθµό θέσεων φοιτητών που τα πα-
νεπιστήµια δεν µπορούν να διδάξουν. Υπερδιπλασιάζονται οι
προβλεπόµενες θέσεις και αυτό πρέπει κάποτε να σταµατήσει.

Αντιλαµβάνοµαι ότι αυτήν την ώρα είναι πολύ δύσκολο σε µια
οικογένεια που έχει παιδιά που σπουδάζουν σε διαφορετικούς
χώρους να πούµε: «πλήρωσε, για να είναι τα παιδιά σου σε δύο
διαφορετικές πόλεις». Θα προτιµούσα να έχουµε δώσει στα παι-
διά αυτά µία αποζηµίωση στον τόπο που έχουν επιλεγεί να σπου-
δάσουν και όχι να έρχονται σε άλλα πανεπιστήµια, τα οποία τα
βαραίνουν, χωρίς να µπορούν τα πανεπιστήµια να ικανοποιήσουν
το αίτηµα των φοιτητών για παροχή ποιοτικής γνώσης.

Νοµίζω ότι θα πρέπει να προσανατολιστεί το Υπουργείο προς
µια λύση της κατεύθυνσης αυτής. Όσο βέβαια δεν υπάρχει πρό-
βλεψη ενίσχυσης των φοιτητών που έχουν ανάγκη να είναι κοντά
στις οικογένειές τους, γιατί έχουν εξαιρετική αδυναµία, από τα
δύο κακά προτιµώ αυτό το οποίο φέρνετε εδώ, αλλά υπογραµ-
µίζω ότι αυτό δεν µπορεί να αποτελεί λύση µόνιµη.

Ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για τη µονιµοποίηση...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και τελειώνετε, κύριε

Φορτσάκη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε λι-

γότερο από µισό λεπτό.
Ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για τη µονιµοποίηση των επίκου-

ρων καθηγητών, η οποία προβλέφθηκε τελευταία. Έχουν µείνει,
κύριε Υπουργέ, µετέωροι οι επίκουροι καθηγητές οι οποίοι δεν
έκαναν αίτηση για εξέλιξη, για µονιµοποίηση, γιατί πίστευαν ότι
θα εξελιχθούν µε την απευθείας διαδικασία, που τους επέτρεπε
να γίνουν αναπληρωτές. Τώρα, µε τη νέα ρύθµιση –δεν µπαίνω
τώρα στο αν έπρεπε να γίνει νέα ρύθµιση, αν στέκει ή δεν στέκει,
αλλά αν υποθέσουµε ότι υπάρχει η νέα ρύθµιση, που εφαρµόζε-
ται αυτήν την ώρα- αυτοί οι οποίοι δεν έχουν κάνει αίτηση µονι-
µοποίησης, αν εφαρµοστεί η νοµοθεσία, δεν µπορούν να κάνουν
ούτε αίτηση για εξέλιξη ούτε αίτηση για µονιµοποίηση. Είναι, λοι-
πόν, «στον αέρα». Πρέπει να το δείτε αυτό. 

Εµείς στη Νοµική Σχολή Αθηνών, παραδείγµατος χάριν, δεχτή-
καµε καταχρηστικώς τις αιτήσεις και ελπίζουµε ότι το Υπουργείο
δεν θα έχει αντίρρηση, αλλά η διαδικασία είναι «στον αέρα». Πρέ-
πει, λοιπόν, να δείτε τι θα γίνει µε αυτούς οι οποίοι δεν έκαναν
αίτηση, όταν υπήρχε η πρόβλεψη για δυνατότητα αίτησης, γιατί
πίστευαν ότι µπορούσαν να εξελιχθούν χωρίς αίτηση και τώρα
έχει παρέλθει η προθεσµία τους. Αυτοί θα φύγουν; Πρέπει να το
δείτε µε τους συµβούλους σας αυτό. Είναι σηµαντικό θέµα και
απασχολεί µεγάλο αριθµό επίκουρων καθηγητών στο πανεπιστή-
µιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και µε αυτό παρα-
καλώ να τελειώσετε, κύριε Φορτσάκη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Τελειώνω λέγοντας ότι τα ζητή-
µατα της µονιµοποίησης µε τις προσωποπαγείς θέσεις καλά κά-
νατε και τα πήρατε πίσω. Ενώ για τις άλλες δύο τροπολογίες που
έχετε φέρει, δηλαδή για τη δυνατότητα συµµετοχής οµότιµων
καθηγητών, συµφωνούµε -εγώ προσωπικά συµφωνώ- να υπάρχει
δυνατότητα να συµµετέχουν στην έρευνα.

Όσο για το θέµα της ισοτιµίας του διπλώµατος του διδασκα-
λείου, βεβαίως κατά ακριβολογία δεν είναι ίσο το δίπλωµα αυτό
µε µεταπτυχιακό, αλλά ίσως για λόγους επιείκειας να πρέπει να
γίνει δεκτό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Ο Υπουργός κ. Δρίτσας έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να παρουσιάσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 697 και ειδικό 81 του Υπουργείου Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, την οποία βέβαια συνυπογρά-
φουν και οι άλλοι συναρµόδιοι Υπουργοί.

Κατ’ αρχάς, είναι τροπολογία που κατατέθηκε εγκαίρως, από
τις 12-10-2016. Η Βουλή έχει όλο τον χρόνο να τη µελετήσει. Δεν
είναι σε άσχετο νοµοσχέδιο. Είναι σε νοµοσχέδιο του Υπουρ-

γείου Παιδείας γενικώς για την εκπαίδευση. Προφανώς η ναυτική
εκπαίδευση είναι τοµέας που κατ’ εξοχήν αρµόδιο είναι το
Υπουργείο Ναυτιλίας, αλλά πρόκειται εν ευρεία και σε ειδική έν-
νοια για εκπαιδευτική διαδικασία. Δεν ανατρέπει κάτι θεµελιακό.
Αφορά ρυθµίσεις και βελτιώσεις υπερώριµες, υποχρεωτικές και
πιεστικές τώρα πια και επείγουσες, θα έλεγα, µε δεδοµένο ότι η
τροπολογία ήταν έτοιµη από το καλοκαίρι, αλλά ακριβώς επειδή
δεν θέλαµε να την καταθέσουµε σε νοµοσχέδια όπου δεν ταί-
ριαζε, δεν βρήκαµε τον τρόπο να έρθει νωρίτερα στη Βουλή.

Τώρα πια είναι απολύτως αναγκαίο και σας καλώ να την εγκρί-
νετε, να την ψηφίσετε, µε δεδοµένο ότι πραγµατικά λύνει προ-
βλήµατα και δεν δηµιουργεί προβλήµατα. Λύνει ώριµα προβλή-
µατα -και εξηγούµαι, σε γενικές γραµµές- µε τα θέµατα που ρυθ-
µίζει:

Κατ’ αρχάς, σε σχέση µε τη δηµιουργία πέντε συνολικά νέων
οργανικών θέσεων για τις θέσεις Διευθυντών στα Κέντρα Επι-
µόρφωσης Στελεχών Εµπορικού Ναυτικού, κάτι που είναι απο-
λύτως αναγκαίο. Με το προεδρικό διάταγµα 103/2014, που
πετσόκοψε κυριολεκτικά η προηγούµενη κυβέρνηση επί τη βάσει
των µνηµονιακών κατευθύνσεων τις οργανικές θέσεις, έγιναν
πολλές και σηµαντικές παρεµβάσεις, που σε πολλούς τοµείς, κρί-
σιµους και σοβαρούς, διαµόρφωσαν προϋπόθεση διάλυσης. Τι
να σας πω. Οι οργανικές θέσεις στη ναυτική εκπαίδευση ήταν
διακόσιες ογδόντα πέντε µε το προηγούµενο προεδρικό διά-
ταγµα και περιορίστηκαν στις ογδόντα οκτώ. Αν είναι δυνατόν,
πρώτη ναυτιλιακή δύναµη στον κόσµο η Ελλάδα, η ναυτική εκ-
παίδευση να αποτελεί κεντρικό µοχλό της ναυτιλίας και να πε-
ριορίζονται οι οργανικές θέσεις τόσο δραστικά, µε τέτοιο
πετσόκοµµα! Κι όχι µόνο αυτό, αλλά φαίνεται ότι οι εµπνευστές
αυτού του προεδρικού διατάγµατος της Νέας Δηµοκρατίας είχαν
και αντιαυταρχικής εκπαίδευσης αντιλήψεις -ένα νέο Σάµερχιλ
ήθελαν!- και κατάργησαν τους διευθυντές. Τι να πω. Αυτό απο-
καθιστά η τροπολογία.

Είναι τόσο αναγκαίο, γιατί οι διευθυντές έχουν την κύρια ευ-
θύνη για την εκτέλεση των εκπαιδευτικών προγραµµάτων, τη δι-
ευθέτηση σπουδαστικών ζητηµάτων, την κατάργηση ωρολογίων
προγραµµάτων. Τα λέει ο Κανονισµός. Αυτοί και µόνο αυτοί µπο-
ρούν να τα κάνουν αυτά και δεν υπάρχουν. Το ένα που ρυθµίζει
είναι αυτό και επιτέλους µπορέσαµε να κάνουµε πέντε νέες ορ-
γανικές θέσεις. Φοβερό! Ενώ, πράγµατι, συµφωνώ µε τον κ.
Καρρά –δεν ήµουν εδώ, αλλά ενηµερώθηκα ότι παρενέβη-, το ζή-
τηµα είναι ανοικτό. Χρειάζεται σταθερές για να λειτουργήσει η
ναυτική εκπαίδευση, όπως κι άλλοι τοµείς και κλάδοι, χρειάζεται
οργανικές θέσεις και µόνιµο εκπαιδευτικό προσωπικό. Βεβαίως.
Και είµαστε στην κατεύθυνση αυτή να διαµορφώσουµε όρους
και προϋποθέσεις.

Έχει ξεκινήσει η διαδικασία και µε τα συναρµόδια Υπουργεία,
ακριβώς για να πετύχουµε αύξηση, στις νέες συνθήκες των ορ-
γανικών θέσεων, που δεν είναι το µεγάλο δηµόσιο, οι προσλή-
ψεις. Είναι απολύτως ανταποδοτικά αυτά τα πράγµατα. Δεν
γίνεται χωρίς αυτό να λειτουργήσει η παραγωγική µηχανή. Η
ναυτική εκπαίδευση είναι άµεσα συνδεδεµένη µε την παραγω-
γική δραστηριότητα της ναυτιλίας. Δεν θα βγάλουµε από τις σχο-
λές άνεργους. Αντίθετα, έχουµε ανάγκη καπεταναίων, µηχανικών
κ.λπ. και επιµορφούµενων στη συνέχεια. Είναι απολύτως, λοιπόν,
αναγκαίο αυτό κι όµως περικόπηκαν. Και έχουµε τώρα να λέµε
αν είναι έγκυρη ή οτιδήποτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Οι υπόλοιπες ρυθµίσεις αφορούν ενσωµάτωση απαιτήσεων
που προκύπτουν από την εφαρµογή της διεθνούς σύµβασης
STCW Manila 2010 που ρυθµίζουν επιµέρους ζητήµατα µικρής
εµβέλειας, αλλά σηµαντικά για την εύρυθµη λειτουργία των σχο-
λών αλλά και για την αρµονική ενσωµάτωση των διεθνών κανό-
νων µε τα ζητήµατα αυτά, όπως επίσης και µια σειρά από ζη-
τήµατα που έχουν προκύψει από την πρακτική. Ένα από αυτά
είναι αυτό που έχει γίνει και γνωστό ευρέως, που δεν µπορούσαν
στην Πρέβεζα να πάρουν τα πτυχία τους οι πτυχιούχοι από τέ-
τοιου είδους δυσλειτουργίες, τα οποία τα ρυθµίζουµε.

Για αυτό πιστεύω ότι η Βουλή δεν θα έχει κανέναν λόγο να µην
ψηφίσει για αυτή την τροπολογία, η οποία είναι µόνο προς την

722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 18 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2016 723

κατεύθυνση του να λύσει προβλήµατα κι όχι να δηµιουργήσει ή
να αποτυπώσει κάποια ειδική επιλογή.

Έχουµε οµάδα εργασίας συστηµένη υπεύθυνα και επίσηµα,
µε απόφαση υπουργική, από εµένα, για τη ναυτική εκπαίδευση
και σε σύντοµο διάστηµα θα µπορούµε να παρουσιάσουµε τα πο-
ρίσµατα αυτής της οµάδας εργασίας, για να βάλουµε µπρος µια
διαδικασία αναβάθµισης.

Στο µεταξύ -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-, έχουµε κάνει
πολλά βήµατα στη ναυτική εκπαίδευση, λύνοντας επιµέρους ζη-
τήµατα και στο κτηριακό και στον εξοπλισµό και στην ένταξη στα
προγράµµατα ΕΣΠΑ και στην επαναφορά του πάσου στους
σπουδαστές της Σχολής Ασπροπύργου, που είχε καταργηθεί
πολλά χρόνια, και στην επαναλειτουργία όλων των κτηρίων της
Μηχανιώνας και στη δηµιουργία -που προγραµµατίζουµε και
δροµολογήσαµε- νέου ΚΕΣΕΝ Βορείου Ελλάδος στη Μακεδονία,
στη Μηχανιώνα, και πολλά άλλα, τα οποία είναι εν κινήσει. Άλλα
είναι ήδη θεσµοθετηµένα και λειτουργούν και άλλα είναι εν κινή-
σει. 

Σχετικά µε το σχόλιο που έκανε ο συνάδελφος κ. Δελής από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και ενηµερώθηκα γι’ αυτό, θα
ήθελα να πω το εξής. Το κεφάλαιο ναυτικής εκπαίδευσης έχει
πολλά προβλήµατα και δεν είναι ισχυρό κεφάλαιο πια, για να κα-

λύψει τις ανάγκες. Το ότι, όµως, επιστρέφεται στους εφοπλιστές,
δεν ισχύει πια. Απλώς διατηρείται ακόµα και κακώς. Θα πρέπει
να τακτοποιηθεί και αυτό νοµοθετικά. Εδώ και τρία χρόνια η
Ένωση Ελλήνων Εφοπλιστών έχει αποποιηθεί αυτό το ποσό, που
µέσα από έναν συµψηφισµό επιστρεφόταν. 

Για τα δε υπόλοιπα, κατανοώ τις συνδικαλιστικές διεκδικήσεις.
Εγώ µιλώ µε τους εκπροσώπους των σπουδαστών πολύ συχνά
στο Υπουργείο. Πολλά από τα αιτήµατά τους τα έχουµε επιλύσει,
κάποια άλλα είναι δροµολογηµένα να τα επιλύσουµε. Η συνδικα-
λιστική διεκδίκηση είναι πάντα θεµιτή και αναγκαία, είναι ζωογό-
νος, γιατί κρατάει ανοικτά τα ζητήµατα. Μη θεωρήσουµε, όµως,
πολιτικά ότι υπάρχει ένα τέλµα. Υπάρχει σηµαντική πρόοδος και
µεγάλη διαφορά στο τι ήταν πριν, µε τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις, και τι είναι τώρα, µε τη δική µας Κυβέρνηση. 

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω και κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες όπως θα τις δείτε και θα τις δει και το Σώµα, είναι
απλώς διόρθωση ηµαρτηµένων και τίποτε άλλο.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-

τικής κ. Θεόδωρος Δρίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Βελεστίνου Μαγνη-
σίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, έρχονται κάποιες στιγµές που αισθάνεσαι

αδύναµος να εκφράσεις τα επιχειρήµατά σου για µια κατάφωρη
παραβίαση όχι απλά των υφιστάµενων νοµοθετηµάτων και των
κανόνων καλής νοµοθέτησης, αλλά και της κοινής λογικής. 

Πριν από έναν µήνα ο κ. Βερναρδάκης έφερε µια τροπολογία
για την παράταση των συµβάσεων ορισµένου χρόνου καθαριό-
τητας στους δήµους. Σήµερα αυτή η τροπολογία είναι το άρθρο
16 του νοµοσχεδίου που έχετε µπροστά σας. Να ξεκαθαρίσουµε
κάτι. Από το άρθρο 103 του Συντάγµατος και από σχετικές δια-
τάξεις νόµων προβλέπεται πράγµατι να υπάρχει ένα είδος εργα-
σίας που λέγεται «σύµβαση ορισµένου χρόνου και έργου». Συ-
νήθως είναι συµβάσεις καθαριότητας, όταν υπάρχει αναγκαιό-
τητα από έναν φορέα γι’ αυτή τη σύµβαση. Συνήθως είναι οι κα-
λοκαιρινοί µήνες στην Ελλάδα, που έχει περισσότερο κόσµο, που
έχει περισσότερο τουρισµό ή και σε περιόδους χειµώνα σε κά-
ποιες άλλες περιοχές. 

Γι’ αυτές τις συµβάσεις, οι οποίες είναι πλήρως ανταποδοτικές
και έχουν να κάνουν µε τα τέλη καθαριότητας που εισπράττει ο
κάθε δήµος, υπήρχε µέχρι σήµερα η δυνατότητα το κάθε δηµο-
τικό συµβούλιο να αποφασίζει τον αριθµό τους και τη διάρκειά
τους. Συνήθως τα κριτήρια αυτών των συµβάσεων είναι κοινω-
νικά και γίνονται µε κριτήρια ΑΣΕΠ, συνήθως οκτάµηνα, τα οποία
και ανανεώνονται στη συνέχεια µε άλλους συµβασιούχους,
καθώς χρειάζεται βασικά χρόνος ανεργίας για να επιλεγείς. 

Ενώ, λοιπόν, υπήρχε µέχρι τώρα αυτή η πορεία των πραγµά-
των και το κάθε δηµοτικό συµβούλιο είχε τη δυνατότητα να κα-
θορίσει και να προγραµµατίσει τις αναγκαιότητες αυτές και µε
τα δηµοτικά τέλη που εισπράττει να µπορεί να πληρώσει αυτούς
τους εργαζόµενους και ταυτόχρονα να µπορεί να κάνει και ανα-
νέωση του στόλου των απορριµµατοφόρων, ίσως, τα οποία έχει,
έρχεται ξαφνικά η Κυβέρνηση και -το επαναλαµβάνω, θα πω δυο
φορές ένα πράγµα- χωρίς κανένα αίτηµα των αρµοδίων φορέων,
δηλαδή χωρίς κανένα αίτηµα της ΚΕΔΕ, χωρίς κανένα αίτηµα των
δήµων, χωρίς αίτηµα των ενδιαφεροµένων, παρατείνει όλες τις
συµβάσεις καθαριότητας που έληγαν στο τέλος του 2015 αρχικά
και στη συνέχεια εντός του 2016, µέχρι τέλος του 2016. Δόθηκαν
παρατάσεις ακόµα και σε ανθρώπους οι οποίοι πήγαν µε δίµηνη
σύµβαση να υπηρετήσουν έναν συγκεκριµένο σκοπό επείγοντος
χαρακτήρα.

Ξεκαθαρίζω ότι ειδικά οι διµηνίτες δεν προσλαµβάνονται µε
κανένα απολύτως κριτήριο του ΑΣΕΠ, ούτε καν κοινωνικό. Είναι
απλή επιλογή του προϊσταµένου της Υπηρεσίας. 

Αυτή η παράταση έγινε αυτοδίκαια από την πλευρά του Υ-
πουργείου, κατά παράβαση του άρθρου 102 του Συντάγµατος,
που λέει ότι οι δήµοι έχουν διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια.
Όταν ο δήµος δεν λέει ότι χρειάζεται κάτι ή, ακόµα και να το χρει-
άζεται, έχει τη δυνατότητα να κάνει την προκήρυξη και να τους
προσλάβει για την περίοδο για την οποία τους θέλει, όπως προ-
βλέπεται από τις διαδικασίες, για ποιον λόγο αυτή η παράταση,
όταν µάλιστα οι προσλήψεις µονίµου προσωπικού στην καθαριό-
τητα έχουν εξαιρεθεί από τον κανόνα απαγόρευσης των διορι-
σµών; 

Να ξέρετε ότι µόνο στην καθαριότητα και στους χειριστές µη-
χανηµάτων της καθαριότητας –όταν µιλάω για καθαριότητα,
τους εννοώ όλους- µε διάταξη αυτής της Κυβέρνησης, τον Μάιο
του 2016, έχουν εξαιρεθεί οι προσλήψεις µονίµου προσωπικού
και µάλιστα χωρίς να χρειάζεται πράξη υπουργικού συµβουλίου,
δηλαδή όποιος δήµος θέλει, σε τρεις µήνες µπορεί να έχει µό-

νιµο προσωπικό µε κριτήρια ΑΣΕΠ. 
Αντί, λοιπόν, να αφήσουµε τους δήµους να καθορίσουν τις

ανάγκες τους, να ζητήσουν µόνιµο προσωπικό µε τη διαδικασία
του ΑΣΕΠ και να το πάρουν, να ζητήσουν ορισµένου χρόνου όταν
τους χρειάζονται, έρχεται η Κυβέρνηση και το κάνει, χωρίς να το
ζητήσει κανένας από τους δήµους.

Προς επίρρωση των λεχθέντων µου σας δίνω δύο ανακοινώ-
σεις, µία του κ. Πατούλη ως Προέδρου της Κεντρικής Ένωσης
Δήµων και Κοινοτήτων και ένα ψήφισµα της ΠΕΔ, δηλαδή της
Περιφερειακής Ένωσης Δήµων, Κεντρικής Μακεδονίας, οι οποίοι
µε απόλυτα ξεκάθαρο τρόπο λένε ότι διαφωνούν µ’ αυτή τη ρύθ-
µιση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενώ έρχεται ο Υπουργός και φέρνει στη συζήτηση στις επιτρο-
πές την τροπολογία αυτή αλλαγµένη, δίνοντας τη δυνατότητα
τουλάχιστον αυτές οι προσλήψεις να γίνονται µε βάση τις διαθέ-
σιµες πιστώσεις κάθε δήµου, σήµερα έρχεται και την παίρνει
πίσω. Αυτό το είδαµε για πρώτη φορά. Πριν από έναν µήνα η τρο-
πολογία έρχεται µε τον άλφα τρόπο. Ενδιάµεσα ο Υπουργός την
αποσύρει. Την επαναφέρει διορθωµένη και τουλάχιστον αφήνει
στους δήµους το δικαίωµα, µε βάση τις διαθέσιµες πιστώσεις,
να προσλαµβάνουν τον κόσµο και σήµερα έρχεται και την αλλά-
ζει. Παίρνει πάλι πίσω τις διαθέσιµες πιστώσεις. 

Λένε οι δήµοι: «Αν θέλετε να τους πάρουµε αυτοδικαίως», όλοι
το θέλουµε αυτό, «δώστε τα χρήµατα για να γίνει.». Δεν δίνει η
κεντρική διοίκηση τα χρήµατα στους δήµους, για να κρατήσει
κάποιους για δώδεκα ή για είκοσι τέσσερις µήνες, όταν τους
χρειάζεται για πέντε µήνες. Δεν δίνει τα χρήµατα, αυτοδικαίως.
Ένα πράγµα έγινε µόνο. Και στις δύο τροπολογίες ένα πράγµα
έχει µείνει ίδιο, η διάταξη που λέει «κατά παρέκκλιση». Είναι ο
τρόπος µε τον οποίο αρέσκεται ο κ. Βερναρδάκης να νοµοθετεί,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ερχόµαστε σήµερα εδώ να φαινόµαστε εµείς οι κακοί και κά-
ποιοι άλλοι οι καλοί. Μα, οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου προ-
βλέπονται. Αν ένας δήµος θέλει µόνιµο προσωπικό, έχει τη δυνα-
τότητα να το πράττει, χωρίς να τον εµποδίζει κανείς. 

Ρωτούσα τον Υπουργό στην επιτροπή: «Ποιοι δήµοι, ποιοι φο-
ρείς είχαν αυτό το αίτηµα, για να δούµε αν είναι αντικείµενο προ-
σοχής, τι δυσκολία υπάρχει στο να κάνουν τη δουλειά τους και
να τους διευκολύνουµε;». Δεν µου απαντάει. Γιατί δεν απαντάει;
Διότι έχει µόνο µία σκοπιµότητα, να δηµιουργήσει µια νέα γενιά
οµήρων συµβασιούχων υπαλλήλων, οι οποίοι προσδοκούν µια
µονιµοποίηση, όµως είναι µια προσδοκία που µε βάση το νοµικό
καθεστώς αυτή τη στιγµή είναι αδύνατον να συµβεί, γιατί έρχεται
σε αντίθεση και µε το άρθρο 103 του Συντάγµατος και µε το
π.δ.164/2004. Αυτή τη στιγµή δηµιουργείται µια τέτοια γενιά οµή-
ρων υπαλλήλων και επίσης δηµιουργούνται και δύο κατηγορίες
δηµάρχων, οι καλοί δήµαρχοι και οι κακοί, αλλά ίσως τελικά όλοι
γίνουν κακοί, γιατί, για να πληρώσουν όλους αυτούς, µέχρι το
τέλος του 2017 πολλοί εξ αυτών θα υποχρεωθούν να αυξήσουν
τα δηµοτικά τέλη. 

Γι’ αυτή την παράλογη τροπολογία, που την έφερε µε τον
τρόπο που την έφερε, που την άλλαξε τουλάχιστον σ’ ένα επί-
πεδο υποφερτό, εµείς θα θέλαµε απλά και τη διατύπωση «µε
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου», έτσι ώστε να την αποδεχ-
θούµε.

Αντί, λοιπόν, να έχει τουλάχιστον τη διατύπωση «µε απόφαση
του δηµοτικού συµβουλίου», δεν την έχει καθόλου. Έρχεται ο κ.
Βερναρδάκης αυτοδικαίως και παρατείνει χιλιάδες συµβασιού-
χους και να δούµε ποιος θα τους πληρώσει, αλλά ο κ. Βερναρ-
δάκης θέλει σήµερα, χωρίς τίµηµα, να είναι ο καλός.

Η συνέχεια θα υπάρχει στους δηµάρχους. Υπάρχουν δήµαρχοι
που δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν σε αυτή την υποχρέωση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γεωργαντά. 
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Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητούµε επί των άρθρων και των
τροπολογιών σε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο -θα το τονίζουµε, για
να το θυµίζουµε- σηµαδεύτηκε την Παρασκευή το βράδυ από µια
κατάθεση τροπολογίας, η οποία στη συνέχεια αποσύρθηκε, για
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Έχουµε µπροστά µας
τη διαδικασία και του Συµβουλίου της Επικρατείας αλλά και των
διαδικασιών και της προσπάθειας για να συγκροτηθεί Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης.

Θέλω να πω το εξής. Η διαδικασία αυτή µέσα από τους εκβια-
σµούς και τους αιφνιδιασµούς της Κυβέρνησης, όπως η συγκε-
κριµένη τροπολογία που κατατέθηκε, που παραµένει στο τρα-
πέζι, όπως αναφέρουν πολλά στελέχη της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας, είναι µια στάση η οποία δεν µπορεί να είναι συναινε-
τική. Είναι το ακριβώς αντίθετο. Δεν µπορεί να γίνει ούτε µε αι-
φνιδιασµούς ούτε µε εκβιασµούς µια διαδικασία η οποία θέλει
τα 4/5 στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Από την άλλη, η Νέα Δηµοκρατία ακολουθεί µια στείρα άρ-
νηση στο συγκεκριµένο θέµα. Τι λέει; «Δεν συναινώ µε κανέναν
τρόπο στη  συγκρότηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης, εάν δεν ακυρωθεί ο νόµος.». 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να συγκροτηθεί Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης, όµως πρώτα να υπάρξει η απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. Να υπάρξει συνεννόηση των πολιτικών
δυνάµεων και εδώ, κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, όπως απαιτείται µε τα 4/5 στη Διάσκεψη των Προέδρων.
Γιατί αλλιώς, το να πάµε σε µια προσχηµατική διαδικασία, η ο-
ποία θα οδηγήσει εκ των πραγµάτων –από τη στιγµή που ΣΥΡΙΖΑ
και Νέα Δηµοκρατία διαφωνούν και µάλιστα µε µια τέτοια αντι-
παράθεση- στη µη λύση και στη µη συγκρότηση του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, δεν ωφελεί κανέναν. 

Άρα να αφήσουν ο µεν ΣΥΡΙΖΑ τους αιφνιδιασµούς και τους
εκβιασµούς, η δε Νέα Δηµοκρατία αυτή τη στείρα άρνηση στη
διαδικασία της συζήτησης, για να µπορέσει να προχωρήσει και
να συγκροτηθεί Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. 

Έρχοµαι στην ουσία του θέµατος, γιατί άκουσα και κάποια επι-
χειρήµατα, όπως το ότι δεν υπήρχε τάξη στο άναρχο τηλεοπτικό
πεδίο και έπρεπε να µπει. Αυτό, όµως, δεν είναι τάξη. Δεν είναι
τάξη να µπαίνει µοναδικό κριτήριο το χρήµα. Δεν είναι τάξη να
µπαίνει αυτή τη στιγµή µια διαδικασία η οποία δεν έχει άλλα κρι-
τήρια. Και βεβαίως όσον αφορά επιχειρήµατα που άκουσα σή-
µερα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, όπως, για
παράδειγµα, για το «µαύρο» της ΕΡΤ σε σχέση µε το «µαύρο»
αυτή τη στιγµή στα ιδιωτικά κανάλια, θα έλεγα ότι, εάν εφαρµο-
ζόταν και εάν εφαρµοστεί η απόφαση για τις πέντε µέρες θα
έχουµε σε πέντε µέρες «µαύρο» σε ιδιωτικά κανάλια, µεταξύ των
οποίων είναι και βιώσιµες επιχειρήσεις που έχουν και τους υπαλ-
λήλους και δουλεύουν. Εκατοντάδες εργαζόµενοι θα βρεθούν
στην ανεργία. 

Δεν είναι δυνατόν να ακούµε επιχειρήµατα που να συγκρίνουν
αυτό το «µαύρο» µε το «µαύρο» στην ΕΡΤ, για το οποίο έχουµε
πει ξεκάθαρα ότι πρόκειται για µια στάση η οποία δεν βοήθησε
σε εκείνο το χρονικό σηµείο. Δεν ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ, εάν δεν κάνω
λάθος, όπως λένε τουλάχιστον οι Υπουργοί και οι Βουλευτές, για
να φέρνει επιχειρήµατα, όπως «στη Νέα Δηµοκρατία κάνατε και
το “µαύρο” στην ΕΡΤ», ούτε βεβαίως «θυµηθείτε τι λέγατε για
τους εργαζοµένους του 2013, γιατί µιλάτε µόνο για τους εργα-
ζόµενους του τώρα». 

Αυτό το οποίο πρέπει να πούµε όλοι είναι ότι οι εργαζόµενοι
είτε του δηµοσίου είτε του ιδιωτικού τοµέα δεν έχουν διαφορε-
τικό χρώµα -και βεβαίως να συµφωνήσουµε σε αυτό, ότι δεν
έχουν διαφορετικό χρώµα- και ότι το «µαύρο» είναι το ίδιο, είτε
πέφτει στην ΕΡΤ είτε πέφτει στα ιδιωτικά κανάλια. 

Για αυτόν τον λόγο, λοιπόν, χρειάζεται να ασκηθεί µια πολιτική
και στο θέµα των τηλεοπτικών µέσων και επιτέλους να αλλάξει
αυτή η λογική της Κυβέρνησης, η οποία είναι –θα µου επιτρέψετε
να το πω- ρεβανσιστική. Διότι, η λογική «κλείνω στα καµαράκια
και είµαι ευτυχής γιατί κλείνω στα καµαράκια τους επιχειρηµα-
τίες» -µιλάω για τη δήλωση του κυρίου Πρωθυπουργού- είναι µια

λαθεµένη λογική. Αυτό το οποίο θέλουµε είναι ένα κράτος δι-
καίου παντού και αυτή την πρακτική πρέπει να ακολουθήσουµε,
για να µπει πράγµατι τάξη σε ένα άναρχο τηλεοπτικό πεδίο, κάτι
το οποίο απαιτείται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέσα σ’ αυτό το περιβάλλον της
έντασης σε όλα τα επίπεδα -δεν είναι η ώρα σήµερα και το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι το γεωπολιτικό πεδίο, οι προκλητι-
κές δηλώσεις του κ. Ερντογάν και πολλά άλλα θέµατα- συζη-
τούµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο όµως αφορά το θέµα της παι-
δείας και της έρευνας. 

Υποστηρίζω ότι, αν δεν αποφασίσουµε να έχουµε µια εθνική
στρατηγική σ’ αυτό το θέµα, δεν θα µπορέσει να βγει η χώρα από
την κρίση, αν δεν ξεκινήσουµε, δηλαδή, τουλάχιστον από την παι-
δεία. Έχει τον φιλόδοξο στόχο να σταµατήσει τη «φυγή µυαλών»
και να δώσει κίνητρα παραµονής στους νέους επιστήµονες ερευ-
νητές. 

Εµείς γι’ αυτό το ψηφίσαµε χθες επί της αρχής. Αυτή τη στάση
κρατάµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Βέβαια, επί των άρθρων το-
ποθετούµαστε εκεί που έχουµε συγκεκριµένες διαφωνίες. 

Ποιος θα µπορούσε εξάλλου να διαφωνήσει στον στόχο να
σταµατήσει η «φυγή µυαλών», να ενισχυθεί η έρευνα; Το ερώ-
τηµα είναι όµως σε τι βαθµό το νοµοσχέδιο αυτό µπορεί να το
καταφέρει. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο σε αρκετά του άρθρα
-και τα ανέλυσε και ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης κ. Κωνσταντόπουλος- χαρακτηρίζεται από γραφειοκρατία,
από κρατικό παρεµβατισµό ορισµένες στιγµές, από ασάφειες και
επικαλύψεις. Αναφέρεται στην ίδρυση ενός ακόµα φορέα µε αµ-
φισβητούµενη χρηµατοδότηση για µετά την τριετία, ένα ίδρυµα,
για το οποίο έχουµε λόγους να ανησυχούµε ότι µετά απ’ αυτή
την τριετία ενδέχεται να παραµείνει ανενεργό. 

Η κυριότερη και βαθύτερη ανησυχία µας όµως είναι ότι, παρά
την ύπαρξη σχετικών φορέων και την επικείµενη δηµιουργία ενός
ακόµα φορέα, συνεχίζει να απουσιάζει µια ολοκληρωµένη εθνική
στρατηγική έρευνας, η οποία θα οδηγούσε µαζί µε µια στρατη-
γική ανάπτυξης και στη διασύνδεση µε την παραγωγή. Η διασύν-
δεση της έρευνας µε την παραγωγή είναι το κρίσιµο ζήτηµα και
σήµερα, το ζητούµενο που δεν επιτυγχάνεται βέβαια ούτε µ’
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Έχει καταλήξει η Κυβέρνηση σε ποιους τοµείς θα δώσουµε
έµφαση; Το ότι βλέπουµε, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 8 την πρό-
χειρη αναφορά σε κάποιους τοµείς επιβεβαιώνει την αίσθηση ότι
η επιλογή γίνεται πρόχειρα. Το αν οι ερευνητές µας θα παραµεί-
νουν στη χώρα δεν εξασφαλίζεται µόνο από µια υποτροφία ή ένα
ερευνητικό πρόγραµµα αλλά µετά, τι γίνεται µετά. 

Οι νέοι ερευνητές µας επιλέγουν στο εξωτερικό να κάνουν ου-
σιαστικά έρευνα την οποία δεν βρίσκουν εδώ. Αυτό το κάνουν σε
χώρες που προσφέρουν όλα τα µέσα, τόσο σε ανθρώπινο δυνα-
µικό όσο και σε τεχνικό εξοπλισµό, σε χώρες όπου υπάρχει η
κουλτούρα της έρευνας. Καλύπτει η χώρα µας αυτές τις προ-
ϋποθέσεις, για να µπορούν να µείνουν εδώ; Δυστυχώς, αυτό δεν
το κάνει. 

Προωθούνται, λοιπόν, νοµοσχέδια για την παιδεία και την έ-
ρευνα αποσπασµατικά, µε επικαλύψεις ή µε ασυνέπειες, µε απο-
τέλεσµα πριν προλάβει να ψηφιστεί κάτι, να τροποποιείται. Η
πρόχειρη και αποσπασµατική νοµοθέτηση βρίσκει την απόλυτη
έκφραση στις τροπολογίες που έχουµε δει. 

Δεν θα αναφερθώ στην τροπολογία για τη δικαιοσύνη, για την
οποία µιλήσαµε µε τον κ. Παρασκευόπουλο πριν από λίγο και το-
νίσαµε τα θέµατα. 

Στην τροπολογία για τα θέµατα των µετεγγραφών του ΑΕΙ κα-
ταργούνται οι διατάξεις από τότε που ίσχυαν. Πότε ίσχυαν; Από
τις 6 Σεπτεµβρίου 2016, µε νόµο που ψηφίστηκε πριν από δύο
µήνες. Τον καταργούµε τώρα ως Βουλή. Σύµφωνα µ’ αυτές πα-
ρεχόταν το δικαίωµα στα µέλη ΔΕΠ να ζητήσουν την ένταξή τους
σε προσωποπαγή θέση λέκτορα. Αυτή είναι µια πρόχειρη νοµο-
θέτηση ή δείχνει έλλειψη συνεννόησης και διαφωνία των αρµό-
διων Υπουργών. Δεν εξηγείται αλλιώς. 

Μάλιστα προχωράτε και σε κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις για όλα
τα θέµατα και προσδίδετε και αναδροµική ισχύ σ’ αυτή την τρο-
πολογία. Σε νόµο του 2013, επαναλαµβάνω, αναδροµική ισχύ σε
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νόµο του 2013. 
Οι µισές τροπολογίες είναι κατά παρέκκλιση των κείµενων δια-

τάξεων και οι µισές κατ’ εξαίρεση. Έχουµε γίνει η χώρα του «κατ’
εξαίρεση», µάλλον καλύτερα, η «κατ’ εξαίρεση» χώρα. Δεν µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε έτσι.

Δεν θέλω να µπω ξανά στο θέµα µε τον κ. Τσακαλώτο, µε τον
οποίο είχαµε την αντιπαράθεση µε βάση τα στοιχεία πριν από
λίγο, γιατί ουσιαστικά µας είπε ότι πέτυχε άριστη διαπραγµά-
τευση και κατάφερε το 1% να µείνει στο ελληνικό δηµόσιο. Αυτή
ήταν η επιχειρηµατολογία που έθεσε. Βεβαίως θα χάσουµε και
το δικαίωµα του βέτο και θα φέρουµε και στη σηµερινή τροπο-
λογία το ότι από εδώ και στο εξής οι τροποποιήσεις σε σχέση µε
τη σύµβαση δεν θα περνούν από τη Βουλή. Αν αυτό λέγεται απο-
τελεσµατική διαπραγµάτευση, να σας πούµε και συγχαρητήρια. 

Η παιδεία, λοιπόν, και η έρευνα απαιτούν εθνική στρατηγική.
Το χρωστάµε στη νέα γενιά. Από τη στιγµή που θα συνειδητοποι-
ήσουµε αυτό το κύριο, θα µπορέσουµε πραγµατικά να νοµοθε-
τήσουµε σωστά, σεβόµενοι τις αρχές του κράτους δικαίου και
της χρηστής διοίκησης και βέβαια δίνοντας στους νέους αυτό
που πραγµατικά τους αξίζει, µια παιδεία -και στην πρωτοβάθµια
και στη δευτεροβάθµια και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση- που
θα πληροί τα βασικά κριτήρια, που θα έχει ως στόχο και να γί-
νουν καλύτεροι άνθρωποι και να µπορούν να βρουν δουλειές,
έτσι ώστε να ενσωµατωθούν στην αγορά εργασίας, γιατί αυτή τη
στιγµή και τα δύο, µε την παιδεία που έχουµε, δεν µπορούµε να
τα καταφέρουµε. 

Έχουµε µια παιδεία που δεν συνδέεται µε την αγορά καθόλου,
µία παιδεία η οποία δεν δίνει αυτό το οποίο θα έπρεπε. Έχουµε
το υλικό, έχουµε τους ανθρώπους, έχουµε και τους καθηγητές
αλλά και τους αξιόλογους επιστήµονες, για παράδειγµα, που
µπορούν να δώσουν αυτή την προστιθέµενη αξία στη χώρα. Επι-
τέλους, να τους δώσουµε την ευκαιρία!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κούζηλος από τη Χρυσή Αυγή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έρευνα και καινοτοµία στην Ελλάδα, υποβαθµισµένη όλα αυτά

τα χρόνια. Είχαµε τον νόµο της Νέας Δηµοκρατίας. Όπως είχαµε
πει τότε, είχε αρκετά θετικά σηµεία, αλλά ήταν ένα απλό µπά-
λωµα. Το ίδιο και στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ. Το βασικό µας ερώτηµα
τότε ήταν τι θα γίνει µε τη χρηµατοδότηση. Είχε πει ο κ. Φωτάκης
ότι θα έρθει ένα νοµοσχέδιο σύντοµα, το οποίο θα λύνει θέµατα
χρηµατοδότησης. 

Θα ήθελα να σταθώ στον τίτλο και στο άρθρο 2 του νοµοσχε-
δίου «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας». Σκοπός του
είναι η προαγωγή της έρευνας και της καινοτοµίας στο πλαίσιο
της εθνικής στρατηγικής. Και εδώ έχουµε το ερώτηµα: Ποια
εθνική στρατηγική; 

Συνεχίζουµε τώρα στο άρθρο 2: «Το ίδρυµα θα χρηµατοδοτεί
ερευνητικά προγράµµατα και θα χρηµατοδοτεί την αγορά ερευ-
νητικού εξοπλισµού βάσει του στρατηγικού σχεδιασµού.». Ερώ-
τηµα, πάλι, εδώ: Εξοπλισµό θεωρούµε δηλαδή να αγοράζει και
καινούργια σκάφη το ΕΛΚΕΘΕ; Εξοπλισµός είναι και αυτός, γιατί
είναι ένα µέσο για την έρευνα. Στην ουσία, ένα πλοίο για το ΕΛ-
ΚΕΘΕ είναι ένα κινητό εργαστήριο. Θα µπορέσει να χρηµατοδο-
τηθεί; 

Μία παρατήρηση: Δεν χρηµατοδοτείτε, δανείζετε. Στις 15-7-
2016 έχουµε υπογραφή δανειακής σύµβασης. Είναι βασικό αυτό. 

Επίσης, να µιλήσουµε λίγο µε απλά παραδείγµατα. Ένα πανε-
πιστήµιο πριν από λίγο καιρό έκανε µία έρευνα για ένα ελληνικό
µη επανδρωµένο αεροσκάφος και για drone, το οποίο, εάν δεν
διαθέτει ακαδηµαϊκή επίδοση, θα µπορέσει να χρηµατοδοτηθεί;
Από τη στιγµή που κάποια Υπουργεία -π.χ. τα Υπουργεία Άµυνας,
Ναυτιλίας, η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, Δηµό-
σιας Τάξεως- θα έχουν κρίνει ότι είναι ένα χρήσιµο εργαλείο,
γιατί αυτή τη συγκεκριµένη δουλειά να µην την πάρει ένα ελλη-
νικό πανεπιστήµιο; 

Τότε θα µπορέσει να ενταχθεί και η συγκεκριµένη τάξη, το
τµήµα, οι σπουδαστές, που δεν θα έχουν ακαδηµαϊκή επίδοση;

Και πώς θα χαρακτηρίζεται σηµαντικό; Θα πρέπει να είναι κάποιο
πρόγραµµα ενταγµένο στην εθνική στρατηγική, για να το θεω-
ρήσουµε σηµαντικό; Θέτω πάλι το ερώτηµα ότι, αν δεν διαθέτει
ακαδηµαϊκή επίδοση και το θεωρήσουµε σηµαντικό και εντάσσε-
ται στην εθνική στρατηγική, τι θα γίνεται; Είναι, νοµίζω, κάποια
πραγµατάκια πολύ απλά, για τα οποία µπορεί εσείς να έχετε όλη
την καλή διάθεση, αλλά πρακτικά θα δούµε ότι θα υπάρχουν πα-
θογένειες. 

Συνεχίζοντας στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, θέλω να πω ότι
στην επιτροπή ακούσαµε ότι αποτελεί µια πραγµατική τοµή,
ώστε να δηµιουργηθεί µια πραγµατική ουσιαστική εθνική στρα-
τηγική για την έρευνα. Τονίζουµε, λοιπόν, εδώ ξανά: Με ποια
εθνική στρατηγική; Με δανεικά; 

Θα µου πείτε ότι θα έρθει, αυξηµένα, µέσω του ΑΕΠ, δύο και
τρεις φορές και θα τα πάρουµε τα χρήµατα πίσω κάποια στιγµή,
αλλά τονίζουµε ότι θα υπάρχει ένα ποσό 240 εκατοµµυρίων επι-
βάρυνση στον αρχικό κρατικό προϋπολογισµό. 

Ακούσαµε, επίσης, ότι είναι ένα αναπτυξιακό µοντέλο µε πυ-
λώνα την έρευνα και την τεχνολογία. Θα πούµε πάλι εδώ ότι
υπάρχουν πολλές παθογένειες, που θα δούµε στην πορεία, στο
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Θα ήθελα τώρα να περάσω λίγο στις τροπολογίες. Η τροπο-
λογία 701/84 του Υπουργείου Άµυνας είναι άλλη µια τροπολογία
για τα υποβρύχια. Τα υποβρύχια φτιάχτηκαν µε τροπολογίες
στην ουσία. Γιατί; Γιατί το κράτος ήταν ανίκανο να νοµοθετήσει
και να φτιάξει τέσσερα υποβρύχια, γιατί όλες οι κυβερνήσεις
αυτό που έκαναν ήταν να είναι δέσµιες του κάθε επιχειρηµατία
που ανέλαβε τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Για τους εργαζόµενους
φυσικά ούτε κουβέντα. Κανείς δεν έχει ασχοληθεί. Θυµάστε πα-
λαιότερα τις ανακοινώσεις στις απεργίες της «Τρίαινας». 

Να θέσουµε και ένα άλλο ερώτηµα, που το έχουµε πει πολλές
φορές: Τελικά ποιος είναι υπεύθυνος για τα υποβρύχια; Τελικά
γιατί δεν ενεργοποιήθηκε ούτε µια ρήτρα για τα υποβρύχια; Τε-
λικά ποιον καλύπτουµε για τα υποβρύχια;

Να πάµε σε ένα δεύτερο κοµµάτι, που έχει σχέση µε το Υπουρ-
γείο Άµυνας. Με το PSI τι θα γίνει; Στο Υπουργείο Άµυνας υπάρ-
χει το PSI, για να δούµε τι έχει γίνει µε τα µετοχικά ταµεία.

Κλείνοντας, θέλω να πάω στην τροπολογία 657/89 του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας. Και εδώ λέµε: «Επιτέλους ήρθε.». Είναι µια τρο-
πολογία που την περιµέναµε από τον Ιούνιο, Ιούλιο. Διάφοροι
άνθρωποι που είχαν ασχοληθεί είχαν πει για αυτό το συγκεκρι-
µένο πρόβληµα ότι θα υπάρχει. Το φώναζαν πάρα πολύ καιρό.
Δυστυχώς το Υπουργείο δεν ήθελε να νοµοθετήσει, είχε τα αυτιά
του κλειστά, ήθελε να το σκεφτεί καλύτερα, αλλά φτάσαµε σε
ένα σηµείο που δεν πήγαινε άλλο.

Ευτυχώς ήρθε τελευταία στιγµή αυτή η τροπολογία. Και δεν
θα ερχόταν τόσο σύντοµα, γιατί όπως είπε και ο κύριος Υπουρ-
γός «δεν θέλαµε να την καταθέσουµε σε άσχετο νοµοσχέδιο.».
Ναι, αλλά είκοσι οκτώ σπουδαστές τελειόφοιτοι που ετοιµάζον-
ταν να πάρουν το πτυχίο τους από την ΑΕΝ Ηπείρου δεν µπο-
ρούσαν να πάρουν το πτυχίο τους, µε όλα αυτά τα προβλήµατα
που υπήρχαν, µε τις νοµοθετικές ατέλειες, τις οποίες τις είχαν
επισηµάνει πάρα πολλοί. Για του λόγου το αληθές έχω την
«ΠΛΟΙΑΡΧΙΚΗ ΗΧΩ» να καταθέσω στα Πρακτικά, Ιούλιος - Αύ-
γουστος του 2016, που επισηµαίνει το πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κούζηλος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε πιο γενικό πλαίσιο, κύριε Υπουργέ, έχετε πει πολλές φορές
-και σας έχουµε πει και εµείς- ότι υπάρχουν πάρα πολλά προβλή-
µατα και συµφωνούµε ότι ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρατία διέλυσαν τη
ναυτική εκπαίδευση, αλλά εδώ είµαστε, για να τα διορθώσουµε.
Υπάρχει από όλες τις πτέρυγες, θέλω να πιστεύω, καλή πρόθεση,
για να διορθωθούν όλα τα προβλήµατα και όλες οι παθογένειες.

Από το καλοκαίρι ξέραµε ότι µόλις θα έρθει Σεπτέµβρης θα
τρέχουν όλοι πανικόβλητοι στο Υπουργείο για τη ναυτική εκπαί-
δευση. Ακόµα, από ό,τι γνωρίζω, είναι δεκαεπτά σπουδαστές τε-
λειόφοιτοι που δεν έχουν πάρει υπογραφή για να πάρουν το
πτυχίο τους και αν δεν γινόταν αυτό µε την ΑΕΝ Ηπείρου, µε τη
διευθύντρια σπουδών, ακόµα δεν θα είχε λυθεί το πρόβληµα, πι-
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στεύω.
Εδώ είµαστε για να λύσουµε όλα τα προβλήµατα και όλες τις

παθογένειες. Το ΚΕΣΕΝ ακόµα, από ό,τι ξέρουµε, δεν διαθέτει
καθηγητές. Έχει και αυτό πάλι πρόβληµα, ακόµα και τώρα. Υπάρ-
χει το πρόβληµα µε τους ωροµίσθιους. Μπορεί να γίνει µια πρό-
βλεψη να υπάρχουν µόνιµοι καθηγητές. Δεν γίνεται ναυτική
εκπαίδευση και να µην υπάρχουν µόνιµοι καθηγητές και να βα-
σιζόµαστε σε ωροµίσθιους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τον λόγο, για να κάνω
µια διευκρίνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Φρόντισα, όταν µίλησα παρουσιάζοντας την τροπο-
λογία, να κάνω πολύ σύντοµα τέτοιες επισηµάνσεις. Η τροπολο-
γία αυτή ήταν έτοιµη από το καλοκαίρι. Το ξέρουν οι πάντες.
Έχει γίνει γνωστό. 

Το Υπουργείο θέλει να νοµοθετήσει και µας καθυστέρησε το
γεγονός ότι δεν υπήρχε νοµοσχέδιο συµβατό µε το θέµα και δεν
θέλουµε να παραβιάζουµε, όσο µπορούµε, τη συµφωνία της
καλής νοµοθέτησης. Το φροντίζουµε και εµείς και οι άλλοι Υ-
πουργοί, αλλά η πιεστικότητα είναι πάντα µεγάλη. Ήταν και το
ζήτηµα των ωροµισθίων, που δεν µπόρεσε να λυθεί τελικά µε νο-
µοθετικό τρόπο και θα λυθεί εντός των ηµερών µε άλλον τρόπο
και λύνεται εντός των ηµερών.

Από αυτή την άποψη τα άλλα τα είπα στην οµιλία µου, ότι
όντως χωρίς οργανικές θέσεις και µόνιµο προσωπικό η ναυτική
εκπαίδευση δεν µπορεί να περπατήσει. Έχουµε ήδη δροµολογή-
σει τις διαδικασίες για δεκατρείς µονίµους καθηγητές και τέσσε-
ρις ιδιωτικού δικαίου, πέραν των πέντε που φέρνουµε σήµερα
και συνεχίζουµε. Η οµάδα εργασίας για την αναµόρφωση της τε-
χνικής εκπαίδευσης θα µας δώσει τα πορίσµατά της και εκεί θα
ανοίξουµε τη συζήτηση για τη συνολική αναβάθµιση της ναυτικής
εκπαίδευσης στη χώρα µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υ-

πουργέ. Δόθηκαν οι απαραίτητες διευκρινίσεις.
Τον λόγο έχει ο κ. Κόνσολας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο µετά την οµιλία του κ. Κόνσολα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα θυµάστε

όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι η προηγούµενη Κυβέρνηση είχε
προσπαθήσει να καταθέσει προτάσεις, ιδέες για την έρευνα και
την τεχνολογία µε ευρεία συναίνεση.

Είχα την τιµή να είµαι εισηγητής σε εκείνο το νοµοσχέδιο και
εκ των συνδιαµορφωτών, µαζί µε άλλους συναδέλφους, που κα-
τέθεσαν σοβαρές προτάσεις, για να υπάρχει ένα σύγχρονο θε-
σµικό πλαίσιο, το οποίο και είχε ψηφιστεί.

Θα περίµενε κανείς ότι µε την παρουσία του κ. Φωτάκη στην
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, σε έναν σηµαντικό τοµέα του
Υπουργείου, θα υπήρχε συνέχεια σε αυτή τη διαδικασία, δηλαδή
ότι θα δηµιουργούσε συνθήκες συνέχειας σε αυτή τη µεταρρυθ-
µιστική προσπάθεια. 

Η Κυβέρνηση, όµως, δεν αντιλαµβάνεται την έννοια της συνέ-
χειας του κράτους και το δείχνει και µε αυτή τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία που φέρνει σήµερα εδώ, σύµφωνα µε την οπτική και
τις πρακτικές της που κυριαρχούν στην Κοινοβουλευτική Δηµο-
κρατία, αφού δεκάδες τροπολογίες –µίλησε η κ. Κεραµέως, µί-
λησε ο κ. Φορτσάκης γι’ αυτό- έχουν κατατεθεί. 

Κυρίως, όµως, κυρία Υπουργέ, θα περίµενε κανείς να θέσει
στο πλαίσιο του ευρύτερου δηµοκρατικού διαλόγου και του εθνι-
κού διαλόγου για την παιδεία σηµαντικές προτεραιότητες και ιε-
ραρχηµένους στόχους, προκειµένου να γίνει µια συνολική συ-
ζήτηση για τα θέµατα της έρευνας. 

Φαίνεται πως η Κυβέρνηση συµπεριφέρεται µε καθεστωτική
νοοτροπία. Αυτές οι πρακτικές, ιδιαίτερα στον χώρο της εκπαί-

δευσης και της έρευνας, υπενθυµίζω πως δεν υπήρχαν στην προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Είχε θεσµοθετήσει, για παράδειγµα, ένα
ινστιτούτο τουριστικών ερευνών µε έδρα τη Ρόδο και µε παράρ-
τηµα στην Αθήνα, ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µε οι-
κονοµική και διοικητική αυτοτέλεια, που είχε ως σκοπό να ανα-
πτύξει ερευνητική δραστηριότητα για το ζήτηµα της τουριστικής
πολιτικής γενικότερα στη χώρα, αλλά κυρίως της τουριστικής
ανάπτυξης, τη στιγµή που ο τουρισµός µας στερείται της ύπαρ-
ξης τόσο ενός ερευνητικού κέντρου, όσο και της δυνατότητας
ύπαρξης ενός think tank, που θα του δώσει την ώθηση και θα
στηρίξει επιχειρηµατίες και εργαζόµενους στον κλάδο.

Η ίδρυση Ινστιτούτου Τουριστικών Ερευνών µε έδρα τη Ρόδο
ήταν µια απόλυτα ρεαλιστική πρόταση, αφού, µε την εφαρµογή
στο παρόν και την προβολή στο µέλλον αυτού του ινστιτούτου,
θα έδινε τη δυνατότητα µιας διαρκούς, σταθερής πολιτικής για
τον τουρισµό.

Η Κυβέρνηση έκανε το ίδιο και µε τα πανεπιστηµιακά τµήµατα
τουρισµού. Ακύρωσε την προσπάθεια της προηγούµενης κυβέρ-
νησης για την ίδρυση δύο τµηµάτων, αγγλόφωνου και ελληνό-
φωνου, στη Ρόδο και στην Κρήτη -µε έδρα τη Ρόδο, ιδιαίτερα-
και εξανέµισε αυτή την προοπτική. 

Παρέπεµψε, λοιπόν, στις καλένδες το ινστιτούτο, µε στόχο να
το ακυρώσει πριν καν δηµιουργηθεί. Αναφέροµαι, κυρία Υπουρ-
γέ, σε έναν φορέα που δεν είχε δηµοσιονοµικό κόστος, αφού
προβλεπόταν η διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια, µια και θα
συνεργαζόταν και µε την ιδιωτική πρωτοβουλία και θα στηριζό-
ταν σε αυτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουσιαστικά µε το νοµοσχέδιο
που φέρνετε -για να περάσουµε και στα ενδότερα του νοµοσχε-
δίου- καταργείτε και ακυρώνετε τον ρόλο της Γενικής Γραµµα-
τείας Έρευνας και Τεχνολογίας, αφού µε την ίδρυση και το
λειτουργικό πλαίσιο του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Και-
νοτοµίας είναι δεδοµένο ότι επικαλύπτεται η Γενική Γραµµατεία,
αλλά κυρίως οι αρµοδιότητες και οι λειτουργίες της. 

Άκουσα τον κύριο Υπουργό στην επιτροπή να χρησιµοποιεί
δύο βασικά επιχειρήµατα για τη δηµιουργία του Ελληνικού Ιδρύ-
µατος Έρευνας και Καινοτοµίας. Το πρώτο επιχείρηµα, απ’ ό,τι
θυµόµαστε όλοι, ήταν ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο θα περιορί-
σουµε τη φυγή στο εξωτερικό των πιο λαµπρών επιστηµόνων και
ιδιαίτερα νέων ανθρώπων, αφού µέσα από τη δανειακή σύµβαση
για την έρευνα και την καινοτοµία και µε τη δυνατότητα που δίνει
η σύµβαση µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, θα υπάρ-
χουν διαθέσιµοι πόροι για την ανάπτυξη της έρευνας και της και-
νοτοµίας. 

Μου επιτρέπετε να σας πω, όµως, κύριε Υπουργέ, πως το πρό-
βληµα δεν ήταν τόσο στην έλλειψη πόρων, όσο στην έλλειψη
ενός νέου σύγχρονου θεσµικού πλαισίου για την έρευνα και την
καινοτοµία, που δεν θα λειτουργούσε µε στεγανά και αποκλει-
σµούς. Αυτό το θεσµικό πλαίσιο ωστόσο, το  δηµιουργήσαµε ε-
µείς, µε τον ν.4310/2014, θα ενθάρρυνε και θα ενίσχυε την αρι-
στεία και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µεθοδικά εδώ και καιρό,
το ανατρέπει και το απαξιώνει.

Το δεύτερο επιχείρηµα που επικαλέστηκε ο Υπουργός στην
επιτροπή ήταν, αν καταλάβαµε καλά, ότι η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων που συνάπτει τη δανειακή σύµβαση µε το ελληνικό
δηµόσιο δεν εµπιστεύεται το ελληνικό κράτος. Γι’ αυτό και θα
έπρεπε να δηµιουργηθεί το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Και-
νοτοµίας. Αν διαβάσει κανείς τα πρακτικά, αυτό καταλαβαίνει. Αν
όχι, να µας το πει ο κύριος Υπουργός.

Μου επιτρέπετε, όµως, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι, αν υ-
πάρχει αµφιβολία και δυσπιστία ευρωπαϊκών θεσµών και πιστω-
τικών ιδρυµάτων απέναντι στη χώρα, αυτή οφείλεται στις πρα-
κτικές και τις ανακολουθίες αυτής της Κυβέρνησης.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν αντιτίθεται στη δανειακή σύµβαση για
να υπάρξουν πόροι και κονδύλια για την έρευνα και την καινοτο-
µία. Έχει, ωστόσο, σοβαρές ενστάσεις για µια σειρά από ζητή-
µατα, όπως τα εξής:

Πρώτον, για το γεγονός ότι συστήνεται ένας νέος φορέας τη
στιγµή που υπάρχει η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολο-
γίας. 

Δεύτερον, για το γεγονός ότι αυτό το νέο ίδρυµα καθίσταται
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ουσιαστικά ανεξέλεγκτο και υπάγεται αποκλειστικά στον Υ-
πουργό. Δεν υπάρχει ούτε καν µια επίφαση ανεξάρτητης αρχής
και λειτουργίας. 

Τρίτον, για το γεγονός ότι αιωρείται η υποψία -αν όχι η βεβαι-
ότητα- ότι το συγκεκριµένο ίδρυµα θα διοχετεύσει τους πόρους
της δανειακής σύµβασης εκεί που η Κυβέρνηση επιθυµεί. 

Τέταρτον, για το γεγονός ότι µέχρι να συγκροτηθούν τα όρ-
γανα αυτού του ιδρύµατος, για όλα αποφασίζει ο Υπουργός,
ακολουθώντας µετά ο γενικός διευθυντής του ιδρύµατος, ο ο-
ποίος θα µπορεί να κάνει όποια πρόσληψη θέλει, παρακάµπτον-
τας ενδεχοµένως το επιστηµονικό συµβούλιο.

Πέµπτον, για το γεγονός ότι το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
δεν µπορεί να προσδιορίσει τις δαπάνες και το κόστος για τη σύ-
σταση του συγκεκριµένου ιδρύµατος. Γιατί, όµως; Γιατί πολύ
απλά εσείς οι ίδιοι έχετε επιβάλλει και αιωρείται η ασάφεια ως
προς το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Είναι εµφανείς οι σκοπιµότητες που υποκρύπτονται. Υπάρχει
διάχυτη η αντίληψη ότι εδραιώνεται καθεστωτική νοοτροπία, για
άλλη µια φορά, στις επιλογές της Κυβέρνησης. 

Ακόµα και σε επιµέρους διατάξεις, όπως η δυνατότητα ένστα-
σης από την πλευρά του Υπουργού για τα πρόσωπα που θα προ-
τείνουν τα πανεπιστήµια για τη γενική συνέλευση του ιδρύµατος,
ο στόχος είναι προφανής. Είναι ο ασφυκτικός κοµµατικός έλεγ-
χος που θέλει να επιβληθεί ακόµα και σε αυτή τη νέα δοµή της
έρευνας και της τεχνολογίας.

Κατά τα άλλα, ακούσαµε από τους συναδέλφους της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας να µιλάνε για την άσκηση και την ανάγκη
εφαρµογής στη χώρα ενός ανεξάρτητου ιδρύµατος για την
έρευνα. Πόσο ανεξάρτητη, όµως, είναι η έρευνα µε αυτές τις δια-
τάξεις; Πόσο κοντά είναι αυτές οι διατάξεις ασφυκτικού κοµµα-
τικού και πολιτικού ελέγχου µε τα διεθνή πρότυπα;

Στο νοµοσχέδιο αποτυπώνεται και η ιδεοληπτική συνιστώσα
που είναι πάντα παρούσα στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες της
Κυβέρνησης. Και στην καθηµερινή πολιτική πρακτική αυτής της
Κυβέρνησης απουσιάζει οποιαδήποτε δυνατότητα και αναφορά
για συνεργασίες και συνέργειες µε την ιδιωτική πρωτοβουλία
στον τοµέα της έρευνας και της καινοτοµίας. Πουθενά στον
κόσµο δεν υπάρχει κρατικοδίαιτος χώρος έρευνας που λειτουρ-
γεί µε στεγανά και µε αποκλεισµό της ιδιωτικής πρωτοβουλίας.
Τι θα σας πείραζε, αν υπήρχε χρηµατοδότηση του ιδρύµατος
από ιδιωτικά κεφάλαια; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έρευνα δεν µπορεί να µείνει
αποκοµµένη από την πραγµατική οικονοµία και την αγορά. Γι’
αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι καλό να υιοθετήσετε απόψεις από το
προηγούµενο νοµοσχέδιο και να µην ακυρώσετε συλλήβδην τις
προηγούµενες µεταρρυθµίσεις που ήταν στην κατεύθυνση της
κυβερνητικής πλειοψηφίας της προηγούµενης Βουλής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια
ερώτηση επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Κε-
ραµέως, για µια ερώτηση, όπως είπατε, διαδικαστικού περιεχο-

µένου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ψηφίζουµε σε µία ώρα και δεν έχουµε

ακόµη ενηµέρωση για το ποιες τροπολογίες θα γίνουν δεκτές,
θα θέλαµε να ξέρουµε κι εµείς και να τοποθετηθούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήδη έχουµε συνεν-
νοηθεί µε την κυρία Υπουργό. 

Κύριε Δαβάκη, θα παρακαλούσα για την υποµονή σας, γιατί
ζήτησε η Υπουργός, την ώρα που πήρε τον λόγο ο κ. Κόνσολας,
να παρέµβει µετά τον κ. Κόνσολα για κάτι σε σχέση µε τις τρο-
πολογίες.

Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα
να πω ποιες βουλευτικές τροπολογίες κάνουµε δεκτές.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 692 και ειδικό 77 δεν γίνεται
δεκτή. Αφορά την παράταση συµβάσεων για την εξυπηρέτηση
αναγκών και τα λοιπά.

Η µε γενικό αριθµό 694 και ειδικό αριθµό 78, δυνατότητα συµ-
µετοχής των οµότιµων καθηγητών ΑΕΙ σε ερευνητικά προγράµ-
µατα κ.λπ., γίνεται αποδεκτή.

Η µε γενικό αριθµό 695 και ειδικό αριθµό 79, δυνατότητα πα-
ρακολούθησης και εξετάσεων θεωρητικών και εργαστηριακών
µαθηµάτων των σπουδαστών του Τµήµατος Ηλεκτρολογίας του
ΤΕΙ Λαµίας στο συγχωνευµένο τµήµα του ΤΕΙ Στερεάς Ελλάδας
γίνεται δεκτή, µε µία νοµοτεχνική βελτίωση την οποία πρέπει να
σας διαβάσω, για να αποφανθούν και οι Βουλευτές.

«Το άρθρο 87 του ν.4413/2016 αντικαθίσταται ως εξής:
Για την υλοποίηση των διατάξεων του π.δ.100/2013 µε τίτλο

«Συγχώνευση ΤΕΙ Λαµίας και ΤΕΙ Χαλκίδας σε ΤΕΙ Στερεάς Ελλά-
δας - Ίδρυση Σχολής - Ίδρυση Τµήµατος - Συγχώνευση Σχολών
- Μετονοµασία και Συγχώνευση Τµηµάτων - Κατάργηση Παραρ-
τηµάτων και Τµηµάτων, Συγκρότηση Σχολών του ΤΕΙ Στερεάς Ελ-
λάδας», σύµφωνα µε τις οποίες…» και ακολουθεί η τροπολογία.
Προστέθηκε αυτό.

Η µε γενικό αριθµό 704 και ειδικό 85, ισοτιµία του διπλώµατος
του Διδασκαλείου Δηµοτικής Εκπαίδευσης και Νηπιαγωγών µε
µεταπτυχιακό τίτλο, ήθελα να πω ότι στην παρούσα φάση δεν γί-
νεται δεκτή. Θα συζητηθεί για να δούµε τα ακαδηµαϊκά κριτήρια
σε επόµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας.

Τέλος, η µε γενικό αριθµό 712 και ειδικό 90, αναστολή κατά-
σχεσης ακινήτων υπό προϋποθέσεις κ.λπ., δεν γίνεται δεκτή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρία Υπουργέ, θα σας παρακαλούσα τις νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις στην τροπολογία που ήδη αναφέρατε, την 695, να τις κα-
ταθέσετε για να τις πάρουν και τα κόµµατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Μάλιστα,
κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση,
η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δαβάκη, έχε-
τε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έλαβα
τον λόγο για να αναφερθώ εν τάχει στην κατατεθείσα χθες τρο-
πολογία του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης σχετικά µε τα υποβρύ-
χια.

Πριν απ’ όλα, όµως, θα ήθελα να αναφερθώ σε ορισµένα ζητή-
µατα που θίγει αυτό το νοµοσχέδιο, ζητήµατα τα οποία έχουν κυ-
ρίως θεσµική σηµασία και γενικότερης λειτουργίας αυτής της
Αίθουσας.

Δεν υπάρχουν πλέον νοµοσχέδια, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Υπάρχουν νοµοσχέδια τα οποία είναι οχήµατα τροπολογιών
και κάθε φορά που ερχόµαστε νοµοθετούµε επί τροπολογιών µε
αφορµή τα νοµοσχέδια. Άκουσα τον κ. Δρίτσα ο οποίος ανέφερε,
αν κατάλαβα καλά, ότι «αναζητούσαµε συναφή µε το νοµοσχέδιο
- τροπολογία προκειµένου να την καταθέσουµε σχετικά µε τη
ναυτική εκπαίδευση». 

Νοµίζω ότι κατά τούτο φαλκιδεύει και τον ρόλο και τη θεσµική
λειτουργία αυτής της Αίθουσας, δεδοµένου ότι πρέπει επιτέλους
να καταλάβουµε τόσο εµείς όσο και οι εισηγητές που δεν είναι
πρόχειροι πολλές φορές για τις τροπολογίες, ότι πρέπει να ξε-
περάσουµε αυτή την διαδικασία και αυτή την µέθοδο. Διότι δυ-
στυχώς…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Προβλέπονται οι τροπολογίες στον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε, κύριε Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Υπουργέ, προβλέπονται οι
τροπολογίες, αλλά και εσείς, επειδή σας εκτιµώ, πιστεύω ότι θε-
ωρείτε ότι έχει πλέον ξεφύγει το πράγµα και µιλούµε πλέον περί
νοµοθετηµάτων που είναι οχήµατα τροπολογιών.

Επειδή µε διακόψατε, εν τάχει θα ήθελα να σας πω σχετικά µε
την ναυτική εκπαίδευση τα εξής: Είναι όλα ωραία στη ναυτική εκ-
παίδευση της χώρας; Αυτά τα οποία γίνονται κάθε χρόνο και µε
τους σπουδαστές και µε τα ζητήµατα της πρακτικής εξάσκησης,
που µας παίρνουν τηλέφωνο πολλά παιδιά, απόφοιτοι των ναυ-
τικών σχολών για να παρέµβουµε σε εφοπλιστικές εταιρείες,
προκειµένου να κάνουν αυτοί πρακτική εξάσκηση, είναι κάτι το
οποίοι περιποιεί περηφάνεια στην πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας; Σαφώς είµαι βέβαιος ότι θα µου πείτε «τι κάνατε
εσείς;».

Εµείς κάναµε τόσα ούτως ώστε να λειτουργεί µέχρι τώρα η
ναυτική εκπαίδευση στη χώρα µας. Σαφώς και δεν έχουν ολο-
κληρωθεί τα πράγµατα. Σαφώς και υπάρχουν ζητήµατα τα οποία
πρέπει να διορθωθούν. Σαφώς και υπάρχουν θέµατα τα οποία
ήταν λάθος και πρέπει πάλι να διορθωθούν. Γι’ αυτό εναλλάσ-
σονται οι κυβερνήσεις στη χώρα, προκειµένου να διορθώνουν
και τα ηµαρτηµένα και αυτά τα οποία έχουν παραλειφθεί. 

Όµως, αντιλαµβάνεστε ότι οι συνεχείς αναφορές στο παρελ-
θόν ότι δεν οδηγούν πουθενά και τον τόπο και την πατρίδα και
τις πολιτικές παρατάξεις. 

Κλείνοντας –γιατί είπα ότι θέλω να µιλήσω για την τροπολογία
για τα υποβρύχια- θέλω να αναφερθώ στον κ. Φωτάκη –που προ-
φανώς, κύριε Υπουργέ, έχετε βαθιά γνώση της ερευνητικής κοι-
νότητας λόγω της εµπειρίας σας και της διαδροµής σας- και να
πω ότι η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία έχει επιβληθεί
από τους δανειστές και εταίρους µας…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτό πώς το συµπεραί-
νετε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα σας εξηγήσω. Διότι δεν έχουν εµ-
πιστοσύνη στην απορρόφηση κοινοτικών προγραµµάτων από τις
υπάρχουσες δοµές. 

Όµως, εάν το αντιπαρέλθουµε αυτό, θα ήθελα να ρωτήσω
κατά πόσο συνάδει και συστοιχίζεται η παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία µε την υπάρχουσα µέχρι τώρα ερευνητική κοινό-
τητα στη χώρα µας. Και υπάρχουν τόσα και τόσα τα οποία θα
µπορούσαµε να πούµε και τα οποία, δυστυχώς, δεν ξέρω αν επι-
λύονται µε αυτή καθαυτή τη συγκεκριµένη –θα έλεγα ως ορό-
σηµο- τοποθέτηση αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας στην
ερευνητική κοινότητα γενικότερα. 

Πιστεύω ότι είναι µια προσπάθεια προς τη σωστή κατεύθυνση,
παρά τις σοβαρές επιφυλάξεις της Νέας Δηµοκρατίας –και γι’
αυτό διατηρούµε αυτή τη στάση, όπως πολύ σωστά έχει διατυ-
πωθεί και από την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο και από την ει-
σηγήτρια του νοµοσχεδίου- αλλά, εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει
να κοιτάξουµε και ευρύτερα την ερευνητική κοινότητα, όπως, πα-
ραδείγµατος χάριν, το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών µε τα κέντρα του,
τον «Δηµόκριτο» και άλλα πολλά τα οποία, δυστυχώς, χειµάζον-
ται µε τεράστια προβλήµατα. 

Έρχοµαι στην τροπολογία για τα υποβρύχια. Η τροπολογία
που εµφανίστηκε χθες διά του κ. Βίτσα, του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Εθνικής Αµύνης, παρατείνει το πρόγραµµα των εργασιών
των υποβρυχίων, ένα πρόγραµµα το οποίο είχε ξεκινήσει την ά-
νοιξη του 2014 από τη Νέα Δηµοκρατία, προκειµένου –επιτέ-
λους- το ζήτηµα που λέγεται «τέσσερα υποβρύχια, “Πιπίνος”,
“Ωκεανός”, “Ματρώζος” και “Κατσώνης”» να πάρει τέλος και να
είναι αυτά πλέον αξιόµαχα και εντός του επιχειρησιακού πλαι-
σίου. 

Αυτό το πρόγραµµα παρατείνεται µέχρι τον Μάιο του 2017,
καθορίζοντας ότι µια σειρά από εργασίες πέραν των αναγκαίων
θα λάβουν χώρα στις εγκαταστάσεις των ελληνικών ναυπηγείων
αντί για τον ναύσταθµο της Σαλαµίνας. Η ρύθµιση αυτή εξασφα-
λίζει ουσιαστικά ότι οι εργαζόµενοι στα ναυπηγεία θα συνεχίζουν
να εργάζονται, θα συνεχίζουν να δουλεύουν, οι οποίοι είναι ερ-
γαζόµενοι µε ιδιαίτερες δεξιότητες, µε µεγάλη τεχνογνωσία στο
αντικείµενο, κάτι το οποίο θα αιµοδοτήσει έτι περαιτέρω τη χει-
µαζόµενη βαριά βιοµηχανία και στον χώρο της ναυπηγοεπι-
σκευαστικής. 

Γι’ αυτόν και µόνο τον λόγο η Νέα Δηµοκρατία στηρίζει αυτή
την τροπολογία, για να παραµείνει ενεργό αυτό το πολύτιµο δυ-
ναµικό των εργαζοµένων στα ναυπηγεία του Σκαραµαγκά και για
να δοθεί µια ανάσα στην κατάσταση που υπάρχει περαιτέρω στο
ζήτηµα αυτό στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη του Σκαραµαγκά
στο κοµµάτι της κατασκευής των υποβρυχίων, διότι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ανάγκη αυτά τα εξειδικευµένα χέρια,
αυτούς τους ανθρώπους που πρέπει να συνεχίσουν να εργάζον-
ται πάνω σε αυτό το αντικείµενο. 

Δεν θα είναι, άλλωστε, η πρώτη φορά που η Νέα Δηµοκρατία
θα στηρίξει µια τέτοια προσπάθεια. Όµως, επειδή έχουµε µια
τραυµατική εµπειρία του παρελθόντος, που µας εγκαλείτε για
θετικές ψήφους του παρελθόντος –καλοκαίρι 2015 και λοιπά-
πρέπει να επιστήσουµε την προσοχή στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας –η οποία απουσιάζει, αλλά θα έπ-
ρεπε να είναι κάποιος από την πολιτική ηγεσία εδώ- σε ορισµένα
ζητήµατα, όπως στο ότι η Κυβέρνηση έχει µεγάλες ευθύνες γιατί
άφησε τα πράγµατα να εξελιχθούν µέχρι εδώ –και όπως πολύ
σωστά ελέχθη προηγουµένως- και άφησε να κατασκευάζονται
τα υποβρύχια, ένα τεράστιο επιχειρησιακό όπλο για το Πολεµικό
Ναυτικό, µέσω τροπολογιών. 

Η λύση που προτείνει η Κυβέρνηση µε αυτή την τροπολογία
έχει έναν κίνδυνο. Ένα κοµµάτι της επιχειρηµατολογίας Σάφα,
της µέχρι τώρα εργοδοσίας, είναι ο ισχυρισµός ότι τα 75,5 εκα-
τοµµύρια της συµφωνίας του Μαρτίου 2014 είναι ανεπαρκή για
την κατασκευή των υποβρυχίων. Σήµερα, λοιπόν, ερχόµαστε και
νοµοθετούµε άλλα 15 εκατοµµύρια, δηµιουργώντας µε αυτόν
τον τρόπο τον κίνδυνο να επιλυθεί αυτή η εξέλιξη στη διαιτησία,
η οποία θα εκδικαστεί τον Μάρτιο του 2017, ως επιβεβαίωση της
επιχειρηµατολογίας της αντίθετης πλευράς. 

Ο κίνδυνος από αυτή την ενέργεια γίνεται ακόµη πιο έντονος
από το γεγονός ότι ο Σάφα έχει προσφύγει σε διαιτητικό δικα-
στήριο, σε νέα διαιτητική διαδικασία, η οποία θα συζητηθεί στις
5 Ιουλίου.

Η κατάσταση αυτή είναι αποτέλεσµα της αδυναµίας της Κυ-
βέρνησης να καταλήξει εδώ και είκοσι µήνες σε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο για µια µακροχρόνια λύση για τα ναυπηγεία. Η
αδυναµία αυτή την έχει φέρει, δυστυχώς, στο σηµείο να είναι «µε
την πλάτη στον τοίχο» και ένα πολύτιµο εργατικό δυναµικό και
ένα τεράστιο ζήτηµα που αφορά τα υποβρύχια, να βρίσκεται
ακόµα σε εκκρεµότητα ή, αν θέλετε, και σε µια δικαστική διαµάχη
µε την άλλη πλευρά. Κάθε µέρα που περνά γίνεται όλο και πιο
εµφανές ότι το κόστος αυτής της αδράνειας και κάποιων ιδεο-
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λογικών αγκυλώσεων µάς έχει φέρει στο σηµείο αυτό. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω και εφιστώ την προσοχή στους συντάξαντες την τρο-

πολογία. Πρέπει να δουν το ζήτηµα στην αιτιολογική έκθεση της
παραγράφου 6 –το λέω για τα Πρακτικά, διότι, δυστυχώς, δεν
υπάρχει εκπρόσωπος του Υπουργείου-, γιατί εκτελούνται εργα-
σίες πέραν των αναγκαίων για την ολοκλήρωση των υποβρυχίων
και αυτές γίνονται µε συναίνεση και των υπευθύνων της εται-
ρείας. Αυτό δεν γνωρίζουµε αν είναι αληθές, όσον αφορά την συ-
ναίνεση. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι γνωστό ότι η συµφωνία προέβλεπε
ότι ήταν µόνο για τα υποβρύχια και όχι για άλλες εργασίες και
πρέπει οπωσδήποτε να είναι ιδιαίτερα προσεκτικοί. Τουλάχιστον,
να απαλειφθούν αυτές οι δύο εκφράσεις από την παράγραφο 6
της συγκεκριµένης τροπολογίας.

Κλείνοντας, θέλω να απευθύνω τα θερµά µου συλλυπητήρια
στην οικογένεια του σµηναγού της Πολεµικής Αεροπορίας, του
Σωτήρη Αντωνόπουλου, χειριστού των Super Puma, ο οποίος
έχασε τη ζωή του τόσο άδοξα σε αυτή την ηλικία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δαβάκη.

Έχουν ζητήσει τον λόγο δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
οι εναποµείναντες δηλαδή κ. Καµµένος και κ. Αµυράς. Θα δώ-
σουµε τον λόγο στον κ. Καµµένο, ο οποίος συµµετέχει και σε µια
επιτροπή τώρα, αφού έγινε συνεννόηση µε τον κ. Αµυρά. Μετά
θα ακολουθήσει ο κ. Αµυράς και θα συνεχίσουµε µε τον κατά-
λογο των οµιλητών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι έχουν δικαίωµα δευτερολογίας, έστω σύντοµης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν αρνούµαστε σε
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους τη δευτερολογία ή την όποια
παρέµβαση. Αν κρίνετε ή αν κάποιοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι κρίνουν ότι θέλουν να παρέµβουν, πολύ ευχαρίστως, δεν
υπάρχει ζήτηµα, αρκεί να µην υπερβαίνουµε τους χρόνους.

Ορίστε, κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στο συγκεκρι-

µένο νοµοσχέδιο για το Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας και
άλλες διατάξεις έχουµε µόνο θετικά σχόλια να κάνουµε.

Θα µε συγχωρήσετε για την καθυστέρηση, αλλά ήµουν στην
εξεταστική επιτροπή. Συµµετέχουµε όλοι –κι εµείς από τα µικρά
κόµµατα- σε όλες τις επιτροπές και πρέπει να ξαναφύγω. Θα
είµαι σύντοµος.

Είναι ένα βήµα θετικό προς πολλές κατευθύνσεις. Η βασικό-
τερη κατεύθυνση από όλες νοµίζω είναι ότι αυτή η χώρα, µετά
από τα δεινά που έχει περάσει τα τελευταία έξι χρόνια, χρειάζε-
ται να φέρει διατάξεις οι οποίες θα είναι µαγνήτης γνώσης. Μα-
γνήτης γνώσης είναι να µη συνεχίσουν, µε λίγα λόγια, να φεύ-
γουν οι άνθρωποί µας στο εξωτερικό. 

Για ό,τι έχει να κάνει µε την καινοτοµία, τις υποτροφίες και τη
γενική στρατηγική την οποία πρέπει να έχουµε απάνω στα ζητή-
µατα έρευνας και τεχνολογίας, θα πρέπει να βάλουµε τις βάσεις
σήµερα, έτσι ώστε µε σωστό, δίκαιο, αµερόληπτο τρόπο, αλλά
πάνω από όλα τον ορθό τρόπο, σε σχέση µε τα ακαδηµαϊκά κα-
θήκοντα ή τις υποχρεώσεις του οποιουδήποτε -από όπου αυτές
και αν πηγάζουν-, να µπουν κάτω από ένα πρίσµα νοµιµότητας
και λογικής για να αποκτήσει αυτή η χώρα πλέον έναν πυλώνα
ανάπτυξης. 

Καµµία ξένη επένδυση δεν θα έρθει στην Ελλάδα, πόσω µάλ-
λον και επενδύσεις οι οποίες δεν είναι εντάσεως προσωπικού,
αλλά είναι εντάσεως γνώσης ή κεφαλαίου σε άλλα ζητήµατα,
όπως είναι θεωρητικά, αν θέλετε, η έρευνα και η τεχνολογία, για
παράδειγµα, όσον αφορά τα ζητήµατα των φαρµάκων και των
πατεντών, τα οποία περιλαµβάνονται γύρω από τη φαρµακοβιο-
µηχανία και ό,τι έχει να κάνει βεβαίως και µε τις ιατρικές σχολές. 

Πιάνω ένα παράδειγµα στο οποίο η χώρα µας γνωρίζουµε όλοι
ότι κατέχει τον καλύτερο δείκτη γνώσης, απόδοσης και την κα-

λύτερη εµπειρία –από τις καλύτερες στον κόσµο- σε γιατρούς
και νοσηλευτικό και φαρµακευτικό προσωπικό.

Αν θέλετε, µπορείτε να δείτε τα στατιστικά. Εκεί θα διαπιστώ-
σετε ότι οι  πιο πολλοί που έφυγαν από την Ελλάδα ήταν γιατροί
και οδοντίατροι, δηλαδή άνθρωποι του ιατρικού κλάδου, παρά
οποιασδήποτε άλλης ειδικότητας. 

Αυτούς τους ανθρώπους πρέπει να τους φέρουµε πίσω, διότι
αυτή τη στιγµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριοι Υπουργοί, υπάρ-
χουν τεράστια κονδύλια για την έρευνα και την τεχνολογία ειδικά
πάνω σε ιατρικά ζητήµατα. Τέτοια είναι τα ζητήµατα για τα χει-
ρουργεία, τα παραϊατρικά, τις µονάδες εντατικής θεραπείας, τις
νέες πατέντες, τις νέες τεχνολογίες. 

Επίσης, υπάρχουν και προγράµµατα όσον αφορά τα φάρµακα.
Η Ελλάδα µπορεί να γίνει πόλος έλξης αυτών των προγραµµά-
των, διότι στη χώρα µας έχουµε γεννήσει τις επιστήµες, πόσω
µάλλον τη σχολή και τον όρκο που δίνουν όλοι οι γιατροί. Και εµ-
µένω σε αυτό, διότι γνωρίζω πολύ καλά το αντικείµενο και ξέρω
πώς µπορεί να χρηµατοδοτηθεί, διότι εδώ, όπως και σε όλον τον
κόσµο, όλοι οι γιατροί δίνουν όρκο στον Ιπποκράτη, τον οποίο
πρέπει να τιµήσουµε και µε αυτόν τον τρόπο. 

Όσον αφορά τώρα τις υπόλοιπες τροπολογίες, οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες τις υπερψηφίζουµε. 

Για να µη σπαταλήσω περισσότερο τον χρόνο σας, θα κάνω
µόνο δύο σηµειώσεις όσον αφορά τον ΟΤΕ και την «DEUTSCHE
TELEKOM» και τη µεταβίβαση του ποσοστού. 

Δεν βρίσκουµε κάποιον λόγο αυτή τη στιγµή για να φέρουµε
αντίρρηση σε αυτή τη µεταβίβαση. Σήµερα είχαµε συναντήσεις
και µε τα συνδικαλιστικά όργανα του οργανισµού, αλλά και µε
άλλους φορείς οι οποίοι µας εξέφρασαν τους προβληµατισµούς
τους. Έχουµε ήδη σηµειώσει επιφυλάξεις, τις οποίες θα συζητή-
σουµε µέσα στην ηµέρα και αύριο το πρωί και θα τις επικοινωνή-
σουµε µε τα αρµόδια Υπουργεία. Δεν είναι κάτι που χρειάζεται
να αναφέρω αυτή τη στιγµή, ώστε να απασχολήσει το Κοινοβού-
λιο και τους αξιότιµους συναδέλφους. 

Αυτό που πρέπει να γνωρίζει η ελληνική Κυβέρνηση, αλλά και
όλοι µας, είναι ότι αυτή τη στιγµή ο ΟΤΕ είναι ένας στρατηγικός
οργανισµός, µια τεράστια επένδυση στην Ελλάδα. Συνεχίζουν να
γίνονται επενδύσεις πάνω στις υποδοµές και στα νέα δίκτυα. Μά-
λιστα, φτιάχνονται και νέα υπερταχέα δίκτυα, τα οποία θα γίνουν
µέσα στα επόµενα χρόνια για την ανάπτυξη. Διότι ένας από τους
πυλώνες της ανάπτυξης, όπως γνωρίζετε, είναι και η τεχνολογία
και οι υποδοµές. Ο ΟΤΕ, αλλά και οι ανταγωνιστικές εταιρείες
πρέπει να επενδύσουν στην Ελλάδα πάνω σε αυτούς τους πυλώ-
νες. 

Άρα είναι µια επένδυση την οποία πρέπει να στηρίξουµε, ενώ
από εδώ και πέρα πρέπει να δούµε και τον στρατηγικό της χα-
ρακτήρα σε σχέση µε την ασφάλεια η οποία παρέχεται στις επι-
κοινωνίες. 

Αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη στον
τρόπο µε τον οποίο διασφαλίζεται η ασφάλεια των τηλεπικοινω-
νιών και των επικοινωνιών τόσο στο πολιτικό-αστικό επίπεδο όσο
και το στρατιωτικό. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι είµαστε κοντά στην Κυβέρνηση για
να συµβουλέψουµε και να συµβουλευτούµε. Και παρακαλώ και
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και όλους τους συναδέλφους,
όταν έχουν κάποιες ιδέες ή καταγγελίες συγκεκριµένες µε δηµι-
ουργική κριτική πάνω στα θέµατα εθνικής στρατηγικής και εθνι-
κής ασφάλειας όσον αφορά τον ρόλο του ΟΤΕ, να τις φέρουν
στην Κυβέρνηση και να τις δούµε από κοινού, έτσι ώστε να τις
υλοποιήσουµε για το καλό της Ελλάδος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καµµένο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γενικό Λύκειο Αγρινίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µου επι-
τρέπετε να πω κάποια πράγµατα για τις τροπολογίες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Για να κλείσουµε το θέµα
αυτό, θα ανακοινώσω ποιες υπουργικές τροπολογίες θα εισαχ-
θούν προς ψήφιση:

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 688 και ειδικό 75, η οποία
υπάρχει και στο άρθρο 15. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 689 και ειδικό 76, η οποία
υπάρχει και στο άρθρο 16. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 696 και ειδικό 80, η οποία
υπάρχει και στο άρθρο 17. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 697 και ειδικό 81.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 698 και ειδικό 82. 
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 700 και ειδικό 83.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 701 και ειδικό 84.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 709 και ειδικό 87.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 710 και ειδικό 88.
Τέλος, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 708 και ειδικό 86 έχει

αποσυρθεί. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι κ. Αµυράς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νωρίτερα το πρωί είχα πάρει

τον λόγο, ζητώντας διευκρινήσεις από τον Υπουργό κ. Τσακα-
λώτο, ο οποίος ήρθε αργότερα, για την τροπολογία που αφορά
τον ΟΤΕ. 

Όπως ανέκυψε λοιπόν τόσο από τις απαντήσεις του Υπουργού
όσο και από τον κύκλο συζήτησης που ξεκίνησε αµέσως, το θέµα
είναι βαρύ και σηµαντικό. 

Λέω, λοιπόν, εδώ η τροπολογία που µας φέρατε µε γενικό
αριθµό 710 και ειδικό αριθµό 88 κάνει τα εξής τρία πράγµατα: 

Πρώτον, µεταβιβάζει το 5% των µετοχών που το ελληνικό Δη-
µόσιο κατέχει, από σύνολο 6% που κατέχει στον ΟΤΕ, στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ. Άρα, λοιπόν, έχουµε το πρώτο ερώτηµα που ζητά µια απά-
ντηση, η οποία δεν ήρθε από την πρωτολογία του Υπουργού: Το
5% που πάει στο ΤΑΙΠΕΔ των µετοχών που κατέχει το ελληνικό
Δηµόσιο στον ΟΤΕ, δηλαδή είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια πεντα-
κόσιες επτά χιλιάδες πεντακόσιες είκοσι µετοχές τι εξέλιξη θα
έχει, τι θα γίνει µε αυτές τις µετοχές; Αφήστε δε, που η χρηµατι-
στηριακή αξία των µετοχών αυτών -όπως και άλλοι συνάδελφοι
ανέδειξαν- είναι στο ναδίρ. Γιατί επιλέγετε τώρα που οι µετοχές
του ΟΤΕ έχουν πέσει στο πάτωµα, να κάνετε αυτή την µετάβαση;
Αυτό είναι το πρώτο ερώτηµα.

Δεύτερον, γιατί αλλάζετε το άρθρο 21; 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρωτής

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Απάντησε
σε αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν απάντησε, κυρία Υπουργέ, για να
επανέρχοµαι! Εξάλλου ήµουν ο πρώτος που το ανακίνησε το
θέµα. Δηλαδή το παρακολουθώ µε το µικροσκόπιο, όχι ξεπέτες!

Λοιπόν, αλλάζετε το άρθρο 21 -µε αυτή την τροπολογία της
σύµβασης µεταξύ της δηµοσίου και των Γερµανών της «DEUTS-
CHE TELEKOM» έτσι όπως είχε κυρωθεί το 2008 µε το ν.3676-
και προβλέπετε ότι πλέον «Οποιαδήποτε τροποποίηση ή διαφο-
ροποίηση ή παραίτηση από την όποια συµφωνία των µετόχων,
δεν θα απαιτεί στο εξής να κυρώνεται µε νόµο από την Βουλή».
Τι σηµαίνει αυτό µε απλά λόγια; Ότι η Βουλή πια, οι τριακόσιοι
Βουλευτές, τα κοινοβουλευτικά κόµµατα δεν θα έχουν λόγο για
το νέο δοµικό συγκρότηµα µεταξύ ΟΤΕ και ελληνικού δηµοσίου,
Γερµανών και Ελλήνων. 

Και ερωτώ εγώ: Για ποιον λόγο ο Υπουργός που διαπραγµα-
τεύεται, όπως µας λέτε εσείς σκληρά µε τους εταίρους, κάµ-
φθηκε από µια διεύθυνση της Κοµισιόν και σπεύδει να ικανο-
ποιήσει το αίτηµα; Αυτοί δεν είναι τεχνοκράτες; Αυτοί δεν είναι
χαµηλόβαθµοι υπάλληλοι, όπως εσείς λέγατε µε κάθε ευκαιρία,
είτε πρόκειται για τα σοβαρά είτε για τα λιγότερο σοβαρά; Πώς

κάµπτεται η υπερήφανη διαπραγµάτευσή σας από κάποιους
υπαλλήλους από µια διεύθυνση της Κοµισιόν που ζητάει µια ε-
ναρµόνιση –όχι υποχρεωτική, το τονίζω- µε το τι συµβαίνει σε µε-
ρικές ευρωπαϊκές χώρες και όχι στο σύνολο των είκοσι επτά; 

Τρίτον και το πιο σηµαντικό. Όταν µιλάµε για τον όµιλο «COS-
MOTE» και βεβαίως τον ΟΤΕ ειδικότερα, µιλάµε για θέµατα εθνι-
κής ασφάλειας. Μιλάµε επίσης για θέµατα απορρήτου των τη-
λεπικοινωνιών, της διασφάλισής του. Μιλάµε επίσης για τα έκτα-
κτα µερίσµατα που θα αποφασίζει η διοίκηση, κάνοντας πρόταση
στη γενική συνέλευση και θα δίνει στους µετόχους. Επίσης, µι-
λάµε για εξαγορές, συγχωνεύσεις θυγατρικών. 

Ακόµη, µιλάµε και για την αλλαγή έδρας του ΟΤΕ. Είναι κάτι
που δεν το έχουν πολυσυζητήσει εδώ στην Αίθουσα οι Υπουργοί
και ίσως δεν το γνωρίζουν. Μετά από αυτή τη συµφωνία και αφού
το δηµόσιο θα απεκδυθεί του ρόλου του να έχει µια στρατηγική
συµµετοχή στη διοίκηση και έναν αποφασιστικό λόγο, παράλ-
ληλα µε την απέκδυση του δικαιώµατος και της υποχρέωσης -θα
έλεγα εγώ- του Κοινοβουλίου να ελέγχει κάθε τέτοια σύµβαση,
δηλαδή µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και ξένων επενδυτών, των
Γερµανών της «DEUTSCHE TELEKOM», τώρα, λοιπόν, ερχόµα-
στε να υπογράψετε και να ψηφίσουµε εµείς –που εµείς δεν θα
ψηφίσουµε- ότι θα µπορεί η νέα διοίκηση να αποφασίσει και αλ-
λαγή της έδρας. 

Πού σκοπεύετε να τον πάτε τον ΟΤΕ στη Βουλγαρία, ακολου-
θώντας µήπως τις επιταγές και το πρόσταγµα του διοικητή του
ΟΑΕΕ που είπε ότι όσοι Έλληνες δεν µπορούν να αντέξουν και
να πληρώνουν τις ασφαλιστικές εισφορές να πάνε στη Βουλγα-
ρία; Εκείνος να πάει στη Βουλγαρία, όχι οι Έλληνες επιχειρηµα-
τίες που προσπαθούν και πασχίζουν, µεταξύ φθοράς και αφθαρ-
σίας, µε ένα παµφάγο, κακό κράτος, µε ένα πελατειακό σύστηµα
και την αναξιοκρατία παντού, να τους χτυπάει πισώπλατα, να
τους δείχνει εκείνος την πόρτα εξόδου. Ε, όχι, δεν αλλάζουµε
χώρα. Να αλλάξουν χώρα εκείνοι που δεν µπορούν να αντιµετω-
πίσουν τα προβλήµατα.

Και καταλήγω. Το 4% των µετοχών του ΟΤΕ παραµένει στο
ΙΚΑ. Μάλιστα. Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι εντάξει τι έγινε
που το 5%, από τα 6% που κατέχει το ελληνικό δηµόσιο, θα πάει
στο ΤΑΙΠΕΔ; Έχουµε και το 4% των µετοχών του ΙΚΑ που έχει
στο χαρτοφυλάκιό του. 

Ρωτώ λοιπόν: Το ΙΚΑ ερωτήθη για να συνάψει νέα συµφωνία
µε το ελληνικό δηµόσιο και να κτυπήσει άλλου είδους στρατηγική
συνεργασία µε τους Γερµανούς; Πείτε το µας, έτσι ώστε να κα-
ταλάβουµε ότι έχετε κάνει µια προετοιµασία και δεν µας µιλάτε
µε λόγια του αέρα. 

Εµείς καταψηφίζουµε αυτή την τροπολογία. Θεωρούµε ότι
είναι εντελώς λανθασµένη. Μην κρύβεστε πίσω από τις λέξεις και
αφού µας λέτε ότι κάνετε σκληρή και υπερήφανη διαπραγµά-
τευση, αποδείξτε το εδώ. Αλλά, τι λέω; Εδώ δεν καταφέρατε να
πείσετε τους ευρωπαίους, τους θεσµούς, την τρόικα, όπως θέ-
λετε πείτε τους, και τους Αµερικανούς βέβαια να απαλλάξουν το
«Χαµόγελο του Παιδιού» και τα άλλα κοινωνικά ιδρύµατα από τον
ΕΝΦΙΑ. Εδώ τώρα στον ΟΤΕ θα κολλήσετε;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Αµυρά.
Τον λόγο έχει η κ. Ασηµακοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για µια διόρθωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Υ-
πουργέ. Διόρθωση ως προς τι;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το Προ-
εδρείο είναι ενηµερωµένο. Απλώς να ενηµερώσω και το Σώµα ότι
οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις αφορούν την υπουργική τροπολογία
µε αριθµό 700 και όχι 300, όπως λανθασµένα είχε λεχθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ελάτε, κυρία Ασηµακοπούλου.
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα αναφερθώ στην τροπολογία για την
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οποία προ ολίγων λεπτών η Υπουργός συνοπτικά ανήγγειλε στο
Σώµα ότι δεν θα γίνει δεκτή. Αναφέροµαι βεβαίως στην τροπο-
λογία που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία για το θέµα των πλειστη-
ριασµών της πρώτης κατοικίας.

Δεν εδόθη καµµία εξήγηση από την Υπουργό βεβαίως. Νοµίζω
–αν δεν απατώµαι- ότι ο κ. Φωτάκης πριν είπε ότι δεν θα εξετα-
στεί σήµερα, διότι θα έρθει κάποια στιγµή µια πρωτοβουλία της
Κυβερνήσεως. Επιτρέψτε µου, όταν ακούω ότι θα λυθεί ένα θέµα
από την Κυβέρνηση, θυµάµαι ότι θα σκιζόταν το µνηµόνιο, θυµά-
µαι ότι θα δινόταν δέκατη τρίτη σύνταξη, θυµάµαι ότι θα υπήρχε
ένα παράλληλο πρόγραµµα, θυµάµαι και πιο πρόσφατα πράγ-
µατα, όπως για παράδειγµα ότι θα δίνονταν αντισταθµιστικά
στους συνταξιούχους στους οποίους η Κυβέρνηση έκοψε το
ΕΚΑΣ, 70 εκατοµµύρια τα επόµενα δύο χρόνια και ήρθε το προ-
σχέδιο του προϋπολογισµού και να που προβλέπει µόνο 18 εκα-
τοµµύρια φέτος και τίποτα για το 2017.

Προφανώς, απλά αναφέρω ότι το πρόβληµα της Κυβερνήσεως
δεν είναι ότι δεν θέλει τροπολογίες στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
γιατί σηµειώνω εδώ ότι έχουν κατατεθεί στο νοµοσχέδιο και
έχουν γίνει δεκτές περί τις δέκα υπουργικές τροπολογίες, από
τον κ. Τσακαλώτο, τον κ. Σταθάκη, τον κ. Αλεξιάδη, στον οποίο
αφορά και αυτή που καταθέσαµε εµείς, τον κ. Φίλη, τον κ. Μπαλ-
τά, τον κ. Βίτσα, τον Παππά, τον κ. Σπίρτζη. Όλο δηλαδή το
Υπουργικό Συµβούλιο έχει φέρει τροπολογίες στο νοµοσχέδιο,
αλλά η βουλευτική τροπολογία που έφερε η Νέα Δηµοκρατία
απορρίπτεται συνοπτικά.

Για να εξηγήσω γιατί αυτό είναι σηµαντικό, αναφέροµαι, λοι-
πόν, στο περιεχόµενο της τροπολογίας. Η τροπολογία, λοιπόν,
αυτή προβλέπει ότι µέχρι τις 31-12-2017 αναστέλλεται η κατά-
σχεση ακινήτων φορολογουµένων και φυσικών προσώπων που
έχουν οφειλές προς το δηµόσιο, εφόσον πληρούνται κάποιες
προϋποθέσεις σωρευτικά: Πρώτον, το συγκεκριµένο ακίνητο
χρησιµεύει ως κύρια κατοικία και µετά υπάρχουν πολύ λογικά ει-
σοδηµατικά κριτήρια και κριτήρια που αφορούν στην αντικειµε-
νική αξία του ακινήτου.

Έρχεται, λοιπόν, αυτή η τροπολογία –και γι’ αυτό τη φέραµε-
για να αντιµετωπίσει µια αγωνία την οποία αντιµετωπίζει αυτή τη
στιγµή η ελληνική κοινωνία, την αγωνία κάποιου να χάσει το σπίτι
του, την αγωνία των πλειστηριασµών. Βεβαίως, η Κυβέρνηση δεν
ακούει αυτή την κραυγή αγωνίας, αν κρίνω από τις δηλώσεις του
αρµόδιου Υπουργού, που είναι ο κ. Αλεξιάδης. Τι είπε ο κ. Αλε-
ξιάδης για τους πλειστηριασµούς; Είπε ότι είναι ιστορίες για
αγρίους.

Για να το δούµε λίγο αυτό. Σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελ-
λάδος από τα 240 δισεκατοµµύρια δάνεια στη χώρα µας, τα
108,2 δισεκατοµµύρια είναι µη εξυπηρετούµενα. Αυτό είναι ένα
ποσοστό 45,1%. Τα 45 δισεκατοµµύρια από αυτά τα µη εξυπη-
ρετούµενα δάνεια είναι στεγαστικά δάνεια. Και αναφέροµαι σε
αυτά, γιατί πιθανολογεί κανείς ότι τα στεγαστικά έχουν υποθήκη
την πρώτη κατοικία ενδεχοµένως. Είναι, λοιπόν, τετρακόσιοι εί-
κοσι χιλιάδες Έλληνες και Ελληνίδες αυτή τη στιγµή, σύµφωνα
µε έρευνα της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», οι οποίοι δεν εξυ-
πηρετούν τα στεγαστικά τους δάνεια. Μήπως αυτοί είναι οι
άγριοι στους οποίους αναφέρεται ο κ. Αλεξιάδης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Όχι, δεν είναι αυτοί.
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Στον Υπουργό κ. Αλε-

ξιάδη, που λέει ότι οι πλειστηριασµοί είναι ιστορίες για αγρίους,
και σε εσάς που σχολιάζετε, κύριε συνάδελφε, εγώ απαντώ ότι
ο κόσµος αυτή τη στιγµή φοβάται µήπως ήρθανε τα άγρια να
διώξουν τα ήµερα, φοβάται µήπως χάσει το σπίτι του.

Και το τεκµηριώνω κι αυτό, επίσης: Για να δούµε τι έχει κάνει
ακριβώς η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα για το θέµα της πρώτης κα-
τοικίας. Επί ηµερών της προηγούµενης κυβερνήσεως υπήρχαν
δύο πυλώνες προστασίας για την πρώτη κατοικία. Υπήρχε ο
νόµος Κατσέλη και υπήρχε κι ο ν.4224/2013, η γνωστή ρύθµιση
Χατζηδάκη, που έδινε µια οριζόντια αυτοδίκαιη προστασία της
πρώτης κατοικίας.

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση Τσίπρα και τι κάνει; Καταργεί
εντελώς τον έναν πυλώνα, τη ρύθµιση Χατζηδάκη και τι κάνει µε
τον νόµο Κατσέλη; Με τον ν.4346/2015, µε το άρθρο 14 συγκε-
κριµένα, τι κάνει; Περιορίζει τον νόµο Κατσέλη, αυξάνοντας το

εισοδηµατικό όριο για να µπορεί κάποιος να ενταχθεί στον νόµο,
αυξάνοντας επίσης και την αντικειµενική αξία του ακινήτου. Τι γί-
νεται, λοιπόν; Λιγότεροι άνθρωποι µπορούν να ενταχθούν στον
νόµο Κατσέλη. Και, πιο σηµαντικό από αυτό, τι άλλο κάνει; Βάζει
µια ηµεροµηνία λήξης στο νόµο Κατσέλη, το 2018. Δηλαδή µετά
το 2018 δεν υπάρχει ούτε ο δεύτερος πυλώνας προστασίας.

Και επειδή ανησυχεί ο κόσµος µήπως ήρθαν τα άγρια να διώ-
ξουν τα ήµερα, ενώ πριν ήταν «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη»
και «τα κοράκια των αγορών», τι έκανε επίσης; Επέτρεψε την πώ-
ληση των δανείων στα funds και προστατεύει µέχρι τις 31 Δεκεµ-
βρίου του 2017 µόνο τα δάνεια που έχουν σαν διασφάλιση πρώ-
της κατοικίας µε αντικειµενική αξία 140.000 ευρώ. Και αυτά επι-
τρέπει στα funds εν τω µεταξύ να τα διαχειρίζονται, ούτως ώστε
να προετοιµαστούν και να είναι πολύ έτοιµα τα funds, για να µπο-
ρέσουν να τα πλειστηριάσουν µε τη λήξη της προστασίας. Αυτά
έχει κάνει η Κυβέρνηση για την πρώτη κατοικία µέχρι στιγµής.

Και ενώ εµείς σήµερα ακούµε την κραυγή αγωνίας που εκπέµ-
πει η ελληνική κοινωνία για το θέµα των πλειστηριασµών, που εκ-
πέµπει ο επιχειρηµατικός κόσµος, τον οποίο συστηµατικά εµπαί-
ζει ο κ. Σταθάκης, καθυστερώντας ενάµιση χρόνο να φέρει οποι-
αδήποτε ρύθµιση για τα κόκκινα δάνεια των επιχειρήσεων,
πράγµα που οδηγεί τις επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν καταφέρει
µε την εξοντωτική αυτή φορολογία να µείνουν όρθιες να συνεχί-
σουν να λειτουργούν, ενώ, λοιπόν, εµπαίζετε τον επιχειρηµατικό
κόσµο, έρχεστε σήµερα και λέτε συνοπτικά ότι δεν γίνεται δεκτή
αυτή η τροπολογία. Αυτή είναι η αντιµετώπιση της Κυβέρνησης
για την κραυγή αγωνίας του κόσµου.

Και καλά, ο κ. Αλεξιάδης και στο Μαξίµου δεν ακούνε την
κραυγή αγωνίας του κόσµου. Εσείς οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ τι
κάνετε; Δεν ακούτε τον κόσµο να ανησυχεί για τους πλειστηρια-
σµούς; Μάλλον δεν τους ακούτε, γιατί είστε κι εσείς στο Μαξί-
µου, στα διάφορα κοκτέιλ πάρτι και τραγουδάτε και χορεύετε και
τρώτε καναπεδάκια ή τυροπιτάκια. Μάλλον γι’ αυτό δεν ακούτε
τις κραυγές αγωνίας. Βγείτε λίγο στις εκλογικές σας περιφέρειες
και θα δείτε αν είναι ιστορίες για αγρίους ότι ο κόσµος ανησυχεί
άµα θα χάσει τα σπίτια του.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, εµείς επειδή δεν εµπαίζουµε τον
κόσµο, συνοπτικά, σύντοµα όπως προανήγγειλε ο Πρόεδρος κ.
Μητσοτάκης, θα παρουσιάσουµε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο για
την αντιµετώπιση του µεγάλου θέµατος που απασχολεί την ελ-
ληνική κοινωνία, του ιδιωτικού χρέους. Και να ξέρετε ότι οι προ-
τάσεις αυτές θα είναι συγκεκριµένες, ρεαλιστικές και εφαρµό-
σιµες, στον αντίποδα του λαϊκισµού που ζήσαµε προεκλογικά µε
τον ΣΥΡΙΖΑ, που έλεγε ότι θα δώσει σεισάχθεια σε όλον τον
κόσµο. Και να ξέρετε ότι η εξουσία που σας εµπιστεύτηκε ο ελ-
ληνικός λαός είναι δανεική, δεν είναι µόνιµη. Και οι υποσχέσεις
τις οποίες εσείς δεν τηρείτε, είναι σαν τα κόκκινα δάνεια. Αλλά,
να ξέρετε, όταν έρθει η ώρα, εγώ σας προβλέπω ότι ο κόσµος
δεν πρόκειται να σας δώσει «σεισάχθεια» για την κοροϊδία που
του προσφέρατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Μεγαλοικονόµου από την Ένωση Κεντρώων.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω σήµερα τη σηµερινή µου τοπο-

θέτηση µε τα όσα ανησυχητικά διάβασα χθες, σε σχέση µε την
κατάσταση της χώρας µας. Προφανώς, κάθε Ελληνίδα και Έλ-
ληνας αυτή τη στιγµή βιώνει στην καθηµερινότητά του ένα µε-
γάλο άγχος, µια µεγάλη αγωνία, που το βλέπει και στο σπίτι του,
στην οικογενειακή του κατάσταση, στο πορτοφόλι του.

Αλλά πέραν όλων αυτών, που βιώνει ο κάθε Έλλην πολίτης,
έρχονται επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Η ΕΛΣΤΑΤ διόρθωσε τα
περσινά δεδοµένα, για την περσινή χρονιά του 2015 και διατυ-
πώνει µε πάσα ειλικρίνεια ότι η χρονιά έκλεισε µε µεγαλύτερη
ύφεση από αυτή που νοµίζατε και µάλιστα, µε σοβαρά υψηλό-
τερη ύφεση, δηλαδή της τάξεως του 1,3% του ΑΕΠ έναντι του
0,9%, που πιστεύαµε µέχρι τώρα. Αυτά τα δεδοµένα, δυστυχώς,
δεν είναι απλοί αριθµοί. Αντιπροσωπεύουν την πραγµατική ελλη-
νική κοινωνία, την ελληνική οικονοµία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. 
Συγγνώµη, κυρία Μεγαλοοικονόµου, που σας διακόπτω.
Είµαστε που είµαστε και λίγοι στην Αίθουσα, κάνετε και φασα-

ρία. Δεν ακούγεται η οµιλήτρια. Σας παρακαλώ πολύ.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Έχει δυνατή φωνή, δεν φοβάται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία Μεγα-

λοοικονόµου.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Διότι µειώνοντας τις δα-

πάνες των νοικοκυριών, αφού δεν τους αφήνετε να καταναλώ-
σουν, µειώνετε εν γνώσει σας και τις δαπάνες του εµπορίου.
Δηλαδή, έχουµε φθάσει οι εισαγωγές, οι εξαγωγές, να είναι ελά-
χιστες το τελευταίο διάστηµα και να µην υπάρχουν ιδιωτικές
επενδύσεις. Έτσι, έχουµε φθάσει το 35% του ελληνικού πληθυ-
σµού να ζει κάτω από τα όρια της φτώχειας. Το ποσοστό αυτό
θεωρώ ότι είναι συγκλονιστικό για τις µέρες µας. Έχουµε φθάσει
στις εποχές των χωρών του τρίτου κόσµου.

Με αυτά τα δεδοµένα ξεκίνησαν και οι πλειστηριασµοί από το
ελληνικό δηµόσιο της πρώτης κατοικίας. Είναι γνωστό τι έγινε
στα κατά τόπους ειρηνοδικεία και οι άνθρωποι φυσικά βρίσκονται
σε απόγνωση. Ευτυχώς που οι συµβολαιογράφοι στάθηκαν στα
πόδια τους και προχώρησαν σε αποχές κάθε Τετάρτη, ώστε να
µη διεξάγονται πλειστηριασµοί και αν προέρχονται από το δηµό-
σιο ή από άλλους φορείς του δηµοσίου, τουλάχιστον να µη χά-
σουν τα σπίτια τους.

Έτσι, θυµάµαι τη γιαγιά µου, όταν έλεγε: «παιδί µου, ένα κε-
ραµίδι πάνω από το κεφάλι σου», τώρα το κεραµίδι, µε συγχω-
ρείτε, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι έχει γίνει βράχος που πέφτει
από κατολίσθηση και µας καταπλακώνει. Αυτό µου θυµίζει. Τα
κεραµίδια πλέον δεν υπάρχουν για ασφάλεια. Μάλιστα, θεωρώ
ότι η Κυβέρνηση επέλεξε να αφήσει αυτούς τους ανθρώπους τε-
λείως ακάλυπτους, στο έλεος του θεού.

Εµείς, ως Ένωση Κεντρώων, λέµε ότι πρέπει να παγώσουν οι
πλειστηριασµοί της πρώτης κατοικίας τουλάχιστον για τρία χρό-
νια και µε αντικειµενική αξία πάνω από 200.000 ευρώ. Επίσης,
θέλω να αναφερθώ στα δάνεια, τα οποία θα πουληθούν σε ξένα
funds. Πρέπει να τους δώσουµε τη δυνατότητα, όταν τα αγορά-
σουν τα ξένα funds, εντός τριµήνου, αφού έλθουν σε συνεν-
νόηση µε τους δανειολήπτες, να µπορούν οι δανειολήπτες να το
εξαγοράσουν στην τιµή που το αγόρασαν από την τράπεζα –
αυτό θα ήταν το καλύτερο-, έστω και µε µια µικρή παραπάνω
τιµή.

Διότι σε ό,τι αφορά την πρώτη κατοικία, είναι σαν να αφαιρέ-
σετε το καβούκι από τη χελώνα. Δεν µπορεί να ζήσει. Σκεφτείτε
το. Αν βάζετε διατίµηση σε προϊόντα πρώτης ανάγκης, όπως
είναι η φέτα, δεν θα βάλετε σε αυτά που κινδυνεύει το σπίτι τού
κάθε δανειολήπτη, της κάθε οικογένειας; Θεωρώ ότι είναι εξω-
πραγµατικό. Ως Ένωση Κεντρώων απαιτούµε η Κυβέρνηση να
λάβει απόφαση για νοµοθετική πρωτοβουλία, ώστε να εξασφα-
λίσει τους αδύναµους Έλληνες.

Σήµερα είδα στην τηλεόραση ένα θέµα που ανέδειξε η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων στα Δηµόσια Νοσοκοµεία, η
ΠΟΕΔΗΝ. Κατήγγειλε ότι εβδοµήντα πέντε ασθενοφόρα παρα-
µένουν καθηλωµένα λόγω βλάβης στην Αττική και τη στιγµή αυτή
λειτουργούν µόνο εξήντα ασθενοφόρα, ενώ οι ανάγκες του πλη-
θυσµού απαιτούν τουλάχιστον τον τριπλάσιο αριθµό. Νοµίζω ότι
είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα, διότι κινδυνεύει η ζωή κάθε ανθρώ-
που. Αν περιµένει να έλθει το ασθενοφόρο και δεν υπάρχει ή
είναι χαλασµένο και καθηλωµένο, νοµίζω ότι είναι τεράστια ευ-
θύνη απέναντι στον Έλληνα πολίτη.

Τώρα, ας έλθω και στο νοµοσχέδιο για το νέο Ίδρυµα Έρευ-
νας και Καινοτοµίας. Η έρευνα ήταν πάντοτε τα τελευταία χρόνια
εγκαταλελειµµένη στη χώρα µας, διότι δεν υπήρχαν προσλήψεις
νέων ερευνητών, δεν υπήρχε ερευνητικό έργο. Το πρόβληµα δεν
ήταν ότι υπήρχε έλλειψη κατάλληλων επιστηµόνων. Διαθέτουµε
πάρα πολύ µεγάλα µυαλά -άριστα, θα µπορούσα να πω- που δια-
πρέπουν στο εξωτερικό και τιµούν την πατρίδα τους, γιατί εκεί
έχουν τη δυνατότητα να το αναδείξουν, ενώ εδώ τους χαντακώ-
νουµε, θέλουµε, δεν θέλουµε. Δεν τους αξιοποιούµε.

Απλώς σπουδάζουν στα ελληνικά πανεπιστήµια και µετά τους
παραδέχονται στο εξωτερικό. Εκεί είµαστε εξαγωγείς. Έχουµε
υψηλή θέση στην εξαγωγή µυαλών. Εκεί βρίσκουν τον κατάλληλο

χώρο και χρόνο και το χρήµα για να αναδείξουν την έρευνα που
µπορούν να κάνουν και αυτά που µπορούν να πραγµατοποι-
ήσουν, ενώ εδώ χάνονται.

Μάλιστα, στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου και στην
παράγραφο 4 λέτε, κύριε Υπουργέ –και αυτό µε ευχαρίστησε-,
ότι η χρηµατοδότηση των ερευνητικών προγραµµάτων θα γίνει
στην αρχή βάσει εξαιρετικής ακαδηµαϊκής επίδοσης. Πάρα πολύ
ωραία. Έρχεστε στα λόγια µας τώρα. Αναγνωρίζετε µε αυτό τι;
Η Κυβέρνηση αναγνωρίζει τα αριστεία. Αφού φτάνει να τα ανα-
γνωρίζει σ’ ένα ακαδηµαϊκό επίπεδο και να αναγνωρίζει ότι θα
παίρνει χρηµατοδότηση βάσει αυτής της στατιστικής, αναγνωρί-
ζονται τα αριστεία. 

Επίσης, το ζητούµενο είναι ότι στο άρθρο 2 παράγραφος 2
πρέπει να γίνει διάκριση ανάµεσα στους πρωταρχικούς δικαιού-
χους της χρηµατοδότησης και τις ιδιωτικές επιχειρήσεις. Το είχα
πει και χθες. Μάλιστα, µου είπατε ότι θα γίνουν µε κάποια ρύθ-
µιση, όµως δεν µας εξηγείτε πώς οι ιδιωτικές επιχειρήσεις θα
λαµβάνουν τη χρηµατοδότηση και µε ποιο ποσοστό. Αυτό µου
το είπατε και χθες, αλλά το έψαξα και δεν υπάρχει καµµία τεκ-
µηρίωση, ούτε είναι γραµµένο πουθενά για να το εξηγήσετε,
κύριε Υπουργέ. 

Στο άρθρο 10, παράγραφος 3, λέµε για τους αποσπασµένους
δηµόσιους υπαλλήλους. Μου είπατε πάλι χθες ότι θα αποσπών-
ται αλλά δεν θα παίρνουν µεγαλύτερο µισθό. Και σας διαβεβαι-
ώνω ότι διαβάζοντας το άρθρο είδα ότι ο µισθός τους δεν θα
αντιστοιχεί στη θέση που υπηρετούν, γιατί αφήνετε ένα παραθυ-
ράκι για τους υµέτερους ότι θα πληρώνονται από το Ίδρυµα.
Οπότε γράψτε σε µια παράγραφο ότι αυτοί που θα αποσπα-
στούν, θα παίρνουν τον ίδιο µισθό που είχαν στη θέση στην οποία
υπηρετούσαν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ενιαίο µισθολόγιο είναι.
Το ίδιο πράγµα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Γράψτε το, όµως. Εγώ
είµαι χαζή και δεν µπορώ να το καταλάβω, όπως και ο ελληνικός
λαός! Γράψτε ότι θα παίρνουν τον ίδιο µισθό. Ξεκαθαρίστε το,
όχι ότι θα πληρώνονται από το Ίδρυµα. Με συγχωρείτε, αλλά
αφήνετε παράθυρα. Αυτό δεν µε ικανοποιεί.

Ως προς τη χρηµατοδότηση, είναι σαφές ότι πρέπει να χρηµα-
τοδοτηθούν οι νέοι επιστήµονες, να βγάλουν τις διδακτορικές
τους εργασίες και αυτό που µε απασχολεί είναι αν αυτά που θα
προέλθουν από την έρευνα θα µπορέσουµε να τα αξιοποιή-
σουµε, κύριε Υπουργέ. Διότι έρευνα δεν είναι µόνο η έρευνα για
τα χαρτιά. Η έρευνα πρέπει να µπορέσει να αξιοποιηθεί επί του
πρακτέου, να µπει στην παραγωγική διαδικασία και αυτή η έρευ-
να, την οποία θα πληρώσουµε µε δάνειο, την οποία θα πληρώσει
ο ελληνικός λαός, πρέπει να του αποδώσει, αλλιώς είναι «καµένο
χαρτί».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, έχω να κάνω µια ανακοίνωση προς
το Σώµα.

Γίνεται γνωστό ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες, καθώς και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Αιγίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αφορά

την έρευνα και την καινοτοµία. Θα µπορούσε να αποτελέσει ένα
σηµείο αναφοράς για την ανάκαµψη της χώρας, να ενώσει και
να συνεγείρει τη δηµιουργικότητα των νέων επιστηµόνων. 

Μεγάλη µερίδα του περισσότερο επιστηµονικά καταρτισµένου
ανθρώπινου δυναµικού της πατρίδας µας φεύγει στο εξωτερικό.
Οι νέοι που παραµένουν, απλά κρατούν στάση αναµονής. Δυστυ-
χώς, όµως, µε τη δεδοµένη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε δεν διαφέρει από τα προηγούµενα. Κρατι-
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κός παρεµβατισµός, συγκεντρωτισµός και µικροδιαχείριση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίθενται τα ερωτήµατα: Γιατί δά-

νειο; Πώς θα αποπληρωθεί το δάνειο των 240 εκατοµµυρίων
ευρώ, το οποίο συµπράττεται µεταξύ της χώρας µας και της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για τη λειτουργία του νέου ορ-
γανισµού του ΕΛΙΔΕΚ; Υπάρχει επιχειρηµατικό σχέδιο; Δεν
ξεκαθαρίζετε πουθενά πώς θα είναι βιώσιµος ο νέος οργανισµός.
Ποια είναι τα έσοδα του ΕΛΙΔΕΚ; Ξεκινάµε µε δάνειο. Μετά από
τρία χρόνια θα ληφθεί ένα καινούργιο δάνειο για να µπορεί να
λειτουργήσει; Δεν υπάρχει οργανόγραµµα. Υπάρχει απόδοση;
Πώς µετριέται η απόδοση αυτού του οργανισµού; Ο ΕΛΙΔΕΚ δεν
υπόκειται σε κανέναν µηχανισµό αξιολόγησης. Ποιος αξιολογεί
τα πεπραγµένα αυτού του νέου οργανισµού; 

Δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση να δηµοσιεύονται στην πλατ-
φόρµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» οι αποφάσεις που θα λαµβάνονται από τον
Διευθυντή και το Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΛΙΔΕΚ. Άρα, αδια-
φάνεια. Για ποιον λόγο; Στο τέλος ποιος πληρώνει αυτά τα δά-
νεια; Τα πληρώνει ο ελληνικός λαός, ο Έλληνας φορολογού-
µενος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο δεν απαντά στα
ουσιαστικά προβλήµατα της έρευνας στη χώρα µας, στη σύν-
δεση της έρευνας µε την αγορά και την επιχειρηµατικότητα, έτσι
ώστε να χρηµατοδοτούνται προτάσεις µε προστιθέµενη αξία για
τη δηµιουργία νέων µορφών οικονοµικής δραστηριότητας και
νέων θέσεων εργασίας.

Τίθεται, λοιπόν, το θέµα εάν ο ΕΛΙΔΕΚ ανταποκρίνεται και αν
είναι µια ανάσχεση στο brain drain η σύσταση ενός ακόµα οργα-
νισµού; Γιατί πρέπει ένας νέος διαφορετικός οργανισµός; Δεν
υπάρχουν σήµερα τα πανεπιστήµια, τα ΤΕΙ, τα ερευνητικά κέν-
τρα, η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας; Δεν υπάρ-
χουν πόροι χρηµατοδότησης όπως είναι το ΕΣΠΑ, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή; Γιατί να µην υποστηριχθούν οι φορείς αυτοί, να γίνουν
πιο ανταγωνιστικοί, να οργανωθούν καλύτερα, ώστε να µπορούν
να χρηµατοδοτηθούν άµεσα και απευθείας σε ανταγωνιστικά
προγράµµατα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή; 

Δεν αντιµετωπίζεται το πρόβληµα της διαρροής νέων επιστη-
µόνων µέσω ενός στρατηγικού σχεδιασµού για την απορρόφηση
αυτών των ανθρώπων. Σύµφωνα µε πρόσφατα στοιχεία της EU-
ROSTAT του 2016, ένας στους δύο νέους πτυχιούχους της χώ-
ρας µας δεν µπορεί να βρει εργασία. Πιστεύω ότι το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο δεν απαντά σε αυτό το ερώτηµα και δεν είναι
µια ανάσχεση του brain drain. 

Τι συµβαίνει µέχρι τώρα στην πατρίδα µας; Έχουµε µια εκπαί-
δευση, όπου παράγουµε επιστήµονες, πτυχιούχους, µεταπτυχια-
κούς, διδάκτορες, µεταδιδάκτορες και στο τέλος φτάνουµε να
υπάρχει ένα κενό.

Αναφέρατε ότι θα δοθούν υποτροφίες. Υπάρχει το ΙΚΥ που
µπορεί να δίνει υποτροφίες. Όµως, µετά το τέλος αυτών των
υποτροφιών πάλι θα έχουµε ξανά αυτό το κενό.

Γιατί, λοιπόν, υπάρχει αυτό κενό; Διότι δεν έχει γίνει η σύνδεση
µε την επιχειρηµατικότητα, µε την τοπική παραγωγή, µε την πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, µε την εξωστρέφεια και τη χρηστικότητα
των παραγόµενων αποτελεσµάτων, καµµία συνέργεια ή συνερ-
γασία µε ιδιωτικά κεφάλαια, µε την αγορά εργασίας, µε τις ιδιω-
τικές επιχειρήσεις και µε τις ανάγκες της οικονοµίας σας. Αυτά
δεν αναφέρονται µέσα στο νοµοσχέδιο και δεν υπάρχουν καν ως
σκέψη. Γνωρίζετε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι ότι η αγορά είναι
εκείνη που καθορίζει το προς τα πού θα πάει η έρευνα και η εξέ-
λιξη, διότι αυτή χρηµατοδοτεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ σε ένα άλλο
κενό που υπάρχει. Στην Ελλάδα γίνεται έρευνα, για χρόνια γίνε-
ται έρευνα και χρηµατοδοτείται η έρευνα. Έχουµε καλά αποτε-
λέσµατα και σωστές ανακαλύψεις οι οποίες, όµως, δεν προχω-
ρούν στη συνέχεια, ώστε να επιστραφούν τα χρήµατα πίσω στην
πατρίδα µας, στην ελληνική οικονοµία. Γιατί συµβαίνει αυτό;
Διότι δεν υπάρχει κατοχύρωση των αποτελεσµάτων. Διότι είµα-
στε οι τελευταίοι στην αξιοποίηση των πατεντών. Το έχω αναφέ-
ρει και στην επιτροπή. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την ισχύουσα νοµοθεσία ο ερευνητής θα
πρέπει από µόνος του να χρηµατοδοτήσει την πατέντα. Δεν τη
χρηµατοδοτεί κανένας οργανισµός και δεν έχετε καµµία µέριµνα

στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου όσον αφορά τις πατέντες. Άρα
κάνουµε έρευνα, παράγουµε αποτελέσµατα και έρχονται κά-
ποιες άλλες εταιρείες από κάποιες άλλες χώρες να πάρουν την
έρευνα, η οποία δηµοσιεύεται και υποχρεωτικά δηµοσιεύεται, να
την αξιοποιήσουν, να την κάνουν πατέντα και να µην επιστρέφε-
ται πίσω στην ελληνική οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο άρθρο 5, παράγραφος 5,
αναγράφεται: «Η αξιολόγηση ενεργείται µε αποκλειστικό γνώ-
µονα την επιστηµονική επάρκεια και την ποιότητα των προτά-
σεων». Άρα η καινοτοµία δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν. Οι επιπτώσεις
στην ελληνική οικονοµία δεν ενδιαφέρουν. Ιδιαίτερα µε την πα-
ρούσα οικονοµική συγκυρία, τα όποια ποσά που θα διατεθούν,
θα πρέπει να έχουν θετική επίδραση στην ελληνική οικονοµία και
στις θέσεις εργασίας. Προσθέστε επίσης την οικονοµική αστά-
θεια, την υψηλή φορολογία που δηµιουργεί ένα εχθρικό περιβάλ-
λον σε οποιαδήποτε προσπάθεια έρευνας και δηµιουργίας
νεοσύστατων επιχειρήσεων. 

Το σχέδιο νόµου δεν απαντά στο πρόβληµα της γραφειοκρα-
τίας, γιατί µέχρι τώρα είχαµε προσκλήσεις, προκηρύξεις, αξιο-
λογήσεις. Σε όλη αυτή την αλυσίδα δεν υπάρχει καµµία απάντη-
ση να βελτιώσουµε τα κακώς κείµενα µέχρι στιγµής. Δεν υπάρχει
καµµία αναφορά τέλος σε διεθνείς κριτές. Όµως πώς να ιδρυ-
θούν νέες εταιρείες όταν οι κυβερνητικές επιλογές δηµιουργούν
ένα τοξικό για το επιχειρείν περιβάλλον; Υψηλή φορολόγηση,
αστάθεια στο οικονοµικό κλίµα. Σύµφωνα δε µε επίσηµα στοιχεία
είµαστε η χώρα µε την υψηλότερη φορολόγηση των επιχειρή-
σεων. Είµαστε η χώρα µε τις υψηλότερες εργοδοτικές, ασφαλι-
στικές εισφορές και πάει λέγοντας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ στις τροπο-
λογίες που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και να πω
ότι υπάρχουν µέσα στις τροπολογίες αυτές διατάξεις, µε τις
οποίες συµφωνούµε και θα θέλαµε να τις ψηφίσουµε, όπως για
παράδειγµα η διάταξη που αναφέρεται στα ΕΔΙΠ και η διάταξη
που αναφέρεται στους καθηγητές εφαρµογών. Θέλω να ευχαρι-
στήσω από το Βήµα της Βουλής την κυρία Υπουργό για την πρω-
τοβουλία που έχει πάρει. Επειδή, όµως, κατατίθεται συνολικά ως
σώµα µαζί µε τα υπόλοιπα άρθρα, όπως για παράδειγµα µε το
άρθρο των µετεγγραφών, δεν µπορούµε να το υπερψηφίσουµε.
Θα µπορούσατε να µας διευκολύνατε να το υπερψηφίσουµε,
κυρία Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Γιατί δια-
φωνείτε µε τις µετεγγραφές; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Διαφωνούµε µε τις µετεγγραφές διότι,
κυρία Υπουργέ -είχαµε µιλήσει και πέρυσι- τα τρία σπίτια τα αφή-
νετε απ’ έξω. Για παράδειγµα, όταν µια οικογένεια, ανεξαρτήτως
εισοδήµατος, ζει στην Άρτα και έχει έναν φοιτητή στην Αθήνα και
έναν άλλο φοιτητή στη Θεσσαλονίκη, δεν µπορούν αυτοί να πά-
ρουν µετεγγραφή. Τους πολύτεκνους, τους τρίτεκνους, που θα
έπρεπε να είναι εκτός ποσοστού, τους αφήνετε εκτός. Μπαίνει
το εισοδηµατικό κριτήριο και µόνο. Το βάζετε ως πιο βασικό.
Όσον αφορά στο εισοδηµατικό κριτήριο, ξέρετε πολύ καλά ότι
οικογένεια µε ένα παιδί µπορεί πραγµατικά να έχει µεγαλύτερα
εισοδήµατα, αλλά να δηλώνει πολύ µικρό εισόδηµα. Αυτός θα
πάρει µετεγγραφή. Και δεν θα πάρει µετεγγραφή αυτός που συν-
τηρεί τρία σπίτια και εισόδηµα της τάξης των 15.000 ευρώ. Για
τέτοια εισοδήµατα µιλάµε και για 20.000 ευρώ. Αυτός δεν δι-
καιούται µετεγγραφή. Το είχαµε πει και παλιότερα. Δείτε το µε
µεγαλύτερο, καλύτερο ενδιαφέρον και πιο ολοκληρωµένα, κυρία
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια ιστορική καµπή που η
χώρα πρέπει να ανοίξει τις πύλες της στον ανταγωνισµό, η Κυ-
βέρνηση πολιτεύεται σε όλα µε εσωστρέφεια και συντηρητισµό.
Η Κυβέρνηση δίνει σε όλα τα µέτωπα µια µάχη οπισθοφυλακών.
Το πολιτικό της κεφάλαιο έχει εξαντληθεί όπως και η ανοχή της
ελληνικής κοινωνίας απέναντί της. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στύλιο.
Τον λόγο έχει ο τελευταίος οµιλητής του καταλόγου, ο κ. Θε-
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οχάρης, ως Ανεξάρτητος Βουλευτής. 
Μετά τον κ. Θεοχάρη θα ακολουθήσει ο Υπουργός κ. Φωτά-

κης, για την πρωτολογία του. 
Στο µεταξύ διάστηµα, απευθύνω θερµή παράκληση προς τις

Κοινοβουλευτικές Οµάδες, όποιοι εκ των εισηγητών, αγορητών
επιθυµούν δευτερολογία µια παρέµβαση, να το δηλώσουν στην
πορεία της συζήτησης, για να οργανωθούµε καλύτερα.

Ελάτε, κύριε Θεοχάρη.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελευ-

ταίος αλλά όχι έσχατος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι έσχατος, κύριε

Θεοχάρη. Είπα ότι είστε ο τελευταίος οµιλητής εκ του καταλό-
γου.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν χρει-
άζεται να απαντηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Την τελευταία λέξη
θα την πει εξάλλου ο Πρόεδρος, πάντα. Κι έτσι µην έχει αγωνία
κανένας.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν έχω καµµία αγωνία.
Σας διαβεβαιώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από πολύ καιρό βλέπουµε
επιτέλους ένα σχέδιο νόµου που επί της αρχής είναι θετικό. Η
έρευνα είναι ο θεµέλιος λίθος της οικονοµίας της γνώσης. Δηµι-
ουργεί προστιθέµενη αξία και συνδέει τη θεωρία, που δηµιουρ-
γείται στα πανεπιστήµια και αναπτύσσεται εκεί, µε την οικονοµία
και την παραγωγή. Η έρευνα µπορεί να κρατήσει νέα παιδιά στη
χώρα µας. Βέβαια, άλλα λέτε κι άλλα κάνετε. Θα σταµατήσετε
το brain drain εδώ, στην Αίθουσα της Βουλής, αλλά ο διοικητής
του ΟΑΕΕ καλεί όσους δεν τους αρέσουν οι εισφορές του ΟΑΕΕ
να φύγουν από τη χώρα και να πάνε στη Βουλγαρία. Από το «θα
µας καταντήσετε Βουλγαρία» κάνατε τη χώρα αυτή το όνειρο
των ασφαλισµένων και των επαγγελµατιών!  

Αν και το νοµοσχέδιο, λοιπόν, είναι θετικό επί της αρχής, είναι
και άτολµο και σε σηµεία είναι και εγκλωβισµένο στις παθογέ-
νειες της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης. 

Το επισηµαίνει αυτό εξάλλου και η έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής. Ποια η σχέση µεταξύ Γενικής Γραµµα-
τείας Έρευνας και Τεχνολογίας και ΕΛΙΔΕΚ; Ποια, επίσης, η
σχέση µεταξύ ΕΣΕΤ και ΕΛΙΔΕΚ; Σήµερα οι αρµοδιότητες είναι
κατακερµατισµένες. Η ΓΓΕΤ εποπτεύει µόνο τα ερευνητικά κέν-
τρα και όχι τα πανεπιστήµια. Ακόµη, το κάνετε βάζοντας νέα δά-
νεια στις πλάτες του ελληνικού λαού, 180 εκατοµµύρια και 60
εκατοµµύρια η συµµετοχή του προϋπολογισµού, χωρίς να µετα-
φέρετε πόρους από τους ήδη υπάρχοντες. Δηλαδή, 80 εκατοµ-
µύρια της ΓΓΕΤ και τα 60 τα καινούργια; 

Ετοιµαστείτε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για έναν
ακόµα κύκλο αντιπαραθέσεων µεταξύ των υπηρεσιών µε αλλη-
λοεπικαλυπτόµενες αρµοδιότητες, µε «γκρίζες ζώνες» ως προς
τις σφαίρες επιρροής της κάθε µίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλα τα γλίσχρα δηµοσιο-
νοµικά της χώρας µας, η Ελλάδα δίνει περίπου το 0,6% του ΑΕΠ
σε δαπάνες έρευνας, ποσοστό καθόλου µικρό, αν µιλούσαµε
µόνο για τη δηµόσια συµµετοχή. Η ιδιωτική συµµετοχή είναι, κυ-
ρίως, που λείπει και εδώ ο ρόλος του ΣΕΒ πάλι δεν αποσαφηνί-
ζεται. Θα πρέπει να ενεργοποιηθεί και να ενεργοποιήσει τα
ιδιωτικά ερευνητικά κεφάλαια και να βοηθήσει στη διασύνδεση
της εγχώριας έρευνας µε την παραγωγή. Να γιατί οι επιδόσεις
της έρευνας στη χώρα µας, στη χρήση των αποτελεσµάτων της
έρευνας, στην εφαρµογή αυτών των αποτελεσµάτων στην παρα-
γωγή και στην οικονοµία, είναι πενιχρές. 

Δεν θέλω να κάνω στείρα κριτική, γι’ αυτό για άλλη µια φορά
θα προσπαθήσω να κάνω προτάσεις, οι οποίες, αν είχατε µια συ-
νεκτική φιλοσοφία για το δηµόσιο, θα ήταν ίσως, σε έναν καλύ-
τερο κόσµο, αυτονόητες.

Πρόβληµα πρώτο: Κάνουµε άλλη µία αποσπασµατική ρύθµιση.
Δεν λύνετε το πρόβληµα της έρευνας στη χώρα µας, απλώς
φτιάχνετε έναν οργανισµό, όπως ήδη είπα, πλάι στους υπάρχον-
τες, χωρίς να ρυθµίζετε τις µεταξύ τους σχέσεις. 

Σε ένα ιδανικό νοµοσχέδιο θα λέγατε: Πρώτον, ο Υπουργός
είναι εδώ για να διαπραγµατεύεται το ύψος των κονδυλίων της
έρευνας µε τον Πρωθυπουργό, αλλά και να θέτει συγκεκριµένες

πολιτικές προτεραιότητες στην επιστηµονική κοινότητα. Δεύτε-
ρον, πιο κάτω, ένα εθνικό συµβούλιο ερευνητικής πολιτικής θα
µετέφραζε αυτές τις προτεραιότητες σε συγκεκριµένους άξονες
έρευνας προς χρηµατοδότηση. Επίσης, θα ήλεγχε τον φορέα
που διαχειρίζεται τα χρήµατα. Τρίτον, ένας φορέας που θα υλο-
ποιεί την ερευνητική πολιτική, δίνοντας τα κονδύλια στα κατάλ-
ληλα έργα. Με διοικητικό συµβούλιο που κάνει τις τελικές επι-
λογές µετά την εισήγηση της επιστηµονικής επιτροπής. Έτσι,
υπηρετούµε µε καθαρότητα µια σωστή αρχιτεκτονική του δηµο-
σίου µε τρία διακριτά επίπεδα διακυβέρνησης, όπως πρέπει δη-
λαδή να κάνουµε σε όλο το δηµόσιο. 

Παρατηρήστε, παρακαλώ, πως στο τρίτο επίπεδο, ανώτατο
όργανο δεν είναι η γενική συνέλευση αυτών που χρηµατοδοτούν-
ται, τα πανεπιστήµια δηλαδή και τα ερευνητικά κέντρα, όπως κά-
νετε εσείς, και δεν υπάρχει µια τέτοια λογική πουθενά στον κόσ-
µο. Μας λέτε ότι το πρότυπο είναι το National Science Founda-
tion της Αµερικής. Δεν έχουν εκεί πέρα αυτή τη λογική. Θα αρχί-
σουµε τους τσακωµούς για την «πίτα», για το ποιος θα πάρει πιο
πολλά λεφτά. 

Παρατηρήστε, επίσης, πως αυτό που αναφέρεται και σε αυτό
το νοµοσχέδιο, πως το ΕΛΙΔΕΚ λειτουργεί µε ιδιωτικά κριτήρια ή
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, είναι στην πραγµατικότητα κριτήρια
λογοδοσίας για τα λεφτά του ελληνικού λαού: Ισολογισµοί, ορ-
κωτοί λογιστές, απολογισµός κ.λπ.. 

Ευτυχώς, κύριε Φωτάκη, που δεν είναι εδώ ο κ. Σπίρτζης. Θα
σας έλεγε πως ιδιωτικοποιείτε την έρευνα. Αυτά µας έλεγε πριν
από µία εβδοµάδα εδώ για τον εθνικό εναέριο χώρο. Επειδή, δη-
λαδή, κατάφερε να κρατήσει την ΥΠΑ να έχει αδιαφάνεια, κάτω
από το Υπουργείο, και να διαχειρίζεται τα 150 εκατοµµύρια του
ελληνικού λαού µέσα στο πλαίσιο δικαιοδοσιών του Υπουργού,
µας έλεγε ότι έτσι διέσωσε τον εθνικό εναέριο χώρο. 

Τα ίδια, λοιπόν, θα σας έλεγε και σήµερα. Κάνουµε, δηλαδή,
ότι µε αυτόν τον τρόπο υπηρετούµε το εθνικό συµφέρον. Όχι.
Με αυτόν τον τρόπο υπηρετούµε το συµφέρον του εκάστοτε Υ-
πουργού. Έχουν χάσει πια, δηλαδή, νόηµα οι λέξεις. Αυτά κά-
νουν οι Υπουργοί σας. Όπως και ο κ. Σκουρλέτης που άλλαξε µε
νόµο τους όρους πώλησης του ΔΕΣΦΑ και τώρα «σώζει» την
ιδιωτικοποίηση, δίνοντας καλύτερη τιµή στους Αζέρους για το
φυσικό αέριο. Έτσι θα σωθεί η ιδιωτικοποίηση! Θα πληρώσουµε
περισσότερα χρήµατα ο ελληνικός λαός. Στις πλάτες του ελλη-
νικού λαού τα παιχνίδια του κάθε Υπουργού που τα φέρνει εδώ
στη Βουλή! 

Ξαναγυρίζω στο νοµοσχέδιο. Πρόβληµα: Στη χώρα µας τα
ερευνητικά κέντρα είναι στο κέντρο της έρευνας, αντί να είναι τα
πανεπιστήµια, όπως είναι σε όλες τις προηγµένες εκπαιδευτικά
χώρες -κι εδώ βάζουµε και την Κίνα, όχι µόνο τη Δύση. 

Πρέπει να βάλετε τέρµα στην παθογένεια. Πώς, όµως, να το
βάλετε; Αν αλλάξετε το πλαίσιο λειτουργίας των πανεπιστηµίων,
ώστε να ευνοήσετε την έρευνα, θα κολλήσετε στις ιδεοληψίες
σας, διότι η έρευνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αριστεία
και στη λογική σας η αριστεία είναι «ρετσινιά». Ο κύριος Υπουρ-
γός δίνει 240 εκατοµµύρια στην αριστεία, το έχετε καταλάβει;

Εδώ, λοιπόν, φαίνεται η χρεοκοπία της λογικής σας. Τα πανε-
πιστήµια δεν µπορούν να λειτουργήσουν, έτσι όπως τα έχετε κα-
ταντήσει δεν µπορούν να προαγάγουν την αριστεία και δηµιουρ-
γούµε µια σειρά από άλλες δοµές, µε τα ερευνητικά κέντρα, που
δεν χρειάζεται.

Δεν θέλετε να φτιάξετε την έρευνα στη χώρα µας. Εάν θέλατε
θα κάνατε όσα σας πρότεινα ή έστω θα φέρνατε ένα νοµοσχέδιο
συνεκτικό, ολοκληρωµένο και όχι ένα αποσπασµατικό νοµοθέ-
τηµα, για να πάρουν κάποιοι φίλοι που ξέρουν περισσότερο τον
Υπουργό, στο τάδε ερευνητικό κέντρο ή στο δείνα ερευνητικό
κέντρο, και όποιος δεν τον ξέρει, ο «Δηµόκριτος» ας πούµε, να
µην πάρει τίποτα.

Αυτός είναι ο λόγος που και αυτό το νοµοσχέδιο θα αποτύχει
στον βασικό του στόχο, που είναι να σταµατήσει το brain drain,
γιατί οι ερευνητές που φεύγουν δεν είναι αυτοί που έχουν πρό-
σβαση στα ίδια ερευνητικά κέντρα που θα επωφεληθούν και από
αυτό το νοµοσχέδιο και είναι τα κέντρα που πάντοτε µοίραζαν το
χρήµα, αλλά είναι αυτοί οι ερευνητές που δεν έπαιρναν και δεν
παίρνουν ευκαιρίες από το στρεβλό σύστηµα που και αυτό το νο-
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µοσχέδιο σήµερα υπηρετεί. Άρχισαν αυτοί οι νέοι µας να φεύ-
γουν µε ευθύνη των άλλων. Θα συνεχίσουν να φεύγουν µε δική
σας ευθύνη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Θεοχάρη.
Πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό, επιτρέψτε µου να

κάνω µια ανακοίνωση, διαβάζοντας επιστολή, την οποία υπογρά-
φει ο κ. Σταύρος Θεοδωράκης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας Το Ποτάµι, και απευθύνεται στον Πρόεδρο της Βουλής
των Ελλήνων κ. Βούτση. 

Επί λέξει σάς διαβάζω: 
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, 
Με την παρούσα επιστολή σάς ενηµερώνω ότι ο Βουλευτής

Αχαΐας Ιάσων Φωτήλας τίθεται από σήµερα εκτός Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κινήµατος».

(Η προαναφερθείσα επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Α-
ναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
κ. Φωτάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, ακούγοντας κάποιους από τους αγορητές της Αντιπο-
λίτευσης -και ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- να µι-
λούν για την έρευνα, δύο λέξεις µού ήρθαν στο νου: «Πολύ άγ-
χος», «αγχωµένη Αντιπολίτευση». Και το ερώτηµα είναι: Πού ο-
φείλεται αυτό το άγχος; Σε αυτά που έπραξαν ή σε αυτά που δεν
έχουν πράξει;

Ακούστηκε ακόµη σήµερα, νωρίτερα, ο νεολογισµός ότι το δά-
νειο για το ΕΛΙΔΕΚ µάς επιβλήθηκε από τους δανειστές, διότι δεν
µας εµπιστεύονται. Ένα θα πω: πλήρης σύγχυση, τρικυµία!

Τώρα θα ήθελα να µπω σε κάποια ιδιαίτερα σχόλια, σε κάποια
σχόλια που έχουν να κάνουν κατ’ αρχάς µε την εισηγήτρια της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για το ΕΣΠΑ. Δυστυχώς δεν είναι
παρούσα. Εποµένως ίσως να αποφύγω να µακρηγορήσω σε
αυτό. 

Απλώς εκείνο που θα ήθελα να πω είναι ότι όσον αφορά το
ΕΣΠΑ του 2007-2014, αυτό που βρήκαµε ήταν µια πολύ χαµηλή
απορρόφηση, αν θυµάµαι καλά, γύρω στο 47% -µιλάω για τις
αρχές του 2015- και αυτό διότι ένας σηµαντικός αριθµός έργων
είχε ενταχθεί την περίοδο 2013 - 2014 µε τρόπο οπισθοβαρή. 

Δεύτερον, υπήρχαν ελλείψεις εθνικών πιστώσεων της εθνικής
συµµετοχής για το ΕΣΠΑ. 

Και το πιο σηµαντικό από όλα, που είχε να κάνει µε τον ν.4310,
δεν υπήρχαν πιστοποιητές, διότι δεν υπήρχε το ΕΣΕΤ, το οποίο
είχε καταργηθεί µε τον ν.4310 και το οποίο εγκρίνει τον κατάλογο
των πιστοποιητών. 

Παρ’ όλα αυτά, από περίπου 50% έχει φτάσει σήµερα η απορ-
ρόφηση των έργων του προηγούµενου ΕΣΠΑ στο 90%. Στο ΟΠΣ,
στο Πληροφοριακό Σύστηµα, έχουν καταγραφεί 67%, λόγω των
καθυστερήσεων της καταγραφής.

Νοµίζω, όµως, ότι θα πρέπει να ξέρουµε τι λέµε και πώς το
λέµε. Πάντα υπάρχει αυτή η καθυστέρηση. 

Όσον αφορά το νέο ΕΣΠΑ, αυτό που πρέπει να καταλάβει κά-
ποιος είναι ότι διαφέρει εντελώς από το προηγούµενο, υπό την
έννοια ότι στο νέο ΕΣΠΑ η κατανοµή των πόρων γίνεται σύµφωνα
µε τη στρατηγική τής έξυπνης εξειδίκευσης, η οποία επιβάλλει
αιρεσιµότητες.

Όσον αφορά την έρευνα, υπήρχαν δύο αιρεσιµότητες: η αιρε-
σιµότητα της RIS, όπως λέγεται, που έχει να κάνει µε τη στρατη-
γική της έξυπνης εξειδίκευσης και µία δεύτερη αιρεσιµότητα,
που έχει να κάνει µε τον οδικό χάρτη των ερευνητικών υποδο-
µών. 

Δεν θέλω να µπω σε λεπτοµέρειες που δεν είναι της ώρας,
αλλά το γεγονός είναι ότι στο τέλος του 2014 αυτές οι δύο αιρε-
σιµότητες που υπήρχαν, συνδέθηκαν και µε κάτι άλλο: το θέµα
της αυτοδέσµευσης. Υπήρξε, δηλαδή, τότε αυτοδέσµευση, που
σηµαίνει ότι δεν µπορείς να κάνεις καµµία προκήρυξη εάν δεν
εκπληρωθούν οι δύο αυτές συγκεκριµένες αιρεσιµότητες. 

Το αποτέλεσµα ήταν ότι τα προβλήµατα εξαιτίας αυτού του
περιορισµού της αυτοδέσµευσης και των αιρεσιµοτήτων ξεπε-
ράστηκαν τον Απρίλιο του 2016. Πέρα από αυτό, υπήρχε έλλειψη
εξειδίκευσης των επιµέρους δράσεων της RIS, της έξυπνης εξει-
δίκευσης, και βέβαια στρεβλώσεις, που είχε επιβάλει ο ν.4314, ο
νόµος του ΕΣΠΑ που είχε ψηφιστεί τον Δεκέµβριο του 2014 για
τη συγχώνευση της ΕΥΔΕ, των διαφόρων επιτελικών δοµών που
διαχειρίζονταν το ΕΣΠΑ µε το ΥΠΠΕΘ, πράγµα που οδήγησε σε
µία πλήρη αδρανοποίηση µιας υπηρεσίας που είχε µεγάλη εµ-
πειρία στα θέµατα αυτά.

Να µην προχωρήσω όµως. Θα ήθελα απλώς επιγραµµατικά να
αναφερθώ σε ορισµένα άλλα θέµατα, τα οποία ετέθησαν κατά
τη διάρκεια της διήµερης αυτής συνεδρίασης.

Ακούστηκε από πολλές πλευρές: Η χρηµατοδότηση γίνεται µε
δανεικά. Τι θα γίνει στο µέλλον; Εγώ µε τη σειρά µου θα ρωτήσω:
Τι γινόταν µέχρι σήµερα; Πώς ζούσε, πώς ζει και πώς θα ζει η
χώρα; Τι σηµαίνει «προσπάθεια να βγούµε στις αγορές»; Να δα-
νειζόµαστε µε σύµφορους όρους. 

Αυτό που µπορούµε να πούµε είναι ότι αυτή τη στιγµή η µόνη

πηγή δανειοδότησης που υπάρχει και µάλιστα µε όρους πολύ
συµφερότερους από αυτούς µε τους οποίους θα βγαίναµε στις
αγορές, είναι αυτή της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων.
Εξαιρετικοί οι όροι, που κάθε φορά συνδέονται µε την κάθε εκτα-
µίευση που γίνεται και η οποία είναι συνδεδεµένη µε το ποια είναι
η τιµή του Euribor της στιγµής εκείνης. Δεν είναι κάτι το οποίο
µπορεί να καταγραφεί στον νόµο προκαταβολικά. Το γεγονός
είναι ότι πρόκειται για εξαιρετικούς όρους και είναι, για την πα-
ρούσα πρώτη εκταµίευση που έγινε, στη διάθεσή σας στο Υ-
πουργείο Οικονοµικών για να τους δείτε. Εγώ σας ανέφερα κά-
ποια στοιχεία στην πρωτολογία µου εχθές. 

Ακούστηκαν και άλλα: Τι θα γίνει στο µέλλον; Υπάρχει business
plan; Ποια είναι η ανταποδοτικότητα; 

Ήθελα να πω εδώ για ορισµένους, που ίσως δεν το γνωρίζετε,
ότι η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων δεν είναι καινούργια στη
χώρα. Έχει χρηµατοδοτήσει πολλά έργα στο παρελθόν και µε-
ταξύ αυτών και τα σχολικά κτήρια. Θα ήθελα να ρωτήσω το εξής:
Ποια είναι η ανταποδοτικότητα των σχολικών κτηρίων; Ποιο είναι
το business plan εκεί; Το λέω αυτό γιατί για εµάς το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, η συγκεκριµένη δανειακή σύµβαση –η οποία
ήταν µια επιτυχία, γιατί στηρίζει άυλες αξίες- είναι σηµαντική
διότι δεν αποτελεί δαπάνη. Αποτελεί επένδυση. Επένδυση στους
ανθρώπους της χώρας. Επένδυση στους νέους επιστήµονες. Και
για όποιον δεν θέλει να το καταλάβει αυτό, επιτρέψτε µου του-
λάχιστον να πω, µε κάποια υπερβολή, ότι δεν ξέρει πού πατά και
πού πηγαίνει.

Υπάρχει, λοιπόν, πρόβλεψη τι θα γίνει στο µέλλον; Πείτε µου.
Μετά από τρία χρόνια υπάρχει πρόβλεψη τι θα κάνει η χώρα; Θα
δανείζεται από τις αγορές; Δεν θα δανείζεται από τις αγορές; Θα
είναι αυτοδύναµη, κάτι που επιδιώκουµε, αφού αυτός άλλωστε
είναι και ο στόχος της ανάπτυξης. Και εδώ βρίσκεται και η απάν-
τηση. Εµείς εκείνο που κάνουµε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο
είναι να στηρίξουµε και µε το παραπάνω το ανθρώπινο δυναµικό.

Γι’ αυτό λέµε ότι αυτό είναι ένα βήµα -και όχι όλα τα βήµατα-
για την αναστροφή του φαινοµένου του brain drain. Είναι ένα
βήµα στην πορεία προς τα εµπρός και θα ακολουθήσουν και
πολλά άλλα, τα οποία ανέφερα και στην επιτροπή και εχθές, που
έχουν να κάνουν πραγµατικά µε την ανάπτυξη, µε αυτό που λέτε
«το παραγωγικό» και όλα τα σχετικά.

Ακούστηκαν πολλά πράγµατα για τη Γενική Γραµµατεία Έρευ-
νας και Τεχνολογίας. Πολλές φορές τα έχουµε πει. Η Γενική
Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας δεν χάνει καµµιά απολύ-
τως αρµοδιότητα. 

Το ΕΛΙΔΕΚ όµως -για να κάνω ένα άλµα µπροστά- δεν αποτελεί
έναν φορέα διαχείρισης χρηµάτων, όπως κάποιοι θέλουν να τον
παρουσιάσουν. Αποτελεί έναν θεσµό που υπηρετεί τη βασική
έρευνα και που έχει το χαρακτηριστικό ότι η ίδια η επιστηµονική
κοινότητα -και από αυτή την άποψη, η ίδια η κοινωνία- διαµορ-
φώνει την εξέλιξη της προτεραιότητας στον τοµέα της βασικής
έρευνας, χωρίς εξαρτήσεις και χωρίς άνωθεν επιβαλλόµενους
περιορισµούς. Εάν δεν καταλαβαίνουµε τι σηµαίνει αυτό και το
ταυτίζουµε µε τη Γενική Γραµµατεία, η οποία επιτελεί το έργο
και της εποπτείας των φορέων και της διαχείρισης του ΕΣΠΑ και
όλα τα άλλα πολύ καλά, παρά την υποστελέχωση που έχει, δεν
καταλαβαίνουµε τι σηµαίνει ένας τέτοιος θεσµός και η ανεξαρ-
τησία από αυτή τη άποψη, σε σχέση µε έναν θεσµό, όπου υπάρ-
χει επικεφαλής ο εποπτεύων Υπουργός και ο Γενικός Γραµµα-
τέας, ο οποίος καθορίζει τι γίνεται κάθε φορά. Πιστεύω αυτό να
ξεκαθαρίζει το τοπίο σε σχέση µε αυτό. 

Και θα καταλήξω µε ένα µεγάλο ζήτηµα, αυτό της επιχειρηµα-
τικότητας, γιατί εδώ υπάρχει και ένα ιδεολογικό θέµα. 

Η παραγωγική διαδικασία για εµάς είναι βαθύτατα κοινωνική
διαδικασία. Η Αριστερά κατανοεί τη δυναµική του καπιταλισµού
και θέλει να την υπερβεί. Η υπέρβαση, όµως, αυτή δεν γίνεται µε
όρους ασυδοσίας, µε όρους της λεγόµενης «αυτορρυθµιζόµενης
αγοράς». Ακούσαµε κάτι τέτοιο µόλις προηγουµένως. Δεν γίνεται
µε κρατικοδίαιτες λογικές. 

Από την άλλη µεριά, καθώς έχουµε βρεθεί στο µέσον αυτής
της κατάστασης, δεν γίνεται και µε όρους ενός αχαλίνωτου κρα-
τικού παρεµβατισµού που οδηγεί σε µορφώµατα κρατικοµονο-
πωλιακού ή µονοψωνιακού καπιταλισµού. 
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Αντίθετα, θεωρούµε ότι ο κοινωνικός έλεγχος και η κοινωνική
συµµετοχή ευνοούν την άνθηση της καινοτοµίας και την υγιή επι-
χειρηµατικότητα. Και αυτό επιδιώκουµε. Στο ΕΛΙΔΕΚ η ίδια η επι-
στηµονική κοινότητα διαµορφώνει τις τύχες της. Αν αυτή δεν την
εµπιστευόµαστε, ας βγούµε να το πούµε: «Δεν την εµπιστευόµα-
στε». Εµείς και την εµπιστευόµαστε και το εκφράζουµε µε έναν
τρόπο απτό και πολύ συγκεκριµένο.

Δηµιουργούµε, λοιπόν, όπως είπα και στην πρωτολογία µου,
ένα σύστηµα ευκαιριών και ένα σύστηµα που φτιάχνει αυτά τα
περιβάλλοντα, τα οποία θα είναι ελκυστικά για να υλοποιηθούν
αυτές οι ευκαιρίες, πράγµατι µε όρους επιδίωξης επιστηµονικής
ποιότητας και αριστείας. Λέω τη λέξη «επιδίωξη» γιατί µερικοί ιδι-
αίτερα ένθερµοι θιασώτες της λέξης «αριστείας» συνήθως βρί-
σκονται ακριβώς στον αντίποδά της. Αλλά ας µη βγω από το
θέµα.

Αυτό, λοιπόν, κάνουµε. Αυτή είναι η πολιτική  µας. Και για να
τελειώσω, η πολιτική  µας µπορεί να εκφραστεί και πολύ σύν-
τοµα. Θέλουµε να φτιάξουµε ένα περιβάλλον όπου τα λουλούδια
θα ανθίσουν χωρίς παρεµβολές και παρεµβάσεις, θα αφήσουµε
το εξαιρετικό δυναµικό που υπάρχει στη χώρα το ίδιο να φτιάξει
το ερευνητικό τοπίο και να ξεκινήσει από εκεί, ενώ ταυτόχρονα
λαµβάνουµε όλα τα µέτρα για την αξιοποίηση αυτών των συγκε-
κριµένων, ίσως, αποτελεσµάτων, τα οποία θα πρέπει να αξιοποι-
ηθούν και να µπουν στην τροχιά της ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα ξεκινήσουµε τον κύκλο των δευτερολογιών όσων εκ των ει-

δικών αγορητών και εισηγητών έχουν ήδη ζητήσει τον λόγο.
Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και µε µια

ανοχή ενδεχοµένως. Και ακολουθεί ο κ. Τάσσος και ο κ. Κων-
σταντόπουλος.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι σύντοµη γιατί ούτως ή άλλως και στην πρωτολογία

µου επί της αρχής και σήµερα επί των άρθρων έχω καταχραστεί
ελαφρώς τον χρόνο και σας ευχαριστώ για τον χρόνο που µου
δώσατε.

Παρ’ όλα αυτά, θα ήθελα να τοποθετηθώ στις τροπολογίες τις
οποίες έχει αποδεχθεί ο Υπουργός, σε αρκετές εκ των οποίων
είµαστε θετικοί. Όµως, οφείλω να πω και σε κάποιους ότι, αν και
κινούνται σε θετική κατεύθυνση, νοµίζω ότι δεν µπορούµε να τις
υπερψηφίσουµε και θα εξηγήσω για ποιους λόγους.

Πάµε, λοιπόν, στη µε γενικό αριθµό 688 και ειδικό 75 τροπολο-
γία από τον κ. Αλεξιάδη, που αφορά την προµήθεια ταινιών. Σε
αυτή θα ψηφίσουµε «παρών».

Στην τροπολογία του κ. Βερναρδάκη, τη µε γενικό αριθµό 689
και ειδικό 76, έχουµε πει ούτως ή άλλως από τις επιτροπές ότι
είµαστε αρνητικοί. Εξηγήθηκε και από πλευράς µου και από τον
οµιλητή και αντίστοιχο τοµεάρχη για ποιον λόγο είµαστε αρνητι-
κοί. Δεν υπάρχει πουθενά κάπου από το Γενικό Λογιστήριο να ξέ-
ρουµε ποια είναι αυτή τη δαπάνη για να ρυθµιστεί αυτό το
ζήτηµα. Είναι µείζον ζήτηµα και θα έπρεπε ήδη να έχει οργανώσει
η πολιτεία κατά καλύτερο τρόπο το κοµµάτι της καθαριότητας.
Θα έπρεπε να βρει τη φόρµουλα µε µόνιµες θέσεις και όχι µε πα-
ρατάσεις συµβάσεων.

Όσον αφορά τη ρύθµιση της εισαγωγής αθλητών στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, είναι κάτι που ούτως ή άλλως, ως Νέα Δη-
µοκρατία, το είχαµε ζητήσει, οπότε θα είµαστε θετικοί.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 697 και ειδικό 81, που ρυθ-
µίζει θέµατα των κέντρων επιµόρφωσης στελεχών του Εµπορι-
κού Ναυτικού και της Σχολής Πυροσβεστικών Μέσων, αυτό που
θα ήθελα να πω είναι ότι, όντως, είναι µια λύση ανάγκης και θα
είµαστε θετικοί. Παρ’ όλα αυτά, όµως, θα πρέπει να τονίσω ότι
εκλείπουν κάποιες προϋποθέσεις και προσόντα που είχαµε
θέσει, όταν ήταν Υπουργός «θητείας» ο κ. Βαρβιτσιώτης.

Στην τροπολογία που αφορά το Υπουργείο Δικαιοσύνης είµα-
στε θετικοί, παρ’ όλο που θα ήθελα να τονίσω ότι, όντως, έχουµε
έλλειψη και άλλων θέσεων δικαστών, όπως ούτως ή άλλως έχει
τονίσει και η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων. Είµαστε θετικοί,
αλλά θα έπρεπε να δούµε και τα υπόλοιπα θέµατα του Υπουρ-

γείου Δικαιοσύνης.
Όσον αφορά στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 700 και ειδικό

83 του Υπουργείου Παιδείας, είναι σε θετική κατεύθυνση σε κά-
ποιες από τις ρυθµίσεις.

Παρ’ όλα αυτά, όπως έχουµε επισηµάνει πολλές φορές, κυρία
Αναγνωστοπούλου, και στην προηγούµενη αντίστοιχη νοµοθε-
τική προσπάθεια που φέρατε πριν από έναν µήνα, είχαµε πει ότι
δεν µπορείτε να νοµοθετείτε στο γόνατο τέτοια ζητήµατα που
αφορούν τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Θα πρέπει, ούτως ή άλλως, να γίνεται µετά από διάλογο και
συνεννόηση µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα και όχι µε τη µορφή
τροπολογιών. Τα έχουµε καταγγείλει άπειρες φορές. Προφανώς
συνεχίζετε να νοµοθετείτε µε τον ίδιο ρυθµό, µε τροπολογίες,
οπότε ενώ είναι θετικές κάποιες από τις ρυθµίσεις της, θα πούµε
«παρών».

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 701 και ειδικό 84 ήδη τοπο-
θετήθηκε ο αρµόδιος τοµεάρχης. Είµαστε θετικοί.

Θέλω να πω, όµως, για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 709
και ειδικό 87, ότι όχι µόνο την καταψηφίζουµε αλλά θέλουµε να
καταγγείλουµε κιόλας τη συγκεκριµένη τροπολογία. Το οφεί-
λουµε, γιατί αλλάζει τη σειρά των πιστωτών προς ικανοποίηση η
συγκεκριµένη τροπολογία; Ποιον εξυπηρετεί; Γιατί την αλλάζει;
Όχι, λοιπόν, µόνο την καταψηφίζουµε αλλά την καταγγέλλουµε
κιόλας.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 710 και ειδικό 88 για τον ΟΤΕ,
έχει ήδη αναλυθεί από τους οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας. Εί-
µαστε αρνητικοί.

Όσον αφορά τις βουλευτικές τροπολογίες που έκανε αποδε-
κτές η Υπουργός, θα ήθελα να πω ακόµη µια φορά ότι αυτή που
θα έπρεπε να γίνει αποδεκτή και αυτή που περίµενε η κοινωνία,
η µε γενικό αριθµό 712 και ειδικό 90, αυτή που κατέθεσε η Νέα
Δηµοκρατία για την αναστολή κατάσχεσης ακινήτων από πλει-
στηριασµούς, δυστυχώς από την ευαίσθητη -κατά τα άλλα- ιδι-
αίτερα σε κοινωνικά ζητήµατα Κυβέρνηση, δεν έγινε αποδεκτή.

Θα ψηφίσουµε «ναι» στη µε γενικό αριθµό 694 τροπολογία και
ειδικό 78, που κατατέθηκε από το Ποτάµι και τελικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να τελειώνουµε,
κυρία Αντωνίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τελικά στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
695 και ειδικό 79 –που είναι µια τεχνική ουσιαστικά τροπολογία,
αγαπητοί κύριοι του ΚΚΕ, γιατί είναι ένα τεχνικό ζήτηµα, το οποίο
νοµίζω ότι επιλύεται µετά τη νοµοτεχνική- θα είµαστε θετικοί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντόπουλος, ειδικός αγορητής από τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη. 

Θα σας παρακαλέσω, κύριε συνάδελφε, να µιλήσετε αυστηρά
για τρία λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα έλεγα ότι έγινε µια γόνιµη
και εποικοδοµητική συζήτηση τόσο στη διαδικασία επί της αρχής
του νοµοσχεδίου όσο και επί των άρθρων. Ως Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη τοποθετηθήκαµε και επί της αρχής και επί των άρ-
θρων. 

Θα ήθελα, λοιπόν, κλείνοντας, να πω δυο πράγµατα για τις
τροπολογίες. Είµαστε σύµφωνοι και εµείς για την εισαγωγή και
την αύξηση του ποσοστού από το 3% στο 4,5% όσον αφορά τους
αθλητές, ούτως ώστε να έχουν πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. 

Θα ήθελα να πω ότι παρατείνονται αυτοδίκαια µέχρι τις 31-12-
2017 οι συµβάσεις για την καθαριότητα των κτηρίων στα δηµόσια
κτήρια, στις δηµόσιες υπηρεσίες, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου και δηµοσίου δικαίου. Εδώ θα έλεγα ότι πρέπει να υπάρχει
µια διαβούλευση µε τους δήµους και την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Επίσης όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 700 και
ειδικό 83 µε τις προτεινόµενες αλλαγές για τις µετεγγραφές, θα
πρέπει, κυρία Αναγνωστοπούλου, να δούµε µε ευρύτερη συναί-
νεση τις µετεγγραφές και ιδιαίτερα µε κοινωνικά χαρακτηριστικά,
διότι, πραγµατικά, βιώνουµε µια κρίση, η οποία οδηγεί πολλές
οικογένειες να µη στέλνουν τα παιδιά τους να σπουδάσουν λόγω
οικονοµικών δυσκολιών. 
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Επίσης θα ήθελα να πω ότι εδώ ψηφίζουµε και ξε-ψηφίζουµε.
Μιλάω για τους ΕΔΙΠ. Στις 6-9-2016 ψηφίσαµε συγκεκριµένα για
τους ΕΔΙΠ και δεν πρόλαβαν να περάσουν δυο µήνες και ερχό-
µαστε να ξε-ψηφίσουµε. Η αιτιολογία, δηλαδή, δεν είχε αν µη τι
άλλο παραδοχή. Η κατάργηση αυτής της διάταξης κρίθηκε επι-
βεβληµένη στο πλαίσιο της νοµοθετικής πρωτοβουλίας του
Υπουργείου Παιδείας και Έρευνας, µε αποτέλεσµα σήµερα να
ξε-ψηφίζουµε. 

Επίσης θα ήθελα να πω εδώ ότι δεν ξέρω αν είµαστε χώρα κατ’
εξαίρεση ή µια κατ’ εξαίρεση χώρα, γιατί, πραγµατικά, πολλές
φορές βλέπουµε από την αναδροµική ισχύ σε νόµο του 2013 ότι
η κατηγορία των καθηγητών εφαρµογών ΤΕΙ παρουσιάζει εκλο-
γικό ενδιαφέρον από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ. 

Κλείνοντας, να έρθω στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 710
και ειδικό 88 και να πω, όσον αφορά την κύρωση τροποποίησης
συµφωνίας του ελληνικού δηµοσίου µε την «DEUTSCHE TELE-
KOM», ότι η Βουλή εδώ καλείται να ψηφίσει σήµερα την παραί-
τηση από την αρµοδιότητά της να έχει τον τελικό έλεγχο µέσω
µιας κυρωτικής διαδικασίας όλης αυτής της υπόθεσης, η οποία
είναι καθοριστική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επίσης θα ήθελα να κλείσω –και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 697 και ειδικό 81 που
αφορά τη ναυτιλία. Εδώ βλέπουµε στο άρθρο 2, ότι δεν µπορεί
ο διευθυντής σπουδών του ΚΕΣΕΝ να έχει λιγότερα προσόντα
από τους επιµορφούµενους. Για να µην έχει, λοιπόν, λιγότερα
προσόντα από τους επιµορφούµενους, πρέπει να συνεχίσει να
ισχύει το π. δ.631/1972 ως προς το προσοντολόγιο, που προβλέ-
πει τουλάχιστον ο διευθυντής σπουδών να είναι αν µη τι άλλο
απόφοιτος ΑΕΝ. 

Επίσης στο άρθρο 4 θα πρέπει να παραµείνουν τα προσόντα
ως προβλεπόταν µε το π.δ.631/1972.

Αυτά είχα να πω, ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντόπουλο. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµ-

µα Ελλάδας κ. Τάσσος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλάτε για επιχειρηµατι-

κότητα, δηλαδή για παραγωγή υλικών και άυλων προϊόντων µε
σκοπό το κέρδος. Εµείς µιλάµε για παραγωγή υλικών και άυλων
προϊόντων, µε σκοπό την κάλυψη των διευρυµένων αναγκών της
κοινωνίας. Μιλάτε για ευκαιρίες, µιλάµε για δικαιώµατα. Κινού-
µαστε σε διαµετρικά αντίθετες κατευθύνσεις. Αυτό το λέω γε-
νικά. 

Τώρα, επί των τροπολογιών, κάνατε δεκτή µια τροπολογία που
κατέθεσε το Ποτάµι, ώστε να µπορούν και οι οµότιµοι καθηγητές,
να είναι διευθυντές προγραµµάτων. Εµείς ρωτάµε, προς τι; Έτσι
ενισχύετε πραγµατικά τους νέους επιστήµονες; 

Οι οµότιµοι καθηγητές έδωσαν ό,τι είχαν να δώσουν. Είναι, βέ-
βαια, πολύ χρήσιµοι, όσον αφορά τις γνώσεις τους και τις δυνα-
τότητές τους. Όµως αν θέλετε, πραγµατικά, να ενισχύσετε τους
νέους και να ανατρέψετε αυτό που λέτε, το «brain drain», και να
το κάνετε «brain game», πρέπει να δώσετε περισσότερες ευκαι-
ρίες στους νέους. 

Παράλληλα όσον αφορά τις ρυθµίσεις που κάνετε για τις µε-
τεγγραφές στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ, εµείς λέµε ότι οι µετεγγραφές
θα πρέπει να είναι ανοιχτές. Σήµερα η ελληνική οικογένεια περ-
νάει πολύ δύσκολες µέρες και θα έπρεπε να µην υπάρχει πλαφόν
για τις µετεγγραφές. Βέβαια η άλλη πλευρά προτείνει να µην
υπάρχουν καθόλου µετεγγραφές, γιατί έτσι επιβαρύνονται τα πα-
νεπιστήµια. 

Η λύση, βέβαια, θα ήταν το κράτος να αναλάµβανε όλες τις
δαπάνες, όπως δαπάνες σίτισης, στέγασης, αλλά και όλες τις
άλλες ανάγκες που έχουν οι φοιτητές, οπότε τότε δεν θα υπήρχε
η ανάγκη µετεγγραφών. Κάτι τέτοιο δεν γίνεται όµως, γιατί ξέ-
ρουµε ότι ζούµε σε ένα σύστηµα όπου ακόµα και η παιδεία είναι
εµπόρευµα.

Επίσης µιλάτε για προσωπικό. Εµείς θέλουµε νέες µόνιµες θέ-
σεις. 

Όσον αφορά τις σχολές και τα τµήµατα, ανοιγοκλείνουν, συγ-

χωνεύονται και καταργούνται, ανάλογα µε τις ανάγκες του κε-
φαλαίου. Βέβαια όλα αυτά τα πληρώνουν οι φοιτητές.

Επίσης έχετε εδώ και µια άλλη τροπολογία ,που αφορά την
αύξηση των θέσεων των δικαστικών λειτουργών σε τριάντα. Ε-
µείς θα ψηφίσουµε «παρών» σε αυτό, γιατί οι ενώσεις είχαν ζη-
τήσει διπλάσιο αριθµό. Είχαν ζητήσει εξήντα λειτουργούς. Επο-
µένως και αυτό δεν είναι αρκετό.

Υπάρχουν, βέβαια, και άλλες ρυθµίσεις που αφορούν τις ατο-
µικές συµβάσεις και στις οποίες θα αναφερθεί ο Κοινοβουλευτι-
κός µας Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Τάσσο.

Ο κ. Μαυρωτάς, ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι, έχει τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα χρει-
αστώ µόνο ένα λεπτό. 

Παίρνω τον λόγο, απλώς για να εκφράσουµε την έντονη δια-
φωνία µας σχετικά µε µια νοµοτεχνική βελτίωση που κατατέθηκε
από τον κ. Βερναρδάκη και που αφορά το άρθρο 16, σχετικά µε
τις ατοµικές συµβάσεις. 

Η νοµοτεχνική βελτίωση λέει ότι στο πρώτο εδάφιο της ως άνω
τροπολογίας -όπου αναφέρεται στις συµβάσεις σε νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, ΟΤΑ και τα λοιπά- διαγράφεται η φράση
«λαµβανοµένων υπ’ όψιν των εγγεγραµµένων διαθέσιµων πιστώ-
σεων στους οικείους προϋπολογισµούς». Δηλαδή δεν θα λαµβά-
νονται υπ’ όψιν οι διαθέσιµες πιστώσεις στους οικείους προϋπο-
λογισµούς, προκειµένου να ικανοποιηθεί αυτή η διάταξη. 

Εµείς βρίσκουµε ότι αυτό είναι τελείως µετέωρο, είναι τελείως
στον αέρα, σαν να κοροϊδεύουµε τον κόσµο και τους εργαζόµε-
νους. Γι’ αυτό και θα την καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Μαυρωτά.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, ζητήσατε τον λόγο για δύο-τρία

λεπτά για κάποιες επεξηγήσεις. Μετά από εσάς ζήτησε τον λόγο
για ένα λεπτό -τουλάχιστον µέχρι τώρα η εικόνα είναι αυτή- από
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ο κ. Δελής από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα για κάποια αναφορά.

Κυρία Υπουργέ, θα σας παρακαλέσω θερµά να έχετε ολοκλη-
ρώσει εντός ενός τρίλεπτου, µε µια ανοχή.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εντάξει,
κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνουµε στο τέλος για την ψή-
φιση ενός νοµοσχεδίου, το οποίο θεωρούµε ότι είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. 

Το Υπουργείο Παιδείας εδώ και ένα διάστηµα φέρνει νοµοσχέ-
δια τα οποία δείχνουν την προσπάθεια της Κυβέρνησης για την
ανάταξη και ενίσχυση της παιδείας και της έρευνας στη χώρα ως
δηµόσιων και δωρεάν αγαθών. Οι νοµοθετικές αυτές ρυθµίσεις
συµπληρώνονται από µια σειρά ενεργειών, επίπονων και συντο-
νισµένων, όλης της Κυβέρνησης για την ενίσχυση των νέων επι-
στηµόνων.

Στην πράξη, λοιπόν, ενισχύουµε, όχι µόνο τους νέους επιστή-
µονες αλλά ενισχύουµε και την αριστεία και δεν θα σταµατή-
σουµε να λέµε ότι ενισχύουµε την αριστεία ως δικαίωµα των νέων
επιστηµόνων και όχι ως προνόµιο κάποιων που µπορούν.

Όσον αφορά, λοιπόν, αυτό το θέµα και επειδή η Αντιπολίτευση
–την καταλαβαίνω την Αντιπολίτευση!- δεν ακούγεται να κάνει
κριτική και όλα αυτά, θέλω να πω ότι θα ήθελα να ακούσω µια
φορά έστω και µια κουβέντα και γι’ αυτές τις προσπάθειες. 

Ειπώθηκε ότι θα πρέπει να έχουµε µόνιµο προσωπικό. Είναι η
µόνη Κυβέρνηση µετά από έξι χρόνια που µέσα σε έξι µήνες
έδωσε στα ανώτατα Ιδρύµατα χίλια νέα µέλη ΔΕΠ. Τα µέλη ΔΕΠ
είναι µόνιµο προσωπικό. Είναι η µόνη Κυβέρνηση, που από τη
στιγµή που κόπηκαν στην ουσία οι υποτροφίες -άρα και η αρι-
στεία- έδωσε υποτροφίες και στα ανώτατα ιδρύµατα της χώρας,
αλλά και στα ερευνητικά ιδρύµατα επίσης. 

Όσον αφορά το θέµα των µετεγγραφών και επειδή ειπώθηκε
από πολλές πλευρές, δεν σηµαίνει ότι στα εισοδηµατικά κριτήρια
δεν υπάρχουν κι όλα τα άλλα κριτήρια, όπως αυτό της πολυτε-
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κνίας, της τριτεκνίας κ.λπ. 
Για µας είναι µείζονος σηµασίας, το να µπορούν οι φοιτητές

να σπουδάζουν στον τόπο εισαγωγής τους. Γι’ αυτό άλλωστε
άµεσα, τις επόµενες ηµέρες, προκηρύσσουµε δύο χιλιάδες επτα-
κόσιες υποτροφίες για οικονοµικά αδύναµους φοιτητές –αυτές
οι υποτροφίες είναι για τέσσερα χρόνια- οι οποίοι θα παίρνουν
500 ευρώ τον µήνα, όταν σπουδάζουν εκτός του τόπου µόνιµης
διαµονής και 400 ευρώ οι οικονοµικά αδύναµοι που σπουδάζουν
στον τόπο διαµονής.

Ανάµεσα σε όλα τα άλλα που κάνουµε ακριβώς για τη φοιτη-
τική µέριµνα, είναι ότι έχουµε επιλέξει άδεια διαµερίσµατα, τα
οποία θα διαθέσουµε σε φοιτητές οι οποίοι έχουν οικονοµικές
ανάγκες και δεν µπορούν να καλυφθούν από τις υπάρχουσες
φοιτητικές εστίες.

Στο σηµείο αυτό θα ήταν καλύτερα να µην αναφερθώ στις φοι-
τητικές εστίες για τις οποίες επί τόσα χρόνια, και µάλιστα τα χρό-
νια της ευµάρειας, δεν έγιναν οι προσπάθειες που θα έπρεπε είτε
για να ανακαινιστούν είτε για να ενισχυθούν τα ιδρύµατα µε νέες
εστίες.

Όσον αφορά τώρα τους ΕΔΙΠ, δεν θα µιλήσω. Αποσύρεται µια
διάταξη, όταν είναι προβληµατική στην υλοποίησή της. Η συγκε-
κριµένη είναι προβληµατική στην υλοποίησή της. Θα επανέλ-
θουµε, όταν θα έχουµε τρόπους για να υλοποιηθεί και τρόπους
µε τους οποίους θα συµφωνούν, βεβαίως, τα ανώτατα ιδρύµατα. 

Θα ήθελα να τελειώσω λέγοντας ένα πράγµα. Ακούµε πάρα
πολλά για τις τροπολογίες, όπως ότι οι τροπολογίες έρχονται
έτσι κ.λπ.. Αυτό είναι αλήθεια. Πολλές φορές έρχονται πολλές
τροπολογίες και σε άσχετα νοµοσχέδια. Όµως θέλω να πω ότι η
κοινωνία και η πραγµατικότητα είναι ένα ζωντανό πράγµα και
προκύπτουν θέµατα, τα οποία πρέπει να επιλυθούν και τα οποία
είναι επείγουσας σηµασίας και χρειάζονται ρύθµιση. Για παρά-
δειγµα αυτό συνέβη σήµερα για τις µετεγγραφές. 

Διάβαζα, όµως, σήµερα σε µια εφηµερίδα µεγάλης κυκλοφο-
ρίας, στην «Εφηµερίδα των Συντακτών», για τροπολογία είκοσι
πέντε ή πενήντα σελίδων –θα σας γελάσω-, η οποία ήρθε µέσα
στο βράδυ και αφορούσε τα κανάλια, ότι έπρεπε να συγχωνευ-
τούν, να γίνουν λιγότερα και να φύγουν εργαζόµενοι επί Κυβερ-
νήσεώς σας. Δεν άκουσα να λέγεται τίποτα γι’ αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δελής για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από λίγη

ώρα η Κυβέρνηση απέρριψε µια τροπολογία που είχε καταθέσει
το ΚΚΕ για τους συµβασιούχους στο δηµόσιο, που εργάζονται
στον τοµέα της καθαριότητας. 

Αυτό που στην πραγµατικότητα, όµως, απέρριψε η Κυβέρ-
νηση, είναι το δικαίωµα αυτών των ανθρώπων στη µόνιµη και στα-
θερή δουλειά, γιατί αυτό ακριβώς προέβλεπε η τροπολογία του
ΚΚΕ. Αφού παραταθούν οι συµβάσεις όλων των συµβασιούχων
–και το τονίζουµε όλων!- µέχρι 31-1-2017, στη συνέχεια να µετα-
τραπούν οι συµβάσεις τους σε συµβάσεις αορίστου χρόνου. Αυ-
τό απορρίψατε! 

Για το ίδιο θέµα, βέβαια, ο αρµόδιος Υπουργός κ. Βερναρδά-
κης κατέθεσε αρχικά µια τροπολογία, η οποία µε τον τρόπο που
ήταν διατυπωµένη, δεν αναγνώριζε ουσιαστικά ούτε αυτό το δι-
καίωµα της έστω µερικής παράτασης των συµβάσεων. Κάτω από
την πίεση των εργαζοµένων έφερε σήµερα µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία όντως συνιστά βελτίωση. 

Δεν θα µπορούσαµε να διαφωνήσουµε, µονάχα που αυτή η
βελτίωση πηγαίνει το πράγµα µέχρι τη µέση, είναι µια µεσοβέζικη
λύση. Εξηγούµαι. Αφήνει απέξω τους διµηνίτες συµβασιούχους
στο δηµόσιο, στον τοµέα της καθαριότητας, οι οποίοι προσλή-
φθηκαν το 2016, κάνοντας έναν απαράδεκτο διαχωρισµό που δεν
τον κατανοούµε. 

Θα θέλαµε, πραγµατικά, να ψηφίσουµε, έστω και αυτή την
κουτσουρεµένη τροπολογία που κατέθεσε ο Υπουργός, αλλά το
γεγονός ότι αφήνει απέξω αυτούς τους διµηνίτες συµβασιού-
χους µας υποχρεώνει να πούµε «παρών».

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δελή.

Δεν υπάρχει κάποιος άλλος που θέλει να µιλήσει από τους κύ-
ριους Υπουργούς ή ενδεχοµένως, από τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ελλη-
νικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας και άλλες διατάξεις» και
εισερχόµαστε στην ψήφισή τους.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κα-
τά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κα-
τά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
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ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κα-
τά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Τα άρθρα 15, 16 και 17 αποτελούν τις τροπολογίες, οι οποίες

είχαν κατατεθεί στις επιτροπές και ενσωµατώθηκαν ως άρθρα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό α-

ριθµό 697 και ειδικό 81, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
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ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 697 και ειδικό 81 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 698 και ειδικό 82, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 698 και ειδικό 82 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 700 και ειδικό 83, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 700 και ειδικό 83 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 701 και ειδικό 84 ως έχει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 701 και ειδικό 84 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 709 και ειδικό 87 ως έχει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 709 και ειδικό 87 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 710 και ειδικό 88 ως έχει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 710 και ειδικό 88 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 694 και ειδικό 78 ως έχει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 694 και ειδικό 78 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 695 και ειδικό 79, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 695 και ειδικό 79 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Tο ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, των άρθρων και
των τροπολογιών. 

Κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχε-
δίου και στο σύνολό. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο έγι-

νε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του
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συνόλου και έχει ως εξής: 

«Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας και άλλες δια-
τάξεις

Άρθρο 1
Ίδρυση Ελληνικού Ιδρύµατος 

Έρευνας και Καινοτοµίας 

1. Συνιστάται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα, µε την επωνυµία «Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας
και Καινοτοµίας» (εφεξής: Ίδρυµα). Στις σχέσεις του µε την αλ-
λοδαπή το Ίδρυµα χρησιµοποιεί την επωνυµία «Hellenic Founda-
tion for Research and Innovation (HFRI)».

2. Το Ίδρυµα ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και λει-
τουργεί προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος και συγκεκρι-
µένα για την προαγωγή της έρευνας και της καινοτοµίας.
Λειτουργεί σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας
και διέπεται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου και του Εσω-
τερικού Κανονισµού Λειτουργίας. 

3. Το Ίδρυµα απολαµβάνει όλων των διοικητικών, οικονοµικών
και δικαστικών ατελειών, καθώς και των δικονοµικών και ουσια-
στικών προνοµίων του Δηµοσίου και απαλλάσσεται από την υπο-
χρέωση καταβολής φόρων, για τα έσοδα που αποκτά κατά την
επιδίωξη της εκπλήρωσης του σκοπού του, εξαιρουµένου του
ΦΠΑ, του ΕΝ.Φ.Ι.Α. και του φόρου κληρονοµιών και µεταβίβασης
ακινήτων. 

4. Το Ίδρυµα εδρεύει στην Αθήνα. Υπηρεσίες και γραφεία του
Ιδρύµατος µπορεί να λειτουργήσουν και σε άλλες πόλεις της Ελ-
ληνικής Επικράτειας. 

5. Το Ίδρυµα εποπτεύεται από τον αρµόδιο για ζητήµατα έρευ-
νας Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των (εφεξής: Υπουργός). 

Άρθρο 2
Σκοπός

1. Σκοπός του Ιδρύµατος είναι η προαγωγή της έρευνας και
της καινοτοµίας, στο πλαίσιο της εθνικής στρατηγικής για την
έρευνα και την καινοτοµία. Για την εκπλήρωση του σκοπού
αυτού, το Ίδρυµα:

α. Χρηµατοδοτεί ερευνητικά προγράµµατα. Οι χρηµατοδοτή-
σεις καλύπτουν, ενδεικτικά, τα έξοδα µισθοδοσίας ερευνητικού,
διοικητικού και λοιπού προσωπικού, έξοδα πρόσβασης σε ερευ-
νητικές υποδοµές, δαπάνες αναλωσίµων, ταξίδια, έξοδα δηµο-
σιοποίησης του ερευνητικού έργου και κατοχύρωσης των
δικαιωµάτων διανοητικής ιδιοκτησίας.

β. Χορηγεί υποτροφίες για τη διεξαγωγή διδακτορικών διατρι-
βών και µετα-διδακτορικών µελετών.

γ. Χρηµατοδοτεί την αγορά ερευνητικού εξοπλισµού, βάσει
στρατηγικού σχεδιασµού.

δ. Διευκολύνει την πρόσβαση Πανεπιστηµίων, Τ.Ε.Ι. και ερευ-
νητικών και τεχνολογικών φορέων στη χρηµατοδότηση καινοτό-
µων ερευνητικών προγραµµάτων.

ε. Υποστηρίζει, µέσω εφάπαξ χρηµατοδότησης, τη δηµιουργία
και λειτουργία νεοφυών επιχειρήσεων προς εκµετάλλευση ερευ-
νητικών αποτελεσµάτων. Οι πόροι για την εκπλήρωση του σκο-
πού της παρούσας περίπτωσης δεν επιτρέπεται να προέρχονται
από τους πόρους της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 3.

στ. Παρέχει συναφείς υπηρεσίες προς τις ανωτέρω δραστη-
ριότητες. 

ζ. Συνάπτει κάθε είδους συµβάσεις, συµφωνίες συνεργασίας
και προγραµµατικές συµβάσεις µε τη Γενική Γραµµατεία Έρευ-
νας και Τεχνολογίας, τους λοιπούς φορείς της Κεντρικής και Γε-
νικής Κυβέρνησης, καθώς και µε φυσικά και νοµικά πρόσωπα,
ηµεδαπά και αλλοδαπά, για την αξιολόγηση των προτάσεων χρη-
µατοδότησης, τη διαχείριση των ερευνητικών προγραµµάτων και
των λοιπών δράσεων και γενικότερα για την απρόσκοπτη υλο-
ποίηση του σκοπού του.

2α. Κύριοι δικαιούχοι χρηµατοδότησης εκ µέρους του Ιδρύµα-

τος είναι, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 1ε του παρόντος
άρθρου, Πανεπιστήµια και Τ.Ε.Ι. που εδρεύουν στην Ελλάδα, οι
ερευνητικοί και τεχνολογικοί φορείς του άρθρου 13α του ν.
4310/2014 (Α’ 258) και τα Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα
των νόµων 2083/ 1992 και 3685/2008. Συνδικαιούχοι χρηµατοδό-
τησης δύνανται να είναι επιχειρήσεις, εκπαιδευτικά και ερευνη-
τικά ιδρύµατα και λοιποί φορείς, του δηµόσιου ή του ιδιωτικού
τοµέα, της ηµεδαπής. Οι δυνητικοί δικαιούχοι (κύριοι και συνδι-
καιούχοι) χρηµατοδότησης θα ορίζονται στις εκάστοτε προκη-
ρύξεις. 

β. Ειδικά για υποτροφίες για τη διεξαγωγή διδακτορικών δια-
τριβών και µετα-διδακτορικών µελετών, δικαιούχοι είναι φυσικά
πρόσωπα, ανεξαρτήτως ιθαγένειας και σύνδεσής τους µε συγ-
κεκριµένο εκπαιδευτικό ίδρυµα ή ερευνητικό κέντρο, που πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις που θέτει η εκάστοτε προκήρυξη.

Άρθρο 3
Περιουσία - Πόροι του Ιδρύµατος

1. Πόροι του Ιδρύµατος είναι: 
α. Κάθε είδους χρηµατοδοτήσεις/επιχορηγήσεις από τον Κρα-

τικό Προϋπολογισµό (τακτικό και Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων). 

β. Χρηµατοδοτήσεις και κάθε είδους ενισχύσεις ή επιχορηγή-
σεις από όργανα και οργανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
από άλλους ευρωπαϊκούς ή διεθνείς οργανισµούς. 

γ. Χρηµατοδοτήσεις σύµφωνα µε την από 15.7.2016 Σύµβαση
της Ελληνικής Δηµοκρατίας µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων, τις οποίες το Ίδρυµα διαχειρίζεται ως δικαιούχος και για
λογαριασµό της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

δ. Δωρεές, ενισχύσεις, κληρονοµίες, κληροδοσίες, επιχορηγή-
σεις, χορηγίες και κάθε είδους εισφορές φυσικών ή νοµικών προ-
σώπων, του δηµόσιου ή του ιδιωτικού τοµέα, της ηµεδαπής ή
αλλοδαπής.

2. Το Ίδρυµα διαχειρίζεται τους πόρους του σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου, της από 15.7.2016 Σύµβασης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
και του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας, σε ειδικό λογαρια-
σµό ταµειακής διαχείρισης που τηρεί στην Τράπεζα της Ελλά-
δος. 

3. Η χρηµατοδότηση που θα καταβληθεί βάσει της από
15.7.2016 Σύµβασης της Ελληνικής Δηµοκρατίας µε την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων συνιστά δανειακό έσοδο του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού και το ισόποσο αυτής εγγράφεται σε ειδικό
για το Ίδρυµα κωδικό προϋπολογισµού του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

4. Σε περίπτωση διάλυσης του Ιδρύµατος, η περιουσία του, κι-
νητή και ακίνητη, καθώς και τα κάθε είδους δικαιώµατα και οι
υποχρεώσεις του περιέρχονται στο Ελληνικό Δηµόσιο.

Άρθρο 4
Οικονοµική διαχείριση 

1. Η οικονοµική λειτουργία του Ιδρύµατος και η εκ µέρους του
χρηµατοδότηση των ερευνητικών προγραµµάτων πραγµατοποι-
είται µε βάση τις αρχές της εξαιρετικής ακαδηµαϊκής επίδοσης,
της διαφάνειας, της αξιοκρατίας και της χρηστής οικονοµικής
διαχείρισης. 

2. Το Ίδρυµα τηρεί όλα τα απαραίτητα παραστατικά και δικαιο-
λογητικά τα οποία και θέτει στη διάθεση των αρµόδιων οργάνων,
όποτε ζητηθούν. Το Ίδρυµα δηµοσιοποιεί στο δικτυακό τόπο που
διατηρεί τον ετήσιο προγραµµατισµό των χρηµατοδοτικών δρά-
σεων, το σύνολο των έργων που έχουν προκηρυχθεί και κατά-
λογο φορέων που έχουν χρηµατοδοτηθεί µε τα αντίστοιχα ποσά
χρηµατοδότησης. 

3. Οι δικαιούχοι των χρηµατοδοτήσεων υποχρεούνται να πα-
ρέχουν στο Ίδρυµα κάθε πληροφορία αναγκαία για την παρακο-
λούθηση της εκτέλεσης της αντίστοιχης δράσης, να αποδέχονται
όλους τους προβλεπόµενους από το νόµο και τον Εσωτερικό Κα-
νονισµό Λειτουργίας ελέγχους, επαληθεύσεις και επιθεωρήσεις
και να παρέχουν στα αρµόδια όργανα του Ιδρύµατος όλα τα ανα-

746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γκαία στοιχεία για την απρόσκοπτη εκτέλεση του έργου τους. Οι
επαληθεύσεις, επιθεωρήσεις και οι έλεγχοι των χρηµατοδοτη-
θέντων προγραµµάτων πραγµατοποιούνται προκειµένου να πα-
ρακολουθούνται οι πραγµατοποιούµενες δράσεις και επενδύσεις
και να διασφαλίζεται ότι τα διατιθέµενα από το Ίδρυµα ποσά
επενδύονται σύµφωνα µε τους στόχους και τα προβλεπόµενα
στον παρόντα νόµο και τις αποφάσεις των οργάνων του Ιδρύµα-
τος. 

4. Η διαχειριστική χρήση του Ιδρύµατος αρχίζει την 1η Ιανουα-
ρίου κάθε έτους και τελειώνει την 31η Δεκεµβρίου κάθε έτους. 

5. Το Ίδρυµα συντάσσει ετήσια έκθεση, η οποία περιλαµβάνει
τον οικονοµικό απολογισµό και τον απολογισµό πεπραγµένων
του Ιδρύµατος και δηµοσιεύεται στον επίσηµο διαδικτυακό του
τόπο. Ο οικονοµικός απολογισµός περιλαµβάνει ισολογισµό, κα-
τάσταση αποτελεσµάτων χρήσης και τις χρηµατοροές του Ιδρύ-
µατος. Τον Οκτώβριο κάθε έτους υποβάλλεται στον Υπουργό η
ετήσια έκθεση που αφορά το προηγούµενο έτος. 

6. Ο τακτικός έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης του Ιδρύ-
µατος είναι ετήσιος και ασκείται από δύο ορκωτούς λογιστές,
που ορίζονται µε ισάριθµους αναπληρωτές µε απόφαση του
Υπουργού και ελέγχουν τη νοµιµότητα της οικονοµικής διαχείρι-
σης βάσει των στοιχείων που περιλαµβάνονται στην ετήσια έκ-
θεση. Η αµοιβή των ορκωτών λογιστών επιβαρύνει τον
προϋπολογισµό του Ιδρύµατος. Με απόφαση του Υπουργού
µπορεί να διατάσσεται οποτεδήποτε έκτακτος έλεγχος. 

Άρθρο 5
Προκηρύξεις και αξιολόγηση προτάσεων 

1. Με απόφαση του Υπουργού εξειδικεύεται κάθε έτος η κα-
τανοµή των πόρων του Ιδρύµατος ανά κατηγορία δράσης (π.χ.
υποτροφίες, ερευνητικά προγράµµατα, εξοπλισµός, κ.λπ.) και
ανά επιστηµονικό πεδίο, ύστερα από πρόταση του Επιστηµονι-
κού Συµβουλίου του Ιδρύµατος (ετήσιος προγραµµατισµός δρά-
σεων).

2. Οι προκηρύξεις αφορούν ενδεικτικά τα ακόλουθα επιστη-
µονικά πεδία: φυσικές επιστήµες, επιστήµες µηχανικού και τε-
χνολογίας, ιατρική και επιστήµες υγείας, γεωπονικές επιστήµες,
κοινωνικές επιστήµες και ανθρωπιστικές επιστήµες. 

3. Ο Διευθυντής συντάσσει και δηµοσιεύει στο δικτυακό τόπο
του Ιδρύµατος τις προκηρύξεις για τις κατηγορίες δράσεις του
Ιδρύµατος, σύµφωνα µε την απόφαση κατανοµής των πόρων,
τον ετήσιο προγραµµατισµό του Ιδρύµατος και τις αποφάσεις
του Επιστηµονικού Συµβουλίου. Ειδικά, όσον αφορά τη χρηµα-
τοδότηση ερευνητικού εξοπλισµού, οι προκηρύξεις δηµοσιεύον-
ται µια φορά κάθε έτος, σύµφωνα µε τον ετήσιο προγραµ-
µατισµό δράσεων. 

4. Με τις προκηρύξεις ορίζονται, ιδίως, η φύση και οι στόχοι
του έργου, της µελέτης ή του προγράµµατος, οι δυνητικοί δι-
καιούχοι (κύριοι και συνδικαιούχοι), η διαδικασία και τα κριτήρια
υποβολής των προτάσεων χρηµατοδότησης, του προελέγχου και
της αξιολόγησής τους, οι οικονοµικές δραστηριότητες που ενι-
σχύονται, οι δαπάνες που χρηµατοδοτούνται, ο τρόπος τελικής
επιλογής των προς χρηµατοδότηση έργων, ο συνολικός προϋπο-
λογισµός, η διαδικασία υλοποίησης έργου, της µελέτης ή του
προγράµµατος, η διαδικασία εξέτασης των προτάσεων, οι προ-
ϋποθέσεις καταβολής της χρηµατοδότησης, οι υποχρεώσεις των
δικαιούχων, οι συνέπειες µη τήρησης των όρων και προϋποθέ-
σεων της απόφασης χρηµατοδότησης. Επίσης, παρέχονται οδη-
γίες για την υποβολή και τη διαδικασία εξέτασης ενστάσεων,
καθώς και διευκρινίσεις για κάθε άλλο σχετικό θέµα.

5. Η αξιολόγηση των προτάσεων ενεργείται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος, του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουρ-
γίας του Ιδρύµατος και τις αποφάσεις του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου. Η αξιολόγηση ενεργείται µε αποκλειστικό γνώµονα την
επιστηµονική επάρκεια και την ποιότητα των προτάσεων και µε
διαδικασίες που εξασφαλίζουν την ταχεία και απαλλαγµένη από
περιττό διοικητικό φορτίο ολοκλήρωση των προγραµµάτων.

6. Η αξιολόγηση των προτάσεων των υποψηφίων δικαιούχων
γίνεται από επιτροπή εµπειρογνωµόνων, που αποτελείται από
τρία (3) ή πέντε (5) µέλη, ανάλογα µε το είδος και το πλήθος των

επιστηµονικών πεδίων που καλύπτει µία δράση ή ένα πρό-
γραµµα. Οι εν λόγω εµπειρογνώµονες προέρχονται από το Μη-
τρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών του άρθρου 27 του ν. 4310/
2014 (Α’258) και διαθέτουν τα προσόντα που προβλέπονται στις
διατάξεις αυτές και τα οποία σχετίζονται µε το αντικείµενο του
προς αξιολόγηση έργου. Τους αξιολογητές ορίζει το Επιστηµο-
νικό Συµβούλιο. Εάν για ορισµένη αξιολόγηση δεν υπάρχουν
στον πίνακα οι απαιτούµενοι για τη συγκεκριµένη περίπτωση ει-
δικοί επιστήµονες, επιτρέπεται µε απόφαση του Διευθυντή του
Ιδρύµατος, η οποία λαµβάνεται ύστερα από σύµφωνη γνώµη του
Επιστηµονικού Συµβουλίου, να ορίζονται ως µέλη ειδικοί επιστή-
µονες της ηµεδαπής ή αλλοδαπής που δεν περιλαµβάνονται στο
Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών. Η αµοιβή των µελών των
επιτροπών της παρούσας παραγράφου επιβαρύνει τον προϋπο-
λογισµό του Ιδρύµατος. 

7. Η διαδικασία αξιολόγησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τους
τρεις (3) µήνες. Τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης κοινοποιούν-
ται αµέσως στους υποψηφίους, µε εξατοµικευµένη αναφορά και
τεκµηρίωση της απόφασης αξιολόγησης. 

8. Ο υποψήφιος έχει δικαίωµα υποβολής ένστασης για λόγους
νοµιµότητας της απόφασης, εντός προθεσµίας δέκα (10) ηµε-
ρών, που αρχίζει από την κοινοποίηση της απόφασης αξιολόγη-
σης, ενώπιον επιτροπής ενστάσεων που συγκροτείται προς
τούτο µε απόφαση του Επιστηµονικού Συµβουλίου. Η επιτροπή
ενστάσεων αποτελείται από τρία (3) µέλη που προέρχονται από
το Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών του άρθρου 27 του
ν. 4310/2014 (Α’258), όπως ισχύει, και διαθέτουν τα προσόντα
που προβλέπονται στις διατάξεις αυτές και τα οποία σχετίζονται
µε το αντικείµενο του προς αξιολόγηση έργου. Τα µέλη της επι-
τροπής ενστάσεων είναι διαφορετικά από αυτά της επιτροπής
της παραγράφου 6. Η επιτροπή ενστάσεων αποφασίζει σε απο-
κλειστική προθεσµία δέκα (10) ηµερών από την κατάθεση της έν-
στασης. Η απόφαση της επιτροπής γνωστοποιείται στον
Διευθυντή του Ιδρύµατος και κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο. 

9. Μετά από την αξιολόγηση των προτάσεων εκδίδεται η από-
φαση χρηµατοδότησης από τον Διευθυντή του Ιδρύµατος. Η εν
λόγω απόφαση αποτελεί εκτελεστή διοικητική πράξη και υπόκει-
ται σε αίτηση ακύρωσης ενώπιον του Διοικητικού Εφετείου. 

10. Για τον καθορισµό της αµοιβής των µελών των επιτροπών
των παραγράφων 6 και 8 του παρόντος άρθρου εφαρµόζεται η
διάταξη του άρθρου 21 του ν. 4354/2015, όπως ισχύει. Οι εν
λόγω αµοιβές επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό του Ιδρύµατος. 

Άρθρο 6
Όργανα του Ιδρύµατος

Όργανα του Ιδρύµατος είναι η Γενική Συνέλευση (Γ.Σ.), το Επι-
στηµονικό Συµβούλιο (ΕΣ) και ο Διευθυντής.

Άρθρο 7
Γενική Συνέλευση

1. Η Γενική Συνέλευση (Γ.Σ.) εγγυάται την ανεξαρτησία του
Ιδρύµατος και την εκπλήρωση της αποστολής του. Ως µέλη της
Γ.Σ. επιλέγονται καταξιωµένοι επιστήµονες, µε εκτεταµένο επι-
στηµονικό έργο και ερευνητική εµπειρία. Τα πρόσωπα που επι-
λέγονται ορίζονται για πλήρη θητεία και δεν παύονται κατά τη
διάρκεια της θητείας τους για γνώµη ή ψήφο που έδωσαν κατά
την άσκηση των καθηκόντων τους.

2. Τα µέλη της Γενικής Συνέλευσης επιλέγονται από Α.Ε.Ι. της
ηµεδαπής και από φορείς του άρθρου 13α του ν. 4310/2014 µε
την ακόλουθη διαδικασία: 

α. Το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας (ΕΣΕΚ) κα-
θορίζει, κάθε διετία, µε απόφασή του, τα κριτήρια που τεκµηριώ-
νουν σηµαντική ερευνητική επίδοση και τα οποία πρέπει να
πληρούν τα Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής και οι φορείς του άρθρου 13α
του ν. 4310/2014, προκειµένου να ορίσουν µέλη στη Γ.Σ. του
Ιδρύµατος.

β. Εν συνεχεία, το ΕΣΕΚ, καταρτίζει κατάλογο των φορέων που
πληρούν τα ως άνω κριτήρια και τον γνωστοποιεί στο ΕΣ και
στους φορείς. 
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γ. Η Σύγκλητος και το Δ.Σ. κάθε φορέα που περιλαµβάνεται
στον ανωτέρω κατάλογο απευθύνουν ανοικτή πρόσκληση εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος για την επιλογή ενός (1) µέλους και του
αναπληρωτή του, προκειµένου να στελεχώσει τη Γ.Σ. του Ιδρύ-
µατος.

δ. Κατόπιν αξιολόγησης των υποψηφιοτήτων, η Σύγκλητος του
Α.Ε.Ι., ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής Ερευνών και το Δ.Σ.
του φορέα του άρθρου 13α του ν. 4310/2014 αντιστοίχως, επι-
λέγουν το τακτικό µέλος και τον αναπληρωτή του και ενηµερώ-
νουν σχετικά το Ίδρυµα. Η απόφαση πρέπει να είναι αιτιολο-
γηµένη ως προς το εύρος και την ποιότητα του ερευνητικού
έργου, καθώς και την ερευνητική εµπειρία των επιλεγέντων. 

Το Δ.Σ. του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδη-
µίας Αθηνών επιλέγει ένα µέλος µε τον αναπληρωτή του και η Δι-
οίκηση της Ακαδηµίας Αθηνών επιλέγει ένα µέλος µε τον
αναπληρωτή του από τα ερευνητικά κέντρα της Ακαδηµίας Αθη-
νών.

3. Η συγκρότηση της Γ.Σ. γίνεται µε απόφαση του Υπουργού,
η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

4. Η ιδιότητα του µέλους της Γ.Σ. του Ιδρύµατος είναι ασυµβί-
βαστη: 

α. Με την ιδιότητα του Πρύτανη, του Αναπληρωτή Πρύτανη και
του Κοσµήτορα, µέλους Συγκλήτου ή της Επιτροπής Ερευνών ή
Προέδρου Τµήµατος Α.Ε.Ι..

β. Με την ιδιότητα του µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου
ερευνητικού φορέα ή ινστιτούτου του άρθρου 13α του ν. 4310/
2014.

5. Η διάρκεια της θητείας των µελών της Γ.Σ. είναι τριετής και
µπορεί να ανανεωθεί µόνο µία (1) φορά. Η σύνθεση της Γ.Σ. ανα-
νεώνεται κατά τρόπο που να διασφαλίζεται η συνέχεια της λει-
τουργίας της. Ειδικότερα, κατά την πρώτη συγκρότηση της Γ.Σ.,
τα µισά µέλη αυτής διορίζονται για διετή  θητεία µε βάση το απο-
τέλεσµα κλήρωσης, που διενεργείται κατά την πρώτη συνε-
δρίαση του οργάνου.

6. Τρεις (3) µήνες το αργότερο πριν από τη λήξη της θητείας
κάθε µέλους, ο Πρόεδρος της Γ.Σ. ζητεί από τον οικείο φορέα
να επιλέξει το νέο µέλος (τακτικό µε τον αναπληρωτή του) για τη
διαδοχή των αποχωρούντων. Αν ο φορέας παραλείψει εντός της
ως άνω προθεσµίας να προβεί στην επιλογή, ο Υπουργός επιλέ-
γει µεταξύ των καθηγητών ή ερευνητών του οικείου φορέα το
νέο µέλος (τακτικό και αναπληρωτή).

7. Η Γ.Σ. µετά τη συγκρότησή της σε σώµα λειτουργεί νόµιµα,
ακόµη και αν ένα ή περισσότερα από τα µέλη της εκπέσουν, παυ-
θούν, παραιτηθούν ή βρεθούν σε µόνιµη αδυναµία να ασκήσουν
τα καθήκοντά τους για οποιονδήποτε λόγο, εφόσον τα εναποµεί-
ναντα µέλη είναι τουλάχιστον τα 3/4 του αρχικού αριθµού. Στην
περίπτωση που περισσότερα από το 1/4 των µελών της Γ.Σ. βρί-
σκονται σε µόνιµη αδυναµία να ασκήσουν τα καθήκοντά τους ή
ελλείπουν, οι φορείς από τους οποίους αυτοί προέρχονται επι-
λέγουν νέα µέλη για το υπόλοιπο της θητείας. Αν ο φορέας πα-
ραλείψει εντός τριών (3) µηνών από τη γνωστοποίηση σε αυτόν
της έλλειψης ή της µόνιµης αδυναµίας του µέλους να προβεί
στην επιλογή, ο Υπουργός επιλέγει από τον εν λόγω φορέα το
νέο µέλος (τακτικό και αναπληρωτή).

8. Μέλος της Γ.Σ. του Ιδρύµατος µπορεί κατά τη διάρκεια της
θητείας του να παυθεί από τα καθήκοντά του µε απόφαση του
Υπουργού για δραστηριότητες ασυµβίβαστες ή για πράξεις απά-
δουσες προς την ιδιότητα του µέλους της Γ.Σ. του Ιδρύµατος.

9. Ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Γ.Σ. εκλέγεται από τα
µέλη της για τριετή θητεία, που µπορεί να ανανεωθεί µόνο µια
(1) φορά. Ο Πρόεδρος συγκαλεί τη Γ.Σ. σε τακτική ή έκτακτη συ-
νεδρίαση, καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη και διευθύνει τις ερ-
γασίες της. Τον Πρόεδρο, απόντα ή κωλυόµενο, αναπληρώνει ο
Αντιπρόεδρος.

10. Η Γενική Συνέλευση έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α. Επιλέγει τα µέλη του Επιστηµονικού Συµβουλίου. 
β. Εγκρίνει συµπράξεις και συνεργασίες µε άλλους φορείς του

δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα της ηµεδαπής ή της αλλοδα-
πής που προτείνονται από το Επιστηµονικό Συµβούλιο για την
επίτευξη των σκοπών του Ιδρύµατος.

γ. Υποβάλλει προτάσεις προς το Επιστηµονικό Συµβούλιο για

θέµατα που σχετίζονται µε τις ερευνητικές δράσεις του Ιδρύµα-
τος και προτείνει µέτρα υλοποίησής τους.

δ. Εγκρίνει την ετήσια έκθεση (οικονοµικό απολογισµό και
απολογισµό δράσεων) του Ιδρύµατος.

11. Η Γ.Σ. συνεδριάζει τακτικά δύο (2) φορές το χρόνο και
εκτάκτως, όποτε τούτο ζητηθεί από τουλάχιστον δέκα (10) µέλη
της ή από τον Πρόεδρο του Ε.Σ. ή από τον Διευθυντή του Ιδρύ-
µατος. Η Γ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι παρόν το 50% του-
λάχιστον των µελών της και αποφασίζει µε πλειοψηφία των πα-
ρόντων. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προ-
έδρου.

Άρθρο 8
Επιστηµονικό Συµβούλιο 

1. Το Επιστηµονικό Συµβούλιο (ΕΣ) του Ιδρύµατος αποτελείται
από εννέα (9) τακτικά µέλη, επιστήµονες διεθνούς κύρους, οι
οποίοι προέρχονται από τους εξής τοµείς: α) γεωπονικών επι-
στηµών, β) φυσικών επιστηµών, γ) µαθηµατικών και επιστήµης
της πληροφορίας, δ) κοινωνικών επιστηµών, ε) ανθρωπιστικών
επιστηµών, στ) περιβάλλοντος και ενέργειας, ζ) ιατρικής και επι-
στηµών υγείας, η) επιστηµών µηχανικού και τεχνολογίας και θ)
καινοτόµου επιχειρηµατικότητας. 

2. Ως µέλη του ΕΣ εκλέγονται προσωπικότητες που έχουν δια-
κριθεί για το διεθνές έργο και την εµπειρία τους στον αντίστοιχο
ως άνω τοµέα. Τα ειδικότερα προσόντα των µελών του ΕΣ καθο-
ρίζονται στον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας. Η ιδιότητα του
µέλους του ΕΣ είναι ασυµβίβαστη µε την ιδιότητα του µέλους του
Υπουργικού Συµβουλίου, του Υφυπουργού, του Γενικού ή Ειδι-
κού Γραµµατέα Υπουργείου ή αυτοτελούς Γενικής Γραµµατείας,
του Βουλευτή, του Περιφερειάρχη, του Αντιπεριφερειάρχη, του
Δηµάρχου και του Αντιδηµάρχου. Επίσης, η ιδιότητα του µέλους
του ΕΣ είναι ασυµβίβαστη µε αυτή του µέλους της Γ.Σ., του Δι-
ευθυντή και αναπληρωτή Διευθυντή του Ιδρύµατος. Σε περί-
πτωση που µέλος του ΕΣ υποβάλει αίτηση για χρηµατοδότηση
από το Ίδρυµα, ή είναι µέλος επιστηµονικής οµάδας που έχει
υποβάλει αίτηση, το µέλος αυτό απέχει από όλες τις συνεδριά-
σεις στις οποίες συζητούνται θέµατα σχετικά µε την αντίστοιχη
προκήρυξη.

3. Τα µέλη του ΕΣ του Ιδρύµατος επιλέγονται ως εξής:
α. Η Γ.Σ. καταρτίζει και δηµοσιεύει στο δικτυακό τόπο του

Ιδρύµατος διεθνή πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την
πλήρωση των ανωτέρω εννέα (9) θέσεων. 

β. Οι υποψηφιότητες υποβάλλονται από τους ενδιαφεροµέ-
νους ηλεκτρονικά. Η Γ.Σ. ορίζει εννεαµελή Εισηγητική Επιτροπή
από τα µέλη της, στην οποία εκπροσωπούνται οι εννέα τοµείς
της παραγράφου 1. Σε περίπτωση που κάποιος τοµέας δεν εκ-
προσωπείται στη Γ.Σ., η Γ.Σ. ορίζει στην Εισηγητική Επιτροπή
εξωτερικό µέλος µε σηµαντική διεθνή δραστηριότητα στον αντί-
στοιχο τοµέα. Η επιτροπή αξιολογεί τις υποψηφιότητες και, εν
συνεχεία, εισηγείται στη Γ.Σ. κατάλογο µε τους υποψηφίους ανά
τοµέα, κατά σειρά αξιολόγησης. 

γ. Η Γ.Σ. επιλέγει από τον κατάλογο των υποψηφίων τα µέλη
του ΕΣ, ένα για κάθε τοµέα, που προβλέπονται στην παράγραφο
1. Το ΕΣ συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

4. Η διάρκεια της θητείας των µελών του ΕΣ είναι τετραετής
(4ετής). Η σύνθεσή του ανανεώνεται κατά τρόπο που να διασφα-
λίζεται η συνέχεια της λειτουργίας του. Ειδικότερα, κατά την
πρώτη συγκρότηση του ΕΣ τρία (3) από τα µέλη του διορίζονται
για πλήρη θητεία, τρία (3) διορίζονται για τριετή (3ετή) θητεία
και τρία (3) διορίζονται για διετή (2ετή) θητεία, µε βάση το απο-
τέλεσµα κλήρωσης. Την κλήρωση διενεργεί η Γενική Συνέλευση,
αφού επιλέξει τα µέλη του ΕΣ.

5. Τρεις (3) µήνες το αργότερο πριν από τη λήξη της θητείας
κάθε µέλους, η Γ.Σ. καταρτίζει και δηµοσιεύει πρόσκληση εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος, για την επιλογή νέου µέλους σε αντικα-
τάσταση του αποχωρούντος. 

6. Το ΕΣ, µετά τη συγκρότησή του σε σώµα, εκλέγει Πρόεδρο
και Αντιπρόεδρο. Ο Πρόεδρος του ΕΣ εκλέγεται από τα µέλη του
για τετραετή θητεία, η οποία δεν µπορεί να ανανεωθεί. Υποψή-
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φιοι για τη θέση του Προέδρου µπορεί να είναι µόνο µέλη του
ΕΣ, των οποίων η θητεία λήγει τουλάχιστον τρία (3) έτη µετά την
ηµεροµηνία της επιλογής τους. Ο Πρόεδρος συγκαλεί το ΕΣ σε
τακτική ή έκτακτη συνεδρίαση, καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη
και διευθύνει τις εργασίες του. Τον Πρόεδρο απόντα ή κωλυό-
µενο αναπληρώνει ο Αντιπρόεδρος και σε περίπτωση κωλύµατος
ή απουσίας και αυτού, το αρχαιότερο µέλος του Συµβουλίου. Το
ΕΣ βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι παρόντα τουλάχιστον πέντε
(5) µέλη του και αποφασίζει µε πλειοψηφία των παρόντων. Σε πε-
ρίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου.

7. Μέλος του ΕΣ του Ιδρύµατος µπορεί κατά τη διάρκεια της
θητείας του να παυθεί από τα καθήκοντά του µε απόφαση της
Γενικής Συνέλευσης για δραστηριότητες ασυµβίβαστες ή για
πράξεις απάδουσες προς την ιδιότητα του µέλους του ΕΣ του
Ιδρύµατος. Η Γ.Σ. επιλαµβάνεται ύστερα από αναφορά µέλους
της. Εάν η Γ.Σ. παραλείπει, πέραν του εξαµήνου από την υπο-
βολή της αναφοράς, να λάβει απόφαση, το µέλος του ΕΣ µπορεί
να παυθεί µε απόφαση του Υπουργού. 

8. Εάν κάποιο µέλος του ΕΣ παραιτηθεί, ελλείψει ή µε οποιον-
δήποτε άλλο τρόπο παύσει η θητεία του, αντικαθίσταται προσω-
ρινά από µέλος το οποίο επιλέγεται από το ΕΣ, ύστερα από
δηµοσίευση σχετικής πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος
την οποία καταρτίζει και δηµοσιεύει το ΕΣ. Στη συνεδρίαση της
Γ.Σ. που πραγµατοποιείται µετά την επιλογή του προσωρινού µέ-
λους, η Γ.Σ. είτε επικυρώνει την εκλογή του µέλους αυτού για το
υπόλοιπο της εν λόγω θητείας είτε την απορρίπτει. Στην τελευ-
ταία αυτή περίπτωση συγχρόνως εκδίδει και δηµοσιεύει σχετική
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την επιλογή νέου µέ-
λους.

9. Το Επιστηµονικό Συµβούλιο διοικεί το Ίδρυµα και έχει ιδίως
τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 

α. Μεριµνά για την επίτευξη των σκοπών του Ιδρύµατος, µε
βάση την εθνική πολιτική  για την έρευνα και την καινοτοµία.

β. Αποδέχεται τις δωρεές και τις πάσης φύσεως χρηµατοδο-
τήσεις. 

γ. Συγκροτεί τις επιτροπές κρίσεων και τις επιτροπές ενστά-
σεων για την αξιολόγηση των προτάσεων και την επιλογή των τε-
λικών δικαιούχων.

δ. Επιλέγει τον Διευθυντή και τους Αναπληρωτές Διευθυντές.
ε. Εγκρίνει τον προϋπολογισµό του Ιδρύµατος, ύστερα από ει-

σήγηση του Διευθυντή. 
στ. Εισηγείται προς τη ΓΣ συνεργασίες και συµπράξεις του

Ιδρύµατος µε φορείς του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, της ηµε-
δαπής και της αλλοδαπής. 

ζ. Εισηγείται προς τον Υπουργό την τροποποίηση του Εσωτε-
ρικού Κανονισµού Λειτουργίας.

η. Εγκρίνει τη λειτουργία υπηρεσιών και γραφείων του Ιδρύ-
µατος σε άλλες πόλεις της Ελληνικής Επικράτειας, ύστερα από
εισήγηση του Διευθυντή.

10. Το ΕΣ είναι αρµόδιο για κάθε ζήτηµα που αφορά τη διοί-
κηση του Ιδρύµατος, το οποίο δεν ανατίθεται στη Γ.Σ. ή στον Δι-
ευθυντή. 

11. Με απόφαση του ΕΣ συγκροτείται επταµελής Συµβουλευ-
τική Επιτροπή, η οποία είναι ανεξάρτητη ως προς τα όργανα του
Ιδρύµατος και απαρτίζεται από πέντε (5) διακεκριµένους επιστή-
µονες και δύο (2) πρόσωπα που προέρχονται από επιχειρηµατι-
κούς ή/και παραγωγικούς φορείς της ηµεδαπής ή της αλ-
λοδαπής. Τρία (3) από τα επτά (7) µέλη της Συµβουλευτικής Επι-
τροπής είναι συγχρόνως και µέλη του Εθνικού Συµβουλίου Έρευ-
νας και Καινοτοµίας (ΕΣΕΚ). Η Συµβουλευτική Επιτροπή έχει
γνωµοδοτικό χαρακτήρα και έχει ως σκοπό την αξιολόγηση της
δράσης του Ιδρύµατος και τη διατύπωση γνωµοδοτήσεων και ει-
σηγήσεων µε σκοπό τη βελτιστοποίηση της λειτουργίας του. Με
απόφαση του Επιστηµονικού Συµβουλίου ή και της Συµβουλευ-
τικής Επιτροπής είναι δυνατόν να προσκαλούνται στις συνεδριά-
σεις της τελευταίας διακεκριµένοι επιστήµονες της ηµεδαπής ή
της αλλοδαπής. Η Συµβουλευτική Επιτροπή εξετάζει θέµατα ιδι-
αίτερης βαρύτητας ή θέµατα που παρουσιάζουν ειδικότερο εν-
διαφέρον σχετικά µε τη λειτουργία του Ιδρύµατος και τη χρη-
µατοδότηση της έρευνας και της καινοτοµίας. Η εξέταση των θε-
µάτων γίνεται είτε µετά από αίτηση του Επιστηµονικού Συµβου-

λίου είτε µε πρόταση µελών της Συµβουλευτικής Επιτροπής.
12. Τα µέλη του Επιστηµονικού Συµβουλίου δικαιούνται απο-

ζηµίωσης για τη συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015. Τα µέλη
της Συµβουλευτικής Επιτροπής δικαιούνται αποζηµίωσης για τη
συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις σύµφωνα µε τις διατάξεις τoυ
άρθρου 21 του ν. 4354/2015. Για τις µετακινήσεις των µελών του
Επιστηµονικού Συµβουλίου και της Συµβουλευτικής Επιτροπής
εφαρµόζονται οι διατάξεις της υποπαραγράφου Δ9 της παρ. Δ’
του άρθρου 2 του ν. 4336/2015. Οι εν λόγω δαπάνες επιβαρύ-
νουν τον προϋπολογισµό του Ιδρύµατος.

Άρθρο 9
Διευθυντής

1. O Διευθυντής του Ιδρύµατος είναι επιστήµονας µε διεθνές
κύρος και εµπειρία, διοικητική πείρα και αξιόλογη ερευνητική
δραστηριότητα. Τα προσόντα του Διευθυντή εξειδικεύονται στον
Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας. 

2. Ο Διευθυντής επιλέγεται και διορίζεται µε απόφαση του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου για τετραετή (4ετή) θητεία, ανανεώσιµη
µόνο µία φορά. Η απόφαση διορισµού του Διευθυντή δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η θητεία του Διευθυντή
παρατείνεται µέχρι την ανάληψη των καθηκόντων του διαδόχου
του, και πάντως όχι πέραν των έξι (6) µηνών. Ο διορισµός νέου
Διευθυντή γίνεται πάντοτε για πλήρη θητεία.

3. Ο Διευθυντής του Ιδρύµατος επιλέγεται ως ακολούθως:
α. Το ΕΣ του Ιδρύµατος εκδίδει και δηµοσιεύει, στην ιστοσε-

λίδα του Ιδρύµατος, πρόσκληση ενδιαφέροντος για πλήρωση
της θέσης του Διευθυντή. Η πρόσκληση περιλαµβάνει αναλυτική
κατάσταση των τυπικών και ουσιαστικών προσόντων που πρέπει
να διαθέτει ο Διευθυντής, καθώς επίσης και τη µέθοδο αξιολό-
γησης των υποψηφίων, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό
Λειτουργίας. 

β. Το ΕΣ ορίζει, από τα µέλη του, τριµελή Επιτροπή αξιολόγη-
σης των υποψηφιοτήτων. Η εν λόγω Επιτροπή αξιολογεί τις υπο-
ψηφιότητες και υποδεικνύει στο ΕΣ τους πέντε (5) υποψηφίους
που συγκέντρωσαν την υψηλότερη βαθµολογία, τους οποίους
και τους καλεί σε ακρόαση ενώπιον του ΕΣ. Το ΕΣ επιλέγει έναν
από αυτούς για τη θέση του Διευθυντή.

4. Ο Διευθυντής του Ιδρύµατος εισηγείται στο ΕΣ το διορισµό
δύο (2) Αναπληρωτών Διευθυντών, τους οποίους επιλέγει ύστερα
από ανοικτή πρόσκληση ενδιαφέροντος, η οποία δηµοσιεύεται
στην ιστοσελίδα του Ιδρύµατος. Οι Αναπληρωτές Διευθυντές
έχουν αντίστοιχα προσόντα µε αυτά του Διευθυντή. Οι Αναπλη-
ρωτές Διευθυντές του Ιδρύµατος διορίζονται από το ΕΣ για τε-
τραετή (4ετή) θητεία, ανανεώσιµη µόνο µία φορά. Η απόφαση
διορισµού των Αναπληρωτών Διευθυντών δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και ορίζει ποιος εκ των Αναπληρω-
τών Διευθυντών θα αναπληρώνει τον Διευθυντή. 

5. Το ΕΣ, µετά από πρόταση τουλάχιστον τριών (3) και από-
φαση έξι (6) µελών του, µπορεί να παύσει οποτεδήποτε από τα
καθήκοντά του τον Διευθυντή ή τους Αναπληρωτές Διευθυντές,
εφόσον δεν ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους.

6. Η ιδιότητα του Διευθυντή και του Αναπληρωτή Διευθυντή
του Ιδρύµατος είναι ασυµβίβαστη: 

α. Με την ιδιότητα του µέλους της Γ.Σ. ή του ΕΣ του Ιδρύµα-
τος.

β. Με την ιδιότητα του δικαιούχου χρηµατοδότησης του Ιδρύ-
µατος.

γ. Με την ιδιότητα του µέλους του Υπουργικού Συµβουλίου,
του Υφυπουργού, του Γενικού ή Ειδικού Γραµµατέα Υπουργείου
ή αυτοτελούς Γενικής Γραµµατείας, του Βουλευτή, του Περιφε-
ρειάρχη, του Αντιπεριφερειάρχη, του Δηµάρχου, του αντιδηµάρ-
χου, του περιφερειακού και δηµοτικού συµβούλου. Σε περίπτωση
που ο Διευθυντής είναι Καθηγητής ΑΕΙ ή Ερευνητής ερευνητικού
κέντρου αναστέλλονται τα καθήκοντά του για όλη τη διάρκεια
της θητείας του.

7. Ο Διευθυντής υλοποιεί τη στρατηγική του Ιδρύµατος που
έχει αποφασίσει το Επιστηµονικό Συµβούλιο. Ο Διευθυντής έχει
τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 
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α. Προΐσταται των υπηρεσιών του Ιδρύµατος, έχει την ευθύνη
για την εύρυθµη λειτουργία του και είναι διατάκτης όλων των δα-
πανών του.

β. Συντάσσει και δηµοσιεύει τις προκηρύξεις για τις δράσεις
που χρηµατοδοτεί το Ίδρυµα, σύµφωνα µε τον ετήσιο προγραµ-
µατισµό δράσεων και τις αποφάσεις του ΕΣ. 

γ. Μεριµνά για την πραγµατοποίηση των στόχων του προϋπο-
λογισµού του Ιδρύµατος.

δ. Μπορεί να ζητήσει τη σύγκληση της Γ.Σ. και του ΕΣ σε έκτα-
κτη συνεδρίαση, πάντοτε µέσω του Προέδρου του εκάστοτε συλ-
λογικού οργάνου και µετέχει χωρίς δικαίωµα ψήφου στις συνε-
δριάσεις τους. 

ε. Καταρτίζει την ετήσια έκθεση, την οποία υποβάλλει στο ΕΣ
και εν συνεχεία, προς έγκριση, στη Γ.Σ..

στ. Αναζητεί πηγές χρηµατοδότησης για το Ίδρυµα.
ζ. Εκπροσωπεί το Ίδρυµα δικαστικώς και εξωδίκως.
8. Ο Διευθυντής µπορεί να µεταβιβάσει την άσκηση συγκεκρι-

µένων κάθε φορά αρµοδιοτήτων του στους Αναπληρωτές Διευ-
θυντές και να µεταβιβάζει σε αυτούς ή σε υπάλληλο του Ιδρύ-
µατος το δικαίωµα να υπογράφουν µε εντολή του.

9. Ο Διευθυντής και οι Αναπληρωτές Διευθυντές του Ιδρύµα-
τος ασκούν τα καθήκοντά τους µε πλήρη και αποκλειστική απα-
σχόληση. Οι αποδοχές του Διευθυντή και των Αναπληρωτών
Διευθυντών καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Οι ως άνω
αποδοχές επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό του Ιδρύµατος. 

Άρθρο 10
Προσωπικό

1. Το προσωπικό του Ιδρύµατος προσλαµβάνεται και απασχο-
λείται σε αυτό µε σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου, σύµφωνα
µε το ν. 2190/1994 (Α’ 28). Το εν λόγω προσωπικό υπάγεται στις
διατάξεις του Κεφαλαίου Β’ του ν. 4354/2016. 

2. Στο ίδρυµα µπορεί να απασχοληθεί προσωπικό µε σύµβαση
µίσθωσης έργου ή εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
ή έµµισθης εντολής έως τριετούς (3ετούς) διάρκειας, µε δυνα-
τότητα ανανέωσης. Το προσωπικό του Ιδρύµατος προσλαµβάνε-
ται µε απόφαση του Διευθυντή και έγκριση του Επιστηµονικού
Συµβουλίου, µετά από πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος
που δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του Ιδρύµατος και αξιολό-
γηση των προσόντων από τριµελή (3µελή) επιτροπή που ορίζεται
από τον Διευθυντή σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό Λει-
τουργίας. Οι συµβάσεις αυτές εµπίπτουν στις εξαιρέσεις της
παρ. 8 του άρθρου 6 του ν. 2527/ 1997 (Α’206), όπως ισχύει. 

3. Στο Ίδρυµα µπορούν να αποσπασθούν, κατόπιν πρόσκλη-
σης εκδήλωσης ενδιαφέροντος που δηµοσιεύεται στην ιστοσε-
λίδα του Ιδρύµατος και σχετικής αίτησής τους, εργαζόµενοι από
κάθε άλλη υπηρεσία του Δηµοσίου ή από άλλο νοµικό πρόσωπο,
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, µε απόφαση του εποπτεύοντος το
Ίδρυµα Υπουργού και του Υπουργού του φορέα προέλευσης. Ο
χρόνος απόσπασης λογίζεται, για κάθε συνέπεια, ως χρόνος
πραγµατικής υπηρεσίας διανυθείς στην οργανική θέση της υπη-
ρεσίας ή του νοµικού προσώπου, στην οποία ανήκει ο υπάλλη-
λος. Οι αποδοχές του εν λόγω προσωπικού επιβαρύνουν τον
προϋπολογισµό του Ιδρύµατος.

4. Οι αποδοχές και οι πάσης φύσεως αποζηµιώσεις του απα-
σχολούµενου, µε κάθε είδους σύµβαση, προσωπικού του Ιδρύ-
µατος επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό του Ιδρύµατος.

Άρθρο 11
Σύγκρουση συµφερόντων, απόρρητο

1. Τα µέλη των οργάνων και το προσωπικό του Ιδρύµατος απο-
φεύγουν κάθε περίπτωση κατά την οποία µπορεί να προκύψει
σύγκρουση συµφερόντων. Σύγκρουση συµφερόντων προκύπτει
όταν µέλη του Ιδρύµατος έχουν ιδιωτικά ή προσωπικά συµφέ-
ροντα, τα οποία µπορεί να επηρεάσουν ή φαίνεται ότι επηρεά-
ζουν την αµερόληπτη και αντικειµενική εκτέλεση των καθηκόντων
τους. Ως ιδιωτικά ή προσωπικά συµφέροντα των µελών του Ιδρύ-
µατος νοούνται οποιαδήποτε πιθανά πλεονεκτήµατα υπέρ των

ιδίων, των οικογενειών τους ή άλλων συγγενών τους µέχρι δευ-
τέρου βαθµού. Επίσης, τα µέλη της Γ.Σ., του ΕΣ και το προσω-
πικό του Ιδρύµατος έχουν υποχρέωση τήρησης εχεµύθειας
σχετικά µε τις υποθέσεις του Ιδρύµατος και δεσµεύονται από το
επαγγελµατικό απόρρητο. Τα θέµατα της παρούσας παραγρά-
φου εξειδικεύονται στον Κανονισµό Εσωτερικής Λειτουργίας του
Ιδρύµατος.

2. Τυχόν παράβαση της διάταξης της προηγούµενης παρα-
γράφου από µέλος της Γ.Σ., του ΕΣ, από τον Διευθυντή ή τους
Αναπληρωτές ή από το προσωπικό του Ιδρύµατος συνιστά σο-
βαρό παράπτωµα και συνιστά λόγο παύσης από τη θέση του.

Άρθρο 12
Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας

Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων εκδίδεται ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας του
Ιδρύµατος. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας καθορί-
ζονται ιδίως τα ακόλουθα θέµατα, καθώς και όσα προβλέπονται
στον παρόντα νόµο:

α. οι αρµοδιότητες των οργάνων του Ιδρύµατος, ο τρόπος
συγκρότησης και λειτουργίας τους,

β. η διαδικασία και τα όργανα κατάρτισης και δηµοσίευσης και
των προσκλήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την επιλογή
των µελών της Γενικής Συνέλευσης, του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου και του Διευθυντή,

γ. η διαδικασία επιλογής των Αναπληρωτών Διευθυντών,
δ. η εξειδίκευση των προσόντων που πρέπει να διαθέτουν τα

µέλη του Επιστηµονικού Συµβουλίου, τα όργανα και η διαδικασία
αξιολόγησης και επιλογής των υποψηφίων, 

ε. η εξειδίκευση των προσόντων που πρέπει να διαθέτει ο Δι-
ευθυντής και οι Αναπληρωτές, τα όργανα και η διαδικασία αξιο-
λόγησης και επιλογής των υποψηφίων για τις εν λόγω θέσεις, 

στ. ζητήµατα σύγκρουσης συµφερόντων και εχεµύθειας των
µελών των οργάνων του Ιδρύµατος και των υπαλλήλων αυτού,

ζ. η διαδικασία παύσης µελών της Γ.Σ., του ΕΣ και του Διευ-
θυντή από τα καθήκοντά τους,

η. η εσωτερική οργανωτική διάρθρωση και ο τρόπος οργάνω-
σης και λειτουργίας των υπηρεσιών του Ιδρύµατος, 

θ. η κατανοµή των αρµοδιοτήτων, τα δικαιώµατα και οι υπο-
χρεώσεις του προσωπικού,

ι. ο κατά κλάδο και ειδικότητα αριθµός των θέσεων του προ-
σωπικού, 

ια. η διαδικασία και τα όργανα αξιολόγησης και πρόσληψης
του προσωπικού που εργάζονται µε συµβάσεις έργου, εργασίας
ορισµένου χρόνου και έµµισθης εντολής, 

ιβ. οι ειδικότερες υπηρεσιακές υποχρεώσεις, οι πειθαρχικές
εξουσίες, τα πειθαρχικά παραπτώµατα και τα πειθαρχικά όρ-
γανα, καθώς και ο τρόπος επιβολής των πειθαρχικών ποινών,

ιγ. οι λεπτοµέρειες σχετικά µε την οικονοµική διαχείριση του
Ιδρύµατος,

ιδ. η διαδικασία και τα όργανα κατάρτισης και δηµοσίευσης
των προκηρύξεων για τα ερευνητικά έργα, τις υποτροφίες και τις
λοιπές δράσεις του Ιδρύµατος,

ιε. η διαδικασία και τα ειδικότερα στάδια της αξιολόγησης των
προτάσεων των δυνητικών δικαιούχων χρηµατοδότησης, τα κρι-
τήρια επιλογής των δικαιούχων και ο τρόπος συγκρότησης των
επιτροπών αξιολόγησης,

ιστ. η διαδικασία εξέτασης των ενστάσεων των υποψηφίων
χρηµατοδότησης και ο τρόπος συγκρότησης της επιτροπής εν-
στάσεων,

ιζ. οι διαδικασίες και τα όργανα ελέγχου, επιθεωρήσεων, επα-
ληθεύσεων των δαπανών των δικαιούχων χρηµατοδοτήσεων,
καθώς και αναζήτησης των αχρεωστήτως καταβληθέντων πο-
σών, 

ιη. τα όργανα, η διαδικασία κατάρτισης της ετήσιας έκθεσης
του Ιδρύµατος, η οποία περιλαµβάνει τον οικονοµικό απολογισµό
και τον απολογισµό πεπραγµένων,

ιθ. η δηµιουργία αποθετηρίου αποτελεσµάτων των ερευνητι-
κών προγραµµάτων και λοιπών δράσεων που έχουν χρηµατοδο-
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τηθεί από το Ίδρυµα,
κ. η διαδικασία αξιολόγησης των οργάνων και του προσωπικού

του Ιδρύµατος,
κα. κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια που αφορά την οργάνωση του

Ιδρύµατος και κάθε άλλο θέµα αναγκαίο για την εύρυθµη λει-
τουργία του Ιδρύµατος και την εκπλήρωση του σκοπού του. 

Άρθρο 13
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις

1. Κατά την πρώτη εφαρµογή του νόµου, ακολουθείται η εξής
διαδικασία για την πλήρωση των θέσεων των µελών της Γ.Σ., του
ΕΣ και του Διευθυντή: 

α. Εντός δέκα (10) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου, µε απόφαση του Υπουργού συγκροτείται πενταµελής
(5µελής) Επιστηµονική Επιτροπή, η οποία αποτελείται από επι-
στήµονες διεθνούς εµβέλειας και κύρους. Με την ίδια απόφαση
ορίζεται και ο Πρόεδρος αυτής. Η απόφαση δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

β. Με απόφασή της, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, η Επιστηµονική Επιτροπή εξειδικεύει τα προσόντα
των µελών του ΕΣ και του Διευθυντή σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στα άρθρα 8 και 9 αντιστοίχως. Βάσει των κριτηρίων αυτών, δη-
µοσιεύει προσκλήσεις για την υποβολή υποψηφιοτήτων για το
ΕΣ και τον Διευθυντή του Ιδρύµατος. Μετά τη δηµοσίευση των
προσκλήσεων, η Επιστηµονική Επιτροπή παύει αυτοδικαίως να
υφίσταται.

γ. Τα µέλη της προσωρινής Γενικής Συνέλευσης προέρχονται
από τα Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής και τους φορείς του άρθρου 13α του
ν. 4310/2014, που συµµετέχουν ή συµµετείχαν σε τέσσερα (4)
τουλάχιστον ερευνητικά προγράµµατα στις δράσεις του Ε.Σ.Π.Α.
2007-2013 «Θαλής», «Αριστεία I», «Αριστεία II», στις εθνικές δρά-
σεις του ERC Grant Schemes ή σε πρόγραµµα του «Horizon
2020».

Τα Α.Ε.Ι. και οι φορείς του άρθρου 13α του ν. 4310/ 2014, οι
οποίοι έχουν ως σκοπό την εκπαίδευση ή/και την έρευνα στις αν-
θρωπιστικές και κοινωνικές επιστήµες επιλέγουν µέλος για τη
Γ.Σ. του Ιδρύµατος εφόσον συµµετέχουν ή συµµετείχαν σε δύο
(2) τουλάχιστον ερευνητικά προγράµµατα στις δράσεις του
Ε.Σ.Π.Α. 2007-2013 «Θαλής», «Αριστεία I», «Αριστεία II», στις εθνι-
κές δράσεις του ERC Grant Schemes ή σε πρόγραµµα του «Ho-
rizon 2020».

Ο Υπουργός, εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, ενηµερώνει τους φορείς που πληρούν το
ανωτέρω κριτήριο για την υποχρέωσή τους να επιλέξουν, εντός
ενός (1) µηνός, ένα (1) µέλος µε τον αναπληρωτή του, για τη Γ.Σ.
του Ιδρύµατος, σύµφωνα µε το άρθρο 7 του παρόντος. Η θητεία
των µελών της προσωρινής Γενικής Συνέλευσης λήγει στις
30.6.2018.

2.α. Έως τη συγκρότηση της προσωρινής Γ.Σ., του ΕΣ και το
διορισµό του Διευθυντή του Ιδρύµατος και το αργότερο έως τις
31.1.2017, ο Υπουργός διενεργεί όλες τις απαραίτητες πράξεις
για τη στέγαση του Ιδρύµατος, για την πρόσληψη του  αναγκαίου
προσωπικού, την έκδοση των απαραίτητων προκηρύξεων και τη
σύναψη συµβάσεων και ασκεί προσωρινώς τις λοιπές αρµοδιό-
τητες των οργάνων αυτών που είναι απολύτως αναγκαίες για την
οργάνωση και έναρξη λειτουργίας του Ιδρύµατος. Από τη συγ-
κρότηση ή το διορισµό του κάθε οργάνου ξεχωριστά, µεταφέ-
ρονται αυτοδικαίως σε αυτό οι προβλεπόµενες µε τον παρόντα
νόµο αρµοδιότητες, τις οποίες παύει να ασκεί ο εποπτεύων
Υπουργός.

β. Έως τη δηµοσίευση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουρ-
γίας, µε απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, η οποία δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ρυθµίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για τη λειτουργία του Ιδρύµατος.

Άρθρο 14
Λοιπές διατάξεις ερευνητικών φορέων

Το άρθρο 19 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Η οργανωτική δοµή και λειτουργία των ερευνητικών φο-

ρέων καθορίζεται µε τους Οργανισµούς των φορέων αυτών, οι
οποίοι καταρτίζονται, αντικαθίστανται ή τροποποιούνται µε προ-
εδρικά διατάγµατα, τα οποία εκδίδονται µε πρόταση των Υπουρ-
γών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµικών.

2. Με τους Οργανισµούς καθορίζονται:
α) Η ονοµασία, η έδρα και οι πόροι του ερευνητικού φορέα.
β) Ο σκοπός και η αποστολή του φορέα. 
γ) Η διάρθρωση του ερευνητικού κέντρου και των ινστιτούτων

σε επιµέρους οργανικές µονάδες.
δ) Η ονοµασία και η έδρα των παραπάνω οργανικών µονάδων,

καθώς και οι στρατηγικοί σκοποί των Γενικών Διευθύνσεων, οι
επιχειρησιακοί στόχοι των Διευθύνσεων και Υποδιευθύνσεων και
οι αρµοδιότητες των Τµηµάτων και λοιπών οργανικών µονάδων.

ε) Οι κλάδοι προσωπικού κατά κατηγορίες, ο αριθµός και η κα-
τανοµή των θέσεων προσωπικού σε κλάδους και ειδικότητες,
όπου αυτό προβλέπεται, καθώς και τα τυπικά προσόντα διορι-
σµού ή πρόσληψης κατά κλάδο και ειδικότητα.

στ) Η γενική περιγραφή καθηκόντων κάθε θέσης ευθύνης,
καθώς και οι κλάδοι, από τους οποίους θα προέρχονται οι Προ-
ϊστάµενοι των οργανικών µονάδων. 

ζ) Κάθε άλλη λεπτοµέρεια, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθε-
σία, που αφορά την οργάνωση και λειτουργία του ερευνητικού
φορέα και των µονάδων του.

3. Με τους Εσωτερικούς Κανονισµούς Λειτουργίας των ερευ-
νητικών φορέων καθορίζονται τα θέµατα εσωτερικής λειτουργίας
των ερευνητικών φορέων και, ιδίως, τα ακόλουθα:

α) ο τρόπος διεξαγωγής των εκλογικών διαδικασιών για την
ανάδειξη των µονοµελών και συλλογικών οργάνων του φορέα,

β) οι διαδικασίες συγκρότησης και λειτουργίας του επιστηµο-
νικού συµβουλίου, του γνωµοδοτικού συµβουλίου των ινστιτού-
των και των λοιπών συλλογικών οργάνων,

γ) η διαδικασία εκλογής του ερευνητικού προσωπικού,
δ) η διαδικασία χορήγησης ερευνητικών και λοιπών αδειών και

βραβείων,
ε) τα ζητήµατα που αφορούν την κατοχύρωση και προστασία

των δικαιωµάτων διανοητικής ιδιοκτησίας, 
στ) τα ζητήµατα που αφορούν την αξιοποίηση της περιουσίας

των ερευνητικών φορέων,
ζ) οι απολαβές του προσωπικού που δεν προέρχονται από δη-

µόσια χρηµατοδότηση, 
η) οι ειδικότερες υπηρεσιακές υποχρεώσεις των εργαζοµένων

σύµφωνα µε τα περιγράµµατα θέσεων εργασίας, 
θ) τα πειθαρχικά όργανα και οι αρµοδιότητές τους, τα πειθαρ-

χικά παραπτώµατα και οι ποινές,
ι) η σχέση του ερευνητικού φορέα µε προγράµµατα εκπαίδευ-

σης και ιδίως µεταπτυχιακών σπουδών,
ια) η διαδικασία χορήγησης υποτροφιών για τη λήψη µεταπτυ-

χιακού τίτλου ή διδακτορικού διπλώµατος,
ιβ) η διακριτή λογιστική παρακολούθηση των οικονοµικών και

µη οικονοµικών δραστηριοτήτων, 
ιγ) οι διαδικασίες ηλεκτρονικής επικοινωνίας και ταυτοποίησης

των µελών του διοικητικού συµβουλίου ή και προσωπικού των
ερευνητικών κέντρων και τεχνολογικών φορέων,

ιδ) τα ειδικότερα θέµατα λειτουργίας όλων των υπηρεσιών του
φορέα,

ιε) κάθε άλλη λεπτοµέρεια αναγκαία για την απρόσκοπτη λει-
τουργία του ερευνητικού κέντρου ή του τεχνολογικού φορέα.

4. Ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας συντάσσεται και
τροποποιείται από το Διοικητικό Συµβούλιο του ερευνητικού κέν-
τρου, λαµβάνοντας υπόψη το πρότυπο που προτείνεται από τη
Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας. Ο Εσωτερικός Κα-
νονισµός Λειτουργίας υπόκειται σε έλεγχο νοµιµότητας από τον
Γενικό Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας, εγκρίνεται µε από-
φαση του εποπτεύοντος Υπουργού και δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 15

Η διάταξη του άρθρου εικοστού ένατου του ν. 4411/ 2016 (Α’
142) αντικαθίσταται ως εξής:
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«1. Κατά παρέκκλιση κάθε διάταξης, που εφαρµόζεται για τις
προµήθειες του Δηµοσίου, ανατίθεται απευθείας στην Τράπεζα
της Ελλάδος η προµήθεια ταινιών φορολογίας καπνού. Για την
ανάθεση της προµήθειας του προηγούµενου εδαφίου, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, οι διαστάσεις, ο χρωµατισµός, οι
ενδείξεις και τα λοιπά χαρακτηριστικά γνωρίσµατα των ενσήµων
ταινιών φορολογίας καπνού θα οριστούν µε τη σύµβαση που θα
υπογραφεί έως την 31.10.2016 µεταξύ του Δηµοσίου και της
Τράπεζας της Ελλάδος. Νόµιµος εκπρόσωπος του Ελληνικού Δη-
µοσίου για την υπογραφή της σύµβασης του παρόντος άρθρου
είναι ο ασκών τις αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Δηµο-
σίων Εσόδων και των υπαγοµένων σε αυτήν υπηρεσιών, Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών.

2. Οι νέες ένσηµες ταινίες φορολογίας καπνού θα τεθούν σε
κυκλοφορία από την 1.1.2017. Οι παλαιές ένσηµες ταινίες φορο-
λογίας καπνού θα διατίθενται µέχρι εξαντλήσεως των αποθεµά-
των και το αργότερο µέχρι 31.1.2017.»

Άρθρο 16

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 167 του ν. 4099/2012
(Α’ 250) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι ισχύουσες ατοµικές συµβάσεις και όσες ατοµικές συµβά-
σεις έχουν λήξει µέχρι και ενενήντα (90) ηµέρες πριν την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου για την καθαριότητα των κτιρίων των
δηµοσίων υπηρεσιών, των ανεξάρτητων αρχών, των Ν.Π.Δ.Δ.,
των Ν.Π.Ι.Δ. και των Ο.Τ.Α., όπως επίσης για κάθε είδους Υπηρε-
σίες των Ο.Τ.Α. αρµόδιες για την καθαριότητα, καθώς και για την
εξυπηρέτηση αναγκών καθαριότητας σε άλλες Υπηρεσίες των
Ο.Τ.Α., παρατείνονται αυτοδικαίως µέχρι και τις 31.12.2017, κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης. Στην ως άνω παράταση δεν
εµπίπτουν οι ατοµικές συµβάσεις που συνήφθησαν για την αντι-
µετώπιση κατεπειγουσών, εποχικών ή πρόσκαιρων αναγκών στον
τοµέα της καθαριότητας, η διάρκεια των οποίων δεν υπερβαίνει
τους δύο (2) µήνες εντός συνολικού διαστήµατος δώδεκα (12)
µηνών, και οι οποίες έχουν συναφθεί από την 1.1.2016 και µετά.»

Άρθρο 17
Ρύθµιση θεµάτων εισαγωγής αθλητών 

στην τριτοβάθµια εκπαίδευση

1.α) Το πέµπτο εδάφιο της περίπτωσης 7 της παρ. 8 του άρ-
θρου 34 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«Επιφυλασσοµένων των οριζοµένων στο πρώτο και τρίτο εδά-
φιο της παραγράφου αυτής, όλοι οι αθλητές/τριες, που έχουν
κατακτήσει µία τουλάχιστον νίκη από τις αναφερόµενες στις πε-
ριπτώσεις 1 έως και 7 της παρούσας παραγράφου, εισάγονται
στα Τ.Ε.Φ.Α.Α. σε ποσοστό 20% επιπλέον του εκάστοτε αριθµού
των εισακτέων στα Τ.Ε.Φ.Α.Α. και σε ποσοστό 4,5% επιπλέον του
εκάστοτε αριθµού των εισακτέων σε οποιαδήποτε άλλη σχολή ή
τµήµα Α.Ε.Ι..»

β) Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 34 του ν. 2725/
1999 (Α’ 121), όπως ισχύει, µετά τη φράση «κατά τις διατάξεις
της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 2525/1997 (Α’ 188), όπως ισχύει,»
προστίθεται η φράση «και του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως
ισχύει,».

2.α) Η παράγραφος 1 ισχύει από το ακαδηµαϊκό έτος 2016-
2017 και εφεξής.

β) Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 34 του ν.
2725/1999, που προστέθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 6 της από
30.12.2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 184), όπως
κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν. 4366/2016 (Α’ 18), καταρ-
γείται.

Άρθρο 18

1.  Η παρ. 2 του άρθρου 78 του π.δ. 103/2014 (Α’ 170) «Οργα-
νισµός Υπουργείου Ναυτιλίας και Αιγαίου» αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Οι θέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού των Κέντρων Επιµόρ-

φωσης Στελεχών του Εµπορικού Ναυτικού και της Σχολής Σω-
στικών Πυροσβεστικών Μέσων, ανέρχονται συνολικά σε δεκαεν-
νέα (19) εκ των οποίων οι δεκατέσσερις (14) θέσεις προβλέ-
πονται στο π.δ. 63/1974, οι δύο (2) θέσεις προβλέπονται στο π.δ.
50/1997 και οι τρεις (3) προβλέπονται στο β.δ. 631/1972, όπως
ισχύει, στις ακόλουθες κατηγορίες: Διευθυντού Σπουδών πέντε
(5) θέσεις, Βοηθού Διευθυντού Σπουδών δύο (2) θέσεις, Καθη-
γητών - Εκπαιδευτών επτά (7) θέσεις, Βοηθών Καθηγητών - Εκ-
παιδευτών δύο (2) θέσεις και Καθηγητών Αγγλικής Γλώσσας
τρεις (3) θέσεις.»

2. Τα στοιχεία αα’, ββ’, γγ’, δδ’ της περίπτωσης γ’ του άρθρου
3 «Ειδικά προσόντα προσωπικού» του π.δ. 63/1974 (Α’ 24) «Περί
καθορισµού θέσεων, σχέσεως και προσόντων του προσωπικού
του εν Πειραιεί εδρεύοντος Κέντρου Επιµορφώσεως Στελεχών
Εµπορικού Ναυτικού» αντικαθίστανται ως εξής:

«αα. Για τη θέση Διευθυντού Σπουδών του ΚΕΣΕΝ/ Πλοιάρχων
απαιτούνται: 

α) Αποδεικτικό Ναυτικής Ικανότητας (ΑΝΙ), ειδικότητας Πλοι-
άρχου Α’ τάξης Εµπορικού Ναυτικού.

β) Καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας και αγγλικής ναυτικής
ορολογίας.

γ) Τετραετής τουλάχιστον πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία µε
καθήκοντα Πλοιάρχου Α’ τάξεως Ε.Ν..

δ) Γνώσεις ή εµπειρία επί των τεχνολογικών και λοιπών εξελί-
ξεων, που αφορούν την ειδικότητά του και οι οποίες συντελέσθη-
καν από την απόκτηση του διπλώµατος Α' τάξης µέχρι και την
υποβολή της αίτησης υποψηφίου, κατάλληλα αποδεικνυόµενες.
Οι γνώσεις αποδεικνύονται και µε τα πιστοποιητικά που χορη-
γούνται µετά την επιτυχή αποφοίτηση από τα Τµήµατα Ειδικής
Εκπαίδευσης του ΚΕΣΕΝ/Πλοιάρχων. Ως εµπειρία νοείται η
πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία, καθώς και η διδακτική προϋπη-
ρεσία.

ε) Ετήσια διδακτική εµπειρία στη Δηµόσια Ναυτική Εκπαί-
δευση.

ββ. Για τη θέση Βοηθού Διευθυντού ΚΕΣΕΝ/Πλοιάρχων απαι-
τούνται: 

α) Αποδεικτικό Ναυτικής Ικανότητας (ΑΝΙ), ειδικότητας Πλοι-
άρχου Α' τάξης Εµπορικού Ναυτικού.

β) Καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας και αγγλικής ναυτικής
ορολογίας.

γ) Τριετής τουλάχιστον πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία µε κα-
θήκοντα Πλοιάρχου Α’ τάξεως Ε.Ν..

δ) Γνώσεις ή εµπειρία επί των τεχνολογικών και λοιπών εξελί-
ξεων, που αφορούν την ειδικότητά του και οι οποίες συντελέσθη-
καν από την απόκτηση του διπλώµατος Α' τάξης µέχρι και την
υποβολή της αίτησης υποψηφίου, κατάλληλα αποδεικνυόµενες.
Οι γνώσεις αποδεικνύονται και µε τα πιστοποιητικά που χορη-
γούνται µετά την επιτυχή αποφοίτηση από τα Τµήµατα Ειδικής
Εκπαίδευσης του ΚΕΣΕΝ/Πλοιάρχων. Ως εµπειρία νοείται η
πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία, καθώς και η διδακτική προϋπη-
ρεσία.

γγ. Για τη θέση Διευθυντού Σπουδών του ΚΕΣΕΝ/Μηχανικών
απαιτούνται: 

α) Δίπλωµα Ναυπηγού-Μηχανολόγου-Μηχανικού ή Μηχανολό-
γου- Μηχανικού ή Ηλεκτρολόγου- Μηχανικού ή Χηµικού-Μηχα-
νικού ΑΕΙ ή Μηχανικού Α' τάξης Ε.Ν. κατόχου Αποδεικτικού
Ναυτικής Ικανότητας (ΑΝΙ), ειδικότητας Μηχανικού Α' τάξης.

β) Καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας και αγγλικής τεχνικής
ορολογίας.

γ) Τετραετής τουλάχιστον πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία µε
καθήκοντα Α' Μηχανικού εφόσον ο υποψήφιος κατέχει την ειδι-
κότητα του Μηχανικού Α' τάξης Ε.Ν.. Στην περίπτωση, που ο
υποψήφιος είναι κάτοχος διπλώµατος Μηχανικού ΑΕΙ, όπως ορί-
ζεται στο εδάφιο α’, απαιτείται τετραετής τουλάχιστον επαγγελ-
µατική εµπειρία.

δ) Γνώσεις ή εµπειρία επί των τεχνολογικών και λοιπών εξελί-
ξεων, που αφορούν την ειδικότητά του και οι οποίες συντελέσθη-
καν από την απόκτηση του διπλώµατος Α' τάξεως µέχρι και την
υποβολή της αίτησης υποψηφίου, κατάλληλα αποδεικνυόµενες,
στην περίπτωση κατά την οποία ο υποψήφιος κατέχει την ειδικό-
τητα του Μηχανικού Α' τάξεως Ε.Ν.. Οι γνώσεις αποδεικνύονται
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και µε τα πιστοποιητικά που χορηγούνται µετά την επιτυχή απο-
φοίτηση από τα Τµήµατα Ειδικής Εκπαίδευσης του ΚΕΣΕΝ/Μη-
χανικών. Ως εµπειρία νοείται η πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία,
καθώς και η διδακτική προϋπηρεσία.

ε) Ετήσια διδακτική εµπειρία στη Δηµόσια Ναυτική Εκπαί-
δευση.

δδ. Για τη θέση Βοηθού Διευθυντού ΚΕΣΕΝ/Μηχανικών απαι-
τούνται: 

α) Δίπλωµα Ναυπηγού-Μηχανολόγου-Μηχανικού ή Μηχανολό-
γου-Μηχανικού ή Ηλεκτρολόγου-Μηχανικού ή Χηµικού-Μηχανι-
κού ή Μηχανικού Α’ τάξεως Ε.Ν. κατόχου Αποδεικτικού Ναυτικής
Ικανότητας (ΑΝΙ), ειδικότητας Μηχανικού Α' τάξεως Εµπορικού
Ναυτικού.

β) Καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας και της αγγλικής τεχνι-
κής ορολογίας. 

γ) Τριετής τουλάχιστον πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία µε κα-
θήκοντα Μηχανικού Α’ τάξεως Ε.Ν..

δ) Γνώσεις ή εµπειρία επί των τεχνολογικών και λοιπών εξελί-
ξεων που αφορούν την ειδικότητά του και οι οποίες συντελέσθη-
καν από την απόκτηση του διπλώµατος Α' τάξεως µέχρι και την
υποβολή της αίτησης του υποψηφίου, κατάλληλα αποδεικνυόµε-
νες στην περίπτωση κατά την οποία ο υποψήφιος κατέχει την ει-
δικότητα του Μηχανικού Α' τάξεως Ε.Ν.. Οι γνώσεις αποδει-
κνύονται και µε τα πιστοποιητικά που χορηγούνται µετά την επι-
τυχή αποφοίτηση από τα Τµήµατα Ειδικής Εκπαίδευσης του
ΚΕΣΕΝ/Μηχανικών. Ως εµπειρία νοείται η πραγµατική θαλάσσια
υπηρεσία, καθώς και η διδακτική προϋπηρεσία.

Ο Διευθυντής και ο Βοηθός Διευθυντή των ΚΕΣΕΝ/Πλοιάρχων
και Μηχανικών είναι µέλη του υπηρετούντος µε σύµβαση ΙΔΑΧ
εκπαιδευτικού προσωπικού των Σχολών αυτών και ορίζονται,
ύστερα από εισήγηση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της οικείας
Σχολής, µε απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής για τριετή θητεία, η οποία µπορεί να ανανεωθεί για µία
µόνο φορά. Μετά τη λήξη της θητείας επιστρέφουν στη θέση
τους.»

3. Στο άρθρο 2 «Επιλογή, πρόσληψις και σχέσις εργασίας» του
π.δ. 63/1974 (Α’ 24) «Περί καθορισµού θέσεων, σχέσεως και
προσόντων του προσωπικού του εν Πειραιεί εδρεύοντος Κέν-
τρου Επιµορφώσεως Στελεχών Εµπορικού Ναυτικού» προστί-
θεται παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Έως την πλήρωση των θέσεων Διευθυντών και Βοηθών Δι-
ευθυντών Σπουδών, καθώς και σε κάθε περίπτωση έλλειψης,
απουσίας ή κωλύµατος των υπηρετούντων, υπό την προϋπόθεση
ότι δεν υπηρετεί Βοηθός Διευθυντού Σπουδών, τα καθήκοντα
των θέσεων Διευθυντών και Βοηθών Διευθυντών Σπουδών ανα-
τίθενται µε απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής σε εκπαιδευτικό εκ των υπηρετούντων της οικείας εκ-
παιδευτικής µονάδας, κατόχου διπλώµατος ή πτυχίου ΑΕΙ ή κα-
τόχου του κατά περίπτωση Αποδεικτικού Ναυτικής Ικανότητας
(ΑΝΙ) Α’ τάξεως Ε.Ν., κατόπιν εισήγησης του Διοικητού της οι-
κείας εκπαιδευτικής µονάδας, που διατυπώνεται από πρόταση
του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της οικείας Σχολής.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 3 του β.δ. 631/1972 (Α’ 180) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Για τη θέση του Διευθυντού Σπουδών του ΔΣΕΝ/ΣΠΜ/
Ασπροπύργου και ΔΣΕΝ/ΣΠΜ/Μακεδονίας καθήκοντα Διευθυν-
τού Σπουδών ανατίθενται σε Πλοίαρχο Α' τάξεως Ε.Ν., κάτοχο
Αποδεικτικού Ναυτικής Ικανότητας (ΑΝΙ) και µε τουλάχιστον
τριετή πραγµατική θαλάσσια υπηρεσία µε καθήκοντα Πλοιάρχου
Α' τάξεως Ε.Ν..»

5. Στην παρ. 1 του στοιχείου Γ’ του άρθρου 15 του ν. 2638/
1998 (Α’ 204) «Οργάνωση και λειτουργία της ναυτικής εκπαίδευ-
σης, µισθολογικές ρυθµίσεις για το προσωπικό αυτής και άλλες
διατάξεις» προστίθεται περίπτωση δ' ως εξής:

«δ. Σε περίπτωση που σε συγκεκριµένη Α.Ε.Ν. ο λόγος των
µελών Ε.Π. προς τους προπτυχιακούς σπουδαστές του Δ' εξα-
µήνου της Α.Ε.Ν. είναι µεγαλύτερος από το 1/7, είναι δυνατόν το
ερευνητικό έργο της καθοδήγησης πτυχιακών εργασιών να ανα-
τίθεται και σε καθηγητές εφαρµογών της παρ. 2 του άρθρου 10
του ν. 3450/2006 (Α’ 64). Η ισχύς της παρούσας περίπτωσης κα-
ταλαµβάνει και τα ακαδηµαϊκά έτη 2013 - 2016.»

6. Η παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 2638/1998, όπως ισχύει, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«3. α) Ο Αναπληρωτής Διευθυντής Σχολής είναι τακτικό µέλος
του Ε.Π. βαθµίδας Καθηγητή, Αναπληρωτή Καθηγητή ή Επίκου-
ρου Καθηγητή. Αν δεν υπηρετεί προσωπικό των τριών αυτών
βαθµιδών, ως Αναπληρωτής Διευθυντής Σχολής µπορεί να ορί-
ζεται µέλος του Ε.Π. άλλης βαθµίδας. Ο Αναπληρωτής Διευθυν-
τής ορίζεται µε απόφαση του Διοικητή ύστερα από εισήγηση του
Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της Σχολής, για ένα ακαδηµαϊκό
έτος. Τη σχετική εισήγηση µπορεί ο Διοικητής να αναπέµψει αι-
τιολογηµένα µία φορά. 

β) Αν στη Σχολή υπηρετεί ένα µόνο µέλος Ε.Π. βαθµίδας Κα-
θηγητή ή Αναπληρωτή Καθηγητή ή Επίκουρου Καθηγητή, το Εκ-
παιδευτικό Συµβούλιο µπορεί να εισηγηθεί εκ νέου, υπέρ του
διατελέσαντα ήδη Αναπληρωτή Διευθυντή και για το επόµενο
ακαδηµαϊκό έτος. Σε περίπτωση, όµως, κατά την οποία, το Εκ-
παιδευτικό Συµβούλιο διαπιστώνει αιτιολογηµένα, ότι η άσκηση
των καθηκόντων εκ µέρους του είχε ως αποτέλεσµα τη µη οµαλή
και εύρυθµη λειτουργία της Σχολής, δύναται να εισηγηθεί υπέρ
µέλους του Ε.Π. άλλης βαθµίδας. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται
τα οριζόµενα στην παράγραφο α’. 

γ) Αν δεν υποβληθεί εισήγηση στον Διοικητή πριν τη λήξη της
θητείας του ασκούντος καθήκοντα Αναπληρωτή Διευθυντή, ο
ορισµός του Αναπληρωτή Διευθυντή γίνεται µε απόφαση του
Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κατόπιν αιτιολο-
γηµένης εισηγήσεως του Συµβουλίου Ακαδηµίας Εµπορικού
Ναυτικού της Α.Ε.Ν.. 

δ) Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής και ύστερα από γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, δύ-
ναται να αποσπάται για δύο (2) έτη µέλος Ε.Π. Σχολής
Πλοιάρχων Α.Ε.Ν. ή Μηχανικών Α.Ε.Ν. σε άλλη Σχολή Πλοιάρχων
Α.Ε.Ν. ή Μηχανικών Α.Ε.Ν., στην περίπτωση κατά την οποία
υπάρχει παντελής έλλειψη µόνιµου προσωπικού στη Σχολή προ-
ορισµού. Πριν τη διατύπωση γνώµης από το Υπηρεσιακό Συµ-
βούλιο, η σχετική διαδικασία ανακοινώνεται στις Α.Ε.Ν., προκει-
µένου να υποβληθούν αιτήσεις προτίµησης, εφόσον υπάρχουν,
εντός πέντε (5) ηµερών από την περιέλευση της ανακοίνωσης
στις Α.Ε.Ν..»

Άρθρο 19

1. Από 1.12.2016 οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουρ-
γών ποινικής δικαιοσύνης αυξάνονται ως ακολούθως:

α) Των Αντεισαγγελέων Αρείου Πάγου κατά δύο (2), οριζοµέ-
νου του συνολικού αριθµού αυτών σε είκοσι (20).

β) Των Εισαγγελέων Εφετών κατά τρεις (3), οριζοµένου του
συνολικού αριθµού αυτών σε σαράντα οκτώ (48).

γ) Των Εισαγγελέων Πρωτοδικών κατά δύο (2), οριζοµένου του
συνολικού αριθµού αυτών σε εκατόν σαράντα δύο (142).

2. Από 1.1.2017 οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουρ-
γών ποινικής δικαιοσύνης αυξάνονται ως ακολούθως:

Των Αντεισαγγελέων Πρωτοδικών-Παρέδρων Εισαγγελίας
κατά πέντε (5), οριζοµένου του συνολικού αριθµού αυτών σε δια-
κοσίους πενήντα ένα (251).

3. Από 1.6.2017 οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουρ-
γών διοικητικής δικαιοσύνης αυξάνονται ως ακολούθως:

α) Των Προέδρων Εφετών κατά δύο (2), οριζοµένου του συνο-
λικού αριθµού αυτών σε εβδοµήντα τρεις (73).

β) Των Εφετών κατά οκτώ (8), οριζοµένου του συνολικού αριθ-
µού αυτών σε διακοσίους πενήντα οκτώ (258).

4. Από 1.1.2017 οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουρ-
γών διοικητικής δικαιοσύνης αυξάνονται ως ακολούθως:

Των Παρέδρων-Πρωτοδικών κατά οκτώ (8), οριζοµένου του
συνολικού αριθµού αυτών σε πεντακοσίους δέκα (510).

Άρθρο 20
Συµπληρωµατικές ρυθµίσεις για θέµατα 

µετεγγραφών Α.Ε.Ι.

1. Στο τέλος της περίπτωσης δ’ της παρ. 8 του άρθρου 21 του
ν. 4332/2015 (Α’ 76) µετά τη λέξη «ανωτέρω» και πριν από τη λέξη
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«κατηγορίας» προστίθεται η λέξη «πρώτης» και προστίθενται λέ-
ξεις ως εξής: «και 10% της ανωτέρω δεύτερης κατηγορίας».

2. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 21 του ν.
4332/2015 (Α’ 76) οι λέξεις «της ανωτέρω παραγράφου» και ο
αριθµός επτά «7» αντικαθίστανται ως εξής: «των ανωτέρω παρα-
γράφων 7 και 8» .

3. Στο άρθρο 77 του ν. 4386/2016 προστίθεται τελευταίο εδά-
φιο ως εξής: 

«Οι περιπτώσεις του παρόντος άρθρου εξετάζονται από την
Επιτροπή της παρ. 9 του άρθρου 21 του ν. 4332/ 2015.»

Άρθρο 21
Ρύθµιση θεµάτων του Εργαστηριακού Διδακτικού Προσω-

πικού (Ε.ΔΙ.Π.) και του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(Ε.Ε.Π.) των Ανώτατων Εκπαιδευτικών

Ιδρυµάτων

Τα εδάφια γ’ έως και ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 61 του ν.
4415/2016 (A’ 159), καταργούνται από τότε που ίσχυσαν.

Άρθρο 22
Ρύθµιση θεµάτων Τεχνολογικών 

Εκπαιδευτικών 
Ιδρυµάτων

1. Το άρθρο 77 «Ρύθµιση θεµάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης»
του ν. 4310/2014 (Α’ 258) αντικαθίσταται και ισχύει από τη θέση
σε ισχύ του ν. 4386/2016 (Α’ 83) ως ακολούθως:

«Άρθρο 77
Ρύθµιση θεµάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης

1. Προστίθεται παράγραφος 36 στο άρθρο 39 του ν. 4186/
2013 (Α’ 159) ως ακολούθως:

«36. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων της παρ. 4 του άρθρου
7 του ν. 4142/2013, «Αρχή Διασφάλισης της Ποιότητας στην
Πρωτοβάθµια και Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση (Α.ΔΙ.Π.Π.Δ.Ε.)»
(Α’ 83), στους έως το ακαδηµαϊκό έτος 2012-2013 εισαχθέντες
φοιτητές των τµηµάτων τεχνολογικής κατεύθυνσης που µετονο-
µάζονται χωρίς µεταβολή του γνωστικού τους αντικειµένου, πα-
ρέχεται ο τίτλος σπουδών του τµήµατος, όπως προκύπτει από
τη µετονοµασία. Ειδικότερα, παρέχεται η δυνατότητα στους έως
το ακαδηµαϊκό έτος 2012-2013 εισαχθέντες φοιτητές των τµη-
µάτων τεχνολογικής κατεύθυνσης, που µετονοµάζονται ή συγ-
χωνεύονται µε παράλληλη µεταβολή του γνωστικού τους
αντικειµένου ή αύξηση του αριθµού των εξαµήνων φοίτησης, να
λάβουν τον τίτλο σπουδών του τµήµατος, όπως προκύπτει από
τη µετονοµασία, ύστερα από την παρακολούθηση, εξέταση και
επιτυχή ολοκλήρωση µαθηµάτων, που θα καθοριστούν µε από-
φαση της οικείας Συνέλευσης και σύµφωνα µε το νέο πρό-
γραµµα σπουδών του τµήµατος.»

2. Στην παρ. 28 του άρθρου 13 του ν. 3149/2003 (Α’ 141) στο
τέλος της περίπτωσης α’ προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως:

«Η ισχύς της διάταξης αυτής παρατείνεται µέχρι την 31η Δε-
κεµβρίου 2016.»

3. Στην παρ. 28 του άρθρου 13 του ν. 3149/2003 (Α’ 141) στο
τέλος της περίπτωσης γ’ προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως:

«Η ισχύς της διάταξης αυτής παρατείνεται µέχρι την 31η Δε-

κεµβρίου 2016.»
4. Στην παρ. 3 του άρθρου 18 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) προ-

στίθεται στο τέλος εδάφιο, ως ακολούθως:
«Μόνιµοι επίκουροι καθηγητές ΤΕΙ που εξελίχθηκαν µετά τις

6.9.2011 σε αυτή τη βαθµίδα από τη βαθµίδα του Καθηγητή
Εφαρµογών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου
έχουν κατ’ εξαίρεση το δικαίωµα να ζητήσουν µετά από τρία (3)
έτη από το διορισµό τους στη βαθµίδα του επίκουρου καθηγητή
την εξέλιξή τους στη βαθµίδα του αναπληρωτή καθηγητή. Αν δεν
εξελιχθούν, σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, παραµένουν
στη βαθµίδα του επίκουρου καθηγητή έως τη λήξη της θητείας
τους και η ανανέωση της θητείας τους και η περαιτέρω εξέλιξή
τους διέπεται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου.»»

2. Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 6 του άρ-
θρου 78 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) µετά τη λέξη «µέχρι» και πριν
από το κόµµα « , » η ηµεροµηνία «31.12.2016» αντικαθίσταται µε
την ηµεροµηνία «31.12.2018».

3.α. H παρ. 3 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) αντικα-
θίσταται από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της ως εξής:

«3) Για τους Καθηγητές Εφαρµογών που κατέχουν προσωπο-
παγή θέση κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, εξακολου-
θεί να ισχύει η δυνατότητα µετατροπής της προσωποπαγούς
θέσης που κατέχουν σε τακτική θέση Επίκουρου Καθηγητή, σύµ-
φωνα µε το εδάφιο δ’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 2916/2001
(Α’ 114), εφόσον, µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2016 έχει ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία εξέτασης της αίτησης µετατροπής της θέσης
του ενδιαφεροµένου από το οικείο πενταµελές εκλεκτορικό
σώµα του εδαφίου δ’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του  ν. 2916/ 2001
(Α’ 114). Η παρούσα διάταξη αφορά όσες αιτήσεις υποβλήθηκαν
έως τη δηµοσίευση του παρόντος. Οποιαδήποτε διαδικασία µε-
τατροπής προσωποπαγούς θέσης Καθηγητή Εφαρµογών σε τα-
κτική θέση Επίκουρου Καθηγητή σε εφαρµογή της ίδιας
διάταξης που στηρίζεται σε µεταγενέστερη της ως άνω ηµερο-
µηνίας αίτηση είναι αυτοδίκαια άκυρη.»

β. Η διάταξη του άρθρου 61 του ν. 4415/2016 (Α’ 159) καταρ-
γείται από τότε που ίσχυσε.

Άρθρο 23

Στην παρ. 5 του άρθρου 26 του ν. 4258/2014, όπως ισχύει,
προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Υπέρβαση του ποσού αυτού επιτρέπεται µέχρι ύψους 15
εκατ. ευρώ για την ολοκλήρωση των υπολειποµένων αναγκαίων
εργασιών και δοκιµών για την πιστοποίηση και την επιχειρησιακή
ένταξη των Υ/Β.»

Άρθρο 24

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 11 του
ν. 3717/2008 (Α’ 239), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων ρυθµίζεται η διαδικασία µε την
οποία το Ελληνικό Δηµόσιο δύναται να συµµετέχει στην ικανο-
ποίηση των πιστωτών, σύµφωνα µε τη διάταξη του προηγούµε-
νου εδαφίου, καθώς και οι ειδικότερες λεπτοµέρειες εφαρµογής
της διαδικασίας αυτής.»

Άρθρο 25
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Άρθρο 26

Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 69 του ν. 4386/2016 (Α’ 83) αν-
τικαθίσταται ως εξής: 

«Οι Οµότιµοι Καθηγητές των Α.Ε.Ι. δύναται να προσφέρουν δι-
δακτικό, ερευνητικό και εν γένει επιστηµονικό έργο σε Προγράµ-
µατα Μεταπτυχιακών Σπουδών και να είναι επιστηµονικοί
υπεύθυνοι ερευνητικών προγραµµάτων ή να συµµετέχουν σε
ερευνητικά προγράµµατα.»

Άρθρο 27

Το άρθρο 87 του ν. 4413/2016 αντικαθίσταται ως εξής:
«Για την υλοποίηση των διατάξεων του π.δ. 100/2013 (Α’ 135)

µε τίτλο «Συγχώνευση Τ.Ε.Ι. Λαµίας και Τ.Ε.Ι. Χαλκίδας σε Τ.Ε.Ι.
Στερεάς Ελλάδας - Ίδρυση Σχολής - Ίδρυση Τµήµατος - Συγχώ-
νευση Σχολών - Μετονοµασία και Συγχώνευση Τµηµάτων - Κα-
τάργηση Παραρτηµάτων και Τµηµάτων - Συγκρότηση Σχολών
του Τ.Ε.Ι. Στερεάς Ελλάδας» σύµφωνα µε τις οποίες το Τµήµα
που προκύπτει από τη συγχώνευση έχει το γνωστικό αντικείµενο
των συγχωνευόµενων Τµηµάτων για λόγους διευκόλυνσης της
ολοκλήρωσης των σπουδών των σπουδαστών του Τµήµατος
Ηλεκτρολογίας της ΣΤΕΦ του Τ.Ε.Ι. Λαµίας, που συγχωνεύθηκε
µε το Τµήµα Ηλεκτρολογίας της ΣΤΕΦ του Τ.Ε.Ι. Χαλκίδας, δηµι-
ουργώντας το Τµήµα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ της ΣΤΕΦ
του Τ.Ε.Ι. Στερεάς Ελλάδας µε έδρα τη Χαλκίδα, οι σπουδαστές
από τη δηµοσίευση του νόµου, δύνανται να παρακολουθούν και
να δίνουν τις προβλεπόµενες εξετάσεις θεωρητικών και εργα-
στηριακών µαθηµάτων, στο Τµήµα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών ΤΕ
του Τ.Ε.Ι. Στερεάς Ελλάδας στη Χαλκίδα.»

Άρθρο 28
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

Αθήνα,                                  2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, 
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 6. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

9. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΕΘΝΙΚΗΣ
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

12. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΕΡΕΥΝΑΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ               15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ                           ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

16. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αιγίου (δεύτερο
τµήµα).

Σάς καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 17.25’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 19 Οκτωβρίου 2016 και ώρα 10.30’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συζήτηση του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης: «Κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία και ανάπτυξη των
φορέων της και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


